
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι σε εκτέλεση της από 30 Μαρτίου 2021

απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, συγκροτήθηκε η Ει-
δική Κοινοβουλευτική Επιτροπή προς διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης, σύµφωνα µε το άρθρο 86 παράγραφος 3
του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονισµού της
Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 περί της «Ποινικής
Ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύουν, σχετικά µε τη διε-
ρεύνηση των κάτωθι αδικηµάτων που τυχόν έχουν τελεστεί
από τον πρώην Υπουργό Επικρατείας από 23.9.2015 έως
05.11.2016 και εν συνεχεία Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης έως τις 09.07.2019, κ. Νικόλαο
Παππά, κατά την άσκηση των καθηκόντων του: 1) Δωροληψία
πολιτικού αξιωµατούχου κατά συρροή και κατ’ εξακολού-
θηση (άρθρο 159 ΠΚ) και 2) Παράβαση καθήκοντος κατά
συρροή και κατ’ εξακολούθηση (ΠΚ 259), σελ. 11174-11176

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  11174, 11177, 11180,
11183, 11186, 11190, 11191, 11194, 11195, 11198, 11200,
11201, 11202, 11203, 11205, 11207, 11209, 11212, 11213,
11214, 11215, 11216, 11218, 11219, 11221, 11222, 11224,
11226, 11227, 11228, 11229

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-

σεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Επικίνδυνη αναβολή προσλήψεων στην καθα-

ριότητα των Δήµων (ουρά της προκήρυξης 3Κ/2018)», σελ.
11180

ii. µε θέµα: «Τα µέτρα του προγράµµατος «Αντώνης Τρί-
τσης» έρχονται σε αντίθεση µε τις υποχρεώσεις των φορέων
ανακύκλωσης», σελ.  11181

β) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Διερεύνηση
ιατρικών πρακτικών κατά τη νοσηλεία ασθενών «COVID -19»,
σελ.  11183

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Εµπλοκή ως προς την χρηµατοδότηση του Βόρειου Οδικού
Άξονα Κρήτης από το Ταµείο Ανάκαµψης;», σελ. 11186

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Καθυστερήσεις έγκρισης των πολεοδοµικών

σχεδίων στα δηµοτικά σχολεία του Σκαλανίου και Βασιλειών
Δήµου Ηρακλείου», σελ.  11188

ii. µε θέµα: «Τα αναγκαία έργα διαχείρισης υδάτων στον
Νοµό Χανίων», σελ. 11190

iii. µε θέµα: «Ανεξέλεγκτο το κυνήγι και τα δηλητηριασµένα
δολώµατα», σελ.  11193

iv. µε θέµα: «Τηλεθέρµανση Μεγαλόπολης», σελ.  11195
v. µε θέµα: «Ανάλγητη και απαράδεκτη η διακοπή της ηλε-

κτροδότησης σε καταστήµατα και επιχειρήσεις που έχουν
κλείσει µε κυβερνητική απόφαση», σελ. 11197

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Σχέδιο προώθησης ελαιολάδου και συγκεκριµένα
µέτρα στήριξης ελαιοπαραγωγών», σελ.  11198

στ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:

i.  µε θέµα: «Απολύσεις εργαζοµένων οδηγών τουριστικών
λεωφορείων εν µέσω πανδηµίας», σελ. 11201

ii. µε θέµα: «Την έλλειψη προσωπικού στην υπηρεσία ΕΦΚΑ
στην Κρήτη και τα σοβαρά προβλήµατα, λόγω καθυστερή-

σεων στην έκδοση συνταξιοδοτικών αποφάσεων», σελ. 11203
iii. µε θέµα «Η συµβολή των προγραµµάτων απασχόλησης

του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(ΟΑΕΔ) στην εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών του Δηµο-
σίου», σελ.  11205

ζ) προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
εντείνει την αβεβαιότητα στην τουριστική οικονοµία της Χαλ-
κιδικής», σελ.  11208

η) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου: 
i. µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη επίλυσης των πολλών προ-

βληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί µε τις άδειες διαµονής
µε ευθύνη του Υπουργείου», σελ. 11210

ii. µε θέµα: «Παρατεταµένη στρεβλή λειτουργία του Μη-
τρώου Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων», σελ. 11212

θ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i.  µε θέµα: «Απόλυση µέσω µη ανανέωσης σύµβασης του

συνδικαλιστή γιατρού Κώστα Καταραχιά», σελ. 11214
ii. µε θέµα: «Πορεία εµβολιασµού των κατοίκων της Αµµου-

λιανής Χαλκιδικής», σελ.  11215
iii. µε θέµα: «Αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης η ενί-

σχυση λειτουργίας Γενικού Νοσοκοµείου Λιβαδειάς - Γενικού
Νοσοκοµείου Θήβας», σελ. 11216

iv. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση µετατρέπει το Δροµοκαΐτειο σε
αποθήκη ψυχικά ασθενών µε κορωνοϊό», σελ.  11218

v. µε θέµα: «Σχέδιο µαζικών τεστ αυτοδιάγνωσης για την
πρόληψη του κορωνοϊού», σελ. 11220

ι) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Αρχαιρεσίες Αθλητικών Οµοσπονδιών», σελ.  11222

ια) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα
«Αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαί-
ρου», σελ. 11224

ιβ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Σκανδαλώδης η παραχώρηση στην εταιρεία

CISCO προσωπικών δεδοµένων ενάµισι εκατοµµύριου µαθη-
τών, µαθητριών και εκπαιδευτικών», σελ.  11228

ii. µε θέµα: « Έναρξη λειτουργίας νέων Τµηµάτων του Ελ-
ληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου», σελ.  11229

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής  Άµυνας, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρι-
σµού, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Υγείας, Εσωτερι-
κών, καθώς και οι Υφυπουργοί προς τον Πρωθυπουργό, Προ-
στασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Αθλητισµού
κατέθεσαν στις 2.4.2021 σχέδιο νόµου: «Σύστηµα Εσωτερι-
κού Ελέγχου του Δηµόσιου Τοµέα, Σύµβουλος Ακεραιότητας
στη δηµόσια διοίκηση και άλλες διατάξεις για τη δηµόσια δι-
οίκηση και την τοπική αυτοδιοίκηση», σελ.  11177

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 11222-11231

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΒΙΤΣΑΣ Δ., σελ. 11212-11222
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 11197-11212
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 11174-11197

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 11222, 11224, 11226, 

11227, 11228, 11229
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 11195
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 11201, 11202
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 11213, 11214, 11215, 

11216, 11218, 11219, 
11221

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 11198, 11200, 11201, 

11202, 11203, 11205, 
11207, 11209, 11212

ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 11174, 11177, 11180, 
11183, 11186, 11190, 
11191, 11194, 11195

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-
σεων:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 11191, 11192, 11193, 
11194, 11195, 11196, 
11197, 11198, 

ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 11180, 11193, 11194, 
11218, 11219, 11228, 
11229

ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11222, 11223, 11225, 11226
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 11186, 11187, 11188, 

11201, 11202
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11184, 11185
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11180
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 11220, 11221, 11222
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 11208, 11209, 11210
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 11230
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 11212, 11213
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 11186, 11188
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 11197, 11198, 11199, 11200
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 11214, 11215, 11216, 

11217, 11218, 11219, 
11220, 11221, 11222

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 11195, 11196

ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 11228, 11229
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 11208, 11209
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 11211, 11212, 11213
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 11205, 11206, 11207, 

11216, 11218
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 11222, 11223
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 11224, 11226, 11227
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 11214, 11215
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 11199, 11200, 11201
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 11215, 11216
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 11181, 11183
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11188, 11189, 11190, 

11191, 11203, 11204
ΣΥΡΙΓΟΣ  Ά. , σελ. 11230, 11231
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 11189, 11190
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 11201, 11202, 11203, 

11205, 11207
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11184, 11185
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11181, 11182

ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 11210, 11211, 11214
ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 11216
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11210



Αθήνα, σήµερα στις 5 Απριλίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
12.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω, κατ’ αρχάς, να κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το
Σώµα.

Έχω, λοιπόν, την τιµή να σας ανακοινώσω ότι σε εκτέλεση της
από 30 Μαρτίου 2021 απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής,
συγκροτήθηκε η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή προς διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης, σύµφωνα µε το άρθρο 86 παρά-
γραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονισµού
της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003 περί της «Ποινικής

Ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύουν, σχετικά µε τη διερεύ-
νηση των κάτωθι αδικηµάτων που τυχόν έχουν τελεστεί από τον
πρώην Υπουργό Επικρατείας από 23-9-2015 έως 05-11-2016 και
εν συνεχεία Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης έως τις 09-07-2019, κ. Νικόλαο Παππά, κατά την άσκηση των
καθηκόντων του: 1) Δωροληψία πολιτικού αξιωµατούχου κατά
συρροή και κατ’ εξακολούθηση (άρθρο 159 ΠΚ) και 2) Παράβαση
καθήκοντος κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση (ΠΚ 259).

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια», θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης και θα κοινοποιηθεί στις αναφερόµενες και στους
αναφερόµενους κ.κ. Βουλευτές.

(Η προαναφερθείσα απόφαση έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’
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11174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2021 11175



11176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επίσης, οι Υπουργοί
Εσωτερικών, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Υγείας,
Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί προς τον Πρωθυπουργό,
Προστασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθε-

σαν στις 2-4-2021 σχέδιο νόµου: «Σύστηµα Εσωτερικού Ελέγχου
του Δηµόσιου Τοµέα, Σύµβουλος Ακεραιότητας στη δηµόσια δι-
οίκηση και άλλες διατάξεις για τη δηµόσια διοίκηση και την το-
πική αυτοδιοίκηση». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή
Επίσης, µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και

Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαι-
ρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν σήµερα. Επειδή ο αριθµός
τους είναι πάρα πολύ µεγάλος, δεν θα αναγνωστεί, αλλά θα κα-
τατεθεί το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2021 11177



11178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κατόπιν τούτου, εισερ-
χόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 609/28-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Επικίνδυνη αναβολή προσλήψεων στην καθαριότητα
των δήµων (ουρά της προκήρυξης 3Κ/2018)».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας. 

Παρακαλώ όλους τους συναδέλφους να κρατούν τους χρό-
νους, γιατί είναι αρκετές οι ερωτήσεις.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Έχω
και ίδιον όφελος, καθώς έχω, εκτός από την πρώτη, και άλλες
δύο ερωτήσεις και µάλιστα και την τελευταία ερώτηση. Οπότε,
προφανώς και πρέπει να κρατάµε τους χρόνους µας.

Κύριε Υπουργέ, είναι η τέταρτη φορά που φέρνω στη Βουλή
το ζήτηµα και µαζί σας είναι η δεύτερη φορά που το συζητάµε.
Αυτήν τη φορά συζητάµε, όχι µόνο την 3Κ για τα προβλήµατα
που έχει µε την επταετία, αλλά συζητάµε τι θα γίνει µε τη λεγό-
µενη «ουρά» της 3Κ, τη δεύτερη φάση προκηρύξεων για θέσεις
απασχόλησης στον τοµέα της καθαριότητας,, κυρίως στους δή-
µους. Δεν θα έπρεπε να χρειάζεται να έρθω εδώ πέρα για να σας
θέσω αυτό το ζήτηµα. Δεν θα έπρεπε να συζητάµε για το αν µια
προκήρυξη, για την οποία υπήρχαν δεσµεύσεις ότι θα γίνει πριν
την πανδηµία και η οποία αφορά προσλήψεις στην καθαριότητα,
δηλαδή σε ένα τόσο σηµαντικό κοµµάτι της αντιµετώπισης της
πανδηµίας. Δεν θα έπρεπε να συζητάµε για το εάν θα πρέπει να
γίνουν αυτές οι προσλήψεις, πόσω µάλλον τώρα στο χειρότερο
σηµείο της πανδηµίας.

Έρχοµαι εδώ πέρα να σας ζητήσω να µας πείτε ρητά τι θα κά-
νετε µε την 3Κ. Θα φέρετε τη νέα προκήρυξη και µε τι χρονοδιά-
γραµµα;

Το δεύτερο ερώτηµα είναι για τους ανθρώπους που έχουν ήδη
προσληφθεί µε την προηγούµενη από την 3Κ. Εδώ µας λέτε ότι
δεν θα µονιµοποιηθούν. Ενώ συµπληρώνεται η διετία από τον
διορισµό τους, δεν γίνονται µόνιµοι υπάλληλοι, εφόσον δεν
υπάρχει αξιολόγηση. Και όµως, έχουν περάσει περίπου δυόµισι
χρόνια και αυτή η αξιολόγηση δεν γίνεται. Θέλουµε να µας πείτε
τι θα γίνει µε την αξιολόγηση. Σε πόσους από τους προσληφθέν-
τες έχει γίνει αξιολόγηση και πόσοι έχουν γίνει πραγµατικά µόνι-
µοι υπάλληλοι, πόσοι δηλαδή έχουν ξεπεράσει τη δοκιµαστική
διετία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μίλησα λιγότερο από το δίλεπτο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα απαν-

τήσω πολύ γρήγορα στο ερώτηµα περί αξιολόγησης, γιατί αυτή
η απάντηση περιλαµβάνεται σε νόµο και τον έχει ψηφίσει το Κοι-
νοβούλιο σχετικά πρόσφατα.

Η σχετική ρύθµιση είναι το άρθρο 32, παράγραφος 4 του
ν.4735/2020 και εκεί ορίζεται ότι το πέρας της αξιολόγησης και
των εργασιών των ειδικών επιτροπών αξιολόγησης θα γίνει για
την αξιολογική περίοδο του 2019 που µου θέτετε µέχρι τις 30-9-
2021.

Άρα, αυτή είναι η απάντησή σας. Δεν χρειαζόταν, γιατί υπάρχει
µέσα στον νόµο η απάντηση. Άρα, εδώ απλώς σας κάνω υπό-
µνηση της διατάξεως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού) 

Για το δεύτερο θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήταν ωραίο
να τηρείτε τουλάχιστον τη σειρά των ερωτηµάτων. 

Το βασικό µας ζήτηµα εδώ είναι η προκήρυξη. Θα πάµε και
στο θέµα της αξιολόγησης. Εσείς λέτε ότι είναι για την περίοδο
2019 και θα αξιολογηθούν µέχρι τις 30-9-2021. Εδώ θα αξιολο-
γηθεί µια περίοδος. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν προσληφθεί το
2018. Οπότε, έχουν προσληφθεί µια πολύ µεγαλύτερη περίοδο
απ’ αυτή που προσδιορίζετε. Θα µπορούσε κάλλιστα να είναι
προγενέστερη η περίοδος της αξιολόγησης. Έχουµε συµπληρώ-
σει δυόµισι χρόνια πλέον. 

Επίσης, παραµένουν ασάφειες. Μιλάµε για ανθρώπους που
έχουν προσληφθεί µε τους προσωρινούς πίνακες σε µία θέση,
µε τους οριστικούς πίνακες βρέθηκαν σε άλλη θέση και µε τους
αναθεωρηµένους σε άλλη θέση. Αυτοί οι άνθρωποι πώς θα αξιο-
λογηθούν; Δεσµεύεστε ότι µέχρι τις 30-9-2021 όλες αυτές οι κα-
τηγορίες θα αξιολογηθούν; Πρέπει να είµαστε σαφείς, γιατί
µιλάµε για περίπου οχτώµισι χιλιάδες κόσµο, οι οποίοι περιµέ-
νουν να ακούσουν τι θα γίνει µε την αξιολόγησή τους και µε τη
µονιµοποίησή τους. 

Στο κοµµάτι του αν προχωράτε την προκήρυξη θέσεων πραγ-
µατικά είναι κρίµα που θέλετε να αποφύγετε τη δική µου δευτε-
ρολογία. Είναι κρίµα που θέλετε να αποφύγετε µια απάντηση σε
οτιδήποτε έχετε να πείτε. Θα περίµενα λίγο µεγαλύτερο σεβα-
σµό στην κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Θα αναφερθώ τώρα σε αυτούς που έχουν ήδη προσληφθεί.
Είναι άνθρωποι οι οποίοι προσλήφθηκαν µε κάποιους όρους,
βρέθηκαν να έχει περάσει σχεδόν η διετία και να αλλάζουν οι
όροι της πρόσληψής τους, ενώ δούλευαν για ενάµιση και πλέον
χρόνο. Βρέθηκαν να µην µπορούν να χρησιµοποιήσουν την κινη-
τικότητα για επτά χρόνια, να µην µπορούν να χρησιµοποιήσουν
όλους τους όρους που ισχύουν για όλους τους υπόλοιπους δη-
µοσίους υπαλλήλους. 

Εδώ υπάρχει µια ξεκάθαρη παραβίαση του ενιαίου των απα-
σχολουµένων του δηµόσιου τοµέα. Υπάρχει ένα ενιαίο µισθολό-
γιο, υπάρχουν ενιαίοι όροι, προϋποθέσεις και αρχές, µε βάση τις
οποίες οι άνθρωποι αυτοί εργάζονται. Υπάρχει αλλαγή χωρίς να
υπάρχει κάποιος λόγος ουσιαστικός, για να κάνετε αυτή την αλ-
λαγή. Εξαιρέσατε από την κινητικότητα ανθρώπους που όταν
έκαναν την αίτηση, ήξεραν ότι σε δύο χρόνια µπορούν να µετα-
κινηθούν µε βάση τα δικαιώµατα που υπάρχουν ψηφισµένα σε
ελληνικούς νόµους. Εσείς αυτό το αλλάξατε για µια κατηγορία
ανθρώπων και τη µεταθέσατε στην επταετία. 

Αυτά συνεχίζουν να είναι τεράστια προβλήµατα. Προσθέτετε
συνέχεια καινούργια προβλήµατα. Πάει συνέχεια πίσω και η µο-
νιµοποίησή τους. Θέλουµε να είστε σαφής, αν η προθεσµία που
δηλώνετε, η 30ή Σεπτέµβρη, ισχύει για όλους µα όλους τους επι-
τυχόντες και στους τρείς πίνακες, προσωρινούς, οριστικούς και
αναθεωρηµένους, της 3Κ για όλους αυτούς τους οκτώ χιλιάδες
εκατόν πενήντα ανθρώπους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε συ-

νάδελφε, δεν φταίω εγώ, αν εσείς ρωτάτε πράγµατα για τα οποία
υπάρχουν διατάξεις και απλώς µε καλείτε εδώ για να σας ενηµε-
ρώσω για την ύπαρξη των διατάξεων. Δεν είναι δική µου ευθύνη
αυτό. Είναι δική σας επιλογή το ερώτηµά σας. 

Στο ερώτηµά σας σάς απήντησα. Και σας απάντησα, αναφέ-
ροντας τη νοµική δέσµευση που το Κοινοβούλιο, του οποίου
είστε µέλος, έχει ψηφίσει. Η νοµική δέσµευση αναφέρει αυτήν
την ηµεροµηνία. Δεν είναι µια διάταξη που τη θέτω εγώ. Είναι µια
διάταξη η οποία έχει προκύψει από την κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, από τη νοµοθετική αρµοδιότητα της Βουλής. Άρα, λοιπόν,
εγώ αυτό απλώς σας επεσήµανα. 

Πάµε στο ζήτηµα της προκήρυξης. Για την προκήρυξη για την
οποία ρωτάτε, πράγµατι η αλήθεια είναι ότι από το 2019 έχουν
περιέλθει εκατόν τριάντα τρία αιτήµατα φορέων για την κάλυψη
συνολικού αριθµού χιλίων εννιακοσίων οργανικών θέσεων. Γι’
αυτά εκκρεµεί το ζήτηµα µιας προκήρυξης. 

Θα σας πω, όµως, τώρα κάτι. Είναι πολιτική µας -και θέλουµε
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να το κάνουµε αυτό- να υπάρξει πια ένας περιορισµός του λεγό-
µενου «εκτάκτου προσωπικού» και το έκτακτο αυτό προσωπικό,
το οποίο στην πραγµατικότητα θα έπρεπε κάτω από κανονικές
διαδικασίες να καλύπτει πραγµατικές θέσεις, µόνιµες θέσεις, να
µετατραπεί σε µόνιµο. Προσέξτε, όµως, τι σας λέω: Αυτό σηµαί-
νει όχι ότι θα υπάρχει και έκτακτο και µόνιµο, όχι ότι θα παίρ-
νουµε έκτακτο και µετά θα προχωράµε στο να πάρουµε και
µόνιµο, αλλά σηµαίνει τι; Ότι θα καθοριστούν τα πάνω όρια, το
ταβάνι του εκτάκτου προσωπικού και εκεί θα υπάρξει η πολιτική
προσλήψεων και στην πολιτική µόνιµων προσλήψεων θα καλυ-
φθούν αυτές οι ανάγκες. Πρέπει, όµως, να βλέπουµε τη µείωση
του εκτάκτου προσωπικού. 

Άρα, λοιπόν, σας λέω µε πολλή σαφήνεια ότι δεσµευόµαστε
για το εξής: Αυτή η άσκηση είναι µία µελέτη η οποία πρέπει να
γίνει σε σχέση µε το έκτακτο προσωπικό. Θα ενσωµατώσουµε το
προϊόν αυτής της µελέτης του εκτάκτου προσωπικού στην πολι-
τική µας προσλήψεων για το τρέχον έτος. 

Άρα, λοιπόν, η συνολική απάντηση, που είναι όµως συναρτη-
µένη µε αυτά τα δύο µεγέθη στο ερώτηµά σας, θα είναι προϊόν
αυτής της τοποθέτησής µας, αυτής της επίλυσης –ας το πω έτσι-
αυτού του ζητήµατος και ο χρόνος που δεσµεύοµαι απέναντί σας
για την τακτοποίηση αυτού του θέµατος είναι ο Σεπτέµβριος του
τρέχοντος έτους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 3623/460/27-1-2021 ερώ-

τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφο-
ρών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τα µέτρα του προγράµµατος
«Αντώνης Τρίτσης» έρχονται σε αντίθεση µε τις υποχρεώσεις των
φορέων ανακύκλωσης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών, ο κ. Στυλιανός Πέτσας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την ερώ-
τηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καλή εβδοµάδα, κατ’ αρχάς, στους συναδέλφους.
Κύριε Πέτσα, είναι γεγονός ότι στο µέσο του πολιτικού τυφώνα

Φουρθιώτη, µετά τις αποκαλύψεις του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου της Νέας Δηµοκρατίας για εκβιασµούς, ανασχηµατι-
σµούς κατ’ εντολή και µεγάλο κόστος επιδοτήσεων και
επιχορηγήσεων, που παίζονται παιχνίδια µε την ευθύνη της Κυ-
βέρνησης, αλλά και µετά τη µεγάλη ταραχή που ζήσατε χτες
στην Πάτρα και που ζούµε και εµείς στη Θεσσαλονίκη, όπου η
Κυβέρνηση ενώ ενηµερώνει τους εµπόρους ότι θα ανοίξουν και
παίρνουν εµπορεύµατα, φτιάχνουν βιτρίνες, αναιρούν την ανα-
στολή του προσωπικού, ξαφνικά, αιφνιδιαστικά, Παρασκευή
βράδυ το ακυρώνετε χωρίς λόγο ή µε λόγο που δεν ισχύει για
όλους, µπροστά σε πολλά άδικα και σκανδαλώδη στοιχεία πολι-
τικής, ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε για µία σκανδαλώδη
διαχείριση του θέµατος της ανακύκλωσης µε ευθύνη και του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε µία ερώτηση, κυρία Πρόεδρε, η οποία δεν
απαντήθηκε γραπτά και γι’ αυτό έρχεται στην προφορική διαδι-
κασία. Υποβλήθηκε στις 27 Ιανουαρίου από σαράντα τρεις Βου-
λευτές και το πρώτο ερώτηµα, κύριε Πέτσα, είναι γιατί δεν την
απαντήσατε, καθώς αυτό είναι ένα σοβαρό ζήτηµα. 

Υπάρχει ένα σκάνδαλο που εξελίσσεται στον τοµέα της ανα-
κύκλωσης και δεν αναφερόµαστε -και το λέω εκ των προτέρων,
κυρία Πρόεδρε- στα θέµατα χωριστής συλλογής βιοαποβλήτων,
τα οποία κύριε Πέτσα θέλουµε να προχωρήσουν και κακώς ο κ.
Χατζηδάκης τα ανέστειλε µέχρι το τέλος του 2022. Θα έπρεπε
να γίνουν πολύ νωρίτερα, καθώς τα είχαµε νοµοθετήσει από το
2018. 

Το θέµα είναι ότι στην πρόσκληση αυτή προβλέπεται υποδοµή
και προµήθεια εξοπλισµού για διαλογή στην πηγή για τα απόβλητα
χαρτιού, γυαλιού, πλαστικού και µετάλλου, χωρίς να υπάρχει σχε-
διασµός στους δήµους, χωρίς να υπάρχουν επικαιροποιηµένα πε-
ριφερειακά σχέδια, χωρίς να γνωρίζετε τον σχεδιασµό του Οργα-

νισµού Ανακύκλωσης και τελικά, όπως προκύπτει, για συστήµατα
ανακύκλωσης, που αυτό είναι το πιο σηµαντικό και σας αφορά,
προβλέπεται να χρηµατοδοτηθούν από τα συστήµατα εναλλακτι-
κής διαχείρισης. 

Άρα, έχουµε οντότητες, που καλώς η κακώς έχουν πάρει
άδεια. Και λέω κακώς, γιατί η ανταποδοτική ανακύκλωση, που ο
εξοπλισµός της φωτογραφικά περιλαµβάνεται µέσα εδώ, πήρε
άδεια µε αρνητική εισήγηση των υπηρεσιών. Εδώ και επτά χρόνια
µόνο αρνητικές εισηγήσεις έχει το σύστηµα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, προκηρύσσετε µία πρόσκληση 220
εκατοµµυρίων ευρώ, που έχει χρηµατοδότηση και από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, και θέτετε σε αµφισβήτηση και
αυτήν τη σχέση µας µε την ΕΤΕΠ για ένα αντικείµενο που έχει
υποχρεωτική χρηµατοδότηση και από αλλού, που οι πολίτες πλη-
ρώνουν για όλα αυτά τα τέλη ανακύκλωσης και τα µαζεύουν τα
συστήµατα;

Εδώ, λοιπόν, προκύπτει µια σκανδαλώδης διαχείριση, κύριε
Πέτσα, που βάζει ζητήµατα κρατικών ενισχύσεων παράτυπων,
παραβίασης των κανόνων του ανταγωνισµού και σίγουρα σπα-
τάλης δηµοσίου χρήµατος που οφείλουν τα συστήµατα να δώ-
σουν για την ανακύκλωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό σας ρωτάµε σήµερα, για ποιο λόγο, λοιπόν, χωρίς να
υπάρχουν οι απαραίτητες εγκρίσεις, έχετε αυτή τη στιγµή προ-
χωρήσει σε κάτι τέτοιο; Διότι βλέπω -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε
και µε συγχωρείτε- ότι τελικά η ανταποδοτική που είχε αρνητική
εισήγηση από όλες τις υπηρεσίες και πολιτικά δώσατε άδεια -
αλλά είναι σκάνδαλο του Υπουργείου Περιβάλλοντος αυτό, όχι
δικό σας- οφείλει να καλύψει το 100% των ΟΤΑ µε πεντακόσια
ολοκληρωµένα Κέντρα Ανταποδοτικής Ανακύκλωσης και εσείς
βγάζετε µια προκήρυξη 220 εκατοµµυρίων, τα οποία θα χρηµα-
τοδοτήσουν τα ίδια πράγµατα. 

Άρα, τους δίνετε λεφτά από την πίσω πόρτα; Τι ακριβώς γίνε-
ται, κύριε Πέτσα; Θα πάρετε µέτρα; Διότι δεν είναι δική σας πρω-
τοβουλία, είναι του προηγούµενου Υπουργού, αλλά θέλουµε,
διότι εσείς είστε τώρα στην πολιτική ηγεσία, τη δική σας τοπο-
θέτηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και συγχαρητήρια για την
εκλογή σας ως επικεφαλής του ΣΕΓΑΣ.

Όσον αφορά το πρώτο σηµείο που δεν αφορά την ερώτηση,
κύριε Φάµελλε, ήθελα να πω ότι όταν υπάρχει ένα ζήτηµα, το
οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε και είναι τόσο δυναµικό, όπως
η πανδηµία, είµαστε πάντα όλοι σύµµαχοι στην αντιµετώπιση και
δεν προσπαθούµε να ρίξουµε το µπαλάκι ευθυνών σε κανέναν.
Κυβέρνηση, αυτοδιοίκηση, επιχειρηµατικός κόσµος, πολίτες,
όλοι είµαστε σύµµαχοι για να κερδίσουµε αυτήν τη µάχη. 

Πήγα χθες στην Πάτρα, ως εκπρόσωπος του Πρωθυπουργού,
για να αναζητήσουµε µία αµοιβαία επωφελή λύση. Τελικά, όπως
απεδείχθη, η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα και µεταξύ των δύο
επιλογών που τέθηκαν από τον επιχειρηµατικό κόσµο προχωρή-
σαµε ήδη µε ανακοίνωση σήµερα το πρωί από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και τον αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Σταϊκούρα στη
στήριξη των επιχειρήσεων που θα παραµείνουν κλειστές µε κρα-
τική εντολή και για αυτό το χρονικό διάστηµα που απαιτείται
λόγω της έξαρσης της πανδηµίας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σηµερινό δελτίο Τύπου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών που δείχνει ότι εµείς αυτό που λέµε, το κά-
νουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δελτίο Τύπου του Υπουργείου Οικονοµικών, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τις διαµαρτυρίες ήταν ξεκάθαρα κατευθυνόµε-
νες από στελέχη του δικού σας κόµµατος, δυστυχώς πρωτοστα-
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τούντων δυο Βουλευτών σας, µε τους οποίους είχαµε µια πάρα
πολύ καλή και εποικοδοµητική συζήτηση στη διάρκεια της σύ-
σκεψης που είχαµε µε τον επιχειρηµατικό κόσµο στο Επιµελητή-
ριο, αλλά απέναντι τους είδα, όταν τελειώσαµε τη σύσκεψη, που
αναζητούσαµε και βρήκαµε τελικά µία λύση.

Όσον αφορά το θέµα της ερώτησης, ευχαριστώ που το θέτετε,
είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα που αφορά τη χώρα, όχι
µόνο λόγω των δεσµεύσεων που έχει έναντι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για να προχωρήσει το ποσοστό της ανακύκλωσης, αλλά
κυρίως απέναντι στις ευθύνες που έχουµε για τον ίδιο τον πλα-
νήτη, τα παιδιά µας και τις επόµενες γενιές. Πρέπει να προωθή-
σουµε ένα µεγαλύτερο στόχο ανακύκλωσης µέχρι το 2030. Και
ερχόµαστε εµείς, αυτή η Κυβέρνηση να θεσπίσει ένα ολοκληρω-
µένο πρόγραµµα για την προώθηση της ανακύκλωσης µε το
Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων, που εγκρίθηκε από το
Υπουργικό Συµβούλιο στις 31 Αυγούστου του 2020. Έτσι, για το
έτος 2025 έχουµε ως στόχο την ανακύκλωση αστικών αποβλήτων
ύψους 55% επί των παραγόµενων αστικών στερεών αποβλήτων,
ενώ για την υγειονοµική ταφή έχουµε ως στόχο 10% το 2030,
πέντε έτη νωρίτερα από το έτος-στόχος που είναι το 2035 µε
βάση τη σχετική κοινοτική οδηγία. 

Εποµένως, για την επίτευξη αυτών των φιλόδοξων στόχων
πρέπει να συνδράµουµε όλοι, ο καθένας στο πεδίο των αρµοδιο-
τήτων του. Το Υπουργείο των Εσωτερικών, σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται στο ΕΣΔΑ, θα ενισχύσει από την πλευρά του το έργο των
δήµων της χώρας. Και αυτό ακριβώς κάνουµε. Σε συνέχεια του
ΕΣΔΑ, µε την πρόσκληση υπ’ αριθµό 4 του προγράµµατος «Αν-
τώνης Τρίτσης» έχουµε ένα πρόγραµµα ύψους, όπως είπατε
σωστά, 220 εκατοµµυρίων ευρώ για την χωριστή συλλογή βιοα-
ποβλήτων, τις γωνιές ανακύκλωσης και τους σταθµούς µεταφόρ-
τωσης απορριµµάτων. Αυτή σχεδιάστηκε στο πλαίσιο του ΕΣΔΑ
και έχουµε, µεταξύ άλλων, το αναπτυξιακό πρόγραµµα το «Αν-
τώνης Τρίτσης», προκειµένου να προωθήσουµε από τους δή-
µους τους στόχους που σας είπα πριν. 

Οι σηµερινές επιδόσεις των δήµων υπολείπονται αισθητά των
στόχων ανακύκλωσης, οπότε είναι επιτακτική ανάγκη να υπάρ-
χουν πρόσφορα και καινοτόµα χρηµατοδοτικά εργαλεία, ώστε
να ενισχυθούν οι σχετικές υποδοµές των δήµων. Δράσεις που
είναι επιλέξιµες στο πλαίσιο αυτής της πρόσκλησης είναι η δηµι-
ουργία υποδοµών για χωριστή συλλογή βιοαποβλήτων, η δηµι-
ουργία γωνιών ανακύκλωσης που αφορούν σε ανακυκλώσιµα
υλικά, η δηµιουργία σταθµών µεταφόρτωσης αποβλήτων, καθώς
και ενέργειες προς αποκατάσταση των χώρων ανεξέλεγκτης διά-
θεσης απορριµµάτων. Αυτή η πρόσκληση λήγει στις 30 Απριλίου. 

Επειδή αναφερθήκατε στα Συστήµατα Εναλλακτικής Διαχείρι-
σης, θέλω να σηµειώσω δύο σηµεία. Πρώτον, το σύνολο της πρό-
σκλησης τελεί υπό την επιφύλαξη των διατάξεων των ΣΕΔ.
Ενδεικτικά αναφέρω το σηµείο 21 του προοιµίου της πρόσκλη-
σης το οποίο αναφέρεται στον ν.4496/2017, ο οποίος προβλέπει
την εµπλοκή του ΕΟΑΝ για την έγκριση της οργάνωσης δηµοτι-
κών αποβλήτων συσκευασιών από τους δήµους. Συγκεκριµένα,
ο δήµος υποβάλλει στον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης αί-
τηση σχεδίου εναλλακτικής διαχείρισης προς έγκριση. 

Το δεύτερο στοιχείο έχει να κάνει µε τη συνεργασία του
Υπουργείου Εσωτερικών µε τον ΕΟΑΝ. Αυτό το διάστηµα βρί-
σκεται σε εξέλιξη η τροποποίηση ορισµένων σηµείων της πρό-
σκλησης, η οποία θα τεθεί υπ’ όψιν του ΕΟΑΝ για σχόλια και
παρατηρήσεις. Εποµένως, δεν πρόκειται για αλληλοεπικάλυψη,
αλλά για συνεργασία. 

Όσον αφορά τις γωνιές ανακύκλωσης, για να ξεκαθαρίσουµε
τα πράγµατα, όλοι γνωρίζουµε ότι µε βάση τα ΣΕΔ υποχρεούνται
να παρέχουν στους δήµους δωρεάν τον απαραίτητο εξοπλισµό
συλλογής που αναλογεί στα απόβλητα των οποίων τη διαχείριση
οργανώνουν. Γνωρίζουµε, επίσης, ότι δεν καλύπτει αυτός ο εξο-
πλισµός τις πραγµατικές ανάγκες των δήµων ούτε επαρκεί για
το επίπεδο των στόχων που έχει θέσει η χώρα µε βάση το ΕΣΔΑ.
Γι’ αυτό ενισχύουµε αυτές τις δράσεις. 

Όσον αφορά τον ειδικό εξοπλισµό στην πηγή, που αναφέρετε
στο ερώτηµά σας, στόχος της πρόσκλησης είναι η χωριστή συλ-
λογή να πυκνώσει περισσότερο. Γνωρίζουµε ότι αυτό αποτελεί
καθοριστικό παράγοντα για την ποσοτική και ποιοτική αύξηση

της ανακύκλωσης στην Ελλάδα, καθώς στις διατάξεις του
ν.4685/2020 ορίζεται ότι ως 31 Δεκεµβρίου του 2022 τα βιολο-
γικά απόβλητα πρέπει υποχρεωτικά είτε να διαχωρίζονται και να
ανακυκλώνονται στην πηγή είτε να συλλέγονται χωριστά και να
µην αναµιγνύονται µε άλλα είδη αποβλήτων, προκειµένου να
υποβάλλονται σε ανακύκλωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ζητώ την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 
Μιλήσατε, επίσης, για θέµα φωτογραφικής πρόσκλησης και

κάτι παρεµφερές. Η πρόσκληση είναι ανοιχτή σε όλες τις διαθέ-
σιµες τεχνολογίες και µεθόδους, όπως κάδοι υπόγειοι, ηµιυπό-
γειοι, επιφανειακοί, µηχανήµατα ανακύκλωσης για τη χωριστή
συλλογή µε διαλογή και επεξεργασία στην πηγή. Δεν νοµίζω και
δεν γνωρίζω η τεχνολογία αυτή να παρέχεται µόνο από µία εται-
ρεία. 

Επίσης, επειδή και το αναφέρατε στην ερώτησή σας και τοπο-
θετηθήκατε και σήµερα, ναι, πράγµατι έχει πάρει έγκριση από
τον ΕΟΑΝ το σύστηµα ΣΕΔ που έχει υποβληθεί από την ανταπο-
δοτική ανακύκλωση –το ρωτούσατε συγκεκριµένα- µε απόφαση
του διοικητικού συµβουλίου τον Φεβρουάριο. 

Όσον αφορά τώρα στα αιτήµατα που θέσατε στο ερώτηµά
σας για κατάθεση εγγράφων, θα καταθέσω στα Πρακτικά:

Πρώτον, το µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ του Ταµείου Παρα-
καταθηκών και Δανείων και του Υπουργείου Εσωτερικών, που
αφορά τη χρηµατοδότηση του προγράµµατος «Αντώνης Τρί-
τσης», όπως ζητάτε. 

Δεύτερον, απόσπασµα των πρακτικών της συνεδρίασης του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δα-
νείων της 11ης Μαρτίου 2021, που αφορά την υπογραφή της δα-
νειακής σύµβασης ανάµεσα στην ΕΤΕΠ και το Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων, που έλαβε χώρα στις 18 Μαρτίου.

Τρίτον, το έγγραφο της ΕΥΔΕ που απαντά για τα έργα που
έχουν υποβληθεί από τους δήµους. Έχουν κατατεθεί µέχρι στιγ-
µής δεκαοκτώ προτάσεις στην πρόσκληση αριθµός 4, που, όπως
είπαµε και πριν, είναι ανοιχτή µέχρι 30 Απριλίου 2021.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχουµε ανοίξει µία ενδιαφέρουσα

συζήτηση, αλλά δεν πρέπει να εκµεταλλευτούµε την καλοσύνη
της Προέδρου. 

Κυρία Πρόεδρε, σας δίνω και τα δικά µου συγχαρητήρια για
τον ΣΕΓΑΣ. 

Κύριε Πέτσα, στο πρώτο µου ερώτηµα σας ρώτησα για ποιον
λόγο κάνατε αυτή τη φοβερή ταλαιπωρία και οικονοµική επιβά-
ρυνση των εµπόρων και παραγωγών λέγοντάς τους «ετοιµα-
στείτε να ανοίξετε και µετά δεν θα ανοίξετε» ξαφνικά µέσα σε
δύο µέρες. Δεν σας ρώτησα για το αν θα καλύψετε το κόστος
αυτό µε ένα χιλιάρικο, πιθανά µε αντάλλαγµα να µείνουν κλειστοί
όλο τον Απρίλιο. Είναι πολλά τα ζητήµατα, δεν θα τα ανοίξω. 

Σχετικά µε την ανακύκλωση, εγώ δεν σας ρώτησα ποιες είναι
οι ανάγκες της ανακύκλωσης και της χώρας µας. Σας ρώτησα τι
παιχνίδια παίζονται πίσω απ’ την πρόσκληση του προγράµµατος
«Αντώνης Τρίτσης». Γιατί εδώ πέρα µιλάµε για 220 εκατοµµύρια
και για µια αµφισβήτηση φερεγγυότητας της χώρας έναντι και
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων. Και µπορεί να µην είστε
εσείς αυτός που έκανε την πρώτη πρόσκληση, αν δεν κάνω
λάθος, στις 29-9, όµως εσείς διαχειρίζεστε τώρα την κατάσταση.

Προσέξτε, κυρία Πρόεδρε. Αποκαλύπτουµε µε τρεις ερωτή-
σεις τουλάχιστον και ερχόµαστε σε επίκαιρη για το θέµα αυτό
και µας λέει ο κ. Πέτσας –θα το δω ακριβώς από τα Πρακτικά,
κύριε Πέτσα- ότι τώρα επικοινωνείτε µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και κάνετε τώρα αλλαγές στην πρόσκληση. Με µια πρό-
σκληση που είχε γίνει πριν από έξι µήνες, παραδέχεται η
Κυβέρνηση ότι είχαµε δίκιο τόσο καιρό. Θα δούµε τις αλλαγές.
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Επιφυλάσσοµαι, κύριε Πέτσα. Άρα, το παραδεχτήκατε. 
Στα κατατεθειµένα έγγραφα, όµως, υπάρχει και µία παράµε-

τρος που την έχουµε ζητήσει, που είναι η αλληλογραφία σας µε
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Δεν είπατε ότι την
καταθέτετε. Παρακαλώ πολύ να επανέλθετε, γιατί η ΑΚΕ, η αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων, είχε και ακόµα ένα τµήµα. 

Ποια είναι, όµως, η ουσία, κύριε Πέτσα; Και θέλω να µείνουµε
σε αυτό. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών χρηµατοδοτεί εξοπλισµό για τους
δήµους οι οποίοι δεν έχουν ακόµα σχεδιασµό -άρα µπορεί να
είναι και άχρηστος ή να µην είναι τόσο αξιοποιήσιµος- που θα
πρέπει εκ των υστέρων να τον εντάξουν στο σχεδιασµό τους.
Γιατί δεν απαιτείται να έχουν ήδη σχέδιο εγκεκριµένο και να εν-
τάσσεται ο εξοπλισµός, άρα να έχει πάρει έγκριση και από τον
ΕΟΑΝ και από το ΦΟΔΣΑ, διότι έτσι προβλέπει νοµοθεσία, κύριε
Πέτσα. Και µάλιστα, τους ζητάτε να προµηθευτούν εξοπλισµό
που τα συστήµατα, κύριε Πέτσα, πρέπει να προµηθεύονται µόνα
τους και να παρέχουν δωρεάν στους δήµους. 

Άρα, χρηµατοδοτείτε δύο φορές κάτι που υποχρεούνται τα συ-
στήµατα να κάνουν πλέον µε την άδεια που αναφέρατε εσείς. Το
ότι έχει πάρει άδεια η ανταποδοτική ανακύκλωση -κακώς, γιατί
έγινε µε πολιτική εισήγηση σε αντίθεση µε την αρνητική αξιολό-
γηση, αλλά έχει πάρει- σηµαίνει ότι υποχρεούται να δώσει τον
εξοπλισµό αυτόν δωρεάν στους δήµους. Κι εσείς τώρα έρχεστε
και το ξαναχρηµατοδοτείτε; Σε ποιον κάνετε χατίρια; 

Προφανώς είναι φωτογραφική η πρόσκληση. Διότι φέρτε µου
εσείς τις εταιρείες που έχουνε όχι µόνο το ίδιο σύστηµα µε τα σπι-
τάκια αυτά, αλλά και το οικονοµικό εργαλείο που περιγράφεται
µέσα. Δηλαδή, λέτε στους δήµους θα προµηθευτείτε εξοπλισµό
που µοιάζει µε αυτόν που το σύστηµα υποχρεούται να σας δώσει
δωρεάν, το οποίο έχει αρνητική αξιολόγηση ως προς την απόδοσή
του για την ανακύκλωση -µην το παίζετε ευαίσθητοι για την ανα-
κύκλωση, έχει αρνητική αξιολόγηση ως προς την απόδοση, γιατί
µας νοιάζει η χώρα- και θα υποχρεωθούν οι δήµοι, κύριε Πέτσα,
µε δικιά σας ευθύνη να κάνουν µε ένα σύστηµα σύµβαση γιατί
τους υποχρεώνετε από την πρόσκλησή του «Τρίτσης» να έχουν το
οικονοµικό εργαλείο το οποίο έχει µόνο ένα σύστηµα στην Ελ-
λάδα. Αυτό δεν είναι φωτογραφικό, κύριε Πέτσα, και ο εξοπλισµός
να είναι µόνο µίας προµηθεύτριας εταιρείας; 

Έχετε την πολιτική ευθύνη για ένα διαγωνισµό 220 εκατοµµυ-
ρίων. Διότι θα αξιολογήσουµε, κύριε Πέτσα, εδώ θα είµαστε,
πόσοι θα πάρουν βιοαπόβλητα και µε τι προϋπολογισµό και πώς
θα πάρουν σπιτάκια και Γωνιές Ανακύκλωσης. Διότι και οι Γωνιές
Ανακύκλωσης είναι υποχρέωση και της ΕΕΑΑ και της Ανταποδο-
τικής Ανακύκλωσης και ο εξοπλισµός για ηλεκτρικές συσκευές
είναι υποχρέωση της Ανακύκλωσης Συσκευών. 

Άρα, τρία συστήµατα έχουν υποχρέωση να δώσουν εξοπλισµό
κι εσείς δίνετε λεφτά από το «Αντώνης Τρίτσης». Άρα, τους κα-
λύπτετε την υποχρέωση. Άρα, εµείς ως παραγωγοί και πολίτες
που πληρώνουµε για να πάρουµε ένα πλυντήριο δεν πρέπει να
πληρώσουµε το τέλος ανακύκλωσης; Λέτε στον πολίτη ότι τα
λεφτά που παίρνουν τα συστήµατα, λοιπόν, δεν πάνε εκεί που
θέλει η πολιτεία και η Ευρώπη; 

Εφαρµόζετε, κύριε Πέτσα, διπλή χρηµατοδότηση. Το αποτέ-
λεσµα είναι ότι υπάρχει πρόβληµα ως προς τον έλεγχο της
ΚΕΜΚΕ για τις κρατικές ενισχύσεις. Υπάρχει, επίσης, σοβαρό-
τατο πρόβληµα σχετικά µε τη συµβατότητα µε τα επιχειρησιακά
σχέδια. Δεν υπάρχει ρητή αναφορά εξαίρεσης ό,τι χρηµατοδο-
τείται από τα συστήµατα δεν πληρώνεται. Κι εδώ θα είµαστε,
κύριε Πέτσα. Θα εκτεθείτε από αυτό που είπατε τώρα, ότι ανα-
φέρεστε στον ν.4496. Γιατί εγώ ήµουν ο εισηγητής Υπουργός
στον ν.4496. Αναφέρεστε στο θεσµικό πλαίσιο, αλλά δεν αναφέ-
ρεστε σε εξαίρεση, ό,τι καλύπτεται από εκεί δεν θα καλυφθεί από
το «Αντώνης Τρίτσης».

Υπάρχει ένα σοβαρότατο ζήτηµα -κι εγώ οφείλω να το πω-
εφόσον εµπλέκονται εκ των υστέρων συστήµατα µε υποχρεωτική
από εσάς εντολή, µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Γνω-
ρίζει, κύριε Πέτσα, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ότι χρη-
µατοδοτείτε διπλά, έστω µε αυτά τα περιορισµένα που έχετε
πάρει; Γιατί έχετε φτάσει σε µια υποχρηµατοδότηση του «Αντώ-
νης Τρίτσης» από τα 2,5 δισεκατοµµύρια που είπε ο κ. Μητσοτά-

κης έχετε µόνο 1 δισεκατοµµύριο κι αν το έχετε, µε 500 εκατοµ-
µύρια από την ΕΤΕΠ. Αυτά, όµως, είναι άλλης ερώτησης υπό-
θεση. 

Εγώ σας ρωτώ: Γνωρίζει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
τη στρέβλωση που δηµιουργείται. Γνωρίζετε ότι τίθενται θέµατα
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανταγωνισµού και ότι το θέµα θα
πάει στη DGComp; Γνωρίζετε ότι θα εκτεθείτε και εσείς και η
χώρα; Δεν θα µείνει το θέµα εδώ. Μπαίνει στα Πρακτικά της Βου-
λής. Θα πάει και στην DGComp το ζήτηµα, στη Γενική Διεύθυνση
Ανταγωνισµού. 

Εσείς, λοιπόν, δίνετε παράτυπα κρατικές ενισχύσεις µε ευρω-
παϊκά λεφτά σε συστήµατα και δήµους που υποχρεούνται να τα
έχουν από άλλη πηγή και τα παίρνετε απ’ τους πολίτες, κύριε
Πέτσα; Γι’ αυτό πρέπει να απαντήσετε κι όχι για το αν είναι καλή
η ανακύκλωση. Το ξέρουµε. Σας είπα εγώ ήµουν ο εισηγητής του
νόµου. Στον δικό µου νόµο αναφέρεστε, στον δικό µας νόµο, του
ΣΥΡΙΖΑ. Το θέµα είναι τι θα κάνετε µε την χρηµατοδότηση αυτή.
Είναι καινούργιο σκάνδαλο και είναι µε τη δική σας υπογραφή
πλέον, ασχέτως ότι η προκήρυξη έγινε µε τον προκάτοχό σας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. Απλά να συντοµεύουµε σας παρακαλώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν έχω καταλάβει, κύριε Φάµελλε. Θέλετε να αποχωρήσει η

ανακύκλωση στη χώρα ή όχι; Καταλαβαίνω ότι παντού, σε οποι-
αδήποτε προσπάθεια να ενισχύσουµε την ανακύκλωση η οποία
είναι πολύ σηµαντική, προκειµένου να επιτύχουµε τους στόχους
που σας είπα πριν, βλέπω ότι έχετε µία άρνηση.

Όσον αφορά τα θέµατα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων και τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν και µε τον ανταγωνι-
σµό, όλα αυτά έχουν ληφθεί φυσικά υπ’ όψιν και είναι θέµα της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων που υπέγραψε τη δανειακή
σύµβαση για ένα πρόγραµµα το οποίο το χαιρέτησε και ο Πρό-
εδρος. Σας παραπέµπω στις δηλώσεις του κ. Χόγιερ στις 18
Μαρτίου, όταν είχαµε την υπογραφή της δανειακής σύµβασης. 

Όσον αφορά, δε, το ύψος, είναι ξεκάθαρο ότι ξεκινούµε µε ένα
χαµηλότερο ποσό µε στόχο να φτάσουµε σε ένα µεγαλύτερο
ποσό. Εξαρτάται από εµάς. Έχω πει κι εγώ προσωπικά σε πολλά
διοικητικά συµβούλια της ΚΕΔΕ, ότι είµαστε σύµµαχοι στην προ-
σπάθεια να απορροφήσουµε τα χρήµατα αυτά. Αν απορροφή-
σουµε τα χρήµατα που είναι στη διάθεσή µας, θα αυξηθεί η
συγχρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.

Όσον αφορά τα θέµατα που θέτετε, είναι πολύ απλό το ζή-
τηµα. Το θέµα του οικονοµικού εργαλείου αποτελεί βασική συνι-
στώσα όλων των ευρωπαϊκών πολιτικών ανακύκλωσης και του
αναθεωρηµένου ΕΣΔΑ, που αναφέρθηκα πριν και το οποίο εγ-
κρίθηκε από το Υπουργικό Συµβούλιο τον Αύγουστο του 2020,
και είναι αποκλειστική επιλογή των δήµων για το πώς αυτό θα το
χρησιµοποιήσουν.

Όσον αφορά για το ζήτηµα που θέτετε για τις εταιρείες που,
ενδεχοµένως, έχουν συνεργαστεί µε τους δήµους για την υπο-
βολή των προτάσεων, αυτό θα το δούµε όταν θα προχωρήσει η
έγκρισή τους. Αυτό έχω να προσθέσω.

Αυτό που έχει σηµασία, είναι να αξιοποιήσουµε τους πόρους
του «Αντώνης Τρίτσης» προς όφελος της αλλαγής της όψης των
τοπικών κοινωνιών. Και µέσα σε αυτή την αλλαγή της όψης, είναι,
φυσικά, και τα κοµµάτια της πράσινης οικονοµικής ανάπτυξης
που φέρνει η ανακύκλωση. 

Εδώ είµαστε για οποιαδήποτε ερώτησή σας και στο µέλλον.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 599/22-3-2021 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, µε θέµα: «Διερεύνηση ιατρικών πρακτικών κατά τη
νοσηλεία ασθενών “COVID-19”».

Στην ερώτηση του κ. Βιλιάρδου θα απαντήσει ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.
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Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, καλή σας ηµέρα. Σας ευχαριστώ πολύ για την
παρουσία σας.

Είναι γνωστή η επιβάρυνση του συστήµατος υγείας λόγω της
πανδηµίας. Η χώρα µας είχε µικρό αριθµό ΜΕΘ πριν την πανδη-
µία εξαιτίας, µεταξύ άλλων, των µνηµονίων, έξι ανά εκατό χιλιά-
δες κατοίκους το 2012 όταν ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ήταν εντεκάµισι ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους.

Ο Υπουργός Υγείας ανέφερε στις 3 Φεβρουαρίου του 2021
πως προστέθηκαν ΜΕΘ, φτάνοντας τις χίλιες τριακόσιες. Δηµο-
σιεύτηκαν, όµως, πολλά νούµερα σχετικά µε τις διαθέσιµες ΜΕΘ,
όπως χίλιες εξήντα τρεις από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις 8 Νοεµ-
βρίου και εννιακόσιες σαράντα µία από τον ΕΟΔΥ στις 21 Σεπτεµ-
βρίου. 

Για όλα όσα λέµε, θα καταθέσουµε αντίστοιχα έγγραφα στα
Πρακτικά.

Η κ. Παγώνη, τώρα, στις 20-2-2021 είπε ότι έχουµε περίπου
οκτακόσιες πενήντα ΜΕΘ. Λίγο αργότερα, στις 3 Μαρτίου, ο
Υπουργός Υγείας ανέφερε πως αυξήθηκαν στις δύο χιλιάδες
εκατόν είκοσι δύο, ενώ ο Πρωθυπουργός πρόσφατα -προχθές-
είπε ότι είναι χίλιες τετρακόσιες εβδοµήντα πέντε, γεγονός που
σηµαίνει ότι επικρατεί, πραγµατικά, χάος µε τους αριθµούς.

Φυσικά, όλα αυτά εξαρτώνται από το τι χαρακτηρίζεται ως
ΜΕΘ, δηλαδή τα κοινά κρεβάτια µε αναπνευστήρα, εάν υπάρχει
ειδικευµένο προσωπικό κ.λπ., καθώς, επίσης, και από το αν συµ-
περιλαµβάνονται οι ιδιωτικές, αν και σηµαντικό είναι πως υπάρχει
έλλειψη, καθώς, επίσης, το ότι δεν υπάρχει ένα κοινό κριτήριο
των ΜΕΘ.

Περαιτέρω, τα νοσοκοµεία στελεχώθηκαν µε εκπαιδευόµενους
γιατρούς, εθελοντές ιδιώτες και συνταξιούχους, ενώ αναφέρ-
θηκε ακόµα και η επιστράτευση, επειδή έγιναν πολύ λίγες προσ-
λήψεις, περί τις τριακόσιες.

Υπό τις συγκεκριµένες συνθήκες ελλείψεων, τώρα, υπήρξε δή-
λωση του κ. Κοντοζαµάνη τον Ιανουάριο του 2021, πριν την αυ-
στηροποίηση του lockdown και την ασφυξία στα νοσοκοµεία,
σύµφωνα µε την οποία για τους θανάτους εκτός ΜΕΘ είναι υπεύ-
θυνοι οι γιατροί που κάνουν τις επιλογές, µε αποτέλεσµα να εκ-
φραστεί η απορία εάν ο στόχος του ήταν να µεταφέρει την
ευθύνη στους γιατρούς αντί στην πολιτεία, που δεν έχει φροντί-
σει για τη δηµιουργία περισσότερων ΜΕΘ. 

Λογικά, λοιπόν, σκεφτήκαµε µήπως οι δηλώσεις αυτές λει-
τούργησαν ως µοχλός πίεσης στους γιατρούς, µε αποτέλεσµα
να διασωληνώνουν ασθενείς έως ότου εξαντληθεί η δυναµικό-
τητα των ΜΕΘ, οπότε να έχουν άλλοθι. Όταν υπήρξε, δε, κορε-
σµός, υποβαθµίστηκε το θέµα, όπως πρόσφατα µε τη δήλωση
της κ. Παπασταύρου σχετικά µε το ότι οι θάνατοι εκτός ΜΕΘ
είναι λίγοι, µόλις 20%. Τι σηµαίνει αυτό αλήθεια;

Δεν είναι σαφές, πάντως, πώς αποφασίζεται ποιος οδηγείται
στις ΜΕΘ και ποιος όχι. Και οι πολίτες ζητούν καθαρές απαντή-
σεις.

Σε κάθε περίπτωση, όλα αυτά είναι θέµατα για τα οποία θα
πρέπει να υπάρχουν καταγεγραµµένα στοιχεία, έτσι ώστε να
µπορούν να διερευνηθούν τόσο από την πολιτεία όσο και από
τους οικείους των ασθενών, σχετικά µε το αν υπάρχουν νοµικές
ευθύνες που πρέπει να καταλογιστούν.

Υπάρχουν, τώρα, ασθενείς που αρνούνται να εισαχθούν στα
νοσοκοµεία και µετά στις ΜΕΘ, αλλά τους επιβάλλεται από τους
γιατρούς είτε άµεσα είτε έµµεσα.

Έχουν δε εµφανιστεί καταγγελίες σχετικά µε το ότι δεν τους
δίνονται τα σωστά φάρµακα από αµέλεια από άγνοια ή από άλλο
λόγο. Οπότε φτάνουν σε σηµείο να πρέπει να εισαχθούν σε ΜΕΘ
ως έσχατη λύση. Δεν το πιστεύουµε βέβαια, αλλά δεν είµαστε
δικαστές για να το κρίνουµε. 

Παράδειγµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Καλλιά-
νος, αδελφός του οποίου νοσηλεύτηκε στην Κύπρο. Σε συνέν-
τευξή του δήλωσε πως ήταν σε άσχηµη κατάσταση µε την
προοπτική να διασωληνωθεί. Μετά, όµως, από τηλεφώνηµα του
κ. Τσιόδρα στην κλινική του παρείχαν άλλη θεραπεία µε κολχικίνη

και έγινε καλά, κάτι που φυσικά δεν είναι εφικτό για τους απλούς
πολίτες. 

Τέλος το πλέον ανησυχητικό είναι πως οι µόνιµα πλήρεις ΜΕΘ
δεν µπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες περίθαλψης, ενώ
χρησιµοποιούνται για να δικαιολογήσουν ακόµη πιο σκληρά lock-
down, που καταστρέφουν τόσο την οικονοµία όσο και την υγεία.
Ως εκ τούτου δεν αποκλείεται να υπάρξουν τώρα ή στο µέλλον
διεκδικήσεις για αποζηµιώσεις από επιχειρήσεις που πλήττονται,
εφόσον βέβαια έχουν τα απαιτούµενα στοιχεία. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, υπάρχει παρα-
κολούθηση και καταγραφή του τρόπου επιλογής των ασθενών
που διασωληνώνονται; Υπάρχει παρέµβαση δικαστικών αρχών
σε περιπτώσεις που καταπατώνται δικαιώµατα ασθενών για την
πρόσβαση σε ΜΕΘ ή στην περίπτωση που τους την αρνούνται;
Και δεύτερον ελέγχεται ο πραγµατικός αριθµός των υφιστάµε-
νων κλινών ΜΕΘ ή λέει όποιος θέλει ό,τι θέλει χωρίς να επιβάλ-
λεται καµµία κύρωση;

Στο θέµα της καταµέτρησης θα αναφερθώ στην δευτερολογία
µου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. Ελπίζω στη δευτερολογία σας να είστε πιο σύντοµος.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι πρέπει πριν πούµε οτι-

δήποτε να συµφωνήσουµε σε µια συγκεκριµένη παραδοχή. Η αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά στο
σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών, των χωρών του κόσµου, δηµι-
ουργεί µια δυσβάστακτη και βεβαίως εξαιρετικά επείγουσα κα-
τάσταση. Δηµιουργεί µια κατάσταση πρωτοφανή -όπως σας είπα
νωρίτερα- όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά για όλη την ευρωπαϊκή
και την παγκόσµια εν γένει κοινότητα, η οποία εδώ και ένα χρόνο
δοκιµάζεται σε πολλαπλά επίπεδα προσπαθώντας να βρει απο-
τελεσµατικούς τρόπους προστασίας της ανθρώπινης ζωής.

Και είναι σε όλους µας γνωστό πως το σύνολο των ευρωπαϊ-
κών κυβερνήσεων έχουν επιλέξει ως σήµερα µια δέσµη πολύ αυ-
στηρών µέτρων προκειµένου να περιοριστεί όσο είναι δυνατόν
περισσότερο η διασπορά του κορωνοϊού. Τα µέτρα αυτά βε-
βαίως σε συνδυασµό και µε τον εµβολιασµό µεγάλου µέρους του
πληθυσµού θα συµβάλουν ώστε να αντιµετωπιστεί η υγειονοµική
πίεση και να εξέλθουµε γρήγορα και αποτελεσµατικά από αυτήν
την πρωτόγνωρη πανδηµική κρίση και να επανέλθουµε όλοι µας
άµεσα και βεβαίως υγιείς, εφόσον είναι αυτό δυνατό, στην πο-
λυπόθητη για όλους επαγγελµατική, οικονοµική και κοινωνική κα-
νονικότητα.

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή της νέας έξαρσης της
πανδηµίας και την αύξηση του αριθµού των νοσηλευόµενων
έθεσε σε εφαρµογή το σχέδιο έκτακτης ανάγκης που από την
αρχή είχε καταρτιστεί, ενισχύοντας συνεχώς το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, αξιοποιώντας βεβαίως παράλληλα τόσο τις δυνατότητες
του ιδιωτικού τοµέα υγείας αλλά βεβαίως και τα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία. Ταυτόχρονα έγινε κάθε δυνατή προσπάθεια µέσω του
δωρεάν ελέγχου, του testing, ώστε να υπάρχει άµεσος εντοπι-
σµός των νέων κρουσµάτων, να τηρείται ευλαβικά η διαδικασία
των εµβολιασµών ανά ηλικιακή οµάδα και βεβαίως να κάνουµε
µια πολύ σοβαρή προσπάθεια όλοι µας θα αναβαθµίσουµε το
επίπεδο συµµόρφωσης των πολιτών.

Η Κυβέρνηση, κύριε Αντιπρόεδρε της Ελληνικής Λύσης, τόσο
δια στόµατος του Πρωθυπουργού όσο και δια των αρµόδιων
Υπουργών της από την πρώτη φάση της πανδηµίας παρείχε κα-
θηµερινή αναλυτική και λεπτοµερή ενηµέρωση στους πολίτες για
όλα τα επιµέρους θέµατα της πανδηµίας είτε αυτά αφορούσαν
στα ληφθέντα µέτρα είτε τα στοιχεία για τον αριθµό των κρου-
σµάτων, των νοσηλευοµένων και βεβαίως αυτών που έχαναν τη
ζωή τους, είτε για τη διαθεσιµότητα των ΜΕΘ και των επιλεγέν-
των θεραπευτικών αγωγών και βεβαίως των εµβολίων.

Κατά συνέπεια τα ερωτήµατα τα οποία θέσατε σήµερα -και
εγώ νοµίζω ότι πρέπει να τα δούµε σε µία ευρεία εικόνα- νοµίζω
ότι τα θέσατε εκ παραδροµής στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Διότι
το σύνολο των αναφορών σας ήταν σε ένα άλλο Υπουργείο και
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όχι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. 
Το αν υπάρχουν ζητήµατα για τα οποία µπορεί να τα δει η δι-

καιοσύνη, βεβαίως θα σας απαντήσω στη δευτεροµιλία µου και
θα σας δώσω κάποια στοιχεία τα οποία ουσιαστικά απαντούν σε
ένα πολύ µικρό κοµµάτι του µέρους της ερώτηση που θέσατε
νωρίτερα. Αλλά εγώ νοµίζω, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι αυτά όλα
είναι ζητήµατα τα οποία σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό δεν αφορούν
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης αλλά κατά βάση στο Υπουργείο
Υγείας. 

Σε ό,τι βεβαίως αφορά στα κρίσιµα θέµατα τα οποία θέσατε,
νοµίζω –και αυτό είναι µια γενικότερη παραδοχή- ότι έχουν απαν-
τηθεί όλη αυτή την περίοδο συνολικά από την Κυβέρνηση µέσω
των αρµόδιων Υπουργών της. 

Όµως, σε µια συνθήκη που αφ’ ενός µεν είναι πρωτόγνωρη,
αφ’ ετέρου δε ταλαιπωρεί όλη την παγκόσµια κοινότητα και κατά
τρίτο λόγο αναδεικνύει ζητήµατα και θέµατα, τα οποία κανείς µας
δεν είχε δει σε έναν προηγούµενο χρόνο, όλοι πρέπει να προ-
στρέξουµε και µε τη σοβαρότητα και µε την ευθύνη και µε την
κατανόηση που επιβάλλει µια πραγµατικότητα που είναι σε
όλους µας άγνωστη, αλλά κυρίως να αναδείξουµε όλα αυτά τα
ζητήµατα που θα κρατήσουν πολύ χαµηλά τους δείκτες της παν-
δηµίας στη χώρα µας και θα µας δώσουν την ευκαιρία να επα-
νέλθουµε το συντοµότερο δυνατό σε αυτή την κανονικότητα που
όλοι θέλουµε. 

Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ,

µόνο που εγώ ήθελα την άποψη της δικαιοσύνης, εµείς σαν
κόµµα θέλαµε την άποψη της δικαιοσύνης, και ουσιαστικά δεν
απαντήσατε σε καµµία ερώτησή µας.

Προφανώς, το πρόβληµα αφορά ολόκληρη την Ευρώπη, αλλά
ξέρετε πολύ καλά ότι στην υπόλοιπη Ευρώπη δεν υπάρχουν
αυτές οι αντικρουόµενες δηλώσεις για τις ΜΕΘ, για τον τρόπο
επιλογής των διασωληνωµένων και τα λοιπά. Αυτό ήθελα να
ακούσω, για να ξέρω αν υπάρχουν κυρώσεις ή δεν υπάρχουν
από την πλευρά της δικαιοσύνης. 

Η επόµενη ερώτησή µας έχει σχέση µε το αν υπάρχει παρα-
κολούθηση των χορηγούµενων θεραπευτικών αγωγών και φαρ-
µάκων, επειδή διαπιστώνουµε πως η πολιτεία έχει επικεντρωθεί
στο πειραµατικό εµβόλιο. Είναι γεγονός πάντως πως υπάρχει δι-
χογνωµία µεταξύ των χωρών παραγωγής, σχετικά µε το ποιο
είναι αποδεκτό, την ίδια στιγµή που τυχόν απώλειες ζωών ή πα-
ρενέργειες από τα εµβόλια υποβαθµίζονται, ενώ οι εταιρείες δεν
αναλαµβάνουν καµµία νοµική ευθύνη. 

Από την άλλη πλευρά, υπάρχουν κάποιες εγκεκριµένες θερα-
πείες που φαίνεται ότι επίσης υποβαθµίζονται προς όφελος του
εµβολίου, σύµφωνα –µεταξύ άλλων- µε πρόσφατο δηµοσίευµα
που αφορά τη χορήγηση των µονοκλωνικών, όπως για τη νοση-
λεία ήπιων χαρακτηριστικών στο σπίτι, όπου οι γιατροί κατά µαρ-
τυρία σε δικό µου γνωστό συστήνουν Depon, ενώ στο εξωτερικό
δίνουν και άλλα φάρµακα, όπως Χλωροκίνη, Κολχικίνη κ.λπ., αν
και είδαµε κάτι ανάλογο στις οδηγίες του ΕΟΔΥ, για να είµαστε
αντικειµενικοί.

Εκτός αυτού, ο Πρωθυπουργός έχει δηλώσει πως το εµβόλιο
είναι η µόνη λύση, ενώ το θεωρεί ως προαπαιτούµενο για το
άνοιγµα της οικονοµίας, όταν ο µαζικός εµβολιασµός αργεί και
ο τουρισµός θα ξεκινήσει πριν. Ο δε κ. Μόσιαλος που προωθεί
το εµβόλιο της «ASTRAZENECA», το οποίο έχει µπλοκάρει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, δήλωσε πως η Κολχικίνη δεν βοηθά, ενώ ο κ.
Γεωργιάδης είπε ότι η θεραπεία της Regeneron δεν φτάνει για
όλους, οπότε η λύση είναι το εµβόλιο. 

Περαιτέρω, υπάρχουν καταγγελίες για τον τρόπο καταγραφής
των νεκρών, δηλαδή για το αν γίνεται νεκροψία ως προς τα αίτια
ή δηλώνεται θάνατος COVID, ακόµη και όταν δεν είναι COVID, ή
υπάρχουν υποκείµενα νοσήµατα ακόµη και παχυσαρκία που φαί-
νεται ότι έχει κάποια πιθανή συσχέτιση, στο 78% στις Ηνωµένες
Πολιτείες τουλάχιστον. 

Σε κάθε περίπτωση, ο αριθµός των νεκρών έχει µεγάλη σηµα-
σία, επειδή έτσι κρίνεται και η επικινδυνότητα της ασθένειας και

λαµβάνονται αποφάσεις, ενώ θα βοηθήσει στην έρευνα για το
µέλλον και σε πιθανές αγωγές, όπως αναφέραµε προηγουµένως. 

Στα προβλήµατα, όσον αφορά την καταγραφή, έχει αναφερθεί
και ο κ. Τσιόδρας δηλώνοντας πως υπάρχουν υπερβολές. Έτσι
ακριβώς είπε «υπάρχουν υπερβολές». 

Οι ερωτήσεις µας εδώ –παρακαλούµε να τις απαντήσετε όσο
µπορείτε από την άποψη της δικαιοσύνης- είναι οι εξής: 

Πρώτον, υπάρχει παρακολούθηση και καταγραφή των χορη-
γούµενων θεραπευτικών αγωγών; Υπάρχει παρεµβολή επιχειρη-
µατικών ή επαγγελµατικών συµφερόντων ως προς τις
χορηγούµενες θεραπείες, δηλαδή φάρµακα ή ΜΕΘ, ΜΕΘ ή αυ-
ξηµένη φροντίδα, εµβόλιο ή φάρµακο κ.λπ., καθώς επίσης ως
προς την κάλυψη των γεγονότων από τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης;

Δεύτερον, πώς γίνεται η καταγραφή των απωλειών από κορω-
νοϊό; Κατά δήλωση ή µετά από νεκροψία; Τηρούνται στοιχεία
από την πλευρά της δικαιοσύνης; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

συνάδελφε, πριν σας δώσω τις απαντήσεις που αφορούν στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, θέλω να ξεκινήσω µε µία αναφορά που
αφορά σε µια ακόµη κοινή παραδοχή, την οποία πιστεύω ότι και
εσείς συµµερίζεστε, πως πρωτίστως, όποια κι αν είναι τα µέτρα
που λαµβάνονται, όποιος και αν είναι ο σχεδιασµός που υλοποι-
είται, οφείλουµε να ανταποκριθούµε αποτελεσµατικά στην προ-
στασία της δηµόσιας υγείας, που αφορά στο σύνολο των
Ελλήνων πολιτών. Αυτός είναι ο στόχος.

Εκεί είναι ουσιαστικά η αναφορά όλων των αποφάσεων που
λαµβάνονται, όλων των µέτρων που αποφασίζονται και βεβαίως
όλου του σχεδιασµού που καλούµαστε να υλοποιήσουµε. 

Σε ό,τι αφορά βεβαίως στο µέτρο που η ερώτησή σας απευ-
θύνεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης αναφορικά µε την παρέµ-
βαση των δικαστικών αρχών, παρά το ότι, αν δει κάποιος το
σύνολο της πρωτοµιλίας σας και της δευτεροµιλίας σας, η ανα-
φορά σε θέµατα του Υπουργείου Δικαιοσύνης ενδεχοµένως δεν
είναι ούτε το ένα όγδοο, για να το πω συγκεκριµένα, εγώ θα προ-
σπαθήσω να είµαι σαφής και να σας εκφράσω κάποιες συγκε-
κριµένες θέσεις, τις οποίες νοµίζω ότι όλοι πρέπει να
αντιλαµβανόµαστε στον χώρο του ελληνικού Κοινοβουλίου και
βεβαίως να φροντίζουµε να µεταφέρονται και ως µηνύµατα στην
ελληνική κοινωνία. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις θεµελιώδεις αρχές της ανεξαρτησίας
και του αυτοδιοίκητου της Δικαιοσύνης, άρθρα 26, 87, 88 και 90
του Συντάγµατος, οι δικαστικές αρχές ασκούν το έργο τους µε
απόλυτη ανεξαρτησία και είναι αποκλειστικά αρµόδιες για την
εκτίµηση των πληροφοριών και των στοιχείων που περιέρχονται
σε γνώση τους, την τυχόν αξιοποίησή τους και βεβαίως τις πε-
ραιτέρω ενέργειές τους. Ως εκ τούτου είναι βέβαιο και νοµίζω
ότι δεν πρέπει να υπάρχει σε κανέναν η παραµικρή αµφιβολία
πως οι δικαστικές και εισαγγελικές αρχές παρεµβαίνουν άµεσα
στα πλαίσια των κατά νόµο αρµοδιοτήτων τους αµέσως µόλις
λάβουν την οποιαδήποτε καταγγελία, επώνυµη ή ανώνυµη, προ-
κειµένου να διερευνήσουν την τέλεση κάποιας αξιόποινης πρά-
ξης. Αυτό βεβαίως γίνεται αυτεπαγγέλτως για τις περιπτώσεις
που ο νόµος το προβλέπει και κατόπιν συγκεκριµένης καταγγε-
λίας εν είδει εγκλήσεως ή µηνύσεως σε κάθε άλλη περίπτωση,
για να ξεκαθαρίσουµε το πώς λειτουργεί η δικαιοσύνη. 

Κατά συνέπεια, οποιοσδήποτε ασθενής κρίνει ότι θίγονται δι-
καιώµατά του έχει τη δυνατότητα να προβεί σε σχετική καταγγε-
λία στις αρµόδιες υπηρεσίες που λειτουργούν κατ’ αρχήν υπό
την εποπτεία του Υπουργείου Υγείας. Ποιες είναι αυτές; Τις ξέ-
ρουµε. Τα Γραφεία Προστασίας Δικαιωµάτων Ληπτών Υπηρεσιών
Υγείας που λειτουργούν σε κάθε νοσοκοµείο. Τα Κέντρα Εξυπη-
ρέτησης Πολιτών για θέµατα υγείας και κοινωνικής αλληλεγγύης
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των υγειονοµικών περιφερειών. Η Επιτροπή Ελέγχου Προστα-
σίας Δικαιωµάτων Ληπτών Υπηρεσιών Υγείας του Υπουργείου
Υγείας. Το Γραφείο Διαχείρισης Παραπόνων και Καταγγελιών
του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, του λεγο-
µένου ΕΟΠΥΥ. Ο Συνήγορος Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης. Αυτές οι αρχές θα διαβιβάσουν προς διερεύνηση στις
αποκλειστικά αρµόδιες εισαγγελικές αρχές, αν υπάρχει κάποιο
θέµα. Σε διαφορετική περίπτωση, αν περιέλθει σε γνώση των ει-
σαγγελικών αρχών οποιαδήποτε καταγγελία ή πληροφορία για
τυχόν τέλεση αξιόποινης πράξης, η αρµόδια εισαγγελία θα επι-
ληφθεί αυτοτελώς και ανεξάρτητα, προκειµένου να διερευνήσει
τη νοµική και ουσιαστική βασιµότητά της.

Μετά από αυτά νοµίζω ότι είναι σαφές ότι η δικαιοσύνη γνω-
ρίζει άριστα το νοµοθετικό πλαίσιο και παρέχει τα ασφαλέστερα
εχέγγυα κατά την άσκηση του συνταγµατικώς διακριτού και ανε-
ξαρτήτου δικαιοδοτικού της έργου. Αυτό άλλωστε επιβεβαιώνει
και η απάντηση που λάβαµε από τον Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου σε ερώτηµα που αποστείλαµε µε αφορµή την ερώτησή
σας και το οποίο θα το καταθέσω αυτούσια στα Πρακτικά, προ-
κειµένου να το έχετε, να γνωρίζετε ακριβώς για τις υποθέσεις
για τις οποίες έχει επιληφθεί η ελληνική δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απλά πρέπει να γίνει σε όλους µας κατανοητό ότι κανείς δεν
επιτρέπεται να υποδεικνύει τον τρόπο µε τον οποίο η δικαιοσύνη
θα λειτουργήσει. Έµµεσες υποδείξεις στο έργο των εισαγγελι-
κών και ανακριτικών αρχών από οπουδήποτε και αν προέρχονται
-δεν χρειάζεται να κάνουµε την παρένθεση για το τι συνέβαινε
στο πρόσφατο παρελθόν- συνιστούν ανεπίτρεπτη συνταγµατικά
παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης και βεβαίως παραβίαση
των συνταγµατικά κατοχυρωµένων θεµελιωδών αρχών. Αυτός
είναι ο τρόπος µε τον οποίο η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τον ρόλο
και τη λειτουργία της δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη είναι συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη σε ό,τι αφορά την ανεξαρτησία της και τον
τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί. Όλα τα ζητήµατα τα οποία τίθεν-
ται υπ’ όψιν της είναι υπό την κρίση των δικαστικών αρχών, προ-
κειµένου να προωθηθεί και να προχωρήσει οποιαδήποτε
διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην ενδέκατη µε αριθµό 620/29-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εµπλοκή ως προς την χρη-
µατοδότηση του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης από το Ταµείο
Ανάκαµψης;».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-
σταντίνος Αχ. Καραµανλής.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και επι-
τρέψτε µου να σας συγχαρώ για την εκλογή σας στον ΣΕΓΑΣ και
να σας ευχηθώ καλή δύναµη.

Κύριε Υπουργέ, θα πω τα τετριµµένα που λέµε όλοι, ότι η υλο-
ποίηση του Βόρειου Οδικού Αξονα θα συµβάλει καθοριστικά
στην αναπτυξιακή πορεία της Κρήτης, θα ενώσει την Κρήτη, κυ-
ρίως όµως θα δηµιουργήσει τις συνθήκες οδικής ασφάλειας, δε-
δοµένου ότι ο φόρος αίµατος στους δρόµους του νησιού είναι
δυσβάσταχτος.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά έχει βαρεθεί ο κόσµος πλέον να
µας βλέπει σε µία διαρκή αντιπαράθεση για θέµατα µείζονος ση-
µασίας που παραµένουν άλυτα. Σας έχω ακούσει -και είναι προς
τιµή σας- να αναγνωρίζετε θετικές εξελίξεις και παρεµβάσεις
από την προηγούµενη Κυβέρνηση σε σηµαντικά ζητήµατα αρµο-
διότητας του Υπουργείου που εσείς έχετε την ευθύνη σήµερα.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα αναγνωρίσω ότι κάνετε µία προσπά-
θεια, παρότι το τελευταίο διάστηµα, εδώ και πέντε έξι µήνες και
παραπάνω, µας έχετε µπερδέψει λίγο. Όπως επίσης, θέλω να πω

ότι δεν µπορείτε να παραγνωρίζετε την προσπάθεια της κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ, για να βάλει στις ράγες µετά από σαράντα
χρόνια τον ΒΟΑΚ, ένα έργο ζωής για τους Κρητικούς.

Ακούστε µε: «Σας ευχαριστώ πολύ, γιατί µας δίνεται σήµερα
η ευκαιρία, σε αυτή την Αίθουσα, να ανοίξουµε ξανά το ζήτηµα
ενός πολύ σηµαντικού έργου υποδοµής, του ΒΟΑΚ, που θυµίζει
το σύγχρονο γεφύρι της Άρτας, διότι είναι ένα έργο πάνω στο
οποίο έχουν χτιστεί πολλές πολιτικές καριέρες, ειδικά στο
όµορφο νησί της Κρήτης, αλλά ταυτόχρονα έχουν διαψευστεί
και πολλές προσδοκίες εδώ και πολλά χρόνια». Δικά σας λόγια
είναι, κύριε Υπουργέ, σε αντίστοιχη ερώτηση πριν αρκετό καιρό
κάποιου συναδέλφου. Με αυτόν τον τρόπο αναγνωρίζετε εµµέ-
σως την ευθύνη όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων και γι’
αυτό είπα ότι είναι προς τιµή σας.

Κύριε Υπουργέ, εδώ έχω βήµα, βήµα –δεν θα αναφερθώ όµως,
γιατί δεν µου αρέσει να το κάνω αυτό- ό,τι είχαµε κάνει ως κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ. Τα είχαµε καταφέρει σε απόλυτο βαθµό; Εννοείται
πως όχι. Θέλω, όµως, να σας διαβεβαιώσω ότι ο προηγούµενος
Υπουργός, ο Χρήστος Σπίρτζης και όλο το επιτελείο του Υπουρ-
γείου, πολλούς από τους οποίους σήµερα και εσείς έχετε στο
Υπουργείο -και µπράβο σας, γιατί είναι εργατικοί, είναι άνθρωποι
γνώστες του αντικειµένου- έκαναν αρκετή δουλειά. Έχω ιδία
άποψη γι’ αυτό που σας λέω. Μην ξανακούσω, όµως, να επανα-
λάβετε ότι παραλάβατε ένα σκίτσο, τη στιγµή µάλιστα που υιοθε-
τείτε τον αρχικό σχεδιασµό που είχε γίνει επί των δύο διαγωνισµών
από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα την ερώτηση, γιατί µέχρι προχθές –
την είχα καταθέσει πριν από αρκετές ηµέρες, να το διευκρινίσω-
δεν είχαµε εικόνα για τη χρηµατοδότηση και το χρονοδιάγραµµα,
παρότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε δηλώσει την έναρξη των
διαγωνισµών το πρώτο τρίµηνο του 2021. Ο Πρωθυπουργός µάς
είχε πει ότι η χρηµατοδότηση µπορεί να προκύψει από µεταφορά
εσόδων από άλλη παραχώρηση. Ο κ. Σταϊκούρας µάς είχε πει ότι
εξετάζεται το ενδεχόµενο χρηµατοδότησης από τα κέρδη της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και των Κεντρικών Τραπεζών.
Και το κυριότερο, έχετε αναβάλει, κύριε Υπουργέ, µαζί µε τον
κύριο Πρωθυπουργό, τρεις φορές -αν δεν κάνω λάθος- την επί-
σκεψή σας στην Κρήτη, για να κάνετε τις σχετικές ανακοινώσεις.
Δεν υπάρχει, δυστυχώς, καµµία αναγγελία χρονοδιαγράµµατος
ακόµη και µέχρι σήµερα.

Δηµοσιεύµατα µας έλεγαν µέχρι προχθές ότι οι Βρυξέλλες
είναι αρνητικές. Εδώ µάλλον, όπως ξέρετε και όπως ξέρουµε
όλοι, έχουµε θετική εξέλιξη, µε την εν µέρει χρηµατοδότηση του
έργου από το Ταµείο Ανάκαµψης, αρκεί να µας το επιβεβαιώσετε
και εσείς σήµερα. 

Άρα, κύριε Υπουργέ -και κλείνω µε αυτό -για να µην είµαστε
εδώ σχεδόν κάθε ηµέρα, να µας πείτε ένα σαφές χρονοδιά-
γραµµα και το υπόλοιπο χρηµατοδότησης του έργου.

Σταµατώ, κύριε Υπουργέ, εδώ. Δεν έχω καµµία διάθεση -ειλι-
κρινά σας το λέω- για µία ανέξοδη αντιπαράθεση. Εγώ δεν µη-
δενίζω, όπως κάνουν τα στελέχη σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Είπα για την προσπάθεια που εσείς καταβάλλετε. Κάποια

στιγµή όµως, οι συµπολίτες µας στην Κρήτη πρέπει να πάρουν
µία ανάσα, έχοντας σαφή εικόνα για το πού βρισκόµαστε, πού
πάµε για ένα έργο που –αν θέλετε- άπτεται της ίδιας της ζωής
όλων των Ελλήνων πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να πω και εγώ, κύριε συνάδελφε, ότι η χρονική

στιγµή που καταθέσατε την ερώτησή σας απεδείχθη ότι είναι η
πλέον ενδεδειγµένη.

Διότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός την περασµένη Τετάρτη παρου-
σίασε το Εθνικό Σχέδιο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, έναν
πολύ καλά µελετηµένο οδικό χάρτη εκατόν εβδοµήντα συγκεκρι-
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µένων δράσεων, έργων, επενδύσεων, µεταρρυθµίσεων, ένα συ-
νολικό πακέτο 57 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εάν προσθέσουµε στα
32 δισεκατοµµύρια ευρώ ευρωπαϊκών πόρων -επιχορηγήσεων
και δανείων- και ένα επιπρόσθετο σηµαντικό κεφάλαιο 25 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ που θα κινητοποιηθούν από τον ιδιωτικό
τοµέα.

Είναι ένα σχέδιο που πολύ σωστά πολλοί αναλυτές έχουν πει
ότι είναι ακόµα µεγαλύτερο και από ένα δεύτερο ΕΣΠΑ. Και µέσα
σε αυτό έχουν ενταχθεί µερικές πολύ εµβληµατικές και σηµαντι-
κές δράσεις του Υπουργείου. Η πιο σηµαντική -θα έλεγα- είναι
αυτή του ΒΟΑΚ, ο Βόρειος Οδικός Άξονας της Κρήτης, που χρη-
µατοδοτείται εν µέρει από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Είναι η πρώτη φορά που µετά από σαράντα χρόνια µπορούµε
να µιλήσουµε µε συγκεκριµένα νούµερα για χρηµατοδότηση -
διότι όπως πολύ σωστά αναφερθήκατε στην ερώτησή σας και εί-
πατε ότι έχουν χτιστεί όντως πολλές καριέρες, φοβάµαι µην
καταστραφούν και µερικές τώρα- γιατί απλούστατα είναι η
πρώτη φορά που επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας τα πρώτα
χρήµατα που αφορούν τη χρηµατοδοτική συµβολή του ελληνι-
κού δηµοσίου θα έρθουν από ευρωπαϊκά κονδύλια.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τα πράγµατα µε τη σειρά για να δώ-
σουµε τις απαντήσεις.

Πολύ σωστά είπατε ότι εµείς δεν ακυρώσαµε τον προηγού-
µενο διαγωνισµό, αλλά κοιτάξτε, ο προηγούµενος διαγωνισµός
τι ήταν; Ήταν ένας διαγωνισµός εκδήλωσης ενδιαφέροντος.

Σε αυτό τον διαγωνισµό, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δυστυ-
χώς, δεν υπήρχε µελετητική ωριµότητα και δεν υπήρχε τελική
χάραξη. Εποµένως, ήταν ένας διαγωνισµός ο οποίος καλούσε
συγκεκριµένα τις εταιρείες να έρθουν και να δηλώσουν ενδιαφέ-
ρον. Άρα, ήταν ένας διαγωνισµός που στην ουσία δεν έκανε και
πολλά πράγµατα.

Εµείς, όντως, δεν τον αλλάξαµε αυτόν, γιατί δεν είχαµε λόγο.
Το ζήτηµα δεν ήταν ο διαγωνισµός. Το ζήτηµα ήταν πού θα
βρούµε λεφτά. Ε, λοιπόν, τα λεφτά τα βρήκαµε τώρα, σε έναν
πολύ µεγάλο βαθµό έχουµε 427 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία θα
πάνε στο συγκεκριµένο έργο. Μιλάµε για το κοµµάτι «Χανιά-Χερ-
σόνησος», που είναι µια σύµβαση παραχώρησης -που θα γίνει µε
σύµβαση παραχώρησης- και εδώ θα µε προκαλέσετε να σας πω
ότι εσείς λέγατε ότι θα κάνετε σύµβαση παραχώρησης χωρίς
διόδια. Αυτό δεν έχει γίνει πουθενά στον κόσµο. Μετά µας λέγατε
«θα βάλουµε διόδια, αλλά θα τα πληρώνουν οι τουρίστες και οι
επισκέπτες και όχι οι Κρητικοί». Αυτό είναι αντιενωσιακό. Εποµέ-
νως, καλύτερα -έχετε δίκιο- µην πάµε πίσω. Ας πούµε τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους.

Το δεύτερο κοµµάτι είναι το «Χερσόνησος-Νεάπολη», είκοσι
δυόµισι χιλιόµετρα.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αν δεν διαβάσατε, να σας ενηµε-
ρώσω ότι η δεύτερη φάση του διαγωνισµού ολοκληρώθηκε την
προηγούµενη βδοµάδα. Έχει κατατεθεί η µελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων για αυτά τα είκοσι δυόµισι χιλιόµετρα. Έχω εδώ
και τον κ. Ταγαρά, ο οποίος µπορεί να σας το επιβεβαιώσει, διότι
σε αυτόν καταθέτουµε ως αρµόδιο Υπουργείο τη µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων.

Έχουµε το «Νεάπολη-Άγιος Νικόλαος», δεκατεσσεράµισι χι-
λιόµετρα, που είναι δηµόσιο έργο. Είναι ένα κοµµάτι γύρω στα
έντεκα µε δώδεκα χιλιόµετρα, εάν θυµάµαι καλά.

Και έχουµε το «Άγιος Νικόλαος-Σητεία», που είναι το τελευταίο
κοµµάτι.

Επίσης, κάναµε και κάτι άλλο, βάλαµε άλλα τριάντα έξι χιλιό-
µετρα µέσα ως προαίρεση στη σύµβαση παραχώρησης που δεν
υπήρχε πριν, το «Κίσσαµος-Χανιά», δικαίωµα προαίρεσης τριάντα
εξίµισι χιλιόµετρα στο κοµµάτι της παραχώρησης, ένας δρόµος
που έχει πολύ υψηλούς φόρτους.

Να κλείσω και να πω τι έχουµε κάνει, λοιπόν, µε δυο λόγια:
Πρώτον, έχει προχωρήσει η διαδικασία µέσα σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα. Θα σας πω κάτι για να συγκρίνουµε: Για τον
«Κόρινθος - Πάτρα», έναν δρόµο εκατόν είκοσι χιλιοµέτρων, κά-
ναµε -ως Ελληνική Δηµοκρατία εννοώ, ως ελληνική πολιτεία-
επτά χρόνια για την ωρίµανση µελετών και ξοδέψαµε 15 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Εµείς µέσα σε είκοσι µήνες ξοδέψαµε 2,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ και έχουµε το ίδιο αποτέλεσµα, ωρίµανση όλων των

απαραίτητων µελετών, έτσι ώστε στο αµέσως προσεχές διά-
στηµα για το µεγάλο κοµµάτι των εκατόν πενήντα πέντε χιλιοµέ-
τρων να πάµε πάλι στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και να
καταθέσουµε µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Εποµένως -να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, για να έχουµε την ευ-
καιρία στη δευτερολογία να ολοκληρώσουµε- καταθέσαµε µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για τις ΣΔΙΤ, που σηµαίνει ότι
έχουµε χάραξη.

Επίσης, κάναµε όλες τις απαραίτητες γεωτεχνικές έρευνες,
την κτηµατογράφηση της ζώνης διέλευσης, µελέτες ειδικής οι-
κολογικής αξιολόγησης, προµελέτη οδικών και υδραυλικών
έργων και µία σειρά γύρω στις είκοσι µελέτες για να καταλή-
ξουµε σιγά-σιγά στην τελική χάραξη του δρόµου. Χωρίς µελέτες
δεν έχεις χάραξη, χωρίς χάραξη δεν µπορείς να πάρεις µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων και χωρίς µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων δεν µπορείς να δηµοπρατήσεις έργο. 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα έχουµε κάνει βήµα-βήµα, όπως εξήγησα,
ενώ έχουµε κάνει και κάτι το οποίο συνέβη για πρώτη φορά µετά
από τριάντα, σαράντα χρόνια. Εσείς είστε πιο παλιός από µένα
στα τοπικά της Κρήτης και ξέρετε πόσα χρόνια συζητιέται αυτός
ο δρόµος. Εξασφαλίσαµε χρηµατοδότηση, δηλαδή τη συµβολή
του δηµοσίου για το έργο αυτό ύψους 427 εκατοµµυρίων ευρώ.
Και µη µας πείτε ότι είναι λίγα τα λεφτά αυτά, διότι είναι σύµβαση
παραχώρησης, γεγονός που σηµαίνει ότι θα βάλει και ο ιδιώτης
χρήµατα.

Εποµένως, έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο όπου πολύ σύντοµα
αυτό το έργο το οποίο όντως δεν ήταν, αν θέλετε, όνειρο πολλών
δεκαετιών, θα µπει σε µια πολύ συγκεκριµένη ρότα. Είµαι στη
διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά .
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, είναι λίγο

ενοχλητικό αυτό που κάνετε. Αν δεν κάνω λάθος, είπατε πέντε,
έξι φορές τη φράση «για πρώτη φορά», ενώ γνωρίζετε. Εγώ
έχοντας καλή πρόθεση, αναγνώρισα την προσπάθεια που κά-
νατε. Όµως, εσείς εµµένετε ο λόγος σας να έχει και έναν βαθµό
παραπληροφόρησης. 

Για παράδειγµα, εγώ θέλω να σας ρωτήσω κάτι που µου ήρθε
τώρα στο µυαλό. Πότε στείλατε το αίτηµα στο Υπουργείο Πολι-
τισµού, λέω ένα παράδειγµα, για τις αρχαιολογικές εργασίες που
πρέπει να γίνουν; Απαντήστε µου µετά.

Το άλλο που θέλω να σας ρωτήσω έχει να κάνει µε το εξής.
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, εγώ είπα ότι δεν τα κάναµε όλα τέλεια.
Όµως, ακόµα και τα έργα που σας παραδώσαµε σε ένα αρκετά
ικανοποιητικό πλαίσιο τα έχετε αφήσει στο έλεος του Θεού. Να
µη σας πω για τη Λυγαριά, να µη σας πω για την Αγία Πελαγία
που ορισµένα άπτονται και του Βόρειου Οδικού Άξονα. Επίσης,
να µην σας πω για τον δρόµο της Μεσαράς. Δώσαµε 40 εκατοµ-
µύρια και τον τελειώσαµε και δύο παρεµβάσεις 2-3 εκατοµµυ-
ρίων µένουν στάσιµες. Στη Λυγαριά θα θρηνήσουµε θύµατα και
εδώ και δύο χρόνια δεν ξέρετε το πρόβληµα. Για τους κόµβους
Αγίας Πελαγίας και Αχλάδας σάς παραδώσαµε τις µελέτες, σας
παραδώσαµε τα πάντα, όπως και τη χρηµατοδότηση, το έργο ξε-
κίνησε και εδώ και δύο χρόνια είναι στον αέρα. 

Επίσης, όσον αφορά τον κόµβο Καρτερού - Επισκοπής, όλα
ήταν έτοιµα και τελειωµένα, όπως οι µελέτες ηλεκτροφωτισµού
και οι περιβαλλοντικές µελέτες. Όµως, και αυτό είναι στον αέρα
εγκλωβίζοντας πραγµατικά σε αδιέξοδο δέκα χιλιάδες κόσµο.

Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε να δείτε. Εγώ θέλω να σας ρωτήσω
το εξής. Εσείς ο ίδιος δηλώσατε ότι θα συνεχίσετε τους διαγω-
νισµούς που είχε ξεκινήσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα, είχατε
υποστηρίξει ότι δεν θα ακυρωθεί ο διεθνής διαγωνισµός της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, καθώς ήταν απαραίτητος και µέσω αυτού
προκύπτουν οι εταιρείες που θα συµµετάσχουν στο επόµενο
στάδιο. 

Επίσης, παραδεχθήκατε κάτι που εδώ και χρόνια τονίζει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δηλαδή το γεγονός της απραξίας των προηγούµενων
τριάντα ετών, δηλαδή των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, πριν την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς τα τρία χρό-
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νια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έχουµε να παρουσιάσουµε έργο,
ειδικά στην Κρήτη. Είναι αυτά που σας είπα προηγουµένως, δη-
λαδή αρκετά έργα και κάτω από δύσκολες δηµοσιονοµικές συν-
θήκες.

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα σταµατήσω εδώ. Όµως, θέλω να σας
πω ότι πρέπει να συµφωνήσουµε σε κάτι. Θέλουµε όλοι έναν οδικό
άξονα στην Κρήτη που δεν θα κινδυνεύουν ανθρώπινες
ζωές; Να συµφωνήσουµε ότι η Κρήτη ήταν διαχρονικά ο «φτωχός
συγγενής» σε έργα υποδοµών εδώ και τριάντα πέντε χρόνια, για
να µην πω σαράντα, πλην των ετών 2017, 2018 και 2019 -και
µπορώ να το τεκµηριώσω, αλλά δεν έχω τον χρόνο, δεν σας λέω
για το 2015 και το 2016, ξέρω τι λέω- που έγιναν σηµαντικά βή-
µατα, όσον αφορά τα έργα υποδοµής στην Κρήτη; 

Ιδού λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πεδίον δόξης λαµπρόν για να πε-
ράσετε από τη θεωρία στην πράξη, γιατί δεν το έχετε κάνει
ακόµα σε σηµαντικά έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, δεν είναι ανάγκη
να βρισκόµαστε σε µια συνεχή αντιπαράθεση. 

Εγώ δεν άκουσα από εσάς σήµερα να µου πείτε ένα συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα. Δεν άκουσα να µου πείτε ότι ξεκινούν οι
διαγωνιστικές διαδικασίες ή ότι κάνουµε έστω µία πρόβλεψη. Ο
κύριος Πρωθυπουργός µάς είχε πει ότι θα ξεκινούσαν οι διαγω-
νιστικές διαδικασίες το πρώτο τρίµηνο του 2021. Εσείς τι µας
λέτε σήµερα;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δυστυχώς για άλλη µία φορά αντιλαµβανόµα-
στε την πολύ χαλαρή σχέση που έχουν οι αγαπητοί συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ µε την αλήθεια. Και το διαπιστώσατε αυτό όσοι µας
ακούσατε διότι κάνατε ερωτήσεις που δεν έχουν καµµία σχέση
µε τον ΒΟΑΚ. Από το ένα θέµα, στο άλλο.

Ακούστε, αγαπητέ συνάδελφε, εγώ σας συµπεριφέρθηκα µε
µία ευπρέπεια, διότι η ερώτησή σας, αν τη διαβάσω τώρα εδώ,
σας διαψεύδει πλήρως από τα γεγονότα.

Ακούστε, λοιπόν, για να βάζουµε τα πράγµατα σε µία σειρά.
Μας λέτε «Στα τέλη του 2020 υποστηρίξατε ότι θα αυξήσετε τη
χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου µέσω του Ταµείου Ανά-
καµψης». Έγινε πριν από δύο µέρες. Τα ίδια τα γεγονότα σας
διαψεύδουν.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Δικές σας δηλώσεις είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Θα χρησιµοποιηθεί, τελικά, ο ΒΟΑΚ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης; Ναι, χρηµατοδοτείται. Αυτό που δεν καταφέ-
ρατε εσείς επί πέντε χρόνια, χρηµατοδοτείται.

Πάµε τώρα πίσω, γιατί δεν θέλω να αφήσω τίποτα αναπάντητο.
Όταν συζητιόταν ο ΒΟΑΚ, που συζητιέται εδώ και πολλά χρό-

νια, υπήρχε µία δέσµευση σχεδόν από το σύνολο του πολιτικού
κόσµου ότι δεν βάζουµε διόδια. Ο µόνος πολιτικός που ως Αντι-
πολίτευση είπε «Όχι, ο δρόµος θα έχει διόδια» –που συνήθως ως
Αντιπολίτευση κάνουµε αυτό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ παλιά, υποσχό-
µασταν τα πάντα στους πάντες, ενώ εµείς δεν το κάναµε- ήταν ο
Μητσοτάκης. Και είπε το προφανές, δηλαδή ότι ο χρήστης πρέ-
πει να πληρώνει, αλλά διόδια λελογισµένα στο κοµµάτι της πα-
ραχώρησης των εκατόν πενήντα χιλιοµέτρων.

Εσείς λέγατε άλλα ως Αντιπολίτευση. Βέβαια, ο προκάτοχός
µου κ. Σπίρτζης, προς τιµήν του, δεν τα έλεγε αυτά. Οι Βουλευ-
τές τα λέγατε στην Κρήτη. Λέγατε δηλαδή ότι δεν θα µπουν διό-
δια. Αυτό το έργο, λοιπόν, χωρίς διόδια δεν γίνεται. Αυτή είναι
µία παρανόηση.

Βγήκαµε και είπαµε την αλήθεια. Για να γίνει ο δρόµος, πρέπει
κάποιος να πληρώσει. Πρέπει να πληρώσει και το δηµόσιο, πρέ-
πει να πληρώσει και ο ιδιώτης. Για να πάρει ο ιδιώτης πίσω τα
λεφτά του και να συντηρεί και να λειτουργεί τον δρόµο, πρέπει
να µπουν διόδια, όπως έχουν µπει σε όλους τους άλλους µεγά-
λους αυτοκινητόδροµους.

Πάµε τώρα, λοιπόν, να δούµε τα πράγµατα πώς έχουν. Είπατε:

τι έχετε κάνει τώρα. Σας είπα ότι προχώρησε η δεύτερη φάση
του διαγωνισµού στη ΣΔΙΤ. Γι’ αυτό το κοµµάτι έχουµε ήδη πάρει
και έχουµε καταθέσει µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Είτε
µας αρέσει, είτε όχι, αυτό δεν είχε γίνει στο παρελθόν. Εγώ δεν
θέλω να ισοπεδώσω το παρελθόν και θεωρώ φοβερή τη γενναι-
ότητα του προκατόχου µου, αν θέλετε, ο οποίος στην ουσία,
χωρίς να το λέει βέβαια, έκανε σύµβαση παραχώρησης. Έκανε
αυτό που εσείς στην Αριστερά και στην κεντροαριστερά ήσασταν
πάντα αντίθετοι. Δηλαδή, πήγε και έκανε ένα χρηµατοδοτικό µον-
τέλο που στην ουσία καλεί τους ιδιώτες να συµµετέχουν στο
έργο. Και αυτό εγώ του το αναγνωρίζω. Μπορεί στο κόµµα του
να µην του το αναγνωρίζουν, διότι επί της ουσίας είπε ότι για να
γίνει ο δρόµος, πρέπει να βρούµε ποιος θα τον πληρώσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτό ήταν το πρόβληµα του δρόµου αυτού και του ΒΟΑΚ, ότι
δηλαδή όλοι µιλάγανε για τον δρόµο, όλοι µιλάγανε για ένα τε-
ράστιο έργο, αλλά κανείς δεν έλεγε πού θα τα βρίσκαµε τα
λεφτά! Και ήρθε, λοιπόν και έκανε µία πρόσκληση ενδιαφέροντος
που είναι το πρώτο βήµα. Είναι µικρό µεν, αλλά είναι το πρώτο
βήµα. Τα σηµαντικά βήµατα, όµως, δεν έγιναν και γίνονται τώρα,
σε είκοσι µήνες. Γίνεται όλη η µελετητική ωριµότητα, η χάραξη
του δρόµου, η κατάθεση µελέτης περιβαλλοντολογικών επιπτώ-
σεων. 

Γίνεται, µάλιστα, για πρώτη φορά και το πιο σηµαντικό.
Έχουµε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση για ένα µέρος της χρη-
µατοδοτικής συµβολής του ελληνικού δηµοσίου!

Αυτά τα βήµατα, λοιπόν, είναι σηµαντικά. Θέλω όλοι να κατα-
λάβουµε –και νοµίζω ότι το έχουν καταλάβει ιδιαίτερα όσοι πα-
ρακολουθούν τα τεκταινόµενα στον τεχνικό κόσµο- ότι ο ΒΟΑΚ
είναι το µεγαλύτερο οδικό έργο, ο µεγαλύτερος αυτοκινητόδρο-
µος που χτίζεται σήµερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο µεγαλύτε-
ρος! Και χτίζεται και θα πάρει τον δρόµο του. Έχει πάρει τον
δρόµο του και έχει βρεθεί η χρηµατοδοτική συµβολή.

Εποµένως, συµφωνώ µαζί σας ότι δεν πρέπει να µεµψιµοι-
ρούµε. Η ίδια η ερώτησή σας διαψεύστηκε από τα γεγονότα,
διότι την Τετάρτη που µας πέρασε ανακοινώθηκαν αυτά που σας
λέω διά στόµατος Πρωθυπουργού και περιµένουµε τις τελικές
εγκρίσεις, έτσι ώστε να ξεκινήσει η διαδικασία, για να έχουµε τα
χρήµατα για να ξεκινήσει αυτό το πολύ µεγάλο έργο.

Θα ξεκινήσει αυτό το έργο. Η β’ φάση του διαγωνισµού ΣΔΙΤ
για τα είκοσι δυόµισι χιλιόµετρα είναι γεγονός. Δεν γκρεµίζουµε
ό,τι βρήκαµε. Συνεχίζουµε και χτίζουµε. Είναι ένα έργο πνοής, το
οποίο όµως, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους -και σας
ευχαριστώ για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε- έχει συγκεκριµέ-
νες διαδικασίες που ακολουθούνται. 

Εγώ είµαι πάντα στη διάθεση του ελληνικού Κοινοβουλίου να
έρχοµαι και να απολογούµαι αν θέλετε και να εξηγώ όλες αυτές
τις διαδικασίες µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη λεπτοµέρεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 621/29-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Τις καθυστε-
ρήσεις έγκρισης των πολεοδοµικών σχεδίων στα δηµοτικά σχο-
λεία του Σκαλανίου και Βασιλείων Δήµου Ηρακλείου». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Νικόλαος Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση, όπως ήδη ανήγγειλε η

Πρόεδρος, αφορά τη µεγάλη καθυστέρηση στην έκδοση των πο-
λεοδοµικών σχεδίων. Χαρακτηριστικό παράδειγµα καθυστέρη-
σης έγκρισης, µε άγνωστη κατάληξη, είναι οι πυκνοδοµηµένες
περιοχές στα Δηµοτικά Διαµερίσµατα Σκαλανίου και Βασιλείων
του Δήµου Ηρακλείου. Το 1997 ανατέθηκαν πολεοδοµικές µελέ-
τες, δεν έχουν ακόµα εγκριθεί και θα πρέπει ενδεχοµένως να
επαναπροκηρυχθούν. Σε άλλες δοµηµένες περιοχές η διαδικασία
πολεοδόµησης δεν έχει καν αρχίσει. Βέβαια, η µεγάλη εκκρεµό-
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τητα είναι το ίδιο το Ηράκλειο, µε την πολιτική που εφάρµοσαν
διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις. 

Τι αποδεικνύει, όµως, αυτή η αδικαιολόγητη καθυστέρηση;
Κατά την άποψή µας ότι οι προτεραιότητες τελικά του κράτους
στον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό δεν καθορίζονται
µε βάση τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες και τον σεβασµό στο πε-
ριβάλλον, αλλά µε βάση τις ανάγκες και τους σχεδιασµούς των
επιχειρηµατικών συµφερόντων, στο όνοµα µιας ανάπτυξης που
συµφέρει τους λίγους και όχι τους πολλούς. 

Αυτό δεν είναι αυθαίρετη διαπίστωση. Μέσα από αστραπιαίες
νοµοθετικές ρυθµίσεις και µε πρόσχηµα την ανάπτυξη απλοποι-
ούνται και δροµολογούνται µε fast track διαδικασίες οι επενδυτι-
κές αδειοδοτήσεις επιχειρηµατικών οµίλων. Στο πλαίσιο αυτό
εντάσσεται και η ταχύτητα µεταφοράς αρµοδιοτήτων πολεοδό-
µησης σε ιδιώτες, όσο και η κωλυσιεργία και η επιβολή ταξικών
κριτηρίων διαχρονικά από κυβερνήσεις, αλλά και από δηµοτικές
αρχές στις διαδικασίες έγκρισης σχεδίων πόλης σε περιοχές λαϊ-
κής στέγης. Αυτό κάνει βέβαια και ο ν.4759/2020. Με πρόσχηµα
την πάταξη της χωροταξικής και πολεοδοµικής αναρχίας, έρχε-
ται να ρυθµίσει θέµατα δόµησης, χρήσεων γης, χωροταξίας γε-
νικότερα, αλλά όχι µε κριτήριο τα συµφέροντα της συντριπτικής
πλειοψηφίας των εργαζοµένων, των µικροϊδιοκτητών εκτός σχε-
δίου δόµησης, αλλά µε βάση τις ανάγκες και τα συµφέροντα της
αστικής τάξης στην Ελλάδα. Παίζει ρόλο βέβαια και η υποχρη-
µατοδότηση του κράτους για τον πολεοδοµικό σχεδιασµό και η
υποστελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών. Απαραίτητη προϋπό-
θεση για την ολοκλήρωση του ρυθµιστικού σχεδιασµού είναι η
χρηµατοδότηση των µελετών των τοπικών χωρικών σχεδίων, δε-
δοµένου ότι το κόστος είναι υψηλό και οι περισσότεροι δήµοι δεν
µπορούν να το καλύψουν. 

Στην ευρύτερη περιοχή Ηρακλείου Κρήτης, που δέχθηκε ένα
µεγάλο ρεύµα αστυφιλίας και εσωτερικής µετανάστευσης τις πε-
ρασµένες δεκαετίες µε αποτέλεσµα τον πολλαπλασιασµό του
πληθυσµού, κράτος και δήµος εγκατέλειψαν στην κυριολεξία την
παλιά πόλη στο σχέδιο του 1926, ενώ ήταν ελάχιστες οι επεκτά-
σεις των σχεδίων σε άλλες περιοχές. Έτσι, λοιπόν, υπήρξε µια
έκρηξη αυθαίρετης δόµησης µε τέσσερις γενιές αυθαιρέτων
λόγω αδυναµίας νόµιµης δόµησης. Υπήρξε υποβάθµιση της ποι-
ότητας των κατασκευών και του δηµόσιου χώρου, επιβάρυνση
των λαϊκών στρωµάτων, πρόστιµα αυθαιρέτων, εµπόδια στη δό-
µηση, απαξίωση µικροϊδιοκτησίας, έλλειψη αναγκαίων έργων
υποδοµής, ελεύθερων κοινόχρηστων χώρων, χώρων άθλησης
και πάει λέγοντας. 

Οι επεκτάσεις των σχεδίων σε κάποιες συνοικίες δεν έλυσαν
τα λαϊκά προβλήµατα. Και το λέω αυτό γιατί υπήρξε η αναθεώ-
ρηση του σχεδίου του 1926 στην παλιά πόλη του Ηρακλείου που
ξεκίνησε πριν από δεκαπέντε και παραπάνω χρόνια και έχει πα-
γώσει. Μόνο στη συνοικία της Αγίας Τριάδας ολοκληρώθηκε και
κάλυψε περισσότερο σχέδια επιχειρηµατικής ανάπλασης παρά
λαϊκές ανάγκες.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Σε ποιες επείγουσες
ενέργειες θα προβείτε για να δροµολογηθούν σχέδια πόλης σε
αυτά τα Διαµερίσµατα Σκαλανίου και Βασιλείων Ηρακλείου, που
να καλύπτουν το σύνολο των λαϊκών αναγκών;

Δεύτερον, πότε θα στελεχωθούν πλήρως, µε µόνιµο προσω-
πικό, οι πολεοδοµικές υπηρεσίες κεντρικής και τοπικής διοίκησης
για την επιτάχυνση της εξυπηρέτησης των λαϊκών στρωµάτων;

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι ο χωροταξικός
και πολεοδοµικός σχεδιασµός διαχρονικά είναι ένα µέγιστο ζη-
τούµενο, γιατί έχουµε καθυστερήσει να σχεδιάσουµε και να ορ-
γανώσουµε τον χώρο. Πάνω από το 80% του χώρου χρήζει
επανασχεδιασµού, να µπουν κανόνες, να µπει τάξη, αρχές και
πλαίσια κάτω από τα οποία θα γνωρίζει ο καθένας από πριν τι
επιτρέπεται και τι απαγορεύεται σε κάθε περιοχή.

Είναι αλήθεια ότι όταν ο σχεδιασµός από την ώρα που ξεκινάει
καθυστερεί να ολοκληρωθεί -µιλάµε για εικοσιπέντε χρόνια κα-

θυστερήσεις- το θεσµικό πλαίσιο αλλάζει. Ειδικά τα τελευταία
χρόνια, το θεσµικό πλαίσιο που αναφέρεται σε αυτούς τους σχε-
διασµούς έχει αλλάξει πολλές φορές. Ξεκινούν τα σχέδια µε τις
προδιαγραφές που ισχύουν την ώρα της προκήρυξης, η έγκρισή
τους όµως γίνεται µε τους όρους και τις προδιαγραφές που
ισχύουν την ώρα της έγκρισης.

Όταν, λοιπόν, καθυστερούν τόσο πολύ τα σχέδια, πάνε να φτά-
σουν στο τέλος και ξαναγυρνούν από την αρχή. Αυτό οφείλεται
στο ότι τραβάει πολύ η ολοκλήρωση του σχεδιασµού. Όταν σχε-
διάζεις για µια περιοχή να αναπτυχθεί, τη σχεδιάζεις για να ολο-
κληρώσεις τον σχεδιασµό σε πέντε, σε δέκα χρόνια το πολύ, όχι
σε εικοσιπέντε και τριάντα και σαράντα χρόνια. Τότε τα δεδοµένα
που είχες λάβει υπ’ όψιν στην αρχή έχουν αλλάξει.

Απόρροια αυτού είναι και οι καθυστερήσεις για τον Οικισµό
Σκαλανίου και Βασιλείων του Δήµου Ηρακλείου Κρήτης, στις
οποίες αναφερθήκατε. Είναι ένας σχεδιασµός που ξεκίνησε στις
16 Φεβρουαρίου του 1998 από τις τότε νοµαρχιακές αυτοδιοική-
σεις, που προχώρησαν για να ολοκληρωθούν. Πέρασαν από πολ-
λές διαδροµές. Πήγαν στην περιφέρεια, ήρθαν στο Υπουργείο,
ξαναγύρισαν πίσω για να διορθωθούν και να συµπληρωθούν πολ-
λές από τις µελέτες, γιατί ήταν ελλιπείς και επέστρεψαν πίσω τε-
λικά στην περιφέρεια. Αφορούσαν στις γεωλογικές µελέτες
καταλληλότητας, την οριοθέτηση ρεµάτων και άλλες παραµέ-
τρους που ο ίδιος ο σχεδιασµός πρέπει να περιλαµβάνει.

Μάλιστα, επειδή υπήρχαν καθυστερήσεις -ειδικότερα, αναφέ-
ροµαι στις εγκρίσεις των γεωλογικών µελετών- το 2014, όπου
είχα την τιµή να είµαι Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
µε τον ν.4315/2014 άρθρο 5 παράγραφος 5, για όλες αυτές τις
εκκρεµότητες και τις καθυστερήσεις που αφορούσαν και τις γε-
ωλογικές µελέτες δόθηκε η δυνατότητα στις αποκεντρωµένες δι-
οικήσεις να µπορούν να εγκρίνουν τέτοιες µελέτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Έχω απάντηση και θα είναι απόλυτη και συγκεκριµένη στο

χρονοδιάγραµµα που αναφερθήκατε.
Δεν θέλω να πάρω χρόνο από την πρωτολογία µου, αλλά θα

σας καλύψω, αγαπητέ συνάδελφε, για το τι γίνεται αυτήν τη
στιγµή για να αντιµετωπίσουµε οριστικά το θέµα όχι µόνο για τον
Οικισµό Σκαλανίου και Βασιλείων, αλλά και για ολόκληρες τις εκ-
κρεµείς περιοχές της Ελλάδος και της Κρήτης σε σχέση µε τον
καινούργιο σχεδιασµό. Θα συνεχίσω, όµως, στη δευτερολογία
µου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα της

καθυστέρησης στην έγκριση των πολεοδοµικών σχεδίων εµείς
τουλάχιστον το εξετάζουµε και το αναδεικνύουµε από τη σκοπιά
των λαϊκών συµφερόντων και επιτρέψτε µου να επιµείνω σε
αυτήν τη διάκριση.

Το λέω αυτό διότι οι καθυστερήσεις που υπάρχουν έρχονται
ως αποτέλεσµα µιας πολιτικής επιλογής και όχι απλώς µιας γρα-
φειοκρατίας ή τεχνικών προβληµάτων. Έρχονται ως αποτέλεσµα
πολιτικής επιλογής, γιατί; Διότι η πολιτική επιλογή είναι ότι προ-
τιµά να δώσει προτεραιότητα, για παράδειγµα, στην επίλυση και
επίσπευση επενδυτικών δραστηριοτήτων και έργων παρά να κα-
λύψει τέτοιου είδους άµεσες λαϊκές ανάγκες ή αναγκαιότητα
επέκτασης των σχεδίων πόλης.

Όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που υπήρξαν µέχρι σή-
µερα -όχι µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων- σε επίπεδο πολεοδοµίας επεκτείνουν
το δικαίωµα της επιχειρηµατικής δράσης και µειώνουν το δι-
καίωµα της ατοµικής και της οικογενειακής δράσης των λαϊκών
στρωµάτων. Πάνω σε αυτό υπήρξε πλήθος νόµων όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, ορίζονται ξανά
θεσµικά τα όρια των δικαιωµάτων και απαγορεύσεων δόµησης.
Δεν ξεχνάµε πως στην πράξη θα ανατραπούν ακόµη περισσό-
τερο αυτά όχι τόσο από την αυθαιρεσία των πολιτών, που τους
εξαναγκάσατε διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις να οδηγηθούν
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εκεί, όσο από την αυθαιρεσία του κεφαλαίου, αλλά και του ίδιου
του κράτους.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι κάνετε τα στραβά µάτια ή τους δίνετε
και αέρα στα πανιά να εγκαθιστούν δράσεις όπου τους συµφέρει
µε αυθαιρεσίες που τακτοποιούν µε ελάχιστα ή καθόλου πρό-
στιµα, βλέπετε καταπατήσεις σε δάση, παραλίες, κοινόχρηστους
χώρους. Το κράτος σε όλα τα επίπεδα διακυβέρνησης αυθαίρετα
δεν χρηµατοδοτεί, καθυστερεί να ολοκληρώσει για δεκαετίες και
δεν ολοκληρώνει τη διαδικασία σχεδιασµού δόµησης.

Αυτά σας επισηµαίνουµε. Αυτό αναδεικνύουµε. Γι’ αυτό πιέ-
ζουµε προς την κατεύθυνση να επιταχυνθεί η έγκριση των πολε-
οδοµικών σχεδίων, αλλά σε µία κατεύθυνση και ο ίδιος ο λαός,
τα ίδια τα λαϊκά στρώµατα να πάρουν την υπόθεση στα χέρια
τους και να διεκδικήσουν αυτό που, εν πάση περιπτώσει, πρέπει
να διεκδικήσουν. Ποτέ όµως, µα ποτέ, αυτό το κράτος δεν εξα-
σφάλισε µε δηµόσια δαπάνη τις αναγκαίες κοινωνικές υποδοµές
στις πολεοδοµηµένες περιοχές για δίκτυα ύδρευσης, αποχετεύ-
σεων, οµβρίων, ηλεκτρικού, αντιπληµµυρικά, πεζοδρόµια, χώ-
ρους εκπαίδευσης, υγείας.

Με τον τελευταίο νόµο που σας είπα του 2020, τον ν.4759, το
κράτος απαλλάσσεται από κάθε υποχρέωση µε ρητή απαγό-
ρευση που λέει πως όποιος δεν έχει µεγάλο κεφάλαιο και έκταση
δικιά του να µην χτίζει εκτός σχεδίου και να µην έχει καµµία απαί-
τηση από το κράτος. Να το! Πραγµατικά αποτελεί πρόκληση -ει-
λικρινά- το γεγονός ότι από τα εκατοµµύρια -δεν ξέρω αν είναι
και δισεκατοµµύρια- ευρώ που έχουν εισπραχθεί από το υστέ-
ρηµα των φτωχών λαϊκών οικογενειών που εντάχθηκαν στους
διάφορους νόµους τον τακτοποιήσεων, δεν έχει επιστρέψει ούτε
ένα ευρώ στις περιοχές αυτές για να αντιµετωπίσουν αυτά τα
σοβαρά προβλήµατα πολιτικής προστασίας και χωροταξίας. Εν-
νοείται βέβαια πως στις εκτός σχεδίου περιοχές το κράτος δεν
έχει υποχρέωση εξασφάλισης των παραπάνω υποδοµών.

Θέλω να πω ότι εµείς τουλάχιστον δεν τρέφουµε καµµιά αυ-
ταπάτη για το γεγονός ότι ακόµα και η επίσπευση µιας έγκρισης
των πολεοδοµικών σχεδίων δεν θα αλλάξει τις προτιµήσεις στή-
ριξης των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων. Γι’ αυτό λέµε ότι η
λαϊκή πίεση είναι αυτή που περισσότερο θα τα αλλάξει. Απλώς
εµείς βάζουµε τη φωτιά, το φυτιλάκι, έτσι ώστε ο λαός να πάρει
την υπόθεση στα χέρια του. Άλλωστε οι χρόνιες αποτυχίες εφαρ-
µογής των σχεδίων πόλης από το 1958 στο Ηράκλειο έως σή-
µερα το αποδεικνύουν, που προσέκρουαν πάντα στο ιδιωτικό
καθεστώς της µεγάλης ακίνητης περιουσίας.

Δεν θέλω να µπω στο ζήτηµα των αυθαιρέτων. Είναι µια ολό-
κληρη κουβέντα για το ποιος ευθύνεται και πώς αξιοποιήθηκε µι-
κροκοµµατικά και µικροπολιτικά από όλες τις κυβερνήσεις και
από εσάς και από το ΠΑΣΟΚ κ.λπ. στην πορεία. Πλούτισαν εται-
ρείες. Άνθρωποι σύρθηκαν στα δικαστήρια. Και τελικά τι έκαναν;
Διπλοτριπλοπλήρωσαν αυτό που έχτισαν και πώς το έκτισαν, µε
τι υλικά το έκτισαν.

Σε κάθε περίπτωση -και να ολοκληρώσω, κυρία Πρόεδρε-
εκείνο το οποίο νοµίζω ότι χρειάζεται είναι όντως η µαζική πίεση
από τον λαό για την απαίτηση αυστηρής τήρησης από το κράτος
των υποχρεώσεών του στον πολεοδοµικό σχεδιασµό και στην
υλοποίησή του, µε αντίστοιχη ελάφρυνση των υποχρεώσεων των
λαϊκών στρωµάτων, χωρίς την καλλιέργεια οποιασδήποτε αυτα-
πάτης για τον ρόλο του σηµερινού κράτους, αλλά αντίθετα µε
επισήµανση πως µόνο ένα άλλο κράτος µε άλλη εξουσία µπορεί
να λύσει αυτό το ζήτηµα, το ιδιοκτησιακό ζήτηµα της λαϊκής στέ-
γης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλω να σας παρακα-

λέσω, επειδή ο αριθµός των ερωτήσεων είναι πάρα πολύ µεγά-
λος, να προσπαθούµε να είµαστε κοντά στον χρόνο µας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα στις δια-

χρονικές καθυστερήσεις για χωροταξικούς και πολεοδοµικούς
σχεδιασµούς. Τώρα θα αναφερθώ σε αυτά που εξελίσσονται σή-
µερα και συντοµότατα ολοκληρώνονται. Είπα ότι σε ό,τι αφορά
τον οικισµό Σκαλανίου και Βασιλείων του Δήµου Ηρακλείου Κρή-

της έχει υποβληθεί ήδη αίτηµα, ακριβώς επειδή καθυστέρησε.
Αυτήν τη στιγµή δεν εξελίσσεται ο σχεδιασµός. Δεν υπάρχουν
ανάδοχοι και χρηµατοδοτήσεις. Μέσα από το εθνικό πρόγραµµα
σχεδιασµού πολεοδοµικού, µέσα από τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια, τα οποία εξελίσσονται σε ολόκληρη τη χώρα και που κα-
λύπτουν περίπου το 80% της επικράτειας, οι διαγωνιστικές δια-
δικασίες θα έχουν ολοκληρωθεί όλες σ’ αυτόν τον χρόνο. 

Ο Δήµος Ηρακλείου και οι οικισµοί Σκαλανίου και Βασιλείων,
αλλά και οι υπόλοιποι οικισµοί που στερούνται τέτοιου σχεδια-
σµού, θα είναι στην πρώτη κατηγορία των προκηρύξεων και των
διακηρύξεων για να γίνουν αυτοί οι σχεδιασµοί. Τα χρήµατα ξε-
περνούν τα 250 εκατοµµύρια. Είναι από χρηµατοδότηση του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Γνωρίζετε ότι οι χρόνοι
είναι ασφυκτικοί και συγκεκριµένοι. Πρέπει µέχρι το 2025 να
έχουν αποπληρωθεί τα έργα. Γνωρίζετε ότι οι διαδικασίες είναι
πιεστικές και ασφυκτικές. Και αυτήν τη στιγµή αυτό ακριβώς εξε-
λίσσουµε και για τους δύο οικισµούς του Δήµου Ηρακλείου:
Άµεσα να προχωρήσουν οι διαγωνιστικές διαδικασίες και σύν-
τοµα να έχουν τον απαραίτητο χωροταξικό και πολεοδοµικό σχε-
διασµό. 

Μετά από τον νόµο του Δεκεµβρίου, τον ν.4759 στον οποίον
αναφερθήκατε και εσείς, όπου περιγράφονται όλες οι διαδικα-
σίες σχετικά µε τον σχεδιασµό, που δίνει ταχύτητα σε όλες τις
διαδικασίες, λύνοντας όλες τις γραφειοκρατικές διαδικασίες του
παρελθόντος και παρακολουθώντας από την πλευρά του Υπουρ-
γείου µας, είµαστε εδώ για να ολοκληρώσουµε για πρώτη φορά
ένα µεγάλο στοίχηµα. Δεν έχει υπάρξει ξανά στο παρελθόν. Το
γνωρίζω εγώ, το γνωρίζουµε όλοι µας. Είµαστε εδώ για να απο-
δείξουµε στην πράξη ότι µπορούµε να κερδίσουµε τον χαµένο
χρόνο του παρελθόντος σε λίγο χρόνο, ο οποίος εξελίσσεται από
σήµερα, αναγνωρίζοντας, όπως είπατε, τις ανάγκες και για την
κοινωνία και για τον κόσµο της εργασίας, για όλη την κοινωνία.
Χωρίς επενδύσεις οι θέσεις εργασίας χάνονται. Πρέπει να
βρούµε την ισορροπία ανάµεσα στην επένδυση και στην προστα-
σία του περιβάλλοντος. Ως τελικό στόχο έχουµε οι εργαζόµενοι
να δουλέψουν. Αυτό θέλουν για να µπορούν να ζήσουν την οικο-
γένειά τους, να ζήσουν µε αξιοπρέπεια. Όµως, όλα αυτά γίνονται
µέσα από δουλειές που πρέπει να διαµορφώνονται. Υποχρέωση
δική µας είναι να δίνουµε την ευκαιρία να µπορεί ο άλλος που
θέλει να επενδύσει, να δηµιουργήσει µε ασφάλεια και όχι µε τα-
λαιπωρίες και αποκλεισµούς. Έχουµε ζήσει πολλούς τέτοιους
στο παρελθόν. 

Άρα, κλείνοντας, αυτό είναι το µήνυµα που θέλω να µεταφέρω
µε αφορµή την ερώτησή σας για την Κρήτη, για το Ηράκλειο και
για τον οικισµό Σκαλανίου και Βασιλείων. Αυτός ο σχεδιασµός
που στερήθηκαν για πάρα πολλά χρόνια, στέρησε εξελίξεις, στέ-
ρησε δικαιώµατα και ανάπτυξη και από την άλλη πλευρά δηµι-
ούργησε στρεβλή ανάπτυξη και συγκρούσεις δραστηριοτήτων
και χρήσεων. Αναφερθήκατε και εσείς. Αυτά θέλουµε να τελει-
ώσουν και αυτά θέλουµε να αλλάξουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 619/29-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα αναγκαία
έργα διαχείρισης υδάτων στον Νοµό Χανίων».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Γιώργος Αµυράς. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ πολύ να
είστε συνεπής στον χρόνο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι. 
Πάµε στη δυτική Κρήτη τώρα. Ο Νοµός Χανίων, κύριε

Υπουργέ, υστερεί σε βασικά έργα διαχείρισης του υδατικού δυ-
ναµικού, µε αποτέλεσµα ενώ συγκαταλέγεται στους νοµούς µε
τα υψηλότερα ποσοστά βροχόπτωσης στην Ελλάδα και θα µπο-
ρούσαν να έχουν καλυφθεί πλήρως οι ανάγκες σε πόσιµο και αρ-
δεύσιµο νερό, εκατοµµύρια κυβικών νερού χάνονται στη θάλασ-
σα κάθε χρόνο λόγω ακριβώς αυτής της έλλειψης υποδοµών. 

Ενδεικτικά αναφερόµαστε στη λεκάνη Ταυρωνίτη και στα
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φράγµατα Σεµπρωνιώτη και Παπαδιανών που θα καλύψουν τις
ανάγκες νερού του Νοµού Χανίων -η µελέτη τους έχει γίνει από
το 1993-, όπως και στο φράγµα Βαλσαµιώτη που υπολειτουργεί
στη λιµνοδεξαµενή στον Πλάτανο, που υπάρχει το πρόβληµα
υφαλµύρωσης από την υπεράντληση, µε κίνδυνο να καταστραφεί
η γη υψηλής παραγωγικότητας, στις λιµνοδεξαµενές του Ασκύ-
φου, στην αποκατάσταση-αντικατάσταση των λιµνοδεξαµενών
στη Χρυσοσκαλίτισσα –υπάρχει µελέτη αποκατάστασης της λι-
µνοδεξαµενής, η οποία όµως δεν λειτούργησε λόγω κακοτε-
χνιών, παρότι κόστισε εκατοµµύρια ευρώ-, καθώς επίσης και
στους Αγίους Θεοδώρους, στο αρδευτικό υψηλής ζώνης Αγυιάς-
Κολυµπαρίου και διάφορα άλλα. 

Η κατασκευή αυτών των έργων θα συµβάλει αποφασιστικά στο
να εξασφαλιστούν οι αναγκαίες ποσότητες νερού για την
ύδρευση των κατοίκων του Νοµού Χανίων. Επιπλέον, το ανεκµε-
τάλλευτο υδατικό δυναµικό θα µπορούσε να αξιοποιηθεί από το
ίδιο το κράτος για την κατασκευή αναγκαίων υδροηλεκτρικών
έργων, θα µπορούσε να συµβάλει στο να αυξηθεί η άρδευση των
ανεπαρκώς σήµερα αρδευόµενων εκτάσεων για τη στήριξη των
αγροτών που αντιµετωπίζουν µεγάλο πρόβληµα στην άρδευση
των καλλιεργειών τους, ειδικά στη Χρυσοσκαλίτισσα, στα χωριά
δηλαδή του πρώην Δήµου Ιναχωρίου, στην περιοχή του Ελαφο-
νησίου, µια από τις πιο παραγωγικές περιοχές µε θερµοκηπιακές
καλλιέργειες. 

Παρ’ όλα αυτά, τα υπ’ όψιν έργα δεν υλοποιούνται. Η γραπτή
απάντηση που έδωσαν οι διάφοροι Υπουργοί στο ερώτηµά µας
δεν µας καλύπτει. Οι αγρότες υποφέρουν και προφανώς όλα
αυτά εντάσσονται σε µια λογική πολιτικής ιδιωτικοποίησης του
νερού και επίθεσης στο λαϊκό εισόδηµα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ τι µέτρα θα πάρει η Κυ-
βέρνηση για την άµεση και οριστική επίλυση του προβλήµατος
λειψυδρίας συνολικά στην περιφερειακή ενότητα Χανίων, µε την
υλοποίηση αναγκαίων έργων ύδρευσης, άρδευσης, χωρίς αντα-
ποδοτικά και οικονοµική επιβάρυνση των µικροµεσαίων αγροτο-
κτηνοτρόφων και λαϊκών νοικοκυριών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπέστατος στον χρόνο
σας.

Κύριε Υπουργέ, ελπίζω να είστε κι εσείς το ίδιο, γιατί έχουµε
άλλες είκοσι ερωτήσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω.

Ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Συντυχάκης έχει θέσει ένα ουσια-
στικότατο ερώτηµα, που έχει να κάνει µε τη λειψυδρία και την
υφαλµύρωση. Αυτό βέβαια δεν ισχύει µόνο στην Κρήτη -εκείνος
καλά κάνει και την εντοπίζει εκεί-, αλλά συµβαίνει σε όλη την Ελ-
λάδα. Είναι θέµατα που µας απασχολούν και νοµίζω ότι είναι µια
ευκαιρία να αναδείξουµε τον τρόπο που τα προσεγγίζουµε και
επιχειρούµε να τα επιλύσουµε. 

Πρώτα απ’ όλα, σαφέστατα θα µου επιτρέψετε να πω ότι η
δράση µας και οι όποιες αποφάσεις µας κατευθύνονται από το
Ενωσιακό Δίκαιο, την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Υπάρχει η οδηγία
60/2000, η οποία υποχρεώνει την κάθε χώρα-µέλος να αντιµετω-
πίζει αυτά τα ζητήµατα σε σχέση µε τους υδάτινους πόρους, τα
υδατικά συστήµατα και τα προβλήµατα που ανακύπτουν ολι-
στικά, επιστηµονικά και διοικητικά. Στο διοικητικό κοµµάτι εµπλέ-
κεται το Υπουργείο Περιβάλλοντος το οποίο ασκεί έναν επιτελικό
ρόλο και συντονίζει τις συναρµόδιες υπηρεσίες άλλων Υπουρ-
γείων, αλλά και των αποκεντρωµένων διοικήσεων. 

Πάµε, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα να µιλήσουµε για το Νοµό
Χανίων. Πρώτα απ’ όλα να πούµε ότι µε την πρώτη αναθεώρηση
των σχεδίων διαχείρισης λεκανών απορροής ποταµών, τα λεγό-
µενα ΣΔΛΑΠ, υπάρχει και για το περιφερειακό διαµέρισµα της
Κρήτης, το υδατικό διαµέρισµα της Κρήτης, σαφέστατα µία τέ-
τοια αναθεώρηση αυτού του σχεδίου. Πρέπει να πούµε ότι µε την
απόφαση της Εθνικής Επιτροπής Υδάτων αποτυπώθηκε σε πλη-
ρότητα το υδατικό δυναµικό, το υπέργειο, το υπόγειο και το επι-
φανειακό της Κρήτης. 

Υπάρχουν και κάποια µέτρα που προβλέπουν αυτά τα σχέδια
διαχείρισης. Θα σας αναφέρω µερικά µέτρα για την Κρήτη:

µέτρα διαχείρισης της ζήτησης, έργα ατοµικών κατασκευών και
αποκατάστασης υποδοµών, εξοικονόµησης νερού σε όλους τους
τοµείς και για όλες τις χρήσεις. Επίσης, αναφέρεται ως παρά-
δειγµα ένα από αυτά τα µέτρα που είναι πολύ σηµαντικά, δηλαδή
ότι έχουν καθοριστεί ανώτατα όρια αναγκαίων ποσοτήτων ανά
στρέµµα και καλλιέργεια για ιδιωτικές καλλιέργειες, προκειµένου
να προληφθούν φαινόµενα υπεράντλησης και υφαλµύρωσης.

Στην Κρήτη, ως γνωστόν, υπάρχουν πάρα πολλά θερµοκήπια.
Για κάθε νέο θερµοκήπιο και κάθε εγκατάσταση αυτής της µορ-
φής που εγκαθιδρύεται υπάρχει η υποχρέωση κατασκευής οµ-
βριοδεξαµενών, που θα γεµίζουν θεωρητικώς και πρακτικώς
αποκλειστικά και µόνο από την απορροή από τις οροφές των
θερµοκηπίων. Για τις υφιστάµενες θερµοκηπιακές εγκαταστά-
σεις επιτρέπεται η κατασκευή τέτοιων ανάλογων οµβριοδεξαµε-
νών.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα επίσης να πω ότι σύµφωνα µε έγγραφη
ενηµέρωση που είχαµε από τη Διεύθυνση Υδάτων Κρήτης έχει
συµβασιοποιηθεί µετά από απόφαση της Περιφέρειας Κρήτης η
κατάρτιση του στρατηγικού σχεδίου αντιµετώπισης φαινοµένων
ξηρασίας και λειψυδρίας για το υδατικό διαµέρισµα της Κρήτης.
Αυτή είναι µια σηµαντική εξέλιξη. 

Όπως, επίσης, πολύ σηµαντικό είναι ότι βρισκόµαστε αυτές
τις µέρες που µιλάµε και αυτές τις εβδοµάδες µέχρι τον Μάιο
στην κατάρτιση του Εθνικού Επιχειρησιακού Σχεδίου για το πό-
σιµο νερό. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό να υπάρχει πρό-
σβαση όλων των ανθρώπων σε υψηλής ποιότητας πόσιµο νερό
σε επαρκή ποσότητα για ανθρώπινη κατανάλωση µε βάση το
εθνικό και το ενωσιακό δίκτυο.

Εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι και για την Κρήτη ισχύει το ότι η
ένταξη προτεινόµενων έργων από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης Κρήτης ή τις Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης
και Άρδευσης σε αυτό το σχέδιο είναι µια προϋπόθεση για να
έχουν τη δυνατότητα να χρηµατοδοτηθούν για την επόµενη πε-
ρίοδο των Επιχειρησιακών Προγραµµάτων 2021-2027.

Και καταλήγοντας για την πρωτολογία µου, στον τοµέα αυτό
του πόσιµου νερού στην Περιφέρεια Κρήτης έχουν εκδοθεί για
ένταξη έργων έξι προσκλήσεις και έχουν ενταχθεί, χρηµατοδο-
τούνται και υλοποιούνται άλλα επτά µεγάλα έργα. 

Στην δευτερολογία µου, αγαπητέ, κύριε συνάδελφε και κυρία
Πρόεδρε, θα αναφέρω τα έργα ξεχωριστά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε εδώ δεν

συζητάµε µόνο το θέµα των προθέσεων. Δεν θα αµφισβητήσω
εγώ την πρόθεση κανενός. Το θέµα είναι εκ του αποτελέσµατος
πώς κρίνονται όλα. Και το αποτέλεσµα γεννάει ένα ερώτηµα:
Γιατί δεν γίνονται έργα; Είναι ένα απλό ερώτηµα. Γιατί δεν γίνον-
ται έργα; 

Σας ανέφερα για το φράγµα του Ταυρωνίτη, Σεµπρωνιώτη,
Παπαδιανών, κ.λπ.. Αυτή η µελέτη, λοιπόν, έγινε το 1992 µε πρό-
βλεψη να αποθηκευτούν εξήντα πέντε εκατοµµύρια κυβικά
νερού. Το εξήγγειλαν Πρωθυπουργοί και Υπουργοί, έγινε επικαι-
ροποίηση µελετών, οι µελέτες ωρίµασαν και η χρηµατοδότηση
ανύπαρκτη. Ποτέ δεν εντάχθηκε σε κάποιο χρηµατοδοτικό πρό-
γραµµα. Και µάλιστα λέτε ότι είναι έργο εθνικού επιπέδου, ειδι-
κού και σηµαντικού και είναι στον προγραµµατικό σχεδιασµό του
Υπουργείου Υποδοµών. Δηλαδή, θα µας το κάνετε λίγο πιο λιανά
έτσι για να το καταλάβουµε;

Συγχρόνως µας λέτε, όµως, ότι δεν έχει γίνει πλήρης ωρί-
µανση του έργου για δηµοπράτηση και χρηµατοδότηση, ότι πρέ-
πει να γίνει νέα µελέτη για το σύνολο του έργου. Εν τω µεταξύ,
πάνω από ένα εκατοµµύριο κυβικών νερού καταλήγουν κάθε
χρόνο στη θάλασσα λόγω έλλειψης αυτών των αναγκαίων έργων.
Παράλληλα, οι αγρότες αντιµετωπίζουν µεγάλο πρόβληµα στην
άρδευση των καλλιεργειών τους. Και µιλάµε ότι πρόκειται για
πολύ µεγάλη περιοχή υψηλής παραγωγικότητας µε θερµοκηπια-
κές καλλιέργειες που απαιτούν πάρα πολύ νερό. 

Ενώ, λοιπόν, είχαν κατασκευαστεί τη δεκαετία του ’90 από το
Υπουργείο Γεωργίας δύο λιµνοδεξαµενές των Αγίων Θεοδώρων
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και της Χρυσοσκαλίτισσας. Η πρώτη των Αγίων Θεοδώρων έπαθε
καθίζηση το 2011 µε αποτέλεσµα να χαθεί όλο το νερό που ήταν
αποθηκευµένο και να µείνουν χωρίς νερό τουλάχιστον χίλια
στρέµµατα κηπευτικών και δεκάδες χιλιάδες ελαιόδεντρα. Για
χρόνια ολόκληρα µεθόδευαν καταστάσεις, ώστε να καταργηθεί
µάλιστα για να προχωρήσουν σχέδια για την δηµιουργία γυψο-
ρυχείων στην περιοχή. Και η δεύτερη περίπτωση της Χρυσοσκα-
λίτισσας δεν λειτούργησε ποτέ, παρότι κόστισε 5 εκατοµµύρια
ευρώ, λόγω κακοτεχνιών. 

Λέτε ότι υπάρχει οριστική τεχνική µελέτη για την αποκατά-
σταση και ότι είναι υπό έλεγχο η µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων. Το ερώτηµα που προκύπτει είναι το εξής: Από πού θα
χρηµατοδοτηθεί; Είχε χρηµατοδοτηθεί από κοινοτικούς πόρους
και θα χρηµατοδοτηθεί πάλι; Θα ενταχθεί σε κάποιο πρόγραµµα;
Σε αυτά πρέπει να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις και πολύ
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.

Για τη Λιµνοδεξαµενή Πλατάνου, χωρητικότητας επτακοσίων
πενήντα χιλιάδων κυβικών, είκοσι χρόνια τώρα έχουµε την ίδια
ιστορία, υποσχέσεις και ξανά υποσχέσεις. Εκεί υπάρχει το πρό-
βληµα υφαλµύρωσης από την υπεράντληση µε κίνδυνο να κατα-
στραφούν χιλιάδες στρέµµατα πρώιµων κηπευτικών. 

Η γη υψηλής παραγωγικότητας είναι η περιοχή των Φαλάσαρ-
νων στα Χανιά. Η µελέτη εν τω µεταξύ λέτε ότι είναι ώριµη, αλλά
δεν προχωρά. Γιατί;

Σχετικά µε την αποκατάσταση της διαρροής του Φράγµατος
Βαλσαµιώτη, ακόµα βρίσκεται στο στάδιο ανάθεσης της µελέτης
από τον ΟΑΚ. Δηλαδή, ρυθµοί χελώνας. Μέχρι σήµερα έχει κο-
στίσει πάνω από 40 εκατοµµύρια ευρώ και έχει πραγµατική χω-
ρητικότητα περίπου ένα εκατοµµύριο κυβικά. Δηλαδή, µετά από
είκοσι χρόνια προετοιµασίας και µελετών καταφέραµε να φτιά-
ξουµε ένα φράγµα διπλάσιου κόστους και µε το ένα έκτο της χω-
ρητικότητας από την πρόβλεψη. 

Εκκρεµούν η Λιµνοδεξαµενή στο Ασκύφου, η γεώτρηση στα
Μεσκλά, το αρδευτικό υψηλής ζώνης Αγιάς-Κολυµπαρίου, που
θα δώσει ανάσα στους αγροκτηνοτρόφους των ορεινών και ηµιο-
ρεινών περιοχών της περιοχής. 

Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στο αρχικό ερώτηµα: Πού είναι
τα έργα; Στην πραγµατικότητα µόνο µία λιµνοδεξαµενή λειτουρ-
γεί στον Νοµό Χανίων, αυτή της Κουντούρας. Από τις έξι λιµνο-
δεξαµενές που κατασκευάστηκαν ή κατασκευάζονται ή θα
κατασκευαστούν µόνο µία λειτουργεί. 

Γιατί δεν υλοποιούνται; Να σας πω εγώ. Γιατί η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν τα έχει επιλέξιµα έργα αυτά, για να είµαστε καθαροί.
Και δεν είναι επιλέξιµα, ακριβώς γιατί βασίζονται σε αυτό που εί-
πατε και εσείς, στην κοινοτική οδηγία-πλαίσιο του 2000 για τα
νερά, µε την οποία εµείς έχουµε διαφωνήσει, αλλά εσείς συµφω-
νείτε, µε την οποία εναρµονιστεί η ελληνική νοµοθεσία ήδη από
το 2003 και θέτει σε προτεραιότητα την εξοικονόµηση της ζήτη-
σης του νερού σε αντιπαράθεση µε τη µεγιστοποίηση της προ-
σφοράς σε κάθε υδατικό διαµέρισµα. Χώρια, βέβαια, η εφαρµογή
των κοινών αγροτικών πολιτικών που εφαρµόστηκαν στην Ελλάδα,
µε τις συµφωνίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου για την
αύξηση των εισαγωγών αγροτικών προϊόντων και πάει λέγοντας. 

Εµείς το λέµε καθαρά ότι ή θα είσαι µε τον λαό, µε τους αγρο-
τοκτηνοτρόφους, µε τους κατοίκους των πόλεων, της υπαίθρου
κ.λπ. ή θα είσαι µε τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Όσο
είσαι µε τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα, όχι φράγµατα
δεν θα φτιάξεις, αλλά απολύτως τίποτα, κενό στον αέρα. 

Απαιτείται, λοιπόν, να υπάρξει ένας κεντρικός σχεδιασµός
στην οικονοµία, να υπάρξει ένας κεντρικός φορέας για τη δια-
χείριση των υδάτινων πόρων στη χώρα, πάντα µε κριτήριο την
ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά και των µεγάλων δυνα-
τοτήτων µε βάση τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που έχει η χώρα
µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω σε σχέση µε τις υπο-

δοµές στην απάντησή µου ως προς τον Ταυρωνίτη, τα φράγµατα

που αναφέρατε και τις λιµνοδεξαµενές. 
Θα σας µιλήσω τώρα για το Υπουργείο Υποδοµών, αργότερα

θα σας µιλήσω και για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
τα αντίστοιχα έργα που προχωράνε και πόσα έχουν αποπληρω-
θεί ώστε να συνεχιστούν οι εργασίες. 

Με απόφαση της Διεύθυνσης Αντιπληµµυρικών και Εγγειοβελ-
τιωτικών Έργων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
όντως χαρακτηρίστηκε έργο εθνικού επιπέδου, ειδικού και ση-
µαντικού η αξιοποίηση του υδατικού δυναµικού του Ταυρωνίτη
ποταµού στα Χανιά της Κρήτης. Εκπονήθηκε γι’ αυτόν τον λόγο
από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο ερευνητικό έργο ώστε να
επικαιροποιηθεί το σχέδιο αξιοποίησης του υδατικού δυναµικού
της Λεκάνης του Ταυρωνίτη. Επιβλέπουσα υπηρεσία µάλιστα
ήταν η Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Περιφερειακής Ενότητας
Χανίων. Η οριστική παραλαβή του έργου πραγµατοποιήθηκε στα
τέλη του 2020, πριν από τρεις µήνες σχεδόν. 

Η Διεύθυνση Υδάτων Χανίων συµµετείχε στην κοινή επιτροπή
παρακολούθησης προγραµµατικής σύµβασης και το αµέσως
επόµενο βήµα είναι η σύνταξη τευχών δηµοπράτησης που θα
αφορά στον συνολικό σχεδιασµό του έργου, δηλαδή και στα δύο
φράγµατα που αναφέρατε, στο Φράγµα Σεµπρωνιώτη και το
Φράγµα των Παπαδιανών, τη σήραγγα διασύνδεσής τους και το
κατάντη αρδευτικό δίκτυο. 

Είναι ένα έργο σύνθετο, πολύ δύσκολο. Έχει µέσα τεχνικές δυ-
σκολίες που προκύπτουν και από την κύρια υδραυλική µελέτη.
Ωστόσο, η προσπάθεια της Κυβέρνησής µας είναι να στηρίξει
την πρωτογενή παραγωγή, τον τοπικό πληθυσµό και ταυτόχρονα
να προστατεύσει το υδατικό περιβάλλον στη βάση της αειφο-
ρίας. 

Στην Περιφερειακή Ενότητα Χανίων είναι η υπό ανάθεση η µε-
λέτη µε τίτλο «Μελέτη αντιπληµµυρικών έργων λιµενοδεξαµενής
στη θέση Κουντουρά του Δήµου Καντάνου-Σελίνου προϋπολογι-
σµού 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ». Ο διαγωνισµός είναι σε εξέλιξη. 

Εκεί, λοιπόν, θα κατασκευαστεί µία νέα λιµνοδεξαµενή, θα επε-
κταθούν τα υφιστάµενα αρδευτικά δίκτυα σε εκτάσεις οι οποίες
σήµερα είτε δεν αρδεύονται είτε αρδεύονται πληµµελώς, καθώς
επίσης και θα γίνει οριοθέτηση και διευθέτηση οκτώ ρεµάτων,
αλλά και µέρος του τµήµατος του χειµάρρου Πελεκανιώτη. Αυτά
σε σχέση µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και τις
υποδοµές. 

Υπάρχει, όµως, όπως σας είπα, ο συντονιστικός ρόλος του
Υπουργείου Περιβάλλοντος που µας οδηγεί και στα πεπραγµένα
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Εδώ, λοι-
πόν, θα µιλήσουµε για το γνωστό ΠΑΑ, Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης της περιόδου 2014-2020, όπου εδώ έχουν ενταχθεί
και προχωρούν άµεσα, είναι σε διαδικασία αποπληρωµής, οι απο-
πληρωµές των εξής έργων στον νοµό που είχαν µείνει απλήρωτα:
Λιµνοδεξαµενή Οµαλού και δίκτυο άρδευσης του Νοµού Χανίων
µε προϋπολογισµό 2.829.000 ευρώ. Κατασκευή Λιµνοδεξαµενών
Έλους µε προϋπολογισµό 2,5 εκατοµµύρια ευρώ. Στο ίδιο µέτρο
τον Ιούλιο του 2019 εντάχθηκαν ως νέο έργο τα δίκτυα άρδευσης
Κεντρικού Αποκόρωνα Χανίων µε προϋπολογισµό 2.752.000
ευρώ. Ενώ στο Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ενταχθεί το έργο για την
κατασκευή του Φράγµατος Βαλσαµιώτη.

Υπάρχει, όµως, και το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο έχει
κινήσει τα εξής στους δήµους του Νοµού Χανίων: Πρώτα απ’ όλα
από τους ΚΑΠ, τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, κατένειµε
για το 2020 για κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτι-
κών δραστηριοτήτων ποσό ύψους 2.600.000 ευρώ. Το ίδιο ακρι-
βώς ποσό έχει προγραµµατιστεί να κατανεµηθεί στους δήµους
του Νοµού Χανίων και κατά τη διάρκεια της παρούσας χρονιάς.
Για τη λειψυδρία, µέσω του προγράµµατος επιχορήγησης των
ΟΤΑ για «Εκτέλεση εργασιών από τους ΟΤΑ της χώρας για την
αντιµετώπιση του φαινοµένου λειψυδρίας» -αυτός είναι τίτλος
του έργου και του µέτρου- προβλέπεται η χρηµατοδότηση οποι-
ουδήποτε βεβαίως αιτήµατος, αρκεί βεβαίως να κατατεθεί από
τους ΟΤΑ του Νοµού Χανίων. Από το 2017 έως σήµερα έχουν χο-
ρηγηθεί µε συνολικό ποσό οι δήµοι του Νοµού Χανίων για την
αντιµετώπιση λειψυδρίας µε ποσό 2.880.000 ευρώ. 

Έχουµε, όµως, και το άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο τον «ΦΙ-
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ΛΟΔΗΜΟ» όπως επίσης το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης». Με
το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», λοιπόν, οι δήµοι του Νοµού Χα-
νίων χρηµατοδοτήθηκαν µε συνολικό ποσό ύψους 2.734.000
ευρώ για ισόρροπη ανάπτυξη-βελτίωση των υποδοµών τους. 

Επίσης, πάλι στον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ» για την προστασία του περι-
βάλλοντος -ένα υποµέτρο σας λέω- εκδόθηκε πρόσκληση του
Υπουργού Εσωτερικών συνολικού ύψους 15 εκατοµµυρίων
ευρώ, έτσι ώστε να επικαιροποιηθούν τα σχέδια ασφαλείας του
νερού.

Επίσης, τελειώνοντας, να σας πω ότι η Δηµοτική Επιχείρηση
Ύδρευσης και Άρδευσης του Βόρειου Άξονα Χανίων έχει κατα-
θέσει σχετικό αίτηµα χρηµατοδότησης µε τίτλο «Εκπόνηση γενι-
κού σχεδίου ύδρευσης, σχεδίου ασφάλειας νερού Βόρειου
Άξονα Δήµου Πλατανιά» ύψους 59 χιλιάδων ευρώ. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Συντυχάκη, για την ερώτηση και µε µε-
γάλη χαρά να σας επικαιροποιήσω ό,τι στοιχείο µου ζητήσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 608/28-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανεξέλεγκτο το κυνήγι και
τα δηλητηριασµένα δολώµατα». 

Θα απαντήσεις επίσης, ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο κ. Αµυράς. 

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, είναι τεράστιο ζήτηµα αυτό µε τα δηλητη-

ριασµένα δολώµατα. Πρόσφατα, µόνο το τελευταίο δίµηνο, χά-
σαµε στον Λαϊλιά Σερρών δύο χρυσαετούς και δύο λύκους και
στην καρδιά του Εθνικού Πάρκου της Δαδιάς δύο µαυρογύπες,
έναν στικταετό και µια αγριόγατα. Γι’ αυτό και επτά περιβαλλον-
τικές οργανώσεις από κοινού σας ζητάνε να λάβετε επείγοντα
µέτρα για να σταµατήσει αυτό το φαινόµενο. 

Να θυµίσω ότι τα τελευταία δέκα χρόνια έχουµε χάσει εκατό
όρνια, δώδεκα µαυρογύπες, επτά ασπροπάριδες, δέκα χρυσαε-
τούς, εννιά λύκους, δέκα αρκούδες. Υπάρχουν είδη που έχουν
εξαφανιστεί τοπικά από τα δηλητηριασµένα δολώµατα. Γι’ αυτό
οι οργανώσεις, που είναι οργανώσεις µε πολύ µεγάλη εµπειρία
στο ζήτηµα, από «Ορνιθολογική» έως τον «Αρκτούρο», «Καλλι-
στώ», WWF, Anima, το Μουσείο Φυσικής Ιστορίας, την Ελληνική
Εταιρεία Προστασίας της Φύσης, ζητάνε να ληφθούν πολύ συγ-
κεκριµένα µέτρα και σας κάλεσα εδώ για να µας απαντήσετε τι
θα κάνετε απέναντι σ αυτό το αίτηµα το οποίο είναι εύλογο.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι τι γίνεται µε τη Θηροφυλακή. Έχουµε
µία Θηροφυλακή η οποία το 2000 δόθηκε στις κυνηγετικές οµο-
σπονδίες. Δηλαδή, έχουµε ελεγκτή και ελεγχόµενο σε άµεση
σχέση, αµειβόµενος ο ελεγκτής από τον ελεγχόµενο. Kαι εδώ
έχουµε το εξής: Όχι µόνο δόθηκε το δικαίωµα να φτιαχτεί µία
ιδιωτική Θηροφυλακή στις οµοσπονδίες -και αυτή είναι Θηροφυ-
λακή που έχουµε στην πράξη τώρα- αλλά αυτή χρηµατοδοτείται
από εθνικούς πόρους, δηλαδή από τµήµα του ποσού που δίνεται
για τις άδειες τις κυνηγετικές. Και, βέβαια, έχουµε ελάχιστες πε-
ριπτώσεις όπου έχουν καταδικαστεί κυνηγοί για λαθροχειρία µε
ελάχιστα πρόστιµα. Γι’ αυτό και σας ζητάω τη δηµιουργία ενός
δηµόσιου σώµατος Θηροφυλακής.

Ευχαριστώ, πολύ κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, επειδή στην επίκαιρη ερώτηση,

που µου έχετε καταθέσει, αναφέρεστε στο ζήτηµα του κυνηγιού
του αγριόχοιρου, θα ήθελα να το απαντήσω, για να µην µείνει
στα Πρακτικά αναπάντητο. 

Λέτε ότι κλείσαµε, τάχα, το µάτι στους κυνηγούς και τους εί-
παµε: «Πηγαίνετε να κυνηγήσετε αγριόχοιρο». Δεν αναφέρετε,
όµως, την αιτία και µου κάνει εντύπωση. Δεν γνωρίζετε ότι έχουν
εµφανιστεί κρούσµατα αφρικανικής πανώλης σε αγριόχοιρους

στη Βουλγαρία σε πολύ κοντινή απόσταση από την Ελλάδα, σε
απόσταση ενάµιση χιλιοµέτρου από τα σύνορα; 

Όντως δώσαµε τη δυνατότητα στα συνεργεία να κυνηγήσουν
αγριόχοιρους στις τρεις περιφερειακές ενότητες, στη Ροδόπη,
στην Ξάνθη και στον Έβρο. Το κάναµε, όµως, διότι πρέπει να
προφυλάξουµε τη δηµόσια υγεία, πρέπει να προφυλάξουµε το
ζωικό κεφάλαιο στην Ελλάδα. Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα πανώ-
λης. Η εστία εντοπίστηκε στις 31 Δεκεµβρίου του 2020 -πολύ
πρόσφατα δηλαδή- στην επαρχία του Χάσκοβο στο χωριό Τζε-
νεράλοβο, που απέχει ενάµιση µόλις χιλιόµετρο από τον ποταµό
Έβρο. Άρα, παρακαλώ να το λάβετε υπ’ όψιν.

Πάµε τώρα στο θέµα των δηλητηριασµένων δολωµάτων. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό το ζήτηµα αυτό και υπάρχουν πάρα πολλές
δυσκολίες στην αντιµετώπισή του εδώ και δεκαπέντε, είκοσι χρό-
νια. Δυστυχώς, υπάρχουν κάποιοι -υπάρχει µία ανθρωπογενής
δραστηριότητα- που πάνε και δηλητηριάζουν δολώµατα για να ξε-
παστρέψουν όρνια ή µεγάλα θηράµατα. Αυτό είναι αδιανόητο! 

Εµείς, λοιπόν, δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια. Υπάρ-
χει σαφέστατα υπουργική απόφαση που λέει τι κάνει η πολιτεία,
τι κάνει η τοπική αυτοδιοίκηση, τι κάνουν οι φορείς όταν βρεθεί
ένα δηλητηριασµένο δόλωµα ή όταν βρεθεί, δυστυχώς, ένα ζώο
ή ένα πτηνό δηλητηριασµένο και νεκρό από τα δολώµατα. Αυτή
η υπουργική απόφαση λέει θα πρέπει να συνταχθεί ένα τοπικό
σχέδιο δράσης ή ευρύτερο αν υπάρχουν επαναλαµβανόµενες
περιπτώσεις δηλητηρίασης. 

Εµείς, όµως, δεν µένουµε µόνο εκεί. Μάλιστα, µόλις την περα-
σµένη Παρασκευή είχαµε µία συνάντηση µε τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, τον κ. Λιβανό -τον επισκέφθηκα στο Υπουργείο
του- για να συζητήσουµε πολλά θέµατα. Ένα από αυτά ήταν πώς
η απλή υπουργική απόφαση θα πάρει µεγαλύτερες -να το πω
έτσι- διαστάσεις, θα γίνει κοινή υπουργική απόφαση, ώστε να εµ-
πλακεί, εκτός από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης που ούτως ή άλλως εµπλέκονται, και
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Τι θα περιλαµβάνει αυτή η νέα µας κατεύθυνση; Θα περιλαµ-
βάνει την εκπόνηση και εθνικών και τοπικών σχεδίων δράσης σε
περίπτωση δηλητηρίασης ατόµων της άγριας πανίδας, τη δηµι-
ουργία βάσης δεδοµένων που θα καταγράφονται οι έλεγχοι, οι
κυρώσεις κ.λπ. και ό,τι άλλο χρειαστεί στα πλαίσια, βεβαίως, της
περί θήρας νοµοθεσίας και θα καλύπτονται οι δαπάνες για την
αποστολή των δειγµάτων σε περιπτώσεις δηλητηρίασης στα κτη-
νιατρικά εργαστήρια. 

Θα γνωρίζετε ότι σήµερα καλή τη πίστει των ερευνητών και
των εργαστηρίων, κυρίως στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλονίκης, γίνονται οι δειγµατοληψίες και οι τοξικολογικές ανα-
λύσεις και όλα αυτά που χρειάζονται. Εµείς τώρα τα
συστηµατοποιούµε. Βρίσκουµε τα κονδύλια για να καλύπτονται
αυτές οι δαπάνες, δεδοµένου ότι είναι ένα θέµα που µας απα-
σχολεί πάρα πολύ.

Επιπλέον, µπαίνει στο παιχνίδι -ας µου επιτρέψετε την έκ-
φραση- και ο Οργανισµός Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατι-
κής Αλλαγής, ο ΟΦΥΠΕΚΑ. Στο υπό κατάρτιση σχέδιο δράσης,
που µου έχουν υποβάλει, υπάρχουν σηµαντικότατες παρεµβά-
σεις, έτσι ώστε να θωρακίσουµε, ει δυνατόν, τις περιοχές της
άγριας πανίδας, τους οικότοπους και τους βιότοπους. 

Και µάλιστα -και αυτά τις τελευταίες µέρες τα συζητώ µε τη
διοίκηση του ΟΦΥΠΕΚΑ τον κ. Τριάντη και την κ. Παπαδόπουλο
διευθύνοντα σύµβουλο και πρόεδρο του οργανισµού αντιστοί-
χως- είναι σε επαφή µε τους φορείς προστατευόµενων περιοχών,
έτσι ώστε να προσφέρουν µε έξοδα βεβαίως του ΟΦΥΠΕΚΑ και
δαπάνες βέβαια µέσω του ΟΦΥΠΕΚΑ, του Υπουργείου στην
ουσία, εκπαιδευµένα σκυλιά, δέκα τον αριθµό, σε ευαίσθητες πε-
ριοχές έτσι ώστε να επιταχύνουµε τους ελέγχους και την πρό-
ληψη. Κυρίως η πρόληψη µας ενδιαφέρει, γιατί το έργο που θα
κάνουν είναι να προλαµβάνουν, να βρίσκουν πρώτα τα εκπαιδευ-
µένα σκυλιά τα δολώµατα πριν τα καταναλώσουν άτοµα της
άγριας πανίδας.

Αυτά προς το παρόν. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ και

εγώ, κύριε συνάδελφε.
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Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν µας απαντήσετε τι θα κάνετε και µε την

υποστελέχωση του Κέντρου Κτηνιατρικών Ιδρυµάτων στην
Αθήνα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν ανοίξαµε το θέµα αυτό.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, κοιτάξτε είναι στα πλαίσια
της αντιµετώπιση του ζητήµατος. Αν δεν υπάρχουν εργαζόµενοι
εκεί οι οποίοι µπορούν να φέρουν εις πέρας την διεκπεραίωση
των περιστατικών, τη διερεύνηση των περιστατικών παράνοµων
δολωµάτων, τότε πραγµατικά αυτό που ανακοινώνετε δεν πρό-
κειται να λειτουργήσει. Αλλά φοβάµαι ότι η Κυβέρνησή σας έχει
µια αλλεργία στην ενιαία πρόσληψη και στελέχωση. Γι’ αυτό σας
το επισηµαίνω µήπως και κατ’ εξαίρεση γίνει µια δέσµευση εδώ
µέσα. 

Τώρα, αναφερθήκατε στο θέµα µε τα αγριογούρουνα. Είναι
όντως ένα µεγάλο ζήτηµα στην Ελλάδα. Με την άναρχη απελευ-
θέρωση αγριογούρουνων και υβριδίων στα πλαίσια του κυνηγιού
έχει αυτή τη στιγµή δηµιουργηθεί ένα υβρίδιο αγριογούρουνου
στην Ελλάδα και αυτό είναι ένα τεράστιο πρόβληµα. Το θέµα
είναι ότι εσείς δίνετε την άδεια στους κυνηγούς να τα σκοτώνουν.
Δεν είµαι καθόλου σίγουρος αν έχετε εξετάσει όλες τις άλλες
εναλλακτικές. Φοβάµαι ότι δεν έχετε εξετάσει τις υπόλοιπες
εναλλακτικές και τι άλλο θα µπορούσατε να είχατε κάνει.

Έρχοµαι στο ερώτηµα, όµως, που αφορά τη συζήτησή µας
τώρα, γιατί αυτό το θέµα θα µπορούσε να είναι ξεχωριστή επί-
καιρη. Όταν οι κυνηγοί βγαίνουν για να κυνηγήσουν τα αγριο-
γούρουνα που τους δίνετε άδεια να σκοτώνουν, τι άλλο
σκοτώνεται; Ποιος το ελέγχει; Το ελέγχει η Θηροφυλακή; Επειδή
είναι ιδιωτικό όργανο -αν είναι δυνατόν!-, ανήκει στις κυνηγετικές
οµοσπονδίες και αποφάσισαν οι οµοσπονδίες να την κλείσουν
για ενάµιση µήνα Νοέµβριο-Δεκέµβριο του 2020; Ποιος ελέγχει
τι γίνεται εκεί πέρα στη φύση όσο όλοι εµείς είµαστε κλεισµένοι
στα σπίτια µας; Ποιος ελέγχει τι γίνεται στα δάση και στις προ-
στατευόµενες περιοχές;

Γι’ αυτό σας ζητάµε ξανά και ξανά τη δηµιουργία µιας δηµό-
σιας Θηροφυλακής, ενός σώµατος φύλαξης στην ουσία των προ-
στατευόµενων περιοχών που θα έχει την αρµοδιότητα να
παρεµβαίνει και για τα δηλητηριασµένα δολώµατα, για την πα-
ράνοµη υλοτοµία, την λαθροθηρία και παράνοµη θανάτωση
άγριων ζώων, παράνοµη αλιεία εσωτερικών υδάτων, ρύπανση και
µόλυνση και υποβάθµιση του εδάφους και ούτω καθεξής. Είναι
οι προτάσεις που έτσι και αλλιώς σας έρχονται από τις οργανώ-
σεις και είναι εύλογες οι συγκεκριµένες. 

Οπότε σας ζητώ να είστε πολύ ρητώς στις απαντήσεις σας
στην δευτερολογία και για το ζήτηµα τι θα κάνετε µε την Θηρο-
φυλακή, αυτό το αδιανόητο που υπάρχει να έχουµε ιδιωτική Θη-
ροφυλακή! Θα ιδρύσετε δηµόσια Θηροφυλακή; Και επιτέλους
ποιος ελέγχει τι γίνεται εν µέσω καραντίνας στα δάση και στις
προστατευόµενες περιοχές;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε και εγώ θα σας πρότεινα να είστε λίγο πιο

µελετηµένος όταν µε ρωτάτε διάφορα θέµατα. Λέτε ότι δώσαµε
την άδεια στους κυνηγούς να κυνηγούν τα αγριογούρουνα, παρά
το γεγονός ότι δεν αναφέρατε στην αρχή την αιτία, την ανάγκη
αντιµετώπισης αφρικανικής πανώλης. Ε, δεν πηγαίνουν οι κυνη-
γοί έτσι στα κουτουρού και βαράνε στον αέρα ή όπου δουν έναν
θάµνο να κινείται. Δεν γνωρίζετε ότι αυτά είναι συνεργεία δίωξης; 

Τα συνεργεία δίωξης είναι κάτι διαφορετικό. Απαρτίζονται από
ανθρώπους της Κτηνιατρικής Υπηρεσίας αλλά και της Δασικής
Υπηρεσίας, πέραν των κυνηγών. Άρα, τι µε ρωτάτε; Η ίδια η σύν-
θεση αυτών των συνεργείων νοµίζω ότι σας δίνει την απάντηση. 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα θέµατα. Θα αφήσω τη Θηροφυλακή
τελευταία. 

Μου είχατε θέσει στην ερώτησή σας οκτώ υποερωτήµατα. Δεν

θέλω να αφήσω τίποτα αναπάντητο, κυρία Πρόεδρε, γιατί είναι
κατατεθειµένο στα αρχεία. Μη φανεί ότι δεν απάντησα, διότι σε
µία από τις προηγούµενες φορές, κύριε Αρσένη, είχατε κάνει
κάτι το οποίο δεν νοµίζω ότι σας τιµά. Μου είχατε θέσει δεκα-
τέσσερα ερωτήµατα. Απάντησα σε καµµιά δεκαριά. Δεν πρόλαβα
να απαντήσω στα υπόλοιπα και µετά βγαίνετε και λέτε: «Α, ο Αµυ-
ράς δεν απάντησε, ο Υφυπουργός δεν απαντά, δεν µας δίνει
απαντήσεις». Ακούστε, λοιπόν, τις απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, αν µου
επιτρέπετε, είναι γνωστό σε όλους τους Βουλευτές ότι οι ερω-
τήσεις που κατατίθενται πρέπει να έχουν µόνο έως δύο ερωτή-
µατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ακριβώς, κυρία Πρόεδρε, αλλά δυστυχώς δεν το τηρούν
οι καλοί συνάδελφοι και µετά σου λένε: «Α, δεν απάντησες στα
δύο από τα δεκατέσσερα ερωτήµατα που έθεσα».

Εν πάση περιπτώσει, πρώτα απ’ όλα, να σας πω για τις ποινές.
Με τους νέους Κώδικες, και τον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας, καταργήθηκαν τα πταίσµατα και τα αντί-
στοιχα δικαστήρια που ήλεγχαν και ασχολούνταν µε αυτές τις
πταισµατικού επιπέδου υποθέσεις.

Αυτό το νέο δεδοµένο δεν µας αφήνει αδιάφορους, αλλά µας
υποχρεώνει και ιδιαίτερα τη Γενική Διεύθυνση Δασών και Δασι-
κού Περιβάλλοντος να αναµορφώσουµε –και αυτό θα κάνουµε
και εκεί εργαζόµαστε- το ειδικό πλαίσιο των ποινών για τα πρώην
πταισµατικού χαρακτήρα –να το πω έτσι- αδικήµατα του Δασικού
Κώδικα. Δεν θα καθίσουµε µε σταυρωµένα χέρια. Το κενό που
δηµιουργήθηκε θα το καλύψουµε, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις
των δηλητηριάσεων, των δηλητηριασµένων δολωµάτων και
άλλων µορφών χρήσης βίας εναντίον των µελών της άγριας πα-
νίδας. 

Να σας αναφέρω για την εκπαίδευση –θα αφήσω τη Θηροφυ-
λακή στο τέλος- ότι, ναι, βεβαίως και επεξεργαζόµαστε και ετοι-
µάζουµε και ψάχνουµε να βρούµε –και θα τα βρούµε- τα
κονδύλια για την εκπαίδευση και για σεµινάρια κατάρτισης δασι-
κών υπαλλήλων. Έχουµε βρει ήδη, αλλά λόγω της πανδηµίας του
COVID έχουν δηµιουργηθεί κάποια πρακτικής φύσεως προβλή-
µατα. Περιµένουµε να φύγουµε από τον COVID χάρις και στον
εµβολιασµό και βεβαίως θα προχωρήσουµε σε εκπαίδευση και
σεµινάρια όλων εκείνων που εµπλέκονται, που συνδέονται µε το
ζήτηµα της φύλαξης των οικοσυστηµάτων των προστατευόµε-
νων περιοχών. 

Για τους γύπες –γιατί µε ρωτάτε και για τους γύπες- έχουµε
συντάξει και είναι σχεδόν έτοιµο σχέδιο υπουργικής απόφασης
µε θέµα: «Εθνικό σχέδιο δράσης για τα πτωµατοφάγα είδη ορνι-
θοπανίδας». Ποια; Το γυπαετό, το όρνιο και το µαυρόγυπα στην
Ελλάδα. 

Στόχος µας είναι να αυξήσουµε τα µέτρα προστασίας και τα
προληπτικά µέτρα φύλαξης των περιοχών και των ενδιαιτηµάτων
τους, έτσι ώστε –αυτός είναι ο στόχος αυτού του εθνικού σχε-
δίου που σας αναφέρω- συν τη βοήθεια όλων των δυνάµεων που
θα εµπλέξουµε σε αυτό το εθνικό σχέδιο, να φτάσουµε στους
πληθυσµούς αυτών των γυπών και των όρνεων προ της κατάρ-
ρευσής τους, δηλαδή της περιόδου 1990-2000. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Πάµε τώρα στη Θηροφυλακή και θα είµαι σύντοµος, κυρία
Πρόεδρε. 

Πρώτα απ’ όλα, η Θηροφυλακή δεν κατέβηκε από το φεγγάρι.
Η δασική νοµοθεσία την προβλέπει, ο νόµος το προβλέπει. Δεν
κάνουν κάτι παράνοµο. 

Δεύτερον, µου κάνει εντύπωση που δεν γνωρίζετε ότι σε όλα
αυτά τα χρόνια λειτουργίας της Θηροφυλακής έχουν βεβαιώσει
χιλιάδες πρόστιµα. Κάνουν τη δουλειά τους, την κάνουν πολύ
καλά. Αν θέλουν υποστήριξη, βεβαίως θα την έχουν. Εάν θέ-
λουµε να διευρύνουµε τη σύνθεση εκείνων που θα συµµετέχουν
στη θηροφύλαξη, βεβαίως το εξετάζουµε και αυτό.

Από ποιον µισθοδοτείται η Θηροφυλακή; Μισθοδοτείται από
τα έσοδα των κυνηγετικών οργανώσεων και των οµοσπονδιών
από τις άδειες. Αυτές οφείλουν να καλύπτουν και τη µισθοδοσία,
αλλά και τον εξοπλισµό και όλα τα µέσα που χρειάζονται οι θη-
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ροφύλακες, πάντοτε όλα αυτά υπό την εποπτεία –και το τονίζω-
των δασικών υπηρεσιών. 

Καταλήγοντας, σας θυµίζω ότι εδώ είχαµε µιλήσει και σας είχα
ρωτήσει εάν θα υποστηρίζατε –και µου είχατε πει «ναι» και είναι
θετικότατο αυτό- διάταξη που θα φέρουµε, δίνοντας ανακριτικά
καθήκοντα, δηλαδή τη δυνατότητα βεβαίωσης προστίµου, στους
φύλακες, στους ανθρώπους που ασκούν τη φύλαξη, στους
πρώην φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών και νυν
µονάδων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, υπό την οµ-
πρέλα του ΟΦΥΠΕΚΑ.

Εµείς θα το κάνουµε, θα το διευρύνουµε, δεδοµένου ότι το
GPS της δικής µας πολιτικής είναι η βιοποικιλότητα και η προ-
στασία της. Αυτές είναι οι εντολές και από τον Πρωθυπουργό.
Αυτό είναι κάτι που το ζούµε, το νιώθουµε, το πιστεύουµε και θα
το κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, πολύ σύντοµα

δύο ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχει τελειώσει η συζή-

τηση της ερώτησης, κύριε συνάδελφε. Δεν µπορείτε να κάνετε
ερώτηση. Έχει τελειώσει η συζήτηση, το γνωρίζετε πολύ καλά.
Δεν µπορείτε να ανταπαντήσετε.

Πάµε τώρα στη δωδέκατη µε αριθµό 615/29-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Τηλεθέρµανση Μεγαλόπολης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, ο κ. Αµυράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Σας εύχοµαι καλή επιτυχία
στα νέα σας καθήκοντα από καρδιάς. 

Κύριε Υπουργέ, αφού ενδιαφέρεστε για τη βιοποικιλότητα και
σας έχει δώσει τέτοιες εντολές ο Πρωθυπουργός, θέλω να πι-
στεύω ότι θα έχετε και στο µυαλό σας τι συµβαίνει στη Μεγαλό-
πολη. 

Τηλεθέρµανση και φυσικό αέριο. Για την τηλεθέρµανση, η
οποία υποστήριζε τους µισούς, το 50% των κατοίκων της Μεγα-
λόπολης, ξοδεύτηκαν 20 εκατοµµύρια και το 2014 υπογράφηκαν
άλλα 15 εκατοµµύρια. Εσείς, ως Κυβέρνηση, στις 26 Σεπτεµ-
βρίου του 2019 και στις 15 Δεκεµβρίου του 2019 λέτε ότι το έργο
θα προχωρήσει. 

Και να που έγινε πάλι το µαγικό! Το έργο το απεντάξαµε. Η δικιά
σας Κυβέρνηση έλεγε ότι θα το εντάξει και το απεντάξαµε. Χά-
σαµε δηλαδή τα 20 εκατοµµύρια, πάνε! Τα άλλα 15 θα δούµε ότι
χάθηκαν και αυτά, θα τα βάλουµε κάπου αλλού. Και εµφανίζεται –
για την Κυβέρνησή σας που ενδιαφέρεται για την ελληνική βιοποι-
κιλότητα και για τη διαφάνεια- το να αναλαµβάνει ένας ιδιώτης,
παρουσία κυβερνητικών στελεχών, πριν του δώσει την έγκριση η
ΡΑΕ. Βγαίνει τότε -κι εµένα θα µου πείτε ότι «εντάξει, εσύ είσαι
από άλλο κόµµα»- ο περιφερειάρχης, ο κ. Νίκας παρακαλώ, και
κάνει δηλώσεις για το θέµα το σχετικό του εργολάβου. Αλλά το
κυρίαρχο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι εσείς οι ίδιοι, η Κυβέρνησή σας,
ο κ. Μουσουρούλης λέει ότι το φυσικό αέριο -και θα το καταθέσω-
θα αυξήσει το κόστος για την τηλεθέρµανση κατά πενήντα ευρώ.
Εγώ λέω κατά εκατό ευρώ. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Σας προτείνουµε µια λύση µε την τέταρτη µονάδα. Εσείς όµως
σ’ αυτό έχετε βάλει ιδιώτη. Δεν ξέρω γιατί δεν ακούτε. Δεν ξέρω
τι είναι αυτός ο ιδιώτης. Εµείς θέλουµε να το κάνουν ιδιώτες, δεν
έχουµε τέτοια θέµατα, αλλά κατανοώ ότι αυτό που συµβαίνει στη
Μεγαλόπολη θα έχει µόνο κέρδος, γιατί θα καταστραφούν όλα
τα δίκτυα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και το χειρότερο, κύριε Υπουργέ; Σας διαβάζω από την κυρια-
κάτικη «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», για να ολοκληρώσω, ότι κόπηκε από το
Ταµείο Ανάκαµψης ο αγωγός φυσικού αερίου στη δυτική Μακε-
δονία. Γιατί; Όπως λέει: «Δεν αναγνωρίζει η Κοµισιόν το φυσικό
αέριο ως καθαρό καύσιµο».

Για πείτε µου, κύριε Υπουργέ, εσείς που ενδιαφέρεστε για τη
βιοποικιλότητα, την προστασία του περιβάλλοντος, τη διαφάνεια,
τι έχει συµβεί. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ, κύριε Κωνσταντινόπουλε, πρώτα απ’ όλα, να δούµε

σε ποια βάση συζητάµε. Κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει ότι η
εξάρτηση της χώρας µας από τον λιγνίτη πρέπει να σταµατήσει.
Είναι ένα βρώµικο καύσιµο, ένα ορυκτό βρώµικο. Επιβαρύνει το
περιβάλλον, την ποιότητα της ζωής, υποβαθµίζει τα οικοσυστή-
µατα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς έχουµε προχωρήσει ταχύτατα τη διαδι-
κασία απολιγνιτοποίησης της χώρας και όχι µόνον υλοποιούµε
το σηµαντικό αυτό έργο,  αλλά έχουµε ως στόχο να κλείσουν
όλες οι εν ενεργεία λιγνιτικές µονάδες παραγωγής ρεύµατος
έως το 2023, σε δύο χρόνια να έχουν κλείσει τα πάντα.

Δεσµευθήκαµε και το τηρούµε και θα το τηρήσουµε µέχρι κε-
ραίας ότι η προσοχή µας θα είναι στραµµένη στις περιοχές και
τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγαλόπολης,
δεδοµένου ότι οφείλουµε ως πολιτεία να τους δώσουµε τη δυ-
νατότητα να µεταβούν σε ένα νέο δίκαιο, άλλης µορφής µεταβα-
τικό µοντέλο παραγωγής. 

Έτσι, λοιπόν, στην πόλη της Μεγαλόπολης, ναι, όντως, η τη-
λεθέρµανση ξεκίνησε το 2007, καλύπτοντας θερµικά χίλιους
εβδοµήντα εννέα καταναλωτές µε τη θερµαινόµενη επιφάνεια να
ανέρχεται σε ενενήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και το δίκτυο
διανοµής να καλύπτει περίπου το 30% της πόλης. 

Σύµφωνα µε τον τρέχοντα εθνικό ενεργειακό σχεδιασµό, η επι-
λογή του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η στρατη-
γική µας επιλογή, είναι η προώθηση δράσεων, όπως έργα που
αφορούν στην επέκταση υφιστάµενων, αλλά και την κατασκευή
νέων δικτύων διανοµής φυσικού αερίου ως µία ενδιάµεση κατά-
σταση, χωρίς να επιβαρυνθεί κανένας καταναλωτής στο παρα-
µικρό. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, έλλειψης επάρκειας τεχνικού φορτίου
για την απρόσκοπτη λειτουργία των τηλεθερµάνσεων αναγνωρί-
στηκε εξαρχής ως ένα από τα κυριότερα θέµατα που θα πρέπει
να αντιµετωπίσουµε και να λύσουµε κατά τη διάρκεια της δίκαιης
αναπτυξιακής µετάβασης. 

Έτσι, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο ενεργοποιήθηκαν και ήδη
υλοποιούνται λύσεις για την κάλυψη των αναγκών θέρµανσης
των κατοίκων όχι µόνο της Μεγαλόπολης, αλλά και της Κοζάνης,
της Πτολεµαΐδας, του Αµύνταιου και της Φλώρινας. 

Για τη Μεγαλόπολη, για να γίνω ακόµα πιο συγκεκριµένος, κα-
ταρτίστηκε και υπογράφηκε µνηµόνιο κατανόησης και στρατηγι-
κής συνεργασίας µε σκοπό την ανάπτυξη δικτύου φυσικού
αερίου µέσης και χαµηλής πίεσης σε όλη την πόλη έως τις 30
Σεπτεµβρίου του 2022 τόσο για την κάλυψη των αναγκών των
κτηρίων που συνδέονται µε το υφιστάµενο δίκτυο τηλεθέρµαν-
σης όσο και των κτηρίων των νέων καταναλωτών που θα ζητή-
σουν να συνδεθούν στο δίκτυο του φυσικού αερίου.

Προκειµένου να υλοποιήσουµε το σχετικό έργο, έχει διασφα-
λιστεί χρηµατοδότηση από πόρους της προγραµµατικής περιό-
δου 2014-2020 µε δυνατότητα επιπλέον χρησιµοποίησης και
άλλων χρηµατοδοτικών πηγών, εφόσον απαιτηθούν, από τους ει-
δικότερους κανόνες επιλεξιµότητας και χρηµατοδότησης, ώστε
να καλυφθεί κατά το µέγιστο ποσοστό συγχρηµατοδότησης η
αντικατάσταση των υφιστάµενων συστηµάτων τηλεθέρµανσης
µε συστήµατα φυσικού αερίου. Στην περίπτωση που η προτεινό-
µενη επένδυση δεν θα καλύπτεται από το ύψος της επιχορήγη-
σης για το σύνολο των απαιτούµενων παρεµβάσεων θα υπάρξει
πρόσθετη χρηµατοδότηση. 
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Κύριε Κωνσταντινόπουλε, θα σας απαντήσω στη δευτερολογία
µου για τα εναλλακτικά σενάρια, µετά την απένταξη από το
ΕΣΠΑ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Υπουργέ, πάντως, τη βιοποικιλότητα ή εσείς δεν
τη θέλετε ή η Κοµισιόν. Κάτι συµβαίνει, διότι η Κοµισιόν λέει αυτό
που σας διάβασα πριν, ότι όπου έχουν συνδεθεί µε φυσικό αέριο
η Κοµισιόν δεν αναγνωρίζει το φυσικό αέριο ως καθαρό καύσιµο.
Τελικά, ποιος θέλει τη βιοποικιλότητα; 

Άκουσα το εξής: Το φυσικό αέριο θα είναι ενδιάµεση λύση.
Κύριε Υπουργέ, σας προτείναµε τη δηµιουργία συµπαραγωγής
ηλεκτρισµού και θερµότητας υψηλής απόδοσης, τα γνωστά
ΣΗΘΥΑ. Δεν το αποδεχθήκατε, γιατί υπάρχει ένας εργολάβος,
στον οποίο πρέπει να του δώσουµε το έργο, ο οποίος έφτιαξε
µνηµόνιο µε τον Δήµο Μεγαλόπολης πριν δώσει η ΡΑΕ την άδεια.
Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ αυτό. 

Σας το λέω, κύριε Υπουργέ, το µνηµόνιο συνεργασίας του
δήµου έγινε πριν πάρει την άδεια. Σας ρωτώ: Τι σας εµπόδιζε να
κάνουµε ΣΗΘΥΑ και να µη χάσουµε 20 εκατοµµύρια και 15 εκα-
τοµµύρια, σύνολο 35 εκατοµµύρια, και να µην πληρώσει ο πολί-
της; Το λέτε εσείς, η έκθεση του κ. Μουσουρούλη, ότι θα είναι
ακριβότερο κατά 100%. Εγώ σας λέω ότι είναι κατά 200%. Και
καταλήγετε σήµερα να µου πείτε ότι θα τις κλείσουµε τις µονά-
δες. Εντάξει, θα τις κλείσουµε τις µονάδες. Δηλαδή, ή µονάδες
ή εργολάβος; 

Πάµε να σας πω τα καινούργια νέα, που µάλλον δεν πρόλαβαν
να σας πουν. Ξέρετε τι λέει ο κ. Νίκας για τον εργολάβο και τους
παρατρεχάµενους; Λέει: «Εγώ σε όποια πόλη δώσει ιδιώτης δεν
δίνω χρήµατα από το ΕΣΠΑ». 

Καταθέτω και αυτή τη δήλωση. Αυτά είναι πρωινά φρέσκα κου-
λούρια. Είναι δήλωση του περιφερειάρχη, ο οποίος δεν είναι πε-
ριφερειάρχης κάποιου άλλου. Είναι περιφερειάρχης που έχει
υποστηριχτεί πολύ σκληρά από τη Νέα Δηµοκρατία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν καταλαβαίνω κάτι, πραγµατικά δεν το
καταλαβαίνω: Και ναι είπαµε στην απολιγνιτοποίηση, είπαµε τις
προτάσεις, εντάξει, πήρατε µια πολιτική απόφαση. Δεν καταλα-
βαίνω γιατί πρέπει να πάµε οπωσδήποτε ή µε τον λιγνίτη ή µε τον
εργολάβο. Δεν το καταλαβαίνω. Και δεν καταλαβαίνω αυτό που η
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λέει, αυτό που έφερε στη δηµοσιότητα και λέει:
«Στο τέλος ξέρετε πού θα καταλήξετε; Να βαπτίσετε το φυσικό
αέριο ‘’τηλεθέρµανση’’». Ο µόνος κερδισµένος ποιος είναι; Γιατί,
αν µου λέγατε, όπως στη δυτική Μακεδονία, τουλάχιστον µειώνε-
ται το κόστος στον καταναλωτή -έτσι λέει η έκθεση Μουσουρούλη-
θα έλεγα ότι δεν πάει στον Θεό, µειώνεται το κόστος.

Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, µην σας λένε ότι θα είναι χωρίς κό-
στος, 640 ευρώ θα είναι το τέλος σύνδεσης.

Κύριε Υπουργέ, τώρα ως Υφυπουργό σάς έστειλαν να απαν-
τήσετε σε µία ερώτηση, καταλαβαίνω ότι είναι µέσα στα κοινο-
βουλευτικά καθήκοντά σας και όλα αυτά. Βοηθήστε ουσιαστικά
να µην οδηγηθούµε να χαθούν τόσα λεφτά, ενώ µπορούν να
υπάρξουν άλλες διαδικασίες, ενώ η δικιά σας Κυβέρνηση το ενέ-
ταξε το έργο. Δηλαδή, δεν καταλαβαίνω πώς µέχρι το 2019 ήσα-
σταν υπέρ του να προχωρήσει και µετά από τρεις µήνες το
αλλάξατε. Εσείς δεν ήσασταν µε πρόγραµµα; Εγώ το άλλαξα; Οι
Υπουργοί σας δεν το κατέθεσαν;

Ολοκληρώνω, γιατί µε ενδιαφέρει να είναι προς όφελος των
πολιτών της Μεγαλόπολης. Αφού πήραµε αυτή την απόφαση ως
χώρα να προχωρήσουµε -γιατί εγώ πιστεύω ότι όταν κάνει κάτι
µια κυβέρνηση, το κάνει ως χώρα και αυτό έχει ως αποτέλεσµα
πως ό,τι δηµιουργηθεί από εκεί και πέρα µας αφορά όλους- πρέ-
πει να βρούµε µια λύση, η οποία θα είναι προς όφελος των πολι-
τών, του περιβάλλοντος και της οικονοµίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να τονίσω και να διευκρινίσω και να επισηµάνω το

γεγονός ότι η Κυβέρνηση έχει προνοήσει, ώστε να µην υπάρξει
καµµία οικονοµική επιβάρυνση των καταναλωτών, των πολιτών
κατά τη χρονική διάρκεια της µετάβασης.

Όσον αφορά τώρα στην παροχή θερµότητας από το δίκτυο
τηλεθέρµανσης στο µεταβατικό διάστηµα µέχρι τη λειτουργία
του δικτύου του φυσικού αερίου και την τροφοδότηση των κα-
ταναλωτών µε φυσικό αέριο, δεν θα υπάρξει καµµία επιβάρυνση
των υφιστάµενων καταναλωτών του δικτύου τηλεθέρµανσης µε
κόστος προµήθειας, εγκατάστασης του αναγκαίου εξοπλισµού,
τον αερολέβητα δηλαδή, ή όλα τα απαιτούµενα εξαρτήµατα για
την ασφαλή λειτουργία.

Έχει, επίσης, προβλεφθεί έργο επιχορήγησης των καταναλω-
τών για την αντικατάσταση των υφισταµένων συστηµάτων θέρ-
µανσης µε συστήµατα φυσικού αερίου.

Επίσης, στο Μνηµόνιο Κατανόησης για την ανάπτυξη του δι-
κτύου τηλεθέρµανσης µεταξύ του Δήµου της Μεγαλόπολης, της
Δηµοτικής Επιχείρησης Τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης, της ΔΕΗ
και της τεχνικής εταιρείας EDIL HELLAS διευκρινίζεται ρητά ότι
η τελευταία, η εταιρεία δηλαδή, δεν θα επιβάλλει τέλη σύνδεσης
στους καταναλωτές της πόλης τόσο για τους πελάτες της τηλε-
θέρµανσης όσο και για τα υφιστάµενα κτήρια των νέων κατανα-
λωτών, από οποιοδήποτε σηµείο και αν αιτηθούν να συνδεθούν.
Άρα, δεν υπάρχει καµµία επιβάρυνση. Αυτό που είπατε ίσως έχει
φτάσει σε εσάς ως πληροφορία, αλλά δεν έχει ελεγχθεί στη λε-
πτοµέρειά της.

Τώρα, όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των έργων, να ανα-
φέρω αρχικά ότι προκειµένου να αντικατασταθεί η χρήση λιγνίτη
µε ένα φιλικότερο προς το περιβάλλον καύσιµο, για να καλυ-
φθούν οι ανάγκες θέρµανσης των κατοίκων της περιοχής, η ΡΑΕ
µε µία απόφασή της, τη 1478/2020 -την ξέρετε-, χορήγησε άδεια
διανοµής φυσικού αερίου στην εταιρεία «HENGAS» για τον Δήµο
Μεγαλόπολης.

Πράγµατι, έχετε δίκιο. Οι υποδοµές φυσικού αερίου δεν είναι
επιλέξιµες από την Κοµισιόν για χρηµατοδότηση στο πλαίσιο του
Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης. Σωστό είναι αυτό. Είναι, όµως, επι-
λέξιµες, όπως και τα έργα τηλεθέρµανσης, από τον δεύτερο πυ-
λώνα του Μηχανισµού Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, «Invest
EU».

Περαιτέρω, οι υποδοµές αυτές είναι επιλέξιµες από το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Περιφερειακής Ανάπτυξης –ΕΤΠΑ- για την περίοδο
2021-2027, εάν τηρούνται δύο προϋποθέσεις. Δεν θα γίνω ανα-
λυτικός τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Βασική προτεραιότητα της συντονιστικής επιτροπής του Σχε-
δίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης δόθηκε στο να εξασφα-
λίσουµε την κάλυψη των αναγκών θέρµανσης των κατοίκων.
Αυτό είναι το πρώτο, εκ των ων ουκ άνευ. Συνεργαζόµενοι µε
τους εµπλεκόµενους φορείς, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, νοµί-
ζουµε -και είµαστε σίγουροι σ’ αυτό- ότι έχουµε προχωρήσει σε
στέρεες βιώσιµες λύσεις.

Μέσα από τεκµηριωµένη εισήγηση της συντονιστικής επιτρο-
πής, η κυβερνητική επιτροπή στις 18 Μαρτίου, πέρυσι τέτοιον
καιρό, στην τρίτη της συνεδρίαση αποφάσισε την κατάρτιση ενός
διακριτού Προγράµµατος Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης για
την προγραµµατική περίοδο 2021-2027, στο οποίο θα ενσωµα-
τωθούν τα εδαφικά σχέδια -κάτι που είναι σηµαντικό- δίκαιης µε-
τάβασης της Κοζάνης, της Φλώρινας και του Δήµου Μεγαλό-
πολης, καθώς και το εδαφικό σχέδιο των νήσων Αιγαίου και Κρή-
της. 

Επιπρόσθετα, µε σκοπό την αρτιότερη κατάρτιση των εδαφι-
κών Σχεδίων Δίκαιης Μετάβασης, η τεχνική γραµµατεία του Σχε-
δίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης µε την υποστήριξη
οµάδας συµβούλων προσέγγισε το περιεχόµενό τους, σύµφωνα
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µε τις κανονιστικές προϋποθέσεις και έχοντας υπ’ όψιν όλα τα
προαναφερθέντα.

Άρα, για να µη µακρηγορώ, µε το εγκεκριµένο πενταετές πρό-
γραµµα ανάπτυξης της εταιρείας «HENGAS» που περιλαµβάνε-
ται στην άδειά της προβλέπεται η εγκατάσταση δύο µετρητών
ρυθµιστικού σταθµού χαµηλής πίεσης για την τροφοδοσία της
πόλης της Μεγαλόπολης. Η εταιρεία αυτή θα ξοδέψει -και αυτό
είναι το επενδυτικό της σχέδιο- 8.631.000 ευρώ. Σε αυτό το δί-
κτυο προβλέπεται να συνδεθούν σταδιακά δύο χιλιάδες τετρα-
κόσιοι δέκα οικιακοί, εµπορικοί και βιοµηχανικοί καταναλωτές.

Βάσει των ανωτέρω, λοιπόν, που αναφέραµε, πιστεύω, αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε, πως γίνεται κατανοητό ότι υπάρχει σε
εξέλιξη ένα άρτιο επενδυτικό σχέδιο µε εξασφαλισµένους πό-
ρους, το οποίο θα καλύψει το σύνολο των αναγκών των κατοίκων
της Μεγαλόπολης για θέρµανση και ζεστό νερό µε έναν φιλικό-
τερο προς το περιβάλλον τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
Και µια που µιλούσα για εκατοµµύρια, απαντώντας στον κ.

Συντυχάκη, επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε, να κάνω µία διόρ-
θωση. Μιλώντας για ένα έργο της Δηµοτικής Επιχείρησης
Ύδρευσης στον Δήµο Πλατανιά, αντί να πω 59 χιλιάδες είπα 59
εκατοµµύρια. Παρακαλώ, λοιπόν, να το διορθώσουµε στα Πρα-
κτικά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα διορθωθεί, κύριε

Υπουργέ. Σας ευχαριστώ πολύ. 
Και η τελευταία ερώτηση, στην οποία θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Αµυράς ,είναι η τέ-
ταρτη µε αριθµό 1983/23-11-2020 ερώτηση του κύκλου
αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανάλγητη και απαράδεκτη η δια-
κοπή της ηλεκτροδότησης σε καταστήµατα και επιχειρήσεις που
έχουν κλείσει µε κυβερνητική απόφαση».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά τη διάρκεια της κρίσης δεν έχουµε µόνο

τα υγειονοµικά προβλήµατα, αλλά και τα οικονοµικά και τα κοι-
νωνικά. Επιπλέον, προβλήµατα βιώνουν οι επιχειρήσεις και οι ερ-
γαζόµενοι που µε κρατική απόφαση έκλεισαν από την αρχή ή
κλείνουν στις περιόδους των lockdowns. Ένα φαινόµενο που εί-
δαµε να υφίσταται κυρίως τον Νοέµβριο στις κλειστές πλέον επι-
χειρήσεις από την απόφαση τότε της Κυβέρνησης ήταν η
διακοπή της ηλεκτροδότησης, λόγω οφειλών, όπως δικαιολόγη-
σαν οι πάροχοι, µετά τις καταγγελίες συλλόγων, επιµελητηρίων
και επαγγελµατιών. Επιπλέον, υπήρχαν βεβαίως και διακοπές σε
νοικοκυριά και σπίτια, ακόµα και σε ανέργους που δεν είχαν κα-
ταφέρει να βρουν δουλειά ή σε ευάλωτες οµάδες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

Μετά και την έκδοση της απόφασης από τη ΔΕΗ που αφορά
την αντιµετώπιση των προβληµάτων, αυτό το οποίο ζητάµε σή-
µερα από την Κυβέρνηση είναι για όσο διάστηµα διαρκούν τα πε-
ριοριστικά µέτρα να υπάρξει απαγόρευση της διακοπής του
ρεύµατος χωρίς την ειδοποίηση και την ενηµέρωση του ιδιο-
κτήτη, ακόµα και στις περιπτώσεις που οι λογαριασµοί είναι υψη-
λοί. Και αυτό, διότι τα καταστήµατα µε το ρεύµα συντηρούν
κάποιες εγκαταστάσεις και η διακοπή του ρεύµατος µπορεί να
επιφέρει γενικότερες βλάβες στη λειτουργία των καταστηµάτων,
στον τεχνολογικό εξοπλισµό ή σε προϊόντα που είναι αποθηκευ-
µένα σε χώρους κατάψυξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητάµε να υπάρχει µία αποτελεσµατική ρύθµιση των οφειλών,
µία βιώσιµη και βατή ρύθµιση των οφειλών, γιατί µε το άνοιγµα,
όποτε γίνει αυτό, οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες θα βρε-
θούν µπροστά σε βουνό υποχρεώσεων, µια από τις οποίες θα
είναι οι υποχρεώσεις προς τη ΔΕΗ. Βεβαίως, πρέπει να δούµε µε
ποιον τρόπο θα αντιµετωπιστεί και το πρόβληµα που υφίσταται
µε τις ειδοποιήσεις από τη ΔΕΗ και για πολύ µικρά ποσά. Εννοώ

τις οχλήσεις. Έχουµε όχληση από δικηγορικό γραφείο-συνερ-
γάτη της ΔΕΗ που ανέλαβε αυτό το έργο και οφείλει να το κάνει,
αλλά για πολύ µικρά ποσά της τάξεως των µερικών δεκάδων
ευρώ, όταν οι τζίροι που αφορούν τον λογαριασµό, δηλαδή το
συνολικό ύψος, είναι πάρα πολύ µεγάλοι και υπάρχουν τέτοιες
οχλήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, η Κυβέρνηση από την αρχή αυτής

της πρωτοφανούς υγειονοµικής κρίσης στηρίζει µε όλες της τις
δυνάµεις την κοινωνία, τις επιχειρήσεις, τους εργαζόµενους. Συ-
νεχώς, µε ενέσεις ρευστότητας προσπαθούµε να κρατήσουµε
όρθια την πραγµατική οικονοµία, ώστε να αντιµετωπίσουµε όλοι
µαζί µε τον όσο το δυνατόν καλύτερο τρόπο τις συνέπειες.

Το ύψος των µέτρων στήριξης έχει αγγίξει σχεδόν τα 40 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Μέσα στο 2020, η ελληνική Κυβέρνηση διέ-
θεσε 24 δισεκατοµµύρια ευρώ και σε αυτά έχουν προστεθεί άλλα
14 δισεκατοµµύρια ευρώ φέτος. Για όλες τις επιχειρήσεις και τα
καταστήµατα που παραµένουν κλειστά µε κυβερνητική εντολή
βεβαίως, υπάρχει ένα πλέγµα ασφαλείας, ένα δίχτυ ασφαλείας
που είναι, για παράδειγµα, η πληρωµή από το κράτος τόσο των
εργαζοµένων όσο και των ασφαλιστικών εισφορών τους. 

Είναι γεγονός ότι δεν δηµιουργούνται νέες υποχρεώσεις προς
εφορία και ασφαλιστικά ταµεία, καθώς όπως είναι κατανοητό δεν
έχουν τζίρο οι επιχειρήσεις. Να µιλήσουµε για τις παλαιότερες
ρυθµίσεις οφειλών προς το δηµόσιο; Όλες έχουν παγώσει για
όσο χρόνο διαρκεί η υγειονοµική κρίση. Οι δόσεις επιχειρηµατι-
κών δανείων, έχουν επίσης ανασταλεί, ενώ µε την επαναλειτουρ-
γία των επιχειρήσεων ξεκινάει και το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ 2» για
την επιδότηση στην πληρωµή οφειλών προς τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα. Για όσους µήνες παραµένουν κλειστά τα καταστήµατα δεν
πληρώνουν δηµοτικά τέλη. Αυτές τις µέρες που µιλάµε, τρέχει η
έβδοµη επιστρεπτέα προκαταβολή. 

Όλα αυτά σας τα λέω, για να δούµε το πλέγµα της ασφάλειας
που η ελληνική Κυβέρνηση και η ελληνική πολιτεία έχουν µερι-
µνήσει να απλώσουν πέριξ των κλειστών επιχειρήσεων και των
εργαζοµένων σε αυτές.

Άρα, κανείς δεν έχει αφεθεί στην τύχη του. Μάλιστα, πριν από
λίγες ηµέρες ο Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτάκης, ανακοίνωσε
µία στοχευµένη στήριξη, αυτή των 330 εκατοµµυρίων ευρώ, στον
κλάδο της εστίασης που όντως έχει δεχθεί τεράστιο πλήγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Με ρωτάτε, λοιπόν, τώρα για τις πρωτοβουλίες για τη ΔΕΗ και
σας απαντάω αµέσως.

Η ΔΕΗ από την αρχή της πανδηµίας έλαβε έκτακτα µέτρα για
να περιορίσει το πρόβληµα. Στο πρώτο τρίµηνο του έτους έχει
ήδη διαµορφώσει νέα σταθερά προϊόντα µε µεγάλες σηµαντικό-
τατες εκπτώσεις για καταναλωτές και επιχειρηµατίες. Από τον
Οκτώβριο 2019, για εκείνους τους καταναλωτές, τους πελάτες
που έχουν αντικειµενική δυσκολία να πληρώσουν τους λογαρια-
σµούς τους έχει εφαρµόσει ένα πολύ απλό σύστηµα διακανονι-
σµών για τις ληξιπρόθεσµες, µε ευνοϊκούς όρους, χαµηλότερες
προκαταβολές και µεγάλο αριθµό δόσεων. 

Πάντως, σε κάθε περίπτωση, η ρύθµιση των οφειλών και οι
όροι που τις συνοδεύουν διαρκώς επανεξετάζονται. Άρα, τίποτα
δεν είναι ακόµα απολύτως δεδοµένο και τελικό. Ανάλογα µε την
εξέλιξη της πανδηµίας, ανάλογα µε τα οικονοµικά δεδοµένα της
χώρας, των κλάδων, των επιχειρήσεων, η ΔΕΗ αναπροσαρµόζει
τις ρυθµίσεις της.

Πέρα, όµως, απ’ αυτό το σταθερό σύστηµα διακανονισµών,
σχετικά µε τη διακοπή της ηλεκτροδότησης που θέτετε, η ΔΕΗ
οφείλει και λαµβάνει υπ’ όψιν την ιστορικότητα των πληρωµών
των πελατών και ιδιαίτερες συνθήκες ανά περίπτωση.

Όσο δε για τις κλειστές επιχειρήσεις και για όσο διάστηµα πα-
ραµένουν εκτός λειτουργίας, µε κυβερνητική απόφαση προφα-
νώς οι λογαριασµοί ρεύµατος αφορούν στο πάγιο και µόνο των
εταιρειών για τις περισσότερες εξ αυτών.
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Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-

κέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Αµυράς

αναφέρθηκε σε ένα ευρύ φάσµα µέτρων που έχουν να κάνουν
µε τις επιχειρήσεις. Η ερώτηση ήταν πιο συγκεκριµένη. Και βέ-
βαια αυτό που έχει σχέση µε την ερώτηση είναι µια νοµοθετική
ρύθµιση που έχει γίνει, αλλά δεν έχει αρχίσει να υλοποιείται, για
την κάλυψη των λειτουργικών εξόδων των επιχειρήσεων. Αυτό
έχει αξία και σχέση µε την ερώτηση, να δούµε πώς θα εφαρµο-
στεί. Είναι ένα σηµαντικό µέτρο, αν συµπεριλάβει πράγµατι τα
βασικά λειτουργικά έξοδα µιας επιχείρησης η οποία πλήττεται
βεβαίως από την πανδηµία. Αυτό όµως δεν έχει ξεκινήσει ακόµα
να εφαρµόζεται. Γι’ αυτό εγώ θα ήθελα να γίνετε πιο συγκεκρι-
µένος. 

Υπάρχουν επιχειρήσεις που δεν ήταν µέσα σε αυτές που ενι-
σχύθηκαν σηµαντικά για να πούµε ότι αφού ενισχύθηκαν θα πρέ-
πει να καλύψουν από εκεί τις ανάγκες τους. Θα σας πω
περιπτώσεις, που δυστυχώς έχουν πολύ µεγάλους λογαρια-
σµούς λόγω έκτασης µεγάλης, όπως είναι τα γυµναστήρια. Τα
γυµναστήρια έχουν τεράστιες επιφάνειες. Εκ των πραγµάτων,
λοιπόν, έχουν πολλά υψηλά πάγια και τέλη φωτισµού, διάφορα.
Δεν είµαι σίγουρος, κρατάω µια επιφύλαξη, κύριε Υπουργέ, εάν
απαλλάσσονται για το σύνολο των δηµοτικών τελών και µάλιστα
όλες οι επιχειρήσεις. Νοµίζω ότι δεν ισχύει αυτό, αλλά κρατώ µια
επιφύλαξη σε αυτό που είπατε. 

Εποµένως, θέλω να είστε πιο συγκεκριµένος, ότι µέχρι τη λήξη
των περιοριστικών µέτρων δεν θα πρέπει ούτε η ΔΕΗ ούτε οι
άλλοι πάροχοι να προβαίνουν σε διακοπές ρεύµατος και µάλιστα
απροειδοποίητες, γιατί αυτό ενέχει τον κίνδυνο να προκληθούν
ζηµιές, βλάβες και απώλεια άλλων στοιχείων της επιχείρησης.
Πρέπει, δηλαδή, να υπάρχει οπωσδήποτε επικοινωνία και συνεν-
νόηση µε τον ιδιοκτήτη για κάθε ενέργεια, η οποία θα έχει σχέση
µε το πρόβληµα της ηλεκτροδότησης και τη διακοπή. 

Η βιώσιµη ρύθµιση είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί από
τη βιωσιµότητα των ρυθµίσεων θα εξαρτηθεί και η εισπραξιµό-
τητα στη συνέχεια για τη ΔΕΗ και φυσικά και για τις άλλες επι-
χειρήσεις. Θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό να υπάρξει και αυτή η
δική σας µέριµνα, ούτως ώστε να έχουµε αποτελεσµατικές, βιώ-
σιµες ρυθµίσεις, που θα δώσουν τη δυνατότητα να πληρώσουν
σε µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα τις υποχρεώσεις τους οι άν-
θρωποι που επλήγησαν από την πανδηµία και σε κάθε περίπτωση
έως ότου µπει σε εφαρµογή το πρόγραµµα στήριξης µε την κά-
λυψη των βασικών λειτουργικών εξόδων. Πρέπει να υπάρξει, δη-
λαδή, ένα ενδιάµεσο που να έχει µια γενναία ρύθµιση για να µην
συσσωρευτούν προβλήµατα που θα καταστήσουν αδύνατο το
άνοιγµα, ακόµα και αν επιτραπεί από τις υγειονοµικές συνθήκες,
λόγω οικονοµικών προϋποθέσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, σαφέστατα η ελληνική κυβέρ-

νηση είναι πάνω από τα προβλήµατα των ανθρώπων του επιχει-
ρείν, των εργαζοµένων και δεν πρόκειται να αφήσει κανέναν πίσω
µόνο του.

Σε σχέση µε τις ηλεκτροδοτήσεις, να πω ότι υπάρχει ο Κώδι-
κας Προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας, το άρθρο 39 η παράγρα-
φος 9. Απαντώ πολύ συγκεκριµένα το τελευταίο ερώτηµά σας.
Βάσει αυτού του άρθρου ορίζεται ότι σε πελάτες οι οποίοι είναι
πιθανό να αντιµετωπίζουν δυσχέρεια ή αδυναµία αποπληρωµής
λογαριασµών ο προµηθευτής -η ΔΕΗ- δύναται να παρέχει -και
αυτή είναι η δική µας κατεύθυνση και οδηγία- ειδικά προγράµ-
µατα ρύθµισης εξόφλησης λογαριασµών ή διακανονισµού παλαι-
ότερων οφειλών ιδίως µέσω δόσεων. Επιπρόσθετα ο προµη-
θευτής δύναται να προβλέπει δυνατότητα εξόφλησης του λογα-
ριασµού κατανάλωσης σε δόσεις βάσει ειδικών όρων, που µπο-
ρούν να συµφωνηθούν στη σύµβαση µεταξύ των δύο πλευρών
και να καθορίζουν κατ’ ελάχιστον το πλήθος των περιοδικών πλη-

ρωµών και τη συχνότητα αυτών, αλλά ακόµα και το επιτόκιο που
εφαρµόζεται να είναι χαµηλότερο έτσι ώστε να µπορεί ο πελάτης
να το αντέξει.

Αυτές είναι οι δικές µας οδηγίες, ως κυβερνητική πολιτική.
Παράλληλα, πάλι βάσει αυτού του Κώδικα, όπως σας τον είπα,

του Κώδικα Προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας σε Πελάτες, στον
υπολογισµό της συνολικής ποσοστιαίας επιβάρυνσης του ποσού
του λογαριασµού κατανάλωσης, λόγω καταβολής του σε δόσεις,
ορίζεται ότι η προθεσµία εξόφλησής του άρχεται από την ηµε-
ροµηνία αποστολής αυτού και δεν µπορεί να είναι µικρότερη του-
λάχιστον των είκοσι ηµερών για µικρούς πελάτες.

Θέλω να πω ότι υπάρχουν τα περιθώρια της συνεννόησης των
δύο πλευρών, του πελάτη και του παρόχου, βάσει αυτού του κα-
νονιστικού πλαισίου για να µη βρεθεί κανείς µε την πλάτη στο κα-
ναβάτσο, στα σχοινιά όσον αφορά στις επιχειρήσεις και
συνακόλουθα, µέσω αυτών, των εργαζοµένων σε αυτές τις επι-
χειρήσεις.

Να σηµειωθεί ότι τα µέτρα για την κοινωνική προστασία και
την αντιµετώπιση της ενεργειακής πενίας καθορίζονται µε απο-
φάσεις του αρµόδιου Υπουργού, δηλαδή του Υπουργού Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, του κ. Σκρέκα. Έτσι, λοιπόν, η
επιχείρηση καλείται και θα εφαρµόσει και εφαρµόζει κάθε φορά
τις νοµοθετικές ρυθµίσεις που δίνουµε εµείς και οι εποπτεύου-
σες αρχές. Άρα, απαιτείται ρεαλισµός. Κανείς δεν µπορεί να
ισχυριστεί ότι το κράτος έχει τη δυνατότητα να καλύψει καθ’ ολο-
κληρία τις βαρύτατες οικονοµικές συνέπειες από την πανδηµία.
Όµως, βέβαια, µπορεί να ισχυριστεί ότι για πρώτη φορά τις τε-
λευταίες δεκαετίες η Κυβέρνηση δεν δηµιούργησε, αλλά το
έκανε, έφτιαξε ένα δίχτυ ασφαλείας και προστασίας, παρέχοντας
σχεδόν 40 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε έναν χρόνο για τη στή-
ριξη εργαζοµένων και επιχειρήσεων.

Να είστε σίγουρος, αγαπητέ συνάδελφε, πως τα µέτρα στήρι-
ξης των επιχειρήσεων θα συνεχιστούν ακόµα και µετά το τέλος
της υγειονοµικής κρίσης, προκειµένου να µη µείνει κανείς πίσω
-όπως προείπα- και η ελληνική κοινωνία να βγει όσο το δυνατόν
αλώβητη από αυτόν τον υγειονοµικό παγκόσµιο εφιάλτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε τον κύκλο του Υπουργείου Εργασίας. Θα

απαντήσει ο κ. Τσακλόγλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

κύριε Κεγκέρογλου! Τι παράλειψη ήταν αυτή; Συγγνώµη!
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Κεγκέρογλου, από την Κρήτη πάντα.

Θα συζητηθεί η δέκατη όγδοη µε αριθµό 625/29-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σχέδιο προώθη-
σης ελαιολάδου και συγκεκριµένα µέτρα στήριξης ελαιοπαρα-
γωγών».

Θα απαντήσει ο κ. Ιωάννης Οικονόµου.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία

σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κ. Αµυρά για την προηγούµενη

απάντηση, αλλά να τονίσω και εγώ ότι τα προβλήµατα αµέσως
µετά τη λήξη της υγειονοµικής κρίσης θα ξεκινήσουν και θα αφο-
ρούν και την επόµενη µέρα. Άρα, χρειάζεται ένα ευρύτερο σχέ-
διο για τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό µε την ερώτηση που
αφορά στη στήριξη της ελαιοπαραγωγής και των ελαιοπαραγω-
γών, για να θυµίσω, κατ’ αρχάς, ότι από πέρυσι είχαν φανεί τα
προβλήµατα που προκάλεσε ο κορωνοϊός. Φέτος εντάθηκαν,
γιατί, τουλάχιστον στην Κρήτη, οι µισές ποσότητες είναι αδιάθε-
τες, παρότι τυπικά τούτες τις µέρες λήγει η εµπορική περίοδος
και µε βάση τα δεδοµένα προηγούµενων δεκαετιών, η µεγαλύ-
τερη ποσότητα στις χρονιές όπου δεν είχαµε συσσώρευση απο-
θεµάτων είχε διατεθεί ή συµφωνηθεί, προκειµένου να διατεθεί.

Έχουµε, λοιπόν, ένα πρόβληµα το οποίο έχει να κάνει µε τον
κορωνοϊό, µε τα κλειστά καταστήµατα, έχει να κάνει µε το γενι-
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κότερο πρόβληµα στην επιχειρηµατικότητα και την κατανάλωση
που έχει προκληθεί από την πανδηµία.

Θεωρώ ότι δύο πράγµατα είναι που πρέπει να γίνουν και αυτά
ζητάµε µε την ερώτησή µας. Πρώτο από όλα, να αποκαταστα-
θούν σε σχέση µε την ενίσχυση που δόθηκε στην πρώτη φάση
και τα προβλήµατα που υπήρχαν σε κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες, που, παρότι ήταν τυπικά δικαιούχοι, για κάποιους γραφει-
οκρατικούς λόγους δεν πήραν, αλλά να δούµε τι έχει γίνει και µε
τη δέσµευση του Υπουργού που µου δόθηκε στις 19 Φεβρουα-
ρίου, ότι θα εξετάσει το ενδεχόµενο µε την ανεύρεση των αντί-
στοιχων πόρων για να στηριχθούν οι ελαιοπαραγωγοί γενικότερα
είτε χαρακτηρίζονται είτε όχι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες,
γιατί το θεώρησε και ο ίδιος αδικία. Αναφέροµαι στον νέο
Υπουργό, τον κ. Λιβανό.

Kαι βεβαίως το βασικό ερώτηµα, να δούµε ποιος είναι ο κυ-
βερνητικός σχεδιασµός για την προώθηση του ελαιολάδου, εάν
λόγω και του φετινού προβλήµατος υπάρξουν επιπλέον ενέρ-
γειες για την προώθησή του στις αγορές και βέβαια στην εσωτε-
ρική αγορά. Να δούµε τη δυνατότητα για φέτος να προµη-
θεύσουµε το σύστηµα και το Ταµείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας για
τους απόρους µε ποσότητες ελαιολάδου και άλλων προϊόντων
της ελιάς που θα µπορούν µέσα από το πρόγραµµα να διατεθούν
σε ευάλωτες οµάδες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχουµε ξε-

καθαρίσει από την πρώτη στιγµή ότι όλες οι πολιτικές που εφαρ-
µόζουµε, κινούνται στη βάση µιας συγκεκριµένης φιλοσοφίας.
Σχεδιάζουµε στρατηγικά και υλοποιούµε σταθερά πολιτικές και
προγράµµατα που σκοπεύουν στην ενίσχυση και στην ενδυνά-
µωση του πρωτογενή τοµέα, µια ενίσχυση και µια ενδυνάµωση
που βασίζεται στο τρίπτυχο ανθεκτικότητα, ανταγωνιστικότητα
και εξωστρέφεια.

Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι η προσέγγισή µας συνε-
πάγεται πως αρχικά αντιµετωπίζουµε µε κάθε πρόσφορο τρόπο
τις απαιτήσεις και τις ανάγκες που δηµιουργούν οι διάφορες κα-
ταστροφές και κρίσεις και πλήττουν την αγροτική εκµετάλλευση
και το γεωργικό εισόδηµα, στη συνέχεια απαντάµε µε συνέπεια
στις χρόνιες διαρθρωτικές αδυναµίες και παθογένειες που κρα-
τάνε πίσω τον Έλληνα αγρότη και παραγωγό και φυσικά σχεδιά-
ζουµε παρεµβάσεις και αλλαγές που θα επιτρέψουν στον
πρωτογενή τοµέα να έχει µια δυναµική παρουσία στην προσπά-
θεια ενίσχυσης και αναδιάρθρωσης του παραγωγικού µοντέλου
της χώρας µας.

Η ερώτησή σας, κύριε Κεγκέρογλου, αφορά στο πρώτο σκέ-
λος αυτής της στρατηγικής, δηλαδή στην αντιµετώπιση των συ-
νεπειών της πανδηµίας στον πρωτογενή τοµέα. Γνωρίζετε πολύ
καλά -και λόγω της καταγωγής σας, αλλά και της ευαισθησίας
σας που πολλές φορές έχει αναδειχθεί και µέσα από τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο- πως ο κλάδος παραγωγής του ελαιολάδου
είναι από τους πλέον δυναµικούς της ελληνικής οικονοµίας µε
τεράστιες δυνατότητες. Είναι ένας κλάδος για τον οποίον είµα-
στε γνωστοί σε ολόκληρο τον κόσµο. Από αυτό και µόνο είναι
σαφές ότι η στήριξη συνολικά της αλυσίδας που αφορά το ελαι-
όλαδο -παραγωγή, επεξεργασία, µεταποίηση, εµπορία- προκει-
µένου να αµβλυνθούν οι οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας
είναι προτεραιότητά µας, υπήρξε προτεραιότητά µας.

Σειρά παρεµβάσεων το απέδειξε αυτό στο παρελθόν. Μια τέ-
τοια παρέµβαση ήταν η ενεργοποίηση του µέτρου «2.1», η έκτα-
κτη προσωρινή στήριξη στους γεωργούς των τοµέων που
πλήττονται, ιδιαίτερα από τις επιπτώσεις της πανδηµίας του
COVID-19 και στην κατεύθυνση αυτή αξιοποιήθηκε για πρώτη
φορά το συγκεκριµένο µέτρο. Επιλέχθηκε να στηριχθεί ο κλάδος
του ελαιολάδου.

Η συνολική συγχρηµατοδοτούµενη ενίσχυση που προβλέ-
φθηκε χορηγήθηκε στους δικαιούχους. Ανήλθε στα 126 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Πράγµατι παρατηρήθηκαν κάποια από τα
προβλήµατα που λέτε, δηλαδή υπήρξαν άνθρωποι που ενώ το

δικαιούνταν, εξαιτίας συγκεκριµένων αστοχιών στην υποβολή
των δηλώσεων δεν κατάφεραν να γίνουν δικαιούχοι του συγκε-
κριµένου µέτρου. Κρατάµε τη δέσµευση που ο κ. Λιβανός σας
έδωσε, προκειµένου να δούµε πού θα βρούµε πόρους για να
αποκαταστήσουµε αυτήν την αδικία.

Επίσης, στο πλαίσιο αντιµετώπισης των δυσµενών επιπτώσεων
της πανδηµίας έχουν προταθεί και έχουν γίνει δεκτά εν µέρει από
την Ευρωπαϊκή Ένωση µια σειρά από τροποποιήσεις κανονισµών
και µέτρων που διευκολύνουν όσους παραγωγούς εντάσσονται σε
διάφορα µέτρα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Τους
διευκολύνουν εξαιτίας της συγκεκριµένης συγκυρίας. Πολύ επι-
γραµµατικά τέτοια µέτρα είναι: η νοµοθέτηση του ακατάσχετου
και αφορολόγητου των ενισχύσεων που παίρνουν, η παράταση
των προθεσµιών για όσους υλοποιούν σε οποιοδήποτε στάδιο τέ-
τοια προγράµµατα, η µείωση ή η απαλοιφή του ελάχιστου ποσο-
στού επί του συνολικά εγκεκριµένου προϋπολογισµού, η αύξηση
του αριθµού των αιτηµάτων πληρωµής, η αύξηση του ποσοστού
πληρωµής προκαταβολής σε δικαιούχους υλοποίησης των προ-
γραµµάτων. Για επενδύσεις µεγάλου προϋπολογισµού, όπως
αυτές της µεταποίησης των γεωργικών προϊόντων, δίνεται η δυ-
νατότητα αποδέσµευσης των ποσών που έχουν δεσµευτεί για την
υλοποίησή τους, προκειµένου να κατευθυνθούν στην εξυπηρέ-
τηση έκτακτων αναγκών σαν και αυτόν που προκύπτουν και συγ-
κεκριµένα στους επιχειρηµατίες, τους αγρότες, τους παραγω-
γούς, τους µεταποιητές στον χώρο του ελαιολάδου.

Ταυτόχρονα είναι γνωστό -αναφέρθηκε και σε προηγούµενη
ερώτηση- ότι η Κυβέρνηση έχει λάβει µια σειρά δράσεων και δε-
σµεύσεων υποστήριξης του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας,
της ελληνικής αγοράς, άρα και των ελαιοπαραγωγών στα πλαί-
σια των κύκλων επιστρεπτέας προκαταβολής. Κοντά στα 200
εκατοµµύρια έχουν διοχετευθεί και στον πρωτογενή τοµέα και
σε ελαιοπαραγωγούς σε όλη την αλυσίδα αξίας του ελαιολάδου. 

Συνεπώς είναι σαφές απ’ όλα αυτά που σας είπα κι απ’ αυτά
που έχει δει κι ο κόσµος ως πολιτικές ότι επιλέγουµε να στεκό-
µαστε πραγµατικά στο πλευρό κάθε πολίτη και κατ’ επέκταση και
κάθε ελαιοπαραγωγού µε µέτρα στήριξης της εκµετάλλευσης
και του εισοδήµατός του άµεσα και έµµεσα, µέτρα που απαντούν
στις ανάγκες που έχουν προκύψει και ταυτόχρονα δεν αφήνουν
κανέναν πίσω, µέτρα δυναµικά που συµπληρώνονται πάντα στα
δηµοσιονοµικά όρια αντοχής που έχει η χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-

κέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, και εσείς και ο κ. Αµυράς αναφερθήκατε στο

γενικό πλαίσιο των προγραµµάτων. Δεν θα ήθελα να τα πω σε
σας. Ο κ. Σταϊκούρας είναι ο πλέον αρµόδιος. Αλλά επειδή κά-
νατε αναφορά να σας πω, φιλικά, ότι υπάρχει µια τάση από την
Κυβέρνηση να λέει «κάναµε τα πάντα, δώσαµε ό,τι χρειαζόταν κι
έχουµε εκπληρώσει το χρέος µας». Το λέω περιληπτικά. Αν αυτό
είναι το µότο της Κυβέρνησης, πρέπει να σας πω ότι είναι εντε-
λώς αρνητικό µε την έννοια ότι αν κάνατε όσα µπορούσατε, γιατί
µέχρι εκεί έφτανε το χέρι σας, αν έχετε εξαντλήσει όλες τις οι-
κονοµικές δυνατότητες και συνεχίζουν να υπάρχουν τραγικά
προβλήµατα -και θα αναδειχθούν κι άλλα µετά την ολοκλήρωση
της αντιµετώπισης του υγειονοµικού σκέλους- τότε τα πράγµατα
δεν είναι καθόλου καλά. Αφήστε κι ένα περιθώριο να λέτε «εν
πάση περιπτώσει, κάναµε µια προσπάθεια αλλά πρέπει να κά-
νουµε κι άλλη». Αφορά στον κ. Σταϊκούρα βεβαίως. Κάνω το σχό-
λιο αυτό επειδή τα επαναλάβατε κι εσείς. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι ενώ ο κλάδος της ελαιοπαραγωγής συ-
νολικά επλήγη, η Κυβέρνηση επέλεξε να στηρίξει µόνο τους κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες. Κατά προτεραιότητα βεβαίως. Το δε-
χόµαστε και ήταν αναγκαίο διότι οι κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες ενδέχεται να µην έχουν κανέναν άλλον πόρο, ούτε αυτοί ούτε
µέλη της οικογένειάς τους, άρα πολύ σωστά έγινε αυτό. Αλλά
και ο υπόλοιπος κόσµος δεν είναι εφοπλιστές και πλούσιοι, κύριε
Οικονόµου. Οι υπόλοιποι ελαιοπαραγωγοί, που είναι και η µε-
γάλη πλειοψηφία, είναι κι αυτοί ετεροεπαγγελµατίες που ζηµιώ-
θηκαν και έλαβαν πενιχρές ενισχύσεις. Είναι άνεργοι άνθρωποι,
παραδείγµατος χάριν, εποχικά εργαζόµενοι στον τουρισµό ή
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οδηγοί τουριστικών λεωφορείων -έχει µετά ο κ. Βαρδάκης σχε-
τική ερώτηση προς τον κ. Τσακλόγλου- οι οποίοι λόγω του ότι
είναι ασφαλισµένοι στο ΙΚΑ δεν δικαιούνται να πάνε να χαρακτη-
ριστούν κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Έχουν όµως να δουν
δουλειά από τον Οκτώβρη του 2019. Δεν έχουν εισόδηµα. 

Εποµένως, υπάρχει µια µεγάλη κατηγορία ετεροεπαγγελµα-
τιών-ανέργων, εργαζοµένων-ανέργων οι οποίοι έχουν πληγεί ανε-
πανόρθωτα. Δεν έχουν τύχει στήριξης. Ο εποχικά εργαζόµενος
στον τουρισµό που δεν µπορεί να χαρακτηριστεί κατά κύριο
επάγγελµα αγρότης, που δεν συµπλήρωσε πενήντα ένσηµα ερ-
γασίας φέτος, δεν έχει ούτε εισόδηµα, ούτε πήρε επίδοµα ανερ-
γίας και τον βγάλατε κι έξω από το πρόγραµµα στήριξης ως
ελαιοπαραγωγό. 

Δεν είναι, δηλαδή, τα πράγµατα όπως φαίνονται στα χαρτιά
«εφοπλιστές είναι, άρα δεν έχουν ανάγκη». Δεν είναι ούτε εφο-
πλιστές ούτε µεγαλοεπιχειρηµατίες. Για να καλλιεργείς πρέπει
να έχεις και µεράκι και ανάγκη. Κι αυτοί είναι µικροί επιχειρηµα-
τίες αυτοαπασχολούµενοι, εργαζόµενοι και άνεργοι, όπως σας
είπα. Αλλά δεν µπορούν να πάρουν τον χαρακτηρισµό λόγω γρα-
φειοκρατίας, λόγω του ότι είναι ασφαλισµένοι στο ΙΚΑ, τυπικά,
αν είχαν δουλειά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ συντοµεύετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να µου πείτε αν η δέσµευση του Υπουργού αφορούσε

ουσιαστικά αυτούς τους ανθρώπους. Δηλαδή, τους ανθρώπους
που δεν έλαβαν ενίσχυση από το πρόγραµµα που καλώς υλοποι-
ήσατε. Τι θα γίνει µ’ αυτούς; Θα βρούµε ένα κονδύλι για να τους
στηρίξουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και βεβαίως, αυτό που αποφύ-
γατε να πείτε, αν θα φροντίσετε να διατεθούν, µε χρηµατοδό-
τηση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, ποσότητες
ελαιόλαδου και άλλων ελαιοκοµικών προϊόντων για τις ευάλωτες
οµάδες, τους φτωχούς και τους ανήµπορους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. Έχουν εξαιρετικό ενδιαφέρον οι ερω-
τήσεις, αλλά πρέπει να ολοκληρώνονται.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσω ότι κανείς στην Κυβέρνηση δεν

ισχυρίστηκε ποτέ ότι όταν έχεις µια οικονοµία που πλήττεται, µε
τον τρόπο που πλήττεται -όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε όλο
τον κόσµο- ό,τι και να κάνεις είναι αρκετό ή κάνεις τα πάντα. Από
την άλλη πλευρά, δεν νοµίζω να υπάρχει η οποιαδήποτε στιγµή
στο παρελθόν που κυβέρνηση να έχει στηρίξει τόσο γενναι-
όδωρα, τόσο µαζικά, µε τόσο συνέπεια και σε τόσο ευρύ χρονικό
διάστηµα το σύνολο της πληττόµενης οικονοµίας, µε τόσα πολλά
χρήµατα µην αφήνοντας κανέναν πίσω, µην αφήνοντας κανέναν
απ’ έξω. Και τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής φαίνονται και
δικαιώνονται εν µέρει, στο πώς οι δείκτες διαµορφώνονται σε κα-
λύτερο επίπεδο και από τις προβλέψεις αλλά σε σχέση και µε
όλη την υπόλοιπη Ευρώπη. Προφανώς και κανείς δεν επιχαίρει,
προφανώς και είµαστε µπροστά σε µια πρωτόγνωρη κρίση,
υπάρχει κόσµος που δοκιµάζεται, κόσµος που περνάει πάρα
πολύ δύσκολα. Από την άλλη πλευρά όµως, κανείς δεν µπορεί
να αρνηθεί ότι στο πλαίσιο των δυνατοτήτων, στηρίζεται η ελλη-
νική οικονοµία, η ελληνική κοινωνία. Στηρίζεται µε πολλούς τρό-
πους. Δεν είναι µόνο τα άµεσα που δίνουµε. Μην ξεχνά κανείς
ότι υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες που λόγω αδυναµίας
δεν καταβάλλουν φόρους, δεν καταβάλλουν ασφαλιστικές ει-
σφορές. Ωστόσο το δηµόσιο εξακολουθεί και πληρώνει και µι-
σθούς και συντάξεις και όλα τα υπόλοιπα.

Εµείς λοιπόν, αντιλαµβανόµαστε πλήρως τη δυσµενή κατά-
σταση που αντιµετωπίζουν συνολικά οι Έλληνες και εν προκει-
µένω και οι Έλληνες παραγωγοί και σας µίλησα για τα µέτρα και
τις πρωτοβουλίες που αναλάβαµε και που λειτουργούν και ως
αντίβαρο και µαξιλάρι σε αυτή την κρίση. 

Επιπρόσθετα, όταν πρόκειται για ένα τόσο σηµαντικό και κα-
θοριστικό για τις εξαγωγές µας προϊόν, όπως είναι το ελαιόλαδο,
εκτός από τα µέτρα της αναγκαίας υποστήριξης, εξαιτίας της
πανδηµίας οφείλουµε, όπως σωστά το επισηµάνατε, να σχεδιά-
ζουµε και να υλοποιούµε παρεµβάσεις που θα ενισχύουν την
εξωστρέφειά του και θα ενθαρρύνουν και τις επενδύσεις σε όλη
την αλυσίδα αξίας του. Κρατάµε τις χρήσιµες και ουσιαστικές
προτάσεις και θα τις εξετάσουµε. Σας έχει απαντήσει και ο ίδιος
ο Υπουργός σε προγενέστερη ερώτησή σας.

Εγώ αυτό που θέλω να εισφέρω στη συζήτηση σήµερα είναι
να πω ενδεικτικά ότι σε ό,τι αφορά το κοµµάτι της στήριξης της
εξωστρέφειας, υλοποιούµε προγράµµατα πάνω από 42 εκατοµ-
µύρια ευρώ, για µια σειρά από προϊόντα και για το ελαιόλαδο,
προκειµένου να στηριχθεί η εξωστρέφειά του, οι δράσεις των
οµάδων παραγωγών, των παραγωγών των µεταποιητικών επιχει-
ρήσεων, να µπορέσουµε να αυξήσουµε τις επιδόσεις που έχουµε
ήδη. Για παράδειγµα προς τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στο ενδεκάµηνο, το 2020 η ποσότητα ανέρχεται σε 400 εκατοµ-
µύρια, είναι το 9,54% του συνόλου των εξαγωγών σε αγροτικά
είδη και περί τα 100 εκατοµµύρια και ποσοστό αντίστοιχα 4,15%
σε ό,τι αφορά στις τρίτες χώρες.

Σε ό,τι αφορά την ενδυνάµωση των επενδύσεων και εδώ εξα-
κολουθούν να ισχύουν και να εφαρµόζονται µια σειρά από πολύ
ουσιαστικές παρεµβάσεις στο πλαίσιο του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 2014-2020. Αναφέρω ενδεικτικά επενδύσεις σε
γεωργικές εκµεταλλεύσεις. Στο πλαίσιο του εν λόγω υποµέτρου,
το οποίο έχει ήδη προκηρυχθεί και εφαρµόζεται, δίνεται η στή-
ριξη στις εκµεταλλεύσεις που στρέφονται προς ποιοτικά γεωρ-
γικά προϊόντα. Αφορά κατ’ εξοχήν τον κλάδο που συζητάµε.
Επενδύσεις στη µεταποίηση και στην εµπορία: στο πλαίσιο των
δράσεων που και αυτές έχουν προκηρυχθεί και εφαρµόζονται
παρέχεται η στήριξη σε µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις, µε
στόχο την αύξηση της προστιθέµενης αξίας των προϊόντων τους.
Επίσης, να µην υποτιµούµε και να µην ξεχνάµε ότι έχουµε ενερ-
γοποιήσει µέσω του Ευρωπαϊκού Ταµείου Επενδύσεων, το Τα-
µείο Εγγυοδοσίας Αγροτικής Ανάπτυξης µε το οποίο αναµένεται
να µοχλευτούν πόροι της τάξεως των 480 εκατοµµυρίων για τη
χορήγηση δανείων µε ευνοϊκούς όρους από τις τράπεζες. 

Κλείνοντας, θέλω να κάνω την εξής επισήµανση που είµαι βέ-
βαιος ότι γνωρίζετε. Προφανώς και όλοι θέλουµε και οι ετεροε-
παγγελµατίες να παίρνουν την αντίστοιχη ενίσχυση. Οι ετερο-
επαγγελµατίες, φυσικά, τυγχάνουν στη συντριπτική τους πλειοψη-
φία της ενίσχυσης από τις γενικότερες πολιτικές της Κυβέρνησης.
Όµως, τα περισσότερα από τα µέτρα αυτά που µπορούµε να διο-
χετεύουµε για στήριξη του παραγωγικού δυναµικού που σπρώ-
χνουµε προς τον πρωτογενή τοµέα πρέπει να ανταποκρίνονται σε
κανονισµούς και σε δεσµεύσεις οι οποίες είναι συµφωνηµένες σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκεί παρατη- ρούνται δυστυχώς
τέτοιου είδους αδυναµίες. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Κεγκέρογλου, θέλω να σας ξεκαθα-
ρίσω ότι η πολιτική µας είναι µια πολιτική βάσει της οποίας προ-
στατεύουµε, θωρακίζουµε, προωθούµε και τα προϊόντα µας και
τους παραγωγούς µας. Αναδεικνύουµε τις δυνατότητες του ελ-
ληνικού αγροτικού τοµέα και προωθούµε πρακτικές και πολιτικές
µε πολλαπλασιαστικά οφέλη για τον Έλληνα αγρότη. 

Για να το πετύχουµε αυτό κάνουµε ακριβώς αυτό που σας
είπα, επιλέγουµε να αξιοποιήσουµε σωστά τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία και του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και του Τα-
µείου Ανάκαµψης, σχεδιάζοντας και υλοποιώντας µέτρα που
αντιµετωπίζουν και χρόνιες παθογένειες και στρεβλώσεις και που
στηρίζουν σε αυτήν την πολύ δύσκολη συγκυρία το παραγωγικό
δυναµικό της χώρας µας και που βεβαίως θα βελτιώσουν την αν-
ταγωνιστικότητα του παραγωγού, δίνοντάς του προστιθέµενη
αξία στο προϊόν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Οικονόµου, µην ξεχάσετε για την Βυτίνα. Το έχετε ξεχά-

σει, την άλλη εβδοµάδα θα το ξαναφέρω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεν το έχουµε ξεχάσει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
εγώ απλώς σας το θυµίζω για να πάτε στο Υπουργείο να προ-
ετοιµαστείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ούτε τη Βυτίνα έχουµε ξεχάσει ούτε τον
Πάρνωνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον Πάρ-
νωνα το υλοποιήσατε άµεσα και γρήγορα και δεν χάθηκαν 11
εκατοµµύρια, γιατί θα χανόντουσαν 11 εκατοµµύρια. Ευτυχώς
που είναι και το ΠΑΣΟΚ. 

Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 618/29-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Απολύσεις εργα-
ζοµένων οδηγών τουριστικών λεωφορείων εν µέσω πανδηµίας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Τσακλόγλου, Υφυπουργός
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μια και
είστε και φιλεργατικός θα µου δώσετε και ένα λεπτό παραπάνω
και ας µου το κόψετε από τη δευτερολογία µου, γιατί το θέµα
είναι πολύ σοβαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προέρχο-
µαι από την παράταξη που κατά κύριο λόγο ασχολήθηκε µε αυτά
τα θέµατα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα µας είναι δεκάδες παράνοµες απολύ-

σεις από τις εταιρείες «UNION» και «ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ» και άκου-
σον-άκουσον, κύριε Υπουργέ, χωρίς αποζηµιώσεις!

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό της χώρας προχθές να µας λέει
ότι µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης θα έχουµε διακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Κύριε Υπουργέ, όταν δεν µπορείτε να δια-
σφαλίσετε τις ήδη υπάρχουσες θέσεις εργασίας µας µιλάτε για
νέες; Ποιος κοροϊδεύει ποιον;

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω να σας έχει ενηµερώσει ο κ. Χατζη-
δάκης, γιατί πρέπει να νιώθει τύψεις -και το λέω µε παρρησία-
που εκατοντάδες συµπατριώτες του οδηγοί τουριστικών λεωφο-
ρείων έκαναν εκατόν σαράντα ηµέρες απεργία. Ήταν η µεγαλύ-
τερη των τελευταίων ετών, µια απεργία µε την οποία τι
διεκδικούσαν; Ένα µεροκάµατο, ένα κοµµάτι ψωµί, που οι προ-
κάτοχοί σας θέλω να οµολογήσω ότι πεισµατικά και τιµωρητικά
τους το στέρησαν, γιατί δεν προχώρησαν στην επεκτασιµότητα
και στην υποχρεωτικότητα των συλλογικών συµβάσεων. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να µην σπαταλήσετε τον
χρόνο σήµερα για να µας πείτε τι χρήµατα δώσατε και πώς στη-
ρίξατε τους εργαζόµενους. Αυτά τα ξέρουν καλά οι εργαζόµενοι,
τα βιώνουν στο πετσί τους. Είναι όλοι αυτοί που καλέστηκαν να
επιβιώσουν µε 534 ευρώ, που είναι καταχρεωµένοι, που δεν βγαί-
νει ο οικογενειακός τους προϋπολογισµός, που αναγκάστηκαν
να σταµατήσουν ακόµα και την πανεπιστηµιακή δραστηριότητα
των παιδιών τους επειδή δεν έχουν την οικονοµική ικανότητα να
πληρώνουν τα ενοίκια στα σπίτια που έχουν ενοικιάσει.

Σήµερα µε τη δική σας ανοχή, αν δεν αλλάξετε ρότα, οδηγείτε
αυτούς τους ανθρώπους, τους οδηγούς τουριστικών λεωφο-
ρείων σε πλήρη εξαθλίωση. Και ποιοι είναι αυτοί, κύριε Υπουργέ;
Είναι αυτοί που τα τριάντα, σαράντα τελευταία χρόνια έβαλαν
πλάτη στον τουρισµό δουλεύοντας δώδεκα, δεκαπέντε, δεκαο-
κτώ ώρες για να πλουτίσουν κάποιοι. Είναι αυτοί που δίνουν
ακόµα και σήµερα τον καλύτερό τους εαυτό για να διατηρείται ο
τουρισµός σε υψηλά επίπεδα.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ή δεν ξέρετε ότι µέσω πανδηµίας οι
επιχειρήσεις που έχουν τους εργαζοµένους τους µε αναστολή
δεν µπορούν να απολύσουν; Πληρώνει το κράτος -και µπράβο-
αυτό το πενιχρό ποσό, τις ασφαλιστικές εισφορές σύµφωνα µε
το άρθρο 9 που επαναλαµβάνεται πανοµοιότυπο σε όλες τις επί
είκοσι χρόνια καταρτισθείσες συλλογικές συµβάσεις εργασίας
για τους όρους αµοιβής και εργασίας των οδηγών τουριστικών
λεωφορείων Κρήτης. 

Και γενικά οι εργοδότες οι οποίοι απασχολούν οδηγούς µε
σύµβαση ορισµένου χρόνου κατά τη θερινή περίοδο υποχρεούν-

ται να επαναπροσλάβουν τους ίδιους οδηγούς και κατά τη νέα
τουριστική περίοδο, εφόσον ο εργαζόµενος ειδοποιήσει εγγρά-
φως για επαναπρόσληψη µέχρι τον Φλεβάρη. 

Εάν ο οδηγός υποβάλλει τη γραπτή δήλωση της προηγούµε-
νης παραγράφου -και έρχοµαι στο δεύτερο θέµα- και εάν ο ερ-
γοδότης δηλώσει εγγράφως την άρνησή του ή δεν απαντήσει
εγγράφως µέχρι τις 15 Μαρτίου ότι δέχεται ή απορρίπτει την
πρόταση για επαναπρόσληψη, έχει υποχρέωση να του καταβάλει
την αποζηµίωση απόλυσης.

Μάλλον –για να το πω πιο απλά- είναι οι διατάξεις του
ν.2112/1920. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε πάρει το 100% του χρόνου σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κόψτε τον χρόνο από τη δευτερολο-
γία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα σας
τον κόψω. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έπρεπε να ακούγατε
στο Υπουργείο Εργασίας –άκουσον, άκουσον, κύριε Πρόεδρε- τι
λένε οι εργοδότες: «Δεν απολύουµε, απλώς δεν επαναπροσλαµ-
βάνουµε». Σηµειώστε το αυτό, κύριε Υπουργέ, και µην γίνετε συ-
νένοχος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ένα τελευταίο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, µην κάνετε κατάχρηση…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Είναι ουσιαστικό, κύριε Πρόεδρε.

Κλείνω µε αυτό. 
Κύριε Υπουργέ, επιχειρήσεις που µπήκαν στον αναπτυξιακό

νόµο µπορούν να απολύσουν εργαζόµενους; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην κά-

νετε κατάχρηση της ανοχής του Προεδρείου.  
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Αυτοί που πήραν τα ΤΕΠΙΧ και τις

επιστρεπτέες προκαταβολές µπορούν να απολύσουν; Απαντήστε
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µιλήσατε πέντε λεπτά. Να ξέρετε ότι έχετε µόλις δύο
λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Βαρδάκη, θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα γενικό

σχόλιο σ’ αυτό το οποίο είπατε. Η Κυβέρνηση κάνει και θα κάνει
ό,τι είναι δυνατόν για τη διατήρηση των υφιστάµενων θέσεων
απασχόλησης, ειδικά µέσα στην πανδηµία. Σε µία, όµως, δυνα-
µική οικονοµία η δοµή της απασχόλησης αλλάζει διαρκώς. Άρα,
το µήνυµα των κυβερνήσεων γενικά πρέπει να είναι η συνολική
µεγιστοποίηση της απασχόλησης. Και αυτός είναι και ο δικός µας
στόχος. 

Ως προς τα συγκεκριµένα, η πανδηµία, η οποία ταλαιπωρεί για
παραπάνω από έναν χρόνο ολόκληρο τον πλανήτη, δοκιµάζει τις
αντοχές όλων των οικονοµιών. Φυσικά και η Ελλάδα δεν θα µπο-
ρούσε να αποτελέσει εξαίρεση σε αυτό, όντας µάλιστα µια οικο-
νοµία η οποία βγήκε από µία δεκαετή κρίση αµέσως πριν την
πανδηµία. 

Οι συνέπειες των µέτρων περιορισµού της πανδηµίας στην οι-
κονοµική δραστηριότητα και την απασχόληση είναι προφανείς
και γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση, και ειδικότερα για θέµατα
της αρµοδιότητάς του το Υπουργείο Εργασίας, έδρασε ταχύτατα
για να στηρίξει τις πληττόµενες επιχειρήσεις και τα δοκιµαζόµενα
νοικοκυριά. Στα πλαίσια αυτά δεν θα µπορούσαµε να παραλεί-
ψουµε τον τοµέα του τουρισµού ο οποίος, ειδικά λόγω των ταξι-
διωτικών περιορισµών που επεβλήθησαν, επλήγη βαθύτατα από
την κρίση. 

Επιτρέψτε µου αρχικά να αναφερθώ στα πρόσφατα µέτρα
στήριξης που έχουν ληφθεί για την προστασία της απασχόλησης
στον τοµέα του τουρισµού ευρύτερα και πιο ειδικά στον τοµέα
των µεταφορών, αλλά και στη συνακόλουθη ενίσχυση του εισο-
δήµατος των νοικοκυριών µε µέλη που απασχολούνται στον του-
ρισµό και τις µεταφορές. 
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Πρώτον, χορηγήθηκε αποζηµίωση ειδικού σκοπού ύψους 534
ευρώ για τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο του 2021 σε κα-
τηγορίες εργαζοµένων που σχετίζονται µε τον τουρισµό, όπως
ξεναγοί, τουριστικοί συνοδοί, εργαζόµενοι που απασχολήθηκαν
σε ταξιδιωτικά γραφεία, υπηρεσίες κρατήσεων και συναφείς
δραστηριότητες κατά την τουριστική περίοδο του 2019 και δεν
επαναπροσλήφθηκαν την τουριστική περίοδο του 2020, καθώς
και εργαζόµενοι που απασχολήθηκαν σε χειµερινά τουριστικά
καταλύµατα και χιονοδροµικά κέντρα από τον Οκτώβριο του
2019 έως και τον Μάρτιο του 2020 και δεν επαναπροσλήφθηκαν
την επόµενη περίοδο. 

Δεύτερον, έχει ανακοινωθεί ειδική οικονοµική ενίσχυση για τις
επιχειρήσεις ξενοδοχειακών καταλυµάτων δωδεκάµηνης λει-
τουργίας που αναβαθµίζουν την επέκταση ή επεκτείνουν τις δρα-
στηριότητές τους. 

Τρίτον, επιδοτούνται οι ασφαλιστικές εισφορές εργαζοµένων
σε ξενοδοχεία δωδεκάµηνης λειτουργίας έως και τον Ιούνιο του
2021. 

Τέταρτον, ειδικά για τους εργαζόµενους σε τουριστικά κατα-
λύµατα και τους οδηγούς τουριστικών λεωφορείων µε δικαίωµα
υποχρεωτικής επαναπρόσληψης, που αφορά η ερώτησή σας, για
όσους επαναπροσλήφθηκαν προβλέφθηκε αναστολή των συµ-
βάσεών τους µε χορήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκοπού 534
ευρώ µε ασφαλιστική κάλυψη επί του πραγµατικού τους µισθού
και καταβολή δώρου Χριστουγέννων. Για όσους δεν επαναπροσ-
λήφθηκαν δόθηκε η δυνατότητα µονοµερούς υποβολής δήλω-
σης για τη χορήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκοπού για την
ασφαλιστική κάλυψη και την καταβολή του δώρου Χριστουγέν-
νων για το διάστηµα από τον Ιούνιο έως τον Οκτώβριο του 2020
και τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο του 2021. 

Τέλος, το Υπουργείο Εργασίας προέβη σε µία σηµαντική από-
φαση ανανέωσης της ασφαλιστικής ικανότητας για όλους τους
ασφαλισµένους του e-ΕΦΚΑ και τα µέλη των οικογενειών τους,
ανεξαρτήτως των προϋποθέσεων ασφαλιστικής ικανότητας που
προβλέπει η νοµοθεσία. Οπότε, το 2020 απαλείφθηκε ο περιορι-
σµός των πενήντα ηµεροµισθίων. 

Αυτά έγιναν συνολικά για τον τουριστικό κλάδο. Συγκεκριµένα
για το ερώτηµα που θέτετε για τους οδηγούς των τουριστικών
λεωφορείων των δυο συγκεκριµένων επιχειρήσεων στην Κρήτη
θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου. Επιτρέψτε µου,
όµως, αρχικά να αναφέρω πως το θέµα ήδη απασχολεί το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας, το οποίο στο πλαίσιο του συµφιλιωτικού
του ρόλου διεξήγαγε τριµερή σύσκεψη στις 18 Οκτωβρίου για
το θέµα αυτό. 

Υπερέβην κι εγώ τον χρόνο µου. Λεπτοµέρειες στη δευτερο-
λογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Για όνοµα του Θεού, κύριε Πρόεδρε!
Καταλαβαίνετε ότι είναι ένα τεράστιο ζήτηµα. Ανοίγει ο ασκός
του Αιόλου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε
τον Θεό ήσυχο και ασχοληθείτε µε την ερώτηση. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, επανα-
λάβατε ακριβώς τα ίδια πράγµατα. Ακούστε να δείτε. Οι εργαζό-
µενοι θα δικαιωθούν στις αίθουσες των δικαστηρίων. Εκεί µας
οδηγείτε. Δυστυχώς, εκεί µας οδηγείτε για πρώτη φορά. 

Αποδείξτε έστω και µία φορά σήµερα ότι είστε υπέρ των ερ-
γαζοµένων, υπέρ των µεροκαµατιάρηδων. Δεν το δείχνετε. Κύριε
Υπουργέ, µπήκαν στο ΤΕΠΙΧ, µπήκαν σε αναπτυξιακούς νόµους,
απλά και κατανοητά. Μπήκαν στις επιστρεπτέες προκαταβολές.
Ο κ. Μητσοτάκης δεν µας είπε ότι «δίνουµε ενισχύσεις στις επι-
χειρήσεις, απαγορεύονται οι απολύσεις και δεν θα γίνει καµµία
απόλυση»; Είναι ψεύτης ο Πρωθυπουργός της χώρας; Τι µας
λέτε τώρα; 

Με συγχωρείτε, δεν σας ζητούν οι άνθρωποι αυξήσεις; Το µε-
ροκάµατό τους ζητούν. Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Αυτό το υπό-
µνηµα είναι εµπεριστατωµένο από έγκριτο νοµικό, µε τη βοήθεια
της Οµοσπονδίας Μεταφορών, του σωµατείου «Ερµής», των ερ-
γαζοµένων, µε τη δική µας βοήθεια -θα το καταθέσω για τα Πρα-
κτικά της Βουλής, δώστε µου ένα αντίγραφο και ένα στον

Υπουργό παρακαλώ- και αποδεικνύει το δίκαιο των εργαζοµένων
και την παρανοµία των εργοδοτών. Δώστε λύση τώρα! Καλέστε
µας έστω -λέω τώρα εγώ, εάν δεν µπορείτε να δώσετε λύση -που
µπορείτε, σας είπα τους λόγους- την Παρασκευή στο Υπουργείο,
παρουσία σας, και τα δύο µέρη κι εκεί να λύσουµε τις διαφορές
µας. Δείξτε τουλάχιστον αυτή την καλή θέληση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μην συµβάλλετε σ’ αυτή την ανοµία, κύριε Υπουργέ! Είστε
ένας άνθρωπος, σας το είπα και την άλλη φορά, µιας επιστηµο-
νικής κατάρτισης που δεν πρέπει να συµβάλλετε σε αυτή την
ανοµία. 

Θα καταθέσω -γιατί είναι και µαρτυριάρηδες οι εργοδότες-
στα Πρακτικά κείµενο που ευχαριστούν τον ΕΟΤ για τη γρηγο-
ράδα του να τους δώσει ενισχύσεις και επιχορηγήσεις. Πού πάνε
οι νόµοι; Τους γράφει η Κυβέρνηση στα παλαιότερα των υποδη-
µάτων της; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, δώστε µου ένα παράδειγµα στον εργασιακό
βίο, πλην πτώχευσης επιχειρήσεων, που απολύθηκαν εργαζόµε-
νοι χωρίς αποζηµίωση. Ευθέως να µου πείτε. Πείτε µου ένα πα-
ράδειγµα πλην πτώχευσης επιχείρησης. Κι έρχονται σήµερα να
µας λένε µε τη δική σας ανοχή ότι ξέρετε, δεν απολύουµε, αλλά
δεν επαναπροσλαµβάνουµε; Και δεν µου απαντάτε σε αυτό; Και
πώς µπορείς µετά από δεκαπέντε-είκοσι χρόνια χωρίς αποζηµιώ-
σεις; Πού το βρήκατε γραµµένο αυτό; 

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά έχω κουραστεί. Περιµένω από εσάς
σήµερα µια απάντηση. Εάν δεν µας δώσετε την απάντηση, ανοί-
γετε τον ασκό του Αιόλου! Ανοίγετε έναν πόλεµο! Θα είσαστε
υπεύθυνος εάν -και το λέω ευθαρσώς- ο τουρισµός φέτος δεν
κυλήσει οµαλά! 

Εµείς θα είµαστε µε τους πολλούς που πασχίζουν για ένα µε-
ροκάµατο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. Θα µιλήσει και ο κ. Θεοχάρης για τον του-
ρισµό αργότερα. Μην τα αναλάβει όλα ο Υφυπουργός Εργασίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βαρδάκη, το πρώτο και κυριότερο σε σχέση µε ποιους
είµαστε και ποιους δεν είµαστε. Αναφέρθηκα αναλυτικότατα
στην πρωτολογία µου στα µέτρα τα οποία πήρε η Κυβέρνηση.
Μια χώρα η οποία είναι πραγµατικά καταχρεωµένη πήρε όλα
αυτά τα µέτρα για στήριξη της απασχόλησης. Είχαν αποτελέ-
σµατα; Είχαν και παραείχαν. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EURO-
STAT η µεταβολή της ανεργίας -και αυτό είναι που µετράει
συνολικά- ήταν από τις καλύτερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η
δεύτερη µετά την Ιταλία. Αυτά ως προς το γενικό.

Ως προς το ειδικό τώρα που αναφερθήκατε. Ανέφερα στην
πρωτολογία µου ότι για το θέµα των οδηγών για το οποίο ρωτάτε
επιλαµβάνεται, ως όφειλε διά του νόµου, το ΣΕΠΕ. Στις 18 Μαρ-
τίου έγινε τριµερής σύσκεψη µεταξύ του ΣΕΠΕ, των επιχειρή-
σεων και του Σωµατείου Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων
Κρήτης. Στο πλαίσιο του ρόλου του το ΣΕΠΕ ζήτησε από τις επι-
χειρήσεις να υποβάλλουν υποµνήµατα µε τις θέσεις τους, καθώς
και στοιχεία µεταβίβασης ή πώλησης των οχηµάτων τους καθώς
έχει γίνει αναφορά εκ µέρους των εργοδοτών ότι η µη επανα-
πρόσληψη των οδηγών οφείλεται στη µείωση του αριθµού των
λεωφορείων τους. Επιπλέον, συµφωνήθηκε να καταθέσει και το
σωµατείο των οδηγών το δικό του υπόµνηµα, αφού λάβει υπ’
όψιν τα υποµνήµατα των επιχειρήσεων.

Επί του περιεχοµένου των υποµνηµάτων τώρα τα οποία κατα-
τέθηκαν στις 22 Μαρτίου. Οι επιχειρήσεις υποστηρίζουν ότι οι
πωλήσεις των λεωφορείων οφείλονται στην τρέχουσα δυσµενή
οικονοµική συγκυρία και είναι η µόνη αιτία της µη επαναπρόσλη-
ψης των οδηγών, υποστηρίζοντας πως το ίδιο το δικαίωµα επα-
ναπρόσληψης και αποζηµίωσης απόλυσης, ως συνέπεια
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µαταίωσης της κατάρτισης νέας σύµβασης ορισµένου χρόνου,
είναι εξαρτηµένο από την πραγµατική δυνατότητα του εργοδότη
να απασχολήσει τον εργαζόµενο κατά τη νέα τουριστική πε-
ρίοδο. Οι εργαζόµενοι µέσω του δικού τους υποµνήµατος υπο-
στηρίζουν ότι υφίσταται υποχρέωση καταβολής αποζηµίωσης σε
περίπτωση µη επαναπρόσληψης. 

Πρέπει, επίσης, να αναφερθεί ότι η συλλογική σύµβαση εργα-
σίας που είχαν υπογράψει το Σωµατείο Οδηγών Τουριστικών Λε-
ωφορείων Κρήτης και ο Σύνδεσµος Ιδιοκτητών Τουριστικών
Λεωφορείων Κρήτης έχει λήξει. Το αποτέλεσµα είναι να µην
ισχύουν όσα προέβλεπε η συλλογική σύµβαση εργασίας για τις
επαναπροσλήψεις των οδηγών, οι οποίες θα έπρεπε να πραγµα-
τοποιούνται το αργότερο ως το τέλος Μαΐου. 

Εξαιτίας αυτού, το παραπάνω χρονικό όριο δεν υφίσταται, µε
αποτέλεσµα η επαναπρόσληψη να συναρτάται ευθέως µε τον
αριθµό των κινουµένων λεωφορείων χωρίς κάποιο χρονικό πλαί-
σιο.

Στο σηµείο αυτό, όµως, πρέπει να επισηµάνω ότι το ΣΕΠΕ
έκανε σύσταση στις επιχειρήσεις να καταβάλουν τις αποζηµιώ-
σεις στους οδηγούς που δεν επαναπροσλαµβάνονται. 

Επίσης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το θέµα µελετάται
και από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων σχετικά µε το αν η γνωστοποίηση µη επαναπρόσλη-
ψης εποχικών οδηγών τουριστικών λεωφορείων εµπίπτει στις δια-
τάξεις των οµαδικών απολύσεων, σύµφωνα µε τον ν.1387/1983.

Συνεπώς, η απάντηση στο πρώτο σας ερώτηµα είναι καταφα-
τική. Το Υπουργείο µελετά το θέµα, έτσι ώστε να δοθεί γρήγορα
η καλύτερη δυνατή λύση, πάντα τηρώντας τις αρχές της νοµιµό-
τητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Με αυτόν τον τρόπο θα απαντηθεί και το ερώτηµα για το αν οι
επιχειρήσεις έχουν τηρήσει τη ρήτρα διατήρησης των θέσεων
εργασίας. 

Τέλος, µε βάση την ενηµέρωση του ΣΕΠΕ, από την πλευρά του
σωµατείου των οδηγών πρόκειται να ζητηθεί η διεξαγωγή σχετι-
κής συµφιλιωτικής διαδικασίας. Σε αυτά τα πλαίσια, το Υπουρ-
γείο όχι απλά δεν µένει αµέτοχο, αλλά παίζει ενεργό ρόλο στην
επίλυση των διαφορών µε στόχο να προστατευτούν οι εργαζό-
µενοι, οι οποίοι δοκιµάζονται, πραγµατικά, σκληρά σε αυτήν τη
δύσκολη περίοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την ένατη µε αριθµό 622/29-3-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Την έλλειψη προ-
σωπικού στην υπηρεσία ΕΦΚΑ στην Κρήτη και τα σοβαρά
προβλήµατα, λόγω καθυστερήσεων στην έκδοση συνταξιοδοτι-
κών αποφάσεων».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου µία κουβέντα για την προηγούµενη συζήτηση,

διότι είναι ένα θέµα που απασχολεί όλη την Κρήτη. Σε ένα πολύ
σοβαρό κοµµάτι εργαζοµένων της Κρήτης δείχνετε αδιαλλαξία.
Ντροπή! Έχει ντραπεί και η ντροπή! Αυτό έχω να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ελάτε στην ερώτησή σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κάνετε ιστορία τόση ώρα πα-
τριδογνωσία, αλλά δεν παίρνετε θέση επί του συγκεκριµένου.
Προστατεύστε τους εργαζόµενους! Δώστε τους το κοµµάτι το
ψωµί να φάνε αυτοί οι άνθρωποι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Έρχοµαι στις υπηρεσίες του
ΕΦΚΑ που αφορούν την Κρήτη, οι οποίες αντιµετωπίζουν πολύ
σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία τους λόγω έλλειψης προ-
σωπικού. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την ταλαιπωρία χιλιάδων
ασφαλισµένων. Υπάρχει µία πολύ µεγάλη καθυστέρηση στη δια-
δικασία έκδοσης των συνταξιοδοτικών αποφάσεων, στην πλη-
ρωµή των επιδοµάτων µητρότητας και λοχείας, των αναρρωτικών
αδειών κ.ο.κ. Βέβαια, δεν αφορά µόνο την Κρήτη. Αφορά όλη τη
χώρα αυτό το θέµα. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι οι εκκρεµείς αιτήσεις για συντάξεις,
κύριες και επικουρικές, στο ΕΦΚΑ του Ηρακλείου είναι παρα-
πάνω από δέκα χιλιάδες. Επαναλαµβάνω, παραπάνω από δέκα
χιλιάδες! Στα Χανιά τον Δεκέµβρη του 2018 έφταναν στις δύο χι-
λιάδες τριακόσιες δεκαέξι και σήµερα ανέρχονται στις τέσσερις
χιλιάδες εξήντα τρεις. 

Κατά συνέπεια, χιλιάδες ασφαλισµένοι βρίσκονται σε αδιέ-
ξοδο, κύριε Υπουργέ, και οδηγούνται σε οικονοµική ασφυξία.
Είναι όµηροι της ακολουθούµενης, διαχρονικά, πολιτικής για την
κοινωνική ασφάλιση. 

Η υποστελέχωση των υπηρεσιών ΕΦΚΑ στην Κρήτη είναι τέ-
τοια που σήµερα στο Ηράκλειο υπηρετούν µόνο εβδοµήντα ερ-
γαζόµενοι. Και το πρόβληµα θα επιδεινωθεί περαιτέρω µε την
επικείµενη συνταξιοδότηση πάνω από δέκα εργαζοµένων. Στα
Χανιά υπηρετούν µόνο σαράντα εννέα εργαζόµενοι και οι εννέα
είναι σε επιτελικές θέσεις, αφού, πέρα από τις συνταξιοδοτήσεις
του µόνιµου προσωπικού, τον Φλεβάρη του 2020 απολύθηκαν οι
δώδεκα συµβασιούχοι που είχαν προσληφθεί µε το πρόγραµµα
ανέργων πτυχιούχων του ΟΑΕΔ. 

Στα παραπάνω έρχεται να προστεθεί και ο υπαρκτός κίνδυνος
απόλυσης εκατοντάδων εργαζοµένων µε δικαστικές αποφάσεις
στο e-ΕΦΚΑ, γεγονός που µε ακρίβεια οδηγεί στην ολοένα και
µεγαλύτερη απαξίωση του ΕΦΚΑ στην Κρήτη. 

Τα παραπάνω, εκτός από τις συνέπειες στη λειτουργία της
υπηρεσίας του ΕΦΚΑ, έχουν ως άµεση επίπτωση την εντατικο-
ποίηση για τους εργαζόµενους που δεν επαρκούν για τον τερά-
στιο όγκο δουλειάς που καλούνται να διεκπεραιώσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα υπό-
λοιπα στη δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η κατάσταση οξύνθηκε και µε το κλείσιµο του γραφείου του

ΟΓΑ στο Ηράκλειο, που είχε ως αποτέλεσµα να µεταφερθούν
όλες οι αρµοδιότητες στον ΕΦΚΑ, χωρίς όµως να γίνουν οι ανα-
γκαίες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Σε ποιες επείγουσες
ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση για να στελεχωθεί πλήρως µε
µόνιµο προσωπικό η υπηρεσία ΕΦΚΑ στην Κρήτη και να αναβαθ-
µιστεί η υλικοτεχνική της υποδοµή, ώστε να µπορεί να ανταπο-
κριθεί στην εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων, να σταµατήσει
αυτό το αίσχος στις καθυστερήσεις στην έκδοση και απονοµή
των συντάξεων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Συντυχάκη, όντως µε την ερώ-
τησή σας αναδεικνύετε ένα πρόβληµα που στο Υπουργείο Εργα-
σίας αποτελεί ζήτηµα πρώτης προτεραιότητας. Γνωρίζω τις
δυσκολίες που αντιµετωπίζει ο ΕΦΚΑ τόσο στα Χανιά όσο και
στην υπόλοιπη χώρα. Η δηµιουργία αυτού του πραγµατικά γιγαν-
τιαίου ασφαλιστικού φορέα σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα
αποτέλεσε µία πολύ µεγάλη πρόκληση. Η συνένωση όλων των
ασφαλιστικών ταµείων κάτω από µία κοινή και ενιαία διοικητική
δοµή ήταν µία απαραίτητη µεταρρύθµιση, η οποία όµως εξαιτίας
προχειρότητας µε την οποία έγινε, οδήγησε σε µια σωρεία προ-
βληµάτων. 

Η σηµερινή κατάσταση µε τις συντάξεις πράγµατι δεν περι-
ποιεί τιµή σε κανέναν και το γνωρίζουµε όλοι µας πολύ καλά. Γι’
αυτούς ακριβώς τους λόγους το Υπουργείο Εργασίας και η διοί-
κηση του ΕΦΚΑ έχουν προβεί σε µια σειρά ενεργειών για να αν-
τιµετωπίσουν το µακροχρόνιο αυτό πρόβληµα. 

Πρώτον, µε νοµοθετική ρύθµιση µε την προκαταβολή του
ποσού της εθνικής σύνταξης σε όλους τους υποψήφιους συντα-
ξιούχους που βρίσκονται εν αναµονή της έκδοσης της απόφασης
συνταξιοδότησής τους. Πρόκειται για ένα καθαρά ανακουφιστικό
µέτρο που ως µόνο στόχο έχει να περιορίσει τις συνέπειες που
υφίστανται οι υποψήφιοι συνταξιούχοι εξαιτίας των διοικητικών
αδυναµιών.

Όµως, σε αντίθεση µε όσα αναφέρετε στην ερώτησή σας, η
προκαταβολή αυτή δεν υποκαθιστά την καταβολή της κανονικής
τους σύνταξης. Αυτή φυσικά και θα τους αποδοθεί κανονικά και
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στο ύψος που προβλέπεται στον κάθε συνταξιούχο.
Ένα δεύτερο µέτρο είναι η τοποθέτηση project manager µε

αποκλειστική αρµοδιότητα τον ευρύτερο συντονισµό των απαι-
τούµενων ενεργειών, ώστε να προχωρήσει η διαδικασία όσο το
δυνατόν ταχύτερα. 

Μέτρο τρίτο, η ενεργοποίηση ειδικής οµάδας εκατό συνταξι-
ούχων πρώην υπαλλήλων του ΕΦΚΑ µε εµπειρία σε θέµατα απο-
νοµής συντάξεων.

Μέτρο τέταρτο, η πρόσληψη συµβασιούχων οικονοµολόγων
και η τοποθέτησή τους στον τοµέα της απονοµής συντάξεων.

Μέτρο πέµπτο, το χρηµατικό µπόνους σε υπαλλήλους του
ΕΦΚΑ που θα ασχοληθούν µε όλα τα στάδια ωρίµανσης των συν-
ταξιοδοτικών φακέλων πέραν των κανονικών τους υποχρεώσεων.

Μέτρο έκτο, η ανανέωση της υλικοτεχνικής υποδοµής του
ΕΦΚΑ µε σύγχρονους υπολογιστές, κάτι στο οποίο αναφέρεστε
και εσείς. 

Μέτρο έβδοµο, η αξιοποίηση πόρων από το ταµείο ανάκαµ-
ψης, ώστε να επιταχυνθεί η ψηφιοποίηση όλων των ασφαλιστι-
κών αρχείων.

Η κατάσταση προφανώς δεν είναι εύκολη και δεν µπορεί να
καλυτερεύσει µε µαγικές λύσεις. Γνωρίζουµε πολύ καλά στο
Υπουργείο τις προσπάθειες που καταβάλλει το σύνολο των υπαλ-
λήλων του ΕΦΚΑ για να µπορέσει να αντεπεξέλθει στον αυξη-
µένο φόρτο εργασίας.

Δεν αρνούµαι ότι προβλήµατα υπάρχουν. Σας διαβεβαιώνω,
όµως, ότι καθηµερινά εργαζόµαστε για την επίλυσή τους. Ειδικά
στο θέµα των εκκρεµών συντάξεων, µια κατάσταση που ταλαι-
πωρεί τους πολίτες για πάρα πολλά χρόνια τώρα, καταβάλλεται
κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε να µειώσουµε τους χρόνους ανα-
µονής.

Στόχος του Υπουργείου είναι να παράσχει στον ΕΦΚΑ µέσα
στο πλαίσιο των υφισταµένων δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων
κάθε δυνατό πόρο είτε σε επίπεδο ανθρώπινου δυναµικού, είτε
σε επίπεδο οργανωτικό, είτε υλικοτεχνικής υποδοµής. Για του
λόγου του αληθές, σύµφωνα µε στοιχεία των αρµόδιων διευθύν-
σεων του φορέα, έχει ολοκληρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία
προµήθειας νέων σταθµών εργασίας και εντός του µήνα έχει
προγραµµατιστεί η παράδοση και παραλαβή εκατόν είκοσι τριών
ηλεκτρονικών υπολογιστών από την περιφερειακή υπηρεσία συν-
τονισµού και υποστήριξης Κρήτης του ΕΦΚΑ στα καταστήµατα
του φορέα στο νησί.

Αναφορικά µε το προσωπικό του φορέα, µετά την έκδοση του
οργανισµού η διοίκηση του ΕΦΚΑ έχει προβεί σε ανακατανοµή
του ανθρώπινου δυναµικού µε γνώµονα τη διατήρηση της εύρυθ-
µης λειτουργίας του φορέα, καθώς και την εξυπηρέτηση των πο-
λιτών και του δηµοσίου συµφέροντος. Ειδικά στο υποκατάστηµα
των Χανίων έχουν προστεθεί από τον περασµένο Αύγουστο τέσ-
σερις υπάλληλοι στο δυναµικό του, ανεβάζοντας τον συνολικό
αριθµό των υπηρετούντων σε σαράντα εννέα. 

Ως προς τις επικείµενες προσλήψεις προσωπικού στον ΕΦΚΑ,
σύµφωνα µε τον επίσηµο προγραµµατισµό έχει ήδη εγκριθεί η
διαδικασία για την πρόσληψη εκατόν ογδόντα έξι υπαλλήλων και
προφανώς κάποιοι απ’ αυτούς θα τοποθετηθούν στα υποκατα-
στήµατα του φορέα στην Κρήτη.

Επιπλέον, στην ερώτησή σας αναφέρεστε και σε κάτι που δεν
είναι ορθό. Αναφέρεστε σε επικείµενες απολύσεις εκατοντάδων
υπαλλήλων που υπηρετούν στον ΕΦΚΑ µε δικαστικές αποφάσεις.
Κατ’ αρχάς ο συνολικός αριθµός των απασχολουµένων στον
φορέα µε αυτό το καθεστώς ήταν εκατόν πενήντα επτά σε όλη
την Ελλάδα. Απ’ αυτούς έχουν απολυθεί έντεκα άτοµα βάσει ορι-
στικών δικαστικών αποφάσεων. Οι υπόλοιποι εκατόν σαράντα έξι
έχουν όλοι παραµείνει στις θέσεις τους µετά από απόφαση του
ΕΦΚΑ να παραιτηθεί από τη δυνατότητα άσκησης περαιτέρω εν-
δίκων µέσων και µάλιστα όλοι αυτοί οι υπάλληλοι µεταφέρθηκαν
σε τµήµατα απονοµής συντάξεων. Συστάθηκαν, δηλαδή, προσω-
ποπαγείς θέσεις για αυτές τις περιπτώσεις υπαλλήλων. Όλα
αυτά που σας αναφέρω, έχουν ήδη ψηφιστεί και περιγράφονται
στο άρθρο 104 του ν.4764/2020.

Είναι δεκτή, κύριε Συντυχάκη, και η κριτική και η ανησυχία για
τις αστοχίες και τα προβλήµατα. Οφείλουµε, όµως, ταυτόχρονα
να είµαστε ακριβείς και να µιλάµε µε δεδοµένα.

Θα επανέλθω στην δευτερολογία µου µε την αναλυτική περι-
γραφή των όσων δροµολογούνται για τον εκσυγχρονισµό της
λειτουργίας του φορέα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αν και δεν µπόρεσα, κύριε Πρό-

εδρε, να συγκρατήσω όλα όσα είπε ο κύριος Υπουργός –γιατί
ήταν και πολύ γρήγορη η ροή, θα δω και στα Πρακτικά τι έχετε
πει στην πρωτολογία σας-, αλλά σε κάθε περίπτωση, εάν κατά-
λαβα καλά και είναι όλα τόσο ανθηρά όπως τα λέτε, γιατί κινητο-
ποιούνται οι εργαζόµενοι; 

Οι εργαζόµενοι κινητοποιούνται ακριβώς γι’ αυτά τα ζητήµατα
που σας έθεσα και µάλιστα αυτή η πολιτική της απαξίωσης, η
υποβάθµιση δηλαδή των υπηρεσιών απονοµής συντάξεων του
ΕΦΚΑ, στην προκειµένη περίπτωση, είναι µια συνειδητή επιλογή
διαχρονικά των κυβερνήσεων, είναι µια πρακτική που την είχαν
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και εσείς, σαν έτοιµοι από
καιρό, το πηγαίνετε ακόµα πιο πέρα. 

Απόδειξη γι’ αυτό; Οι ανακοινώσεις του Υπουργείου Εργασίας
περί της συνδροµής πιστοποιηµένων ιδιωτών στη διαδικασία έκ-
δοσης σύνταξης στον e-ΕΦΚΑ, καθώς και η επιτάχυνση της ιδιω-
τικοποίησης της επικουρικής ασφάλισης µέσω της άµεσης
εισαγωγής κεφαλαιοποιητικού συστήµατος. Είναι το κερασάκι
στην τούρτα και απολύτως ενδεικτικό τού τι µας επιφυλάσσετε.

Όλα αυτά περί ψηφιακής σύνταξης, δανεικού προσωπικού,
project manager, ιδιωτών στην απονοµή των συντάξεων και ούτω
καθεξής είναι πραγµατικά, κατά την άποψή µας, αφήγηµα εµ-
παιγµού, εξαπάτησης, για να ανατροφοδοτείτε αυτό τον κοινω-
νικό αυτοµατισµό, ώστε να στραφεί η κοινωνία, να στραφούν οι
αγανακτισµένοι συνταξιούχοι ενάντια στους δηµοσίους υπαλλή-
λους, «οι οποίοι δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους». Αυτός είναι
ένας από τους στόχους. 

Είναι άξιον απορίας, ενώ γνωρίζετε τα προβλήµατα, γιατί δεν
τα λύνετε, γιατί δεν λύνονται και νοµίζω ότι οι εργαζόµενοι σάς
έχουν κάνει πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, όπως σας έχει και
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας:

Πρώτον, µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε πλήρη εργα-
σιακά δικαιώµατα, µε µονιµοποίηση των συµβασιούχων, τους
οποίους πετάξατε στον δρόµο, παρ’ ότι καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες σε ανθρώπινο δυναµικό των οργανισµών και
έχουν και πολύτιµη εµπειρία στα επίµαχα αντικείµενα. 

Δεύτερον, µε την επίλυση των απαράδεκτων φαινοµένων δυσ-
λειτουργίας του e-ΕΦΚΑ, όπως η µηχανοργάνωση, που δεν
υπάρχει σε µια εποχή του 5G –τι να πω!-, οι στοίβες φάκελοι στα
δωµάτια, οι καθυστερήσεις στις παροχές σε χρήµατα των ασφα-
λισµένων, η απουσία σύγχρονων υποδοµών και απαρχαιωµένων
ηλεκτρονικών υπολογιστών που είναι άνω των δεκαπέντε ετών,
όπως και όλος ο εξοπλισµός. 

Άλλο πρόβληµα είναι µε τα τηλέφωνα. Το τηλεφωνικό κέντρο
λαµβάνει χιλιάδες τηλεφωνήµατα κάθε µέρα. Δεν µπορούν οι ερ-
γαζόµενοι να εξυπηρετήσουν αυτόν τον κόσµο. Οι συνταξιούχοι
κάνουν παράπονα ότι δεν σηκώνουν –τάχατες- τα τηλέφωνα, ενώ
στην πραγµατικότητα οι εργαζόµενοι δεν προλαβαίνουν να εξυ-
πηρετούν τους συνταξιούχους!

Προσέξτε τώρα. Εγώ προσωπικά παίρνω τηλέφωνο τον διοι-
κητή του ΕΦΚΑ γι’ αυτές τις υποθέσεις, του στέλνω µήνυµα και
παρ’ όλα αυτά δεν απάντησε γι’ αυτά τα ζητήµατα που θέτω και
σε εσάς. Αυτά ήθελα να θέσω και στον διοικητή του ΕΦΚΑ. Και
το κάνει συστηµατικά και µε άλλους, απ’ ό,τι έχω µάθει. Δηλαδή
αντί να ασχοληθεί µε το βασικό ζήτηµα ως διοικητής για την απο-
νοµή των συντάξεων, την επίσπευση της απονοµής τους, της ενί-
σχυσης του προσωπικού, της διευκόλυνσης των συνταξιούχων
και τα λοιπά, κατεβάζει το τηλέφωνο; Με τι ασχολείται; Με τη µη-
χανοργάνωση ασχολείται;

Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να το δείτε. Οι εργαζόµενοι
έχουν γίνει σάκος του µποξ. Πρέπει να πάρετε άµεσα µέτρα, έτσι
ώστε να επιλυθούν αυτά τα προβλήµατα που σας ανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Συντυχάκη, αντίθετα από τον ισχυρισµό σας, νοµίζω ότι
απάντησα λεπτοµερώς και στα δύο ερωτήµατα, τα οποία θέσατε
στην ερώτησή σας. Νοµίζω ότι κάθε άλλο παρά ρόδινη παρου-
σίασα την κατάσταση, όπως ισχυριστήκατε εσείς.

Όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου, κατανοώ απολύτως τα
προβλήµατα που υπάρχουν συνολικά στη λειτουργία του ΕΦΚΑ.
Η διοίκηση του φορέα προσπαθεί µε συστηµατικό τρόπο να βελ-
τιώσει την λειτουργία του. Σε αυτήν την κατεύθυνση επιτρέψτε
µου να αναφερθώ ενδεικτικά σε κάποιες ενέργειες που έχουν
υλοποιηθεί τους τελευταίους µήνες. 

Πρώτον, έχουν αποτυπωθεί όλες οι µηχανογραφικές διαδικα-
σίες, προκειµένου να υλοποιηθεί το νέο οργανόγραµµα. Η δράση
αυτή πραγµατοποιείται στα πλαίσια της συγχώνευσης και της µε-
ταφοράς αρµοδιοτήτων των οργανικών δοµών των πρώην φο-
ρέων κοινωνικής ασφάλισης σε όλα τα επιχειρησιακά επίπεδα,
όπως είναι για παράδειγµα οι συντάξεις ή οι παροχές. 

Δεύτερον, βρίσκεται ήδη σε καθεστώς υλοποίησης η µετά-
πτωση των πληροφοριακών συστηµάτων των µεγαλύτερων
πρώην συνταξιοδοτικών ταµείων –δηλαδή ΙΚΑ, ΟΓΑ, ΟΑΕΕ κ.λπ.-
σε ένα ενιαίο πληροφοριακό σύστηµα µε στόχο την αρτιότερη
απονοµή, εκκαθάριση και πληρωµή των συντάξεων. 

Τρίτον, υλοποιείται συγχρηµατοδοτούµενο έργο ΕΣΠΑ µε
τίτλο «Άµεση Απονοµή Σύνταξης - ΑΤΛΑΣ» µε στόχο την αυτοµα-
τοποίηση έκδοσης των συντάξεων όλων των φορέων. Στην πα-
ρούσα φάση έχει ήδη αυτοµατοποιηθεί η µεταβίβαση σύνταξης
λόγω θανάτου σε όλους τους φορείς.

Τέταρτον, ολοκληρώνεται το συγχρηµατοδοτούµενο έργο του
ΕΣΠΑ «Καταπολέµηση της Εισφοροδιαφυγής». Πρόκειται για ένα
πρόγραµµα που θα αυξήσει την ένταση και την αποτελεσµατικό-
τητά των πραγµατοποιούµενων ελέγχων για την καταπολέµηση
της εισφοροδιαφυγής. 

Πέµπτον, βρίσκεται σε φάση ολοκλήρωσης η συγκέντρωση
των ασφαλιστικών χρόνων από όλα τα καταστήµατα των πρώην
Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης στο «Ψηφιακό Αποθετήριο
Ασφαλιστικής Ιστορίας – ΑΤΛΑΣ», µε στόχο την επιτάχυνση της
διαδικασίας της απονοµής σύνταξης. 

Έκτον, έχουν δοθεί ήδη προς τους πολίτες µια σειρά νέων ηλε-
κτρονικών υπηρεσιών, όπως είναι η διαδικτυακή υπηρεσία χορή-
γησης επιδόµατος ασθένειας, η έκδοση ασφαλιστικής ενηµερό-
τητας, η απογραφή έµµεσων µελών κ.α.

Τι θέλω να πω µε αυτά τα πράγµατα; Έχουν γίνει πολλά.
Έχουν να γίνουν πολύ περισσότερα, αλλά σε όλα αυτά τα πράγ-
µατα και δεσµευόµαστε και παρέχουµε όσο περνάει ο χρόνος. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να διευκρινίσω ότι δεν ισχυρίζοµαι
ότι η λειτουργία του φορέα είναι άψογη. Το είπα και προηγουµέ-
νως. Κάθε άλλο παρά ρόδινη είπα ότι είναι. Σε πολλές περιπτώ-
σεις παρουσιάζονται προβλήµατα και αστοχίες που ταλαιπωρούν
και τους πολίτες, αλλά και τους υπαλλήλους του φορέα. 

Ωστόσο, θα µου επιτρέψετε να επιµείνω ότι η προσπάθεια που
καταβάλλεται καθηµερινά για τη βελτίωση των παρεχόµενων
υπηρεσιών είναι διαρκής και ασταµάτητη. Σκοπεύουµε να παρα-
µείνουµε προσηλωµένοι σ’ αυτόν τον στόχο και ο ενιαίος ασφα-
λιστικός φορέας της χώρας να γίνει µια σύγχρονη, δηµόσια
υπηρεσία που θα ανταποκρίνεται µε συνέπεια στις διαρκώς αυ-
ξανόµενες απαιτήσεις του ρόλου του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-

ρώνουµε τον κύκλο του Υπουργείου Εργασίας µε την δεύτερη
µε αριθµό 3806/2-2-2021 του κύκλου των Αναφορών-Ερωτήσεων
ερώτηση του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γε-
ώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων µε θέµα «Η συµβολή των προγραµµάτων απασχόλη-
σης του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(ΟΑΕΔ) στην εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών του δηµοσίου». 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι είστε στο µάτι του κυ-

κλώνα για αυτό το φλέγον πρόβληµα. Και δεν είναι τυχαίο ότι
όλες οι πλευρές αναδεικνύουν καθηµερινά αυτά τα ζητήµατα.

Δυστυχώς είναι ζητήµατα τα οποία είναι υπαρκτά και τα προβλή-
µατα είναι υπαρκτά. Δεν µπορούµε να τα κρύψουµε και δεν µπο-
ρεί κανένας να υπεκφεύγει από αυτά. Και βεβαίως δεν µπορεί να
υπεκφεύγει η Κυβέρνηση σήµερα. Η ερώτηση στην οποία ανα-
φέροµαι δεν απαντήθηκε και γι’ αυτόν τον λόγο έρχεται σήµερα.
Δεν µου απάντησαν οι υπηρεσίες. Δεν µου απάντησε η Κυβέρ-
νηση ουσιαστικά στη Βουλή. 

Είναι γνωστό ότι τα προγράµµατα της κοινωφελούς εργασίας
του ΟΑΕΔ, αλλά και τα ειδικά προγράµµατα απασχόλησης που
υλοποιούνται από τον οργανισµό αυτό, έχουν ένα διπλό χαρα-
κτηριστικό. Αφ’ ενός µεν στοχεύουν στην αντιµετώπιση των επι-
πτώσεων της µακροχρόνιας ανεργίας, στην επανασύνδεση των
ανέργων µε την αγορά εργασίας και την απόκτηση εργασιακής
εµπειρίας και δεξιοτήτων, στην αντιµετώπιση του φαινοµένου της
διαρροής επιστηµονικού προσωπικού και δυναµικού σε άλλες
χώρες µε το brain drain. Από την άλλη πλευρά, στοχεύουν και
συµβάλλουν στην εύρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών του δηµο-
σίου που πλήττεται από υποστελέχωση. 

Κύριο παράδειγµα, χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο e-ΕΦΚΑ.
Οι καθυστερήσεις στην απονοµή εκκρεµών συντάξεων που ταλα-
νίζουν ένα σηµαντικό µέρος του ελληνικού πληθυσµού έχουν φτά-
σει στο απροχώρητο. Την ίδια στιγµή πρώην εργαζόµενοι του
ειδικού προγράµµατος απασχόλησης για τους πέντε χιλιάδες πεν-
τακόσιους νέους επιστήµονες µέσω του Πανελλήνιου Συλλόγου
Πτυχιούχων έχουν αποστείλει στο Υπουργείο επιστολή στην οποία
υπήρξε αναφορά για τους λόγους για τους οποίους θα µπορούσε
η πολιτεία, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, στην παρούσα φάση να αξιοποιήσει το σύ-
νολο αυτών των εργαζοµένων που απασχολήθηκαν περίπου έναν
χρόνο µέσω αυτού του συστήµατος και διαδραµάτισαν σηµαντικό
ρόλο στην εύρυθµη λειτουργία του ΕΦΚΑ.

Να σηµειωθεί ότι εξακόσια ογδόντα τρία µέλη του Συλλόγου
απασχολήθηκαν µε σύµβαση δώδεκα µηνών στον e-ΕΦΚΑ, κύριε
Πρόεδρε, ενώ µετά το πέρας αυτού του προγράµµατος υπήρξε
σωρεία επιστολών από υποκαταστήµατα του ΕΦΚΑ προς τον
πρώην Υπουργό Εργασίας και στα υποκαταστήµατα οι υπηρε-
σιακοί παράγοντες ζητούσαν εναγωνίως να παραµείνουν αυτά
τα άτοµα στην υπηρεσία, προκειµένου να ανταποκριθούν στα
προβλήµατα που υπήρχαν. Εν τέλει, οι συµβάσεις δεν ανανεώ-
θηκαν, αλλά οι εκκρεµείς συντάξεις αυξήθηκαν. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να µην υιο-
θετείτε ότι κάλυπταν σοβαρές ανάγκες στο Υπουργείο και στις
υπηρεσίες. Επίσης, δεν µπορεί να αµφισβητηθεί ότι δεν µπορεί
να είναι ως οικογένειες πλέον εκτεθειµένες για διαστήµατα µε-
γάλα µετά τη λήξη του προγράµµατος σε θέµατα εργασίας, να
είναι εκτεθειµένες στο φάσµα της ανεργίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Θα πω µόνο τούτο, ότι κάποιοι ήδη
έχουν αποκτήσει σηµαντική εµπειρία, αλλά η Κυβέρνηση αντί να
βρει λύση, ψάχνει µε project manager κ.λπ. να προχωρήσει και
να βρει λύσεις. 

Ρωτούµε: Σκοπεύει το Υπουργείο να προκηρύξει για το 2021
νέες θέσεις κοινωφελούς εργασίας -ακούστηκαν προχθές- για
δίµηνη απασχόληση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε και δευτερολογία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Επίσης, µπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε αυτούς τους ανθρώπους, αυτούς τους εργαζόµενους
του ειδικού προγράµµατος απασχόλησης, προκειµένου να ξελα-
σπώσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, όσον αφορά την καθυστέρηση, ήταν γραπτή

η ερώτησή σας και απαντήθηκε εκτός χρόνου. Πράγµατι, εκεί
έχουµε πρόβληµα στο Υπουργείο και ειδικά όταν πρόκειται για
συνεργαζόµενους φορείς και είναι κάτι στο οποίο προσπαθούµε
να βελτιωθούµε.
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Η ερώτησή σας -την έχω µπροστά µου- έχει τρία ερωτήµατα
και είναι µόνο ένα κοµµατάκι του τελευταίου υποερωτήµατος
αυτό στο οποίο αφιερώσατε σχεδόν όλη την οµιλία σας. Θα µου
επιτρέψετε λίγο να αναφερθώ και στα άλλα ερωτήµατά σας .

Πρώτον, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας, γιατί µου δίνετε
την ευκαιρία να αναφερθώ για ακόµη µία φορά σε ένα µείζον
θέµα που αφορά εν µέσω πανδηµίας το συνολικό φάσµα των
στοχευµένων µέτρων προστασίας που έλαβε η Κυβέρνηση και
το Υπουργείο Εργασίας, µε στόχο την ενίσχυση της απασχόλη-
σης και των ανέργων.

Με τα µέτρα που ανακοίνωσε µόλις την περασµένη Τρίτη 30
Μαρτίου ο Υπουργός Εργασίας, ο Κωστής Χατζηδάκης, για τον
µήνα Απρίλιο, ο προϋπολογισµός για τον δίχτυ προστασίας µόνο
του Υπουργείου Εργασίας συνολικά υπερβαίνει τα 7,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ οι ωφελούµενοι από τις δράσεις του Υπουρ-
γείου εργαζόµενοι και άνεργοι ξεπερνούν τα τρία εκατοµµύρια.

Θυµίζω ότι η χώρα µας είχε τη δεύτερη καλύτερη επίδοση,
κάτι που απάντησα και προηγουµένως σε προηγούµενη ερώτηση
-στον κ. Βαρδάκη, νοµίζω- στη συγκράτηση ανεργίας τον τελευ-
ταίο χρόνο. Αυτό επιτεύχθηκε χάρη στα µέτρα που υιοθετήθηκαν
από την Κυβέρνηση συνολικά, αλλά και από το Υπουργείο Εργα-
σίας. Μόνο τα µέτρα για την ενίσχυση της απασχόλησης και των
ανέργων που ανακοινώθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων την περασµένη εβδοµάδα για τον Απρί-
λιο έχουν εκτιµώµενο κόστος σχεδόν 700 εκατοµµύρια ευρώ, 695
εκατοµµύρια ευρώ για την ακρίβεια.

Επίσης, στο πλαίσιο των νέων και βελτιωµένων ενεργητικών
πολιτικών απασχόλησης, ο ΟΑΕΔ υλοποιεί ήδη ένα πρόγραµµα
τριανταεξίµισι χιλιάδων θέσεων κοινωφελούς εργασίας και υπάρ-
χουν επιπλέον οκτώ ανοικτά προγράµµατα συνολικού προϋπο-
λογισµού 440 εκατοµµυρίων ευρώ για σαράντα δύο χιλιάδες
εξακόσιες επιδοτούµενες νέες θέσεις εργασίας.

Από αυτά τα οκτώ προγράµµατα, δύο προγράµµατα δεκα-
πέντε χιλιάδων διακοσίων θέσεων απασχόλησης αφορούν το ένα
ανέργους άνω των τριάντα ετών και το άλλο µακροχρόνια ανέρ-
γους άνω των πενήντα πέντε ετών, για απασχόληση σε φορείς
του δηµοσίου και των ΟΤΑ, ενώ άλλα δύο προγράµµατα δώδεκα
χιλιάδων διακοσίων θέσεων απευθύνονται σε άνεργους επιστή-
µονες ηλικίας είκοσι δύο έως τριάντα εννέα ετών.

Πιο συγκεκριµένα, είναι ανοικτό το πρόγραµµα απασχόλησης
µακροχρόνια ανέργων πενήντα πέντε έως εξήντα επτά ετών µε
οκτώµισι χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας σε νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, δηµόσιες επιχειρήσεις και επιχειρήσεις των
δήµων και των περιφερειών διάρκειας δώδεκα µηνών, µε δυνα-
τότητα επέκτασης για επιπλέον δώδεκα µήνες. Η επιδότηση
ανέρχεται στο 75% του µηνιαίου µισθολογικού και µη µισθολογι-
κού κόστους, γύρω στα 750 ευρώ µηνιαίως.

Δεύτερον, είναι επίσης ανοικτό το πρόγραµµα απασχόλησης
ανέργων ηλικίας τριάντα ετών και άνω µε επτά χιλιάδες θέσεις
εργασίας σε περιφέρειες µε υψηλή ανεργία -Ανατολική Μακεδο-
νία και Θράκη, Δυτική Ελλάδα, Ήπειρο, Θεσσαλία και Κεντρική
Μακεδονία- διαρκείας δώδεκα µηνών. Η µηνιαία επιδότηση ανέρ-
χεται, ανάλογα µε την ηλικία και το αν είναι κάποιος µακροχρόνια
άνεργος ή όχι, από 473 ευρώ έως τα 710 ευρώ τον µήνα.

Στο πρόγραµµα απασχόλησης πτυχιούχων ανέργων είκοσι δύο
έως είκοσι εννέα ετών, µε τρεισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας
δέκα µηνών, έχουµε επιδότηση 75% και του µη µισθολογικού κό-
στους έως 750 ευρώ τον µήνα, ενώ το πρόγραµµα πτυχιούχων
ανέργων έως τριάντα εννέα ετών µε πέντε χιλιάδες διακόσιες θέ-
σεις εργασίας σε κλάδους «έξυπνης» εξειδίκευσης έχει διάρκεια
δεκαπέντε µηνών και η επιδότηση ανέρχεται στο 60% του µηνιαίου
µισθολογικού και µη µισθολογικού κόστους έως τα 800 ευρώ.

Μαζί µε όλα όσα προανέφερα, τα ανοικτά προγράµµατα απα-
σχόλησης των επιδοτούµενων θέσεων, τις σαράντα δύο εξακό-
σιες, παράλληλα τρέχει και το πρόγραµµα της κοινωφελούς
εργασίας για το οποίο µε ρωτήσατε. Αυτό το πρόγραµµα είναι
τριάντα εξίµισι χιλιάδων θέσεων απασχόλησης σε δήµους και πε-
ριφέρειες, το οποίο αναφέρετε και στην ερώτησή σας. 

Αναφέρετε επί λέξει στην ερώτησή σας ότι σύµφωνα µε τις
πρόσφατες ανακοινώσεις του ΟΑΕΔ φαίνεται ότι δεν αναµένεται
να υπάρξουν νέα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας για το

έτος 2021. Αναρωτιέµαι από πού συνάγεται κάτι τέτοιο. Δεν ευ-
σταθεί κάτι τέτοιο. Ήδη µόλις την περασµένη Πέµπτη, την 1η

Απριλίου 2021, ο Υπουργός Εργασίας, ο κ. Κωστής Χατζηδάκης,
στη συνάντηση που είχε µε τον Πρόεδρο της ΚΕΔΕ, τον κ. Δη-
µήτρη Παπαστεργίου και στελέχη της ΚΕΔΕ, ανακοίνωσε τη δί-
µηνη παράταση αυτού του προγράµµατος κοινωφελούς
εργασίας και παράλληλα διαπραγµατευόµαστε µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση την προκήρυξη ενός τελευταίου προγράµµατος
κοινωφελούς εργασίας στο πλαίσιο του τρέχοντος ΕΣΠΑ.

Στόχος µας είναι µε αυτές τις πρωτοβουλίες να απαλύνουµε
τις αρνητικές συνέπειες της υψηλής ανεργίας και τις επιπτώσεις
του κορωνοϊού στην αγορά εργασίας.

Για αυτές τις δύο ενέργειες, αλλά και για τα µέτρα ενίσχυσης
των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ, θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτε-
ρολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση είναι από τις 2 Φεβρουαρίου. Στο

Υπουργείο µέχρι τις 2 Φεβρουαρίου επικρατούσε απόλυτη σιωπή
για το τι θα κάνει µε την κοινωφελή εργασία.

Σήµερα, βεβαίως, καλώς τα είπατε –πράγµατι, έτσι είναι- και
χαιρόµαστε που πραγµατικά υπήρξε µια εξαγγελία, αλλά για δί-
µηνο, ένα δίµηνο µετά από πίεση των δηµάρχων; Οι δήµαρχοι
πιέζουν συνεχώς. Αν ξέρουµε τη σκληρή πραγµατικότητα που
υφίσταται γενικότερα στη δηµόσια διοίκηση, αλλά και στην το-
πική αυτοδιοίκηση, απορώ -και απορούµε οι έχοντες έστω στοι-
χειώδη γνώση βασικών θεµάτων- γιατί δεν γίνεται αξιοποίηση
αυτής της διαδικασίας.

Και εδώ, εν προκειµένω, µιλάµε για αυτούς τους επιστήµονες,
για εξακόσια ογδόντα τρία άτοµα στη συγκεκριµένη περίπτωση
-γιατί αφορά το e-ΕΦΚΑ- γιατί τους έχουµε να τους βλέπουµε,
µολονότι έχουν αποκτήσει πολύ συγκεκριµένη εµπειρία και όχι
µόνο αυτό, αλλά τους ζητούν οι διευθύνσεις όπου εργάζονταν.
Έχουν ασχοληθεί, έχουν υποβάλει ερωτήµατα, έχουν υποβάλει
αιτήµατα µε επιστολές και στον διοικητή του e-ΕΦΚΑ και στο
Υπουργείο.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τις σχετικές επιστολές του Σωµα-
τείου, θα καταθέσω επίσης στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε και τα
έγγραφα τα οποία έχουν υποβάλει οι υπηρεσίες του e-ΕΦΚΑ
προς τη Βουλή όπου λένε ότι πρέπει να ανανεωθούν οι συµβά-
σεις αυτών των ανθρώπων, γιατί είναι χρήσιµοι, γιατί µας έβγα-
ζαν τη δουλειά, ασχολούνταν µε τις συντάξεις.

Και δεν είναι µόνο αυτό, γιατί κάποια στιγµή ακούστηκε ότι
αυτοί που προσελήφθησαν ήταν βοηθητικό προσωπικό. Ε, όχι,
δεν ήταν βοηθητικό προσωπικό!

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, επίσης, κύριε Πρόεδρε και τα έγ-
γραφα όπου είχαν αναρτήσει σφραγίδες, αλλά και κωδικούς -
ενεργοποίηση λογαριασµού χρήστη µε κωδικούς- που σηµαίνει
ότι υπήρχε απόλυτη εµπιστοσύνη της υπηρεσίας σε αυτούς τους
ανθρώπους για το πώς θα κινηθούν και τι θα κάνουν.

Μολονότι υπάρχει τεχνογνωσία, µολονότι υπάρχουν έτοιµοι
επιστήµονες, µολονότι οι εκκρεµείς συντάξεις αυξάνονται πολ-
λαπλώς, τι κάνει το Υπουργείο; Έχει αναθέσει σε project mana-
ger να µας πει πώς θα διενεργηθεί η διαδικασία.

Δεν κατάλαβα καλά. Όταν έχεις έτοιµο προσωπικό, κατ’ αρχάς
ασχολήσου µε αυτήν τη διαδικασία, δώσε να προχωρήσουν οι
συντάξεις, να βγαίνουν οι συντάξεις, να ικανοποιηθούν αιτήµατα
και στην πορεία ας ασχοληθούµε µε οτιδήποτε άλλο.

Και µην µου πείτε, κύριε Πρόεδρε, ότι διαπιστώθηκε για πρώτη
φορά προχθές πόσες ήταν οι εκκρεµείς συντάξεις σε ράφια. Δεν
ήταν µόνο σε ράφια. Και σε καρότσια του σούπερ-µάρκετ ήταν.
Το ξέρουµε και το έχουµε δει. Και ως αντιπολίτευση που ήταν η
νυν Κυβέρνηση θα είχε δει πώς ήταν η κατάσταση του ΕΦΚΑ.
Εξεπλάγη και γι’ αυτόν τον λόγο δηµοσιοποίησε τι; Να δικαιολο-
γήσει τι; Το project management και οποιαδήποτε άλλη διαδικα-
σία πάει να κάνει; Ή πώς πάει να ενεργήσει περαιτέρω; Είναι
θέµατα τα οποία απασχολούν την κοινωνία, αλλά το πρόβληµα
παραµένει.

Το πρόβληµα παραµένει, κύριε Υπουργέ και το γνωρίζετε
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πάρα πολύ καλά εσείς και πιστεύω ότι δεν αισθάνεστε καθόλου
άνετα ως ακαδηµαϊκός που είστε και µε την πορεία την οποία
έχετε, να βλέπετε µια τέτοια διελκυστίνδα στο να εξυπηρετούνται
οι πολίτες και να δίνονται λύσεις σε πραγµατικά προβλήµατα τα
οποία υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς υιοθετούµε απόλυτα το αίτηµα αυτών των ανθρώπων,
όχι άκριτα να υιοθετείται το αίτηµα, γιατί είναι άνθρωποι µε εµ-
πειρία, γνωρίζουν και µπορούν να συµβάλουν στο να αποσυµφο-
ρηθεί κατά µεγάλο βαθµό η εκκρεµότητα που υπάρχει στο
e-ΕΦΚΑ. Δεν γίνεται διαφορετικά. Είχαν τεχνογνωσία, είχαν κω-
δικούς, γνώριζαν, λοιπόν, άµεσα και από πρώτο χέρι και µέσα
από τα εσωτερικά του ΕΦΚΑ το πώς θα χειρίζονται και πώς θα
βγάλουν συντάξεις.

Άρα, γιατί δεν τους προσλαµβάνουµε; Γιατί; Πρέπει να απαν-
τηθεί αυτό, πρέπει να απαντηθεί όχι µόνο σε αυτούς που ήταν οι
ωφελούµενοι, αλλά και στους πολίτες και στους συνταξιούχους,
«δεν τους προσλαµβάνουµε γι’ αυτόν τον λόγο», για να γίνει κα-
τανοητό. Δεν µπορεί ένας συνταξιούχος να βλέπει ότι υπάρχουν
έτοιµα στελέχη τα οποία µπορούν να προσφέρουν για έναν του-
λάχιστον χρόνο –και είναι εύκολο να γίνει αυτό- υπηρεσίες και
εµείς να αρνούµεθα. Δεν µπορεί ένα ευνοµούµενο κράτος, µια
χρηστή διοίκηση να αγνοεί µια τέτοια διαδικασία και να αρχί-
ζουµε µε διαδικασίες project manager, manager χ, ψ κ.λπ. και δεν
θέλω να πω τίποτα άλλο.

Τι να πω άλλο, κύριε Υπουργέ; Πώς αλλιώς µπορούµε να αντι-
µετωπίσουµε ένα τέτοιο αίτηµα, το οποίο είναι απόλυτα δίκαιο;

Και προσοχή, µην θεωρήσουµε ότι δεν υπήρχε αυτό το προ-
σωπικό να µας βοηθήσει σε σοβαρά έργα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Αυτά είναι τα έγγραφα τα οποία θα
καταθέσω και µου έκαναν πραγµατικά εντύπωση τόσο οι επιστο-
λές των αρµοδίων διευθυντών των κατά τόπους καταστηµάτων
όσο και οι κωδικοί οι οποίοι δόθηκαν για να χειριστούν πολύ συγ-
κεκριµένα και προσωπικά δεδοµένα.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε
καλά, κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να
απαντήσω στα ερωτήµατα που ετέθησαν κυρίως µέσα από τη
γραπτή ερώτηση. 

Πρώτα, πρώτα, η κοινή υπουργική απόφαση για τη δίµηνη πα-
ράταση του ισχύοντος προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας
τριάντα εξίµισι χιλιάδων θέσεων απασχόλησης, γιατί η ερώτηση
είναι κυρίως για την κοινωφελή εργασία στην οποία αναφέρθηκα
στην πρωτολογία µου, αναµένεται να υπογραφεί τις επόµενες
µέρες. Μάλιστα, το θέµα της παράτασης ο Πρόεδρος της ΚΕΔΕ,
ο Δηµήτρης Παπαστεργίου, το χαρακτήρισε ως πολύ σηµαντική
εξέλιξη και τόνισε πως είµαστε πεπεισµένοι ότι θα καταβληθεί
κάθε δυνατή προσπάθεια και από το Υπουργείο Εργασίας, ώστε
µε τη λήξη της παράτασης να υπάρχει προσωπικό στους δήµους
µέσω νέων αντίστοιχων προγραµµάτων, για να ανταπεξέλθουµε
στις αυξηµένες εποχικές ανάγκες. 

Ως προς την κατεύθυνση αυτή, σ’ αυτήν εργαζόµαστε λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τα νέα δεδοµένα και τις ανάγκες της οικονοµίας,
καθώς ένα σηµαντικό τµήµα των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
θα διατεθεί για τον εκσυγχρονισµό της αγοράς εργασίας, αλλά
και για τη γενναία ενίσχυση των ενεργητικών πολιτικών απασχό-
λησης.

Σε ό,τι αφορά στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας, ο κύ-
ριος στόχος τους είναι η ενίσχυση και η προώθηση της απασχό-
λησης των ανέργων µε έµφαση στις ευπαθείς οµάδες του
πληθυσµού που αντιµετωπίζουν υψηλό κίνδυνο αποκλεισµού,

όπως είναι ενδεικτικά οι µακροχρόνια άνεργοι και οι άνεργοι µε
χαµηλά προσόντα και απαιτείται φυσικά να εργαστούν σε πρώτη
φάση σε ένα προστατευµένο περιβάλλον, προκειµένου να ενταχ-
θούν στην αγορά εργασίας και να αποφύγουν την περιθωριοποί-
ηση διατηρώντας την ικανότητα απασχόλησής τους.

Παράλληλα, τα νέα προγράµµατα θα συνδέονται µε την ανα-
βάθµιση γνώσεων και δεξιοτήτων, ώστε οι συµµετέχοντες να ενι-
σχύονται κατά τη διαδικασία επανένταξή τους στην αγορά
εργασίας, παρέχοντας ταυτόχρονα πολλαπλασιαστική επίδραση
στην οικονοµία.

Η δράση του προγράµµατος της κοινωφελούς εργασίας απευ-
θύνεται σε εγγεγραµµένους ανέργους στα µητρώα του ΟΑΕΔ
για την προώθησή τους στην απασχόληση στο πλαίσιο των προ-
γραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα σε δήµους, περιφέρειες,
κέντρα κοινωνικής πρόνοιας των περιφερειών, συναφείς φορείς
και υπηρεσίες άλλων φορέων, αυτά ακριβώς, δηλαδή, που ανα-
φέρετε στα δύο πρώτα ερωτήµατα της ερώτησής σας, κύριε
Μουλκιώτη. 

Η κατάρτιση αυτή θα πραγµατοποιηθεί σε αδειοδοτηµένα από
τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελ-
µατικής Πιστοποίησης Κέντρα Διά Βίου Μάθησης τα οποία έχουν
ρόλο παρόχου κατάρτισης. Η συµµετοχή στην κατάρτιση είναι
υποχρεωτική και θα αφορά είτε σε οριζόντιες δεξιότητες, είτε σε
εξειδικευµένες ανάλογα µε την επιλογή του ωφελούµενου. 

Συγκεκριµένα, η δράση περιλαµβάνει, πρώτον, τοποθέτηση σε
συγκεκριµένη θέση απασχόλησης για οκτώ µήνες και, δεύτερον,
πρόγραµµα θεωρητικής κατάρτισης εκατόν είκοσι έως εκατόν
πενήντα ωρών, το οποίο θα οδηγεί στην πιστοποίηση των γνώ-
σεων και των δεξιοτήτων που θα αποκτηθούν στο πλαίσιο του
προγράµµατος κατάρτισης. Αυτά θα γίνουν µε τη µέθοδο του
training voucher και οι εκπαιδευτικοί και λοιποί όροι θα εξειδι-
κεύονται στις εκάστοτε προσκλήσεις.

Πάω τώρα στο τελευταίο κοµµάτι της τελευταίας ερώτησης
του κ. Μουλκιώτη, αναφορικά µε το ζήτηµα της ενίσχυσης του e-
ΕΦΚΑ µε ανθρώπινο δυναµικό. Εκεί εγκρίθηκαν για πρόσληψη
µέσω του ΑΣΕΠ για τον e-ΕΦΚΑ, δηλαδή τον τέως ΕΦΚΑ και το
ΕΤΕΑΕΠ, συνολικά εκατόν ογδόντα έξι προσλήψεις, στις οποίες
έρχονται να προστεθούν και επιπλέον µέτρα για την ενίσχυση
της λειτουργίας του e-ΕΦΚΑ, όπως ανακοίνωσε πρόσφατα ο
Υπουργός κ. Χατζηδάκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όσον αφορά στο σχέδιο του Υπουργείου που εκπονήθηκε σε
συνεργασία µε τη διοίκηση του e-ΕΦΚΑ, κάτι που θέλω να τονίσω
είναι ότι δεν είµαι διοικητής του ΕΦΚΑ. Ο ΕΦΚΑ είναι εποπτευό-
µενος, αλλά αυτόνοµος οργανισµός. Τα λειτουργικά προβλή-
µατα τα λύνει ο ΕΦΚΑ. Υποχρέωση δική µας είναι να παρέχουµε
υποστήριξη στον ΕΦΚΑ στον βαθµό που ικανοποιείται ο γενικός
δηµοσιονοµικός περιορισµός και στον βαθµό που γίνεται µία αί-
τηση από τον ίδιο τον φορέα για κάποια συγκεκριµένα αιτήµατα. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, έχουν γίνει ήδη διάφορα πράγµατα.
Έγινε, δηλαδή, η ενεργοποίηση της ειδικής οµάδας των εκατό
συνταξιούχων, πρώην υπαλλήλων του e-ΕΦΚΑ, που θα συνδρά-
µουν τον φορέα στο έργο επιτάχυνσης της απονοµής των συν-
τάξεων και της ταχύτερης εκκαθάρισης των εκκρεµών αιτήσεων
συνταξιοδότησης. Δεύτερον, η συγκρότηση κλιµακίων εργαζο-
µένων µε παροχή επιπλέον αµοιβών βασισµένων στην επίτευξη
συγκεκριµένων στόχων απονοµής συντάξεων. Τρίτον, αποσπά-
σεις από άλλους φορείς του δηµοσίου προς τον ΕΦΚΑ για χρο-
νικό διάστηµα έξι µηνών. Τέταρτον, η προσωρινή διάθεση
προσωπικού από επιστηµονικά επιµελητήρια, αλλά επιπλέον και
η βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδοµής του φορέα, όπως ανέ-
φερα σε προηγούµενη ερώτηση, ώστε οι απασχολούµενοι σε
αυτόν να µπορούν να εκτελούν αποτελεσµατικότερα τα καθή-
κοντά τους. 

Στόχος όλων αυτών εδώ των µέτρων είναι ακριβώς η επίτευξη
αυτού του δύσκολου στόχου. Ωστόσο, πιστεύουµε ότι θα κατα-
φέρουµε µέχρι το τέλος του έτους να έχει µειωθεί σοβαρά το
στοκ των εκκρεµών συντάξεων, γιατί πράγµατι δεν περιποιεί τιµή
σε κανέναν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ανοίγουµε τον κύκλο των ερωτήσεων που αφορούν στον
Υπουργό Τουρισµού κ. Θεοχάρη Θεοχάρη.

Θα συζητηθεί η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 624/29-3-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κυριακής Μάλαµα προς τον
Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση εντείνει την αβε-
βαιότητα στην τουριστική οικονοµία της Χαλκιδικής».

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι παράγοντες της τουριστικής οικονοµίας της

Χαλκιδικής βιώνουν ένα θρίλερ τρόµου. Βρίσκονται µερικές εβδο-
µάδες πριν από την έναρξη της σεζόν και δεν γνωρίζουν τι ακρι-
βώς να περιµένουν. Άκουσαν τις ανακοινώσεις, τις δικές σας και
της Κυβέρνησης, για το άνοιγµα του τουρισµού στις 14 Μαΐου,
αλλά αµφιβάλλουν και δυσκολεύονται πάρα πολύ να το πιστέψουν
αυτό. Φοβούνται ότι θα ζήσουν αυτά που έζησαν πέρυσι µε τις
ακορντεόν αποφάσεις σας, µε συνεχείς ανατροπές και τελικά µε
την κατάρρευση της τουριστικής κίνησης στη Χαλκιδική.

Ο κόσµος, λοιπόν, του τουρισµού της Χαλκιδικής δεν ξέρει αν
πρέπει να σας πιστέψει, ναι ή όχι. Βρισκόµαστε τρεις εβδοµάδες
πριν από το Πάσχα και ακόµη δεν έχουν απελευθερωθεί βασικές
δραστηριότητες που αφορούν το άνοιγµα του τουρισµού. Τα υγει-
ονοµικά πρωτόκολλα που εµφανίστηκαν πριν από λίγες µέρες
στον Τύπο και στα µίντια δεν απαντούν στα βασικά επίδικα του
τουρισµού της Χαλκιδικής, τα οποία είναι πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα.

Μπαίνω κατευθείαν στα ερωτήµατα: Πρώτον, αποτελεί δέ-
σµευση το άνοιγµα του τουρισµού στις 14 Μαΐου ή θα κάνετε τα
ίδια µε αυτά που κάνατε µε το λιανεµπόριο και οδηγήσατε µε
αυτόν τον τρόπο σε καταστροφή την οικονοµία της Χαλκιδικής;

Δεύτερον, πότε θα ανοίξει ο εσωτερικός τουρισµός, δηλαδή οι
µετακινήσεις από νοµό σε νοµό; Αυτό είναι επίσης ένα µεγάλο
κοµµάτι της τουριστικής οικονοµίας της Χαλκιδικής.

Τρίτον, πότε θα ανοίξει ο οδικός τουρισµός, ιδιαίτερα από τα
Βαλκάνια και τη Βόρεια Ευρώπη από όπου έρχονται εκατοµµύρια
τουρίστες και πώς θα αποφευχθεί το τεράστιο φιάσκο µε την τα-
λαιπωρία πέρυσι των τουριστών στον συνοριακό σταθµό στον
Προµαχώνα;

Τέταρτον, πότε θα επιτραπεί το άνοιγµα της εστίασης; Διότι δεν
νοείται τουρισµός χωρίς ανοιχτά καταστήµατα.

Πέµπτον, τι θα γίνει µε τις αεροπορικές εταιρείες οι οποίες
ακόµη δεν έχουν ανοίξει καν τα πακέτα τους για τον τουρισµό, τι
πτήσεις θα υπάρχουν προς το αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης και
πότε θα ξεκινήσουν αυτές;

Έκτον, πότε θα ξεκινήσει ο εµβολιασµός των επαγγελµατιών
του τουρισµού; Διότι και σε αυτό το θέµα, εκτός από εξαγγελίες
δεν έχετε κάνει τίποτα και δεν πιστεύω πραγµατικά ότι θα κάνετε.
Πιστεύετε εσείς ότι στις πέντε εβδοµάδες που µας µένουν θα προ-
λάβετε να εµβολιάσετε όλους τους επαγγελµατίες του τουρισµού
έστω µε την πρώτη δόση του εµβολίου;

Τέλος, έβδοµο, µε ποια µέτρα στήριξης σε εργαζόµενους και
επιχειρήσεις θα επανεκκινήσει ο τουρισµός ώστε να ανατραπούν
και να αποτραπούν τα λουκέτα και η µαζική ανεργία;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Μάλαµα, προσπαθώ να παρακολουθήσω όλην αυτήν την

κινδυνολογία που περιγράφετε, παρόµοιας φύσης µε αυτήν που
ακούγαµε και πέρυσι σε σχέση µε το άνοιγµα και µε τον σχεδια-
σµό.

Θα σας απαντήσω πρώτα από όλα στο κεντρικό ερώτηµά σας.
Αφήνω τη σύγχυση που υπάρχει στην ίδια την ερώτηση, ότι δη-
λαδή η Κυβέρνηση εντείνει την αβεβαιότητα, αλλά παρ’ όλα αυτά
λέτε µέσα στην ερώτησή σας ότι έχουµε κάνει ανακοινώσεις και
έχουµε δώσει έναν ορίζοντα για το πότε θα ανοίξει ο τουρισµός,
αλλά και το πώς. Θα επανέλθω και σε αυτό.

Η χώρα µας είναι από τις πρώτες χώρες που έχουν προετοιµα-
στεί, έχουν δηµιουργήσει σχέδιο, το υλοποιούν και το έχουν ανα-
κοινώσει. Χαρακτηριστικό του πόσο νωρίς έχουµε ξεκινήσει είναι
ότι η επιστολή του Πρωθυπουργού για το ψηφιακό πιστοποιητικό
υγείας, για την «πράσινη γραµµή υγείας», ώστε να µπορέσουµε
να έχουµε επανεκκίνηση των µετακινήσεων, είναι στις 12 Ιανουα-
ρίου.

Άρα, λοιπόν, το µόνο για το οποίο δεν µπορεί να µας κατηγο-
ρήσει κανείς είναι ότι δεν έχουµε ξεκινήσει από νωρίς.

Τώρα όσον αφορά αυτό το βασικό το οποίο λέτε, ότι οι επιχει-
ρήσεις δεν ξέρουν πώς να λειτουργήσουν, να σας πω ότι ξέρουν.
Τα πρωτόκολλα που ίσχυαν πέρυσι, ισχύουν και τώρα. Οι επιχει-
ρήσεις έχουν την εµπειρία, τη γνώση, έχουν υλοποιήσει τα πρω-
τόκολλα µε υποδειγµατικό τρόπο πέρυσι και γι’ αυτό δεν είχαµε
προβλήµατα παρά την κινδυνολογία σας και ξέρουν ότι αυτά τα
πρωτόκολλα ισχύουν και τώρα. Οι υπουργικές αποφάσεις είναι εν
ισχύι και τα πρωτόκολλα είναι σε πλήρη ισχύ. Άρα ξέρουν πώς θα
λειτουργήσουν.

Αυτό που κάνουµε τώρα είναι να κοιτάµε µε τους υγειονοµικούς
για να δούµε τι βελτιώσεις µπορούµε να κάνουµε στα πρωτόκολλα
αυτά, τι ευελιξία µπορούµε να προσφέρουµε στις επιχειρήσεις,
χωρίς να διακινδυνεύουµε στο ελάχιστο την υγειονοµική ασφάλεια
των εργαζοµένων, των τουριστών, αλλά και του ευρύτερου πλη-
θυσµού. Άρα να µην έχετε καµµία αµφιβολία. Οι επιχειρήσεις ξέ-
ρουν πώς θα λειτουργήσουν και µπορούν να το κάνουν και από
τώρα. 

Έχουµε ήδη συνεργαστεί όλο αυτό το διάστηµα, τις προηγού-
µενες εβδοµάδες, µε την υγειονοµική επιτροπή. Κάποια πρωτό-
κολλα έχουν οριστικοποιηθεί και τώρα πια είναι στο στάδιο να
βγουν και ως υπουργική απόφαση. Έχουν, όµως, δοθεί στην
αγορά, είναι σε γνώση των φορέων της αγοράς, των ξενοδόχων,
των τουριστικών γραφείων και των υπολοίπων και συνεπώς µπο-
ρούν από τώρα να υλοποιούνται και να προετοιµάζονται για τις
όποιες αλλαγές όπως είπα και βελτιώσεις. Και φυσικά µπορούν
στο επόµενο χρονικό διάστηµα να τις δουν και µε υπουργική από-
φαση που θα είναι µε ΦΕΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Τέθηκαν επτά ερωτήµατα. Η ερώ-
τηση είχε ένα ερώτηµα και εδώ τέθηκαν επτά. Οπότε θα ζητήσω
λίγο την ανοχή σας για να µπορέσουµε να απαντήσουµε σε όλα.
Είναι γνωστό ότι ο κόσµος ενδιαφέρεται πάρα πολύ.

Ανακοινώσαµε το σχέδιό µας και είµαστε η µόνη χώρα η οποία
τόσο ξεκάθαρα το ανακοίνωσε. Βρέθηκα σε µια σειρά από χώρες
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Οι περισσότερες από αυτές,
ουσιαστικά όλες εγώ θα σας έλεγα επί της ουσίας, είναι για τη Βό-
ρεια Ελλάδα. Είναι η Ρουµανία, είναι η Σερβία, είναι η επικοινωνία
µου µε τον Υπουργό Υγείας της Βόρειας Μακεδονίας, ώστε να
εξηγήσουµε το σχέδιό µας για το πώς θα ανοίξουµε και κυρίως
πώς αυτό θα µπορέσει να γίνει και από τα δικά µας σύνορα.

Άρα, σε πολύ αδρές γραµµές και µε τίτλους και βέβαια θα επα-
νέλθω στη δευτερολογία µου: Φυσικά και θα ανοίξουµε στις 14
Μαΐου. Ανοίγουµε µε ασφάλεια και παρά την κινδυνολογία. Και
είναι ευκαιρία τώρα στη δευτερολογία σας να σηκωθείτε και να
αποποιηθείτε όλων των εκκλήσεων σε πορείες και συγκεντρώσεις
που κάνετε ως ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα, οι οποίες εν-
τείνουν την αβεβαιότητα από τη µεριά σας για το πώς θα είναι η
υγειονοµική κατάσταση, ώστε να µπορέσουµε να υποδεχτούµε µε
ασφάλεια τουρίστες. 

Ανοίγουµε µε ένα σχέδιο πέντε σηµείων και άµυνας για το επό-
µενο χρονικό διάστηµα και µε τις προϋποθέσεις πριν έρθουν είτε
εµβολιασµού είτε αρνητικού τεστ και µε τον δειγµατοληπτικό
έλεγχο µε το σύστηµα EVA, το οποίο ήταν άκρως επιτυχηµένο και
για το οποίο έχουµε κερδίσει την διεθνή αναγνώριση, ώστε να εν-
τοπίζουµε τους ανθρώπους οι οποίοι είναι στα σύνορα θετικοί, µε
τα ξενοδοχεία αποµόνωσης, ώστε να µπορέσουµε να τους απο-
µονώνουµε, µε τον εµβολιασµό στον οποίο αναφερθήκατε και ο
οποίος θα γίνει µόλις ολοκληρωθεί ο εµβολιασµός των υγειονο-
µικά ευάλωτων συµπολιτών µας. 

Εκτός εάν προτείνετε -βλέπω και τον κ. Ξανθό- η χώρα µας να
εµβολιάσει τους εργαζόµενους στον τουρισµό πριν από ευάλω-
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τους. Δεν ξέρω αν αυτή είναι η θέση του κόµµατός σας. Πάντως
η Κυβέρνηση θα τους εµβολιάσει µόνον εφόσον έχει ολοκληρωθεί
-και αυτό θα µας το πει η υγειονοµική επιτροπή- ο εµβολιασµός
των ευάλωτων, για να σώσουµε όσο γίνεται περισσότερες ζωές
και για να ισχυροποιήσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που είναι
η πρώτη µας προτεραιότητα. 

Και, τέλος, θα ανοίξουµε µε την αυστηρή τήρηση των υγειονο-
µικών πρωτοκόλλων τα οποία κράτησαν και πέρσι ασφαλείς και
τους τουρίστες και τους συµπολίτες µας και φυσικά θα τους κρα-
τήσουν και φέτος µε τις προσαρµογές που θα κάνουµε. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, για τα
υπόλοιπα ερωτήµατα που τέθηκαν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Μά-

λαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά είναι πολύ εντυπωσιακό που θεω-

ρείτε ότι όλα πήγαν κατ’ ευχήν στην περσινή σεζόν. Εντυπωσιά-
ζοµαι! Τι να πω; Αν πραγµατικά θεωρείτε ότι οι εργαζόµενοι στον
τουριστικό κλάδο θα έχουν προλάβει µέχρι το τέλος της σεζόν να
εµβολιαστούν, είναι επίσης πάρα πολύ εντυπωσιακό και αισιόδοξο
από τη µεριά σας. Μακάρι να είναι και πραγµατικό.

Όµως, παρ’ όλα αυτά, εγώ θα ήθελα να επιµείνω ότι υπάρχουν
πολύ σηµαντικές τουριστικές επενδύσεις στη Χαλκιδική. Υπάρχουν
µικροµεσαίες επιχειρήσεις στη Χαλκιδική, υπάρχουν εργαζόµενοι,
υπάρχουν οικογένειες που αυτή τη στιγµή αγωνιούν και περιµέ-
νουν κάτι πολύ συγκεκριµένο και δεν µου λέτε κάτι πολύ συγκε-
κριµένο. Μου λέτε γενικώς αόριστα πράγµατα.

Θέλουµε, λοιπόν, να έχουµε µια δέσµευση την οποία είπατε, 14
Μαΐου, αλλά για την ώρα, αυτά που ακούν γενικότερα δεν τους
καθησυχάζουν. Αντιθέτως, τους ανησυχούν. Η τουριστική οικονο-
µία της Χαλκιδικής προσφέρει δισεκατοµµύρια ευρώ στην οικονο-
µία της Ελλάδας και αυτή τη στιγµή υπάρχουν πάρα πολλά
πράγµατα που είναι σε εκκρεµότητα. Θέλουµε συγκεκριµένα
πράγµατα. Υπάρχουν µεγάλες τουριστικές επενδύσεις οι οποίες
περιµένουν να σας ακούσουν για το πώς θα προχωρήσουν στις
προσλήψεις χιλιάδων εργαζοµένων. Υπάρχουν µικρά και µεσαία
καταλύµατα που περιµένουν να δουν πώς θα δουλέψουν και µε
ποιους τουρίστες. Υπάρχουν εργαζόµενοι που βρίσκονται στα
όρια της φτώχειας και αν δεν εργαστούν, κινδυνεύουν άµεσα να
µη µπορούν να αντεπεξέλθουν ούτε στις βασικές τους ανάγκες.
Υπάρχει µια ολόκληρη αλυσίδα της τουριστικής οικονοµίας που
θα καταρρεύσει και µαζί της θα καταρρεύσει και η οικονοµία της
χώρας. Η σεζόν αυτή πάει από το κακό στο χειρότερο. Δεν υπάρ-
χουν κρατήσεις.

Επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Ισχύει ότι πολλές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξετάζουν πολυήµερη καραντίνα
για τους πολίτες που θα έρθουν διακοπές στην Ελλάδα; Έχετε
κάνει κινήσεις για να αποτραπεί αυτό; Έχετε αναζητήσει συµµα-
χίες µε άλλες χώρες του Νότου της Ευρώπης; Έχετε συνεννοηθεί
µε τους τουριστικούς πράκτορες του εξωτερικού; Έχετε αναβαθ-
µίσει τα πρωτόκολλα λειτουργίας στις πύλες εισόδου της χώρας,
βλέπε Προµαχώνα πέρσι;

Και τέλος, αυτό το πράσινο πιστοποιητικό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης απαντήστε µας πότε ακριβώς θα είναι λειτουργικό, αφού
το διαφηµίζετε τόσο πολύ και αν τελικά αυτό λειτουργήσει, πώς
θα προλάβουµε την τουριστική περίοδο; Η Ευρώπη έχει εµβολιά-
σει στο 7% τους πολίτες της µέχρι σήµερα.

Ο φόβος, λοιπόν, των επαγγελµατιών του τουρισµού της Χαλ-
κιδικής -και θα ήθελα να κλείσω µε αυτό- είναι ότι η τουριστική πε-
ρίοδος θα συρρικνωθεί ακόµα περισσότερο σε σχέση µε πέρυσι,
ότι η τουριστική αγορά θα καταρρεύσει και ότι η διαχείρισή σας
στα οδικά σύνορα δεν θα βελτιωθεί, µε αποτέλεσµα να χαθεί πολύ
µεγάλος αριθµός τουριστών σε όλη τη βόρεια Ελλάδα.

Ως προς τον εσωτερικό τουρισµό, σας ρωτούν οι άνθρωποι
πότε θα µπορέσουν να ταξιδέψουν, διότι εδώ έχουµε το εξής πα-
ράδοξο: Τουριστικά ακίνητα, τα εξοχικά τους δηλαδή, βρίσκονται
παρατηµένα εδώ και έξι µήνες και οι ιδιοκτήτες δεν µπορούν να
πάνε να τα επισκεφτούν, να τα φροντίσουν, γιατί µπορεί και πολλοί
από αυτούς να τα νοικιάζουν. Πότε θα συµβεί αυτό και αν συµβεί
θα πρέπει να το γνωρίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα υπάρξει, λοιπόν, κάποια µέριµνα για την κίνηση του εσωτε-
ρικού τουρισµού; Θα αξιοποιήσετε τα εργαλεία που εσείς οι ίδιοι
διαφηµίζετε και λέτε όλα τα συναφή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ,
κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Θα ξεκινήσουµε ή θα καθόµαστε να κοι-
τάµε το υπερπέραν, αναµένοντας µε θρήνο την καταστροφή που
έρχεται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
Άκουσα µια κραυγή αγωνίας, άκουσα και κάποιες εκτιµήσεις ότι

η φετινή χρονιά θα πάει χειρότερα από την περσινή. Δικαίωµά σας
να υιοθετείτε τις πιο απαισιόδοξες εκτιµήσεις. Εδώ θα είµαστε να
τα συζητάµε. Και πέρσι εκτιµούσατε ότι 3 δισεκατοµµύρια θα ήταν
τα έσοδα. Τα έσοδα ήταν 40% περισσότερο από ό,τι είπατε τελικά,
4,3 δισεκατοµµύρια. Αρκετά; Όχι, αλλά και κάθε ευρώ σε µια τόσο
κρίσιµη στιγµή που πηγαίνει στο να γεµίσει το πιάτο του φαγητού
των παιδιών κάποιου εργαζοµένου στον τουρισµό είναι κάτι το
οποίο εµείς δεν µπορούµε να θεωρήσουµε αµελητέο.

Θέλω να χαιρετίσω, πρώτα από όλα, τον τόνο σας, γιατί είναι
πολύ διαφορετικός από τον περσινό. Η δυσφηµιστική συζήτηση
την οποία προσπαθούσατε όλο το προηγούµενο διάστηµα, πέρσι,
να κάνετε ευτυχώς δεν είχε αποτέλεσµα. Θέλω να πιστεύω ότι
αυτό δεν είναι µόνο προσωπική σας επιλογή, αλλά ότι θα είναι και
µια ευρύτερη και συνολικότερη επιλογή του κόµµατός σας.

Θα καλούσα, λοιπόν και συνολικότερα να συνταχθείτε µε τις
εκκλήσεις, ώστε και ο κάθε τελευταίος Έλληνας πολίτης να εµ-
βολιαστεί, διότι µόνο τότε, όταν εµβολιαστούν όλοι, θα µπορέ-
σουµε πράγµατι να βρούµε την ελευθερία να διώξουµε από πάνω
µας αυτό το άχθος το οποίο η πανδηµία έχει φορτώσει στις πλά-
τες µας.

Είµαι πάρα πολύ ξεκάθαρος. Σας λέω πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα. Με ρωτήσατε αν θα ανοίξουµε 14 Μαΐου. Σας το λέω.
Με ρωτάτε αν όλη η χώρα είναι ασφαλής και µου δίνετε εδώ µια
ευκαιρία, διότι µου είπατε για τη σηµασία της οικονοµίας της
Χαλκιδικής. Καλό θα είναι να ξεκαθαρίσουµε µια και καλή και ένα
ζήτηµα το οποίο το κατανοώ από πλευράς µικρο-γεωγραφικής
σκοπιµότητας περί των COVID-free προορισµών ή όχι. 

Το σχέδιο της χώρας µας είναι συνολικό για το άνοιγµα του
τουρισµού. Είναι προσεκτικό, είναι ισορροπηµένο και επιτρέπει
τον ασφαλή τουρισµό σε όλη τη χώρα. Η συζήτηση περί ενός νη-
σιού που για επιχειρησιακούς λόγους -είναι εδώ ο Υπουργός
Υγείας- το Υπουργείο Υγείας το εµβολιάζει διότι δεν µπορεί να
στέλνει το Λιµενικό κάθε µέρα ή κάθε δεύτερη µέρα για να κάνει
έναν-έναν τους εµβολιασµούς και το κάνει επιχειρησιακά, δεν
είναι συζήτηση για τον τουρισµό. Όλη η χώρα είναι ασφαλής και
δεν είµαστε εδώ για να λέει το ένα νησί «εγώ είµαι ασφαλής» και
το άλλο νησί «δεν είµαι» και να κάνουµε έναν τέτοιο εσωτερικό
ανταγωνισµό. Κάνω, λοιπόν, µια γενικότερη έκκληση να σταµα-
τήσει αυτή η αντιπαραγωγική κουβέντα.

Η χώρα όλη είναι ασφαλής και επιτέλους πρέπει και εσείς να
ενώσετε τις δυνάµεις σας µε την Κυβέρνηση, ώστε αυτή η αγω-
νία, την οποία άκουσα, να µην γίνει πραγµατικότητα. Θα ανοί-
ξουµε στις 14 Μαΐου. Θα ανοίξουµε όλες τις χερσαίες διαβάσεις,
ώστε να µην έχουµε τις δυσκολίες που είχαµε πέρσι.

Πέρσι ήταν µια πολεµική κατάσταση, στην οποία η χώρα δεν
είχε τις δυνάµεις να στελεχώσει όλες αυτές τις πύλες εισόδου
και ο έλεγχος ήταν πολύ πιο δύσκολος. Έπρεπε να το κάνουµε.
Πέρσι το κύµα -σας θυµίζω- χτύπησε τα Βαλκάνια τη στιγµή που
εµείς ανοίγαµε. Δεν έχουµε κανένα συµβόλαιο µε τον ιό. Δεν ξέ-
ρουµε πότε θα έρθει ακριβώς. Εάν τα Βαλκάνια έζησαν έξαρση
µέσα στον Ιούλιο και αυτό επιβάρυνε την υγειονοµική κατά-
σταση, το ιικό φορτίο που είχε η βόρεια Ελλάδα, αυτό δεν µπο-
ρούµε να το παραγνωρίσουµε. Δεν µπορεί το Υπουργείο Υγείας
να το παραγνωρίσει. Δεν µπορεί η υγειονοµική επιτροπή να το
παραγνωρίσει.
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Όµως φέτος έχουµε περισσότερα εργαλεία. Έχουµε την κα-
λύτερη γνώση, έχοντας συσσωρευµένη εµπειρία από πέρσι.
Έχουµε τα εµβόλια για τα οποία ξανακάνω έκκληση. Όλοι πρέπει
να πάµε να εµβολιαστούµε. Μόνο τα εµβόλια θα µπορέσουν να
αφαιρέσουν βάρος από το σύστηµα υγείας, να µειώσουν την πιο
επίπονη στατιστική, την πιο θλιβερή στατιστική που είναι οι θά-
νατοι της χώρας µας και φυσικά έχουµε και τα γρήγορα τεστ, τα
οποία µας κρατάνε πιο ασφαλείς.

Διότι όταν θα έχουµε τα γρήγορα τεστ στα αεροδρόµια, δεν
θα χρειάζεται εικοσιτέσσερις ώρες µετά να ψάχνουµε και να
τους παίρνουµε από ξενοδοχεία και να τους πηγαίνουµε σε ξε-
νοδοχεία αποµόνωσης, αλλά θα µπορούµε στα αεροδρόµια να
κάνουµε την αποµόνωση κατευθείαν και να είµαστε όλοι µας
πολύ πιο ασφαλείς. Ή αντίστοιχα εάν κάποιος έρθει µε το αυτο-
κίνητό του στα οδικά σύνορα θα µπορεί να γυρίσει πίσω στην πα-
τρίδα του εφόσον βρέθηκε κάποιος από την οικογένεια θετικός.

Έχουµε, λοιπόν, καλύτερα εργαλεία, τα αξιοποιούµε, δου-
λεύουµε ενεργά και εντατικά όλο το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα. Προφανώς συντονίζουµε πολλές υπηρεσίες οι οποίες
έχουν πάρα πολλά πράγµατα, έχουν να ασχοληθούν φυσικά µε
τη ΜΕΘ, µε τον εµβολιασµό, µε την αστυνόµευση των όποιων µέ-
τρων και περιορισµών που υπάρχουν τώρα. Παρ’ όλα αυτά η Κυ-
βέρνηση δίνει ενωµένη τις δυνάµεις της στο άνοιγµα του
τουρισµού, διότι είναι κρίσιµο.

Κλείνω µε αυτό. Αν είναι κάτι στο οποίο η χώρα κέρδισε πέρσι
είναι το ότι κράτησε αυτήν την ισορροπία. Ξέρουµε όλοι ότι αν
απαγορευτούν τα πάντα και οποιοδήποτε µετακίνηση από το
σπίτι µας, δεν θα µετακινείται ο ιός. Το ζήτηµα είναι, όµως, να
επιτρέψουµε στους ανθρώπους να επιβιώσουν και να το κάνουν
µε ασφάλεια και µε ισορροπία. Αυτό κάνει η χώρα και το κάνει
υπό την καθοδήγηση των αποφάσεων των ειδικών της υγειονο-
µικής επιτροπής. Θα συνεχίσουµε να το κάνουµε µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο.

Σας έδωσα πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις. Προφανώς οι
εσωτερικοί περιορισµοί θα αρθούν όταν η υγειονοµική επιτροπή
θεωρήσει ότι τα δεδοµένα το επιτρέπουν. Κλείνω λέγοντας ότι
ό,τι ισχύει για τους Έλληνες πολίτες, ισχύει και θα ισχύει και για
τους τουρίστες. 

Ακούω µια ολόκληρη παραφιλολογία ότι οι τουρίστες κυκλο-
φορούν, ενώ οι Έλληνες πολίτες δεν κυκλοφορούν. Είναι ψευ-
δέστατο! Είναι πιο µακριά από την αλήθεια απ’ όσο µπορεί κανείς
να βρεθεί. Οι τουρίστες και όποιοι τουρίστες έρχονται είναι απο-
µονωµένοι, δεν µπορούν να βγουν από τα σηµεία, όπως ακριβώς
ισχύει για κάθε Έλληνα πολίτη. Δεν θα έχουµε διακρίσεις ούτε
στους εµβολιασµένους, ούτε στους τουρίστες, ούτε σε κανέναν.
Δεν θα έχουµε εστιατόρια ανοιχτά µόνο για εµβολιασµένους. Η
χώρα έχει συγκεκριµένους κανόνες. Αυτοί τίθενται από την υγει-
ονοµική επιτροπή, από το Υπουργείο Υγείας και φυσικά τελικά
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, µετά από τις εισηγήσεις αυτές,
και ισχύουν για όλους, είτε είναι τουρίστες, είτε είναι Έλληνες
πολίτες. Kαι αυτό θα συνεχίσει να γίνεται για όλο το καλοκαίρι. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, να σας κάνω µια επισήµανση, που την κάνατε µόνος
σας. Όταν θα υπάρχουν εξήντα free-COVID νησιά, κανένας δεν
θα ψάχνει τη δικαιολογία στο εξωτερικό αν αυτό έγινε γιατί το
Υπουργείο Υγείας το έκανε ή όχι. Θα υπάρχει µια διαφήµιση. Ξέ-
ρετε ότι οι µηχανισµοί των δήµων και των νησιών είναι ξεχωριστοί
από τους δικούς σας. Θα δηµιουργήσει ένα πρόβληµα. Νοµίζω
ότι βάλατε πάρα πολύ σωστά την επισήµανση. Πάρα πολύ σωστά
τη θέσατε. Πρέπει να βρείτε λύση, γιατί διαφορετικά θα βρεθούν
περιοχές δύο διαφορετικών ταχυτήτων. Σκεφτείτε το. Θα το
βρείτε µπροστά σας. Ο κ. Μηταράκης είναι από τη Χίο και το νησί
θα είναι σε δεύτερη ταχύτητα από ένα νησί που θα είναι δίπλα.
Θέλει προσοχή. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Είναι προφανές ότι είναι µόνο επιχειρησιακοί οι λόγοι οι οποίοι
οδηγούν σε αυτού του είδους τα νησιά. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, επί της πραγµατικότητας δεν τίθεται θέµα ουσίας.
Είναι µικρά νησιά µε µικρό δυναµικό σε σχέση µε τις κλίνες που
θα µπορούσαν να επηρεάσουν τα πράγµατα. 

Τρίτον, είναι ο προγραµµατισµός του Υπουργείου Υγείας. Βέ-
βαια, υπάρχουν πολλοί αρµοδιότεροι εµού να τον περιγράψουν.
Θυµίζω ότι ήδη αυτές τις µέρες έχουµε ξεπεράσει τις πενήντα
χιλιάδες εµβολιαστικές δόσεις την ηµέρα. Είµαστε στις πενήντα
δυο µε πενήντα τρεις χιλιάδες µε τα νέα mega εµβολιαστικά κέν-
τρα. Η χώρα µας είναι στην πρωτοπορία της Ευρώπης µε τους
ευρωπαϊκούς περιορισµούς. Δεν θα απολογηθούµε εµείς για τα
όποια λάθη της Ευρώπης. Θα επιτραπεί στην αρχή, σχετικά, της
σεζόν να υπάρχει δυνατότητα εµβολιασµού σε όλες τις περιοχές
και σε όποιον θέλει, γιατί µέχρι κάποια στιγµή τον Ιούλιο θα
υπάρχουν εµβόλια για όποιον ενήλικα θέλει να τα κάνει. 

Συνεπώς, η σεζόν δεν θα χαθεί και καµµία χρονιά, αλλά µε
προτεραιοποίηση των εργαζόµενων του τουρισµού και µε την τα-
χύτητα ενεργοποίησης των υπολοίπων γραµµών άµυνας, όπως
τις χαρακτήρισα, όλοι οι τουρίστες -θέλω να το πω, να είναι ξε-
κάθαρο- όπου και να βρεθεί στη χώρα µας θα είναι το ίδιο ασφα-
λείς και πρέπει να νιώθουν το ίδιο ασφαλείς και µάλιστα πολύ πιο
ασφαλείς στις περισσότερες περιπτώσεις από τις χώρες τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε Υπουργέ. Ευχόµαστε όλοι εντός και εκτός της Αίθουσας
να πετύχετε τους στόχους. 

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 604/26-3-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς τον Υπουργό
Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη επίλυ-
σης των πολλών προβληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί µε τις
άδειες διαµονής µε ευθύνη του Υπουργείου». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η έλευση της πανδηµίας πριν από έναν χρόνο

και οι κυβερνητικές πολιτικές σε θέµατα που σχετίζονται µε τον
Κώδικα Μετανάστευσης έχουν επιφέρει σηµαντική επιδείνωση
του επιπέδου διαβίωσης των µεταναστών που ζουν µόνιµα και
νόµιµα στη χώρα, όπως βέβαια και της τεράστιας πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού. 

Το ελληνικό κράτος, αφού αφήνει πλήθος ανθρώπων σε µια
γκρίζα ζώνη, έρχεται µε απανωτές πρόχειρες παρατάσεις ληγµέ-
νων αδειών και χωρίς καµµία δυνατότητα ανανέωσης εδώ και
µήνες να δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα σε ανθρώπους, οι
οποίοι έχουν τις οικογένειές τους και τη ζωή τους εδώ, από την
αδυναµία να ταξιδέψουν στο εξωτερικό ή να γυρίσουν πίσω στην
Ελλάδα µέχρι τα καθηµερινά προβλήµατα στις συναλλαγές µε δη-
µόσιους και ιδιωτικούς φορείς, τις επαγγελµατικές τους δραστη-
ριότητες, την πρόσβασή τους στο δικαίωµα στην υγεία, την
κοινωνική πρόνοια και τις διαδικασίες ιθαγένειας και πολιτογρά-
φησης λόγω ακριβώς αυτής της απαράδεκτης άρνησης υπηρε-
σιών της πολιτείας να αποδεχτούν την παράταση ως ισοδύναµη
της ανανέωσης. Και αυτό έχει άµεση σύνδεση και µε την ελληνική
κοινωνία, η οποία αλληλεπιδρά, η οποία συνεργάζεται, προσλαµ-
βάνει εργάζεται µαζί ή συνυπάρχει µε τους ανθρώπους αυτούς.

Η πιο εξωφρενική, όµως, έκφανση αυτής της ολιγωρίας είναι
η αναστολή της δυνατότητας κατάθεσης άδειας για εξαιρετικούς
λόγους. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ανταποκρινόµενη στην κατάσταση, είχε
απλουστεύσει σε δύο στάδια τη διαδικασία. Ωστόσο, από τον
Μάρτιο του 2020 έως και πριν από δύο µήνες, δηλαδή για έναν
χρόνο, έχει παγώσει καθολικά για τις υπηρεσίες Αττικής και έχουν
ακυρωθεί όλα τα προγραµµατισµένα ραντεβού, ενώ ακόµα και σή-
µερα είναι αµφίβολο πότε θα ξεκινήσει οµαλά η δυνατότητα αυτή,
µε χιλιάδες εκκρεµή ηλεκτρονικά αιτήµατα που υπάρχουν. 

Επειδή η πρόσβαση στην άσκηση των δικαιωµάτων, όπως προ-
βλέπει ο Κώδικας Μετανάστευσης, πρέπει να είναι εξασφαλι-
σµένη, επειδή εντείνεται το αίσθηµα ανασφάλειας ανθρώπων που
διαµένουν επί πολλά χρόνια νοµίµως στη χώρα, επειδή η µεταχρο-
νολογηµένη άσκηση δικαιώµατος ισοδυναµεί µε παρακώλυση
στην άσκησή του και γίνεται µε κρατική ευθύνη και όχι µε υπαιτιό-
τητα των δικαιούχων και επειδή τώρα που µιλάµε άνθρωποι λόγω
αυτής της διαδικασίας συλλαµβάνονται, κρατούνται, ενδεχοµένως
απελαύνονται ή χάνουν βασικά δικαιώµατα και υπηρεσίες, ερωτά-
στε τα εξής: Πώς προτίθεστε να παρέµβετε, ώστε να αποκαταστα-
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θεί η πλήρης πρόσβαση των νοµίµως διαµενόντων στην ελληνική
επικράτεια µεταναστών στα δικαιώµατα που προβλέπει ο νόµος
και να παρακαµφθούν γραφειοκρατικά και διοικητικά εµπόδια από
την παράταση τίτλων διαµονής, κάτι που έχει άµεση σχέση µε την
ελληνική κοινωνία, όπως είπαµε; Και δεύτερον, ποια µέριµνα έχετε
λάβει, ώστε να αποκατασταθεί η πρόσβαση στην αίτηση για εξαι-
ρετικούς λόγους, που αριθµεί αυτήν τη στιγµή που µιλάµε δεκά-
δες χιλιάδες εκκρεµείς υποθέσεις;

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου. Γνωρίζουµε τις
υπουργικές αποφάσεις και φαντάζοµαι ότι θα αναφερθείτε για
τα προβλήµατα που υπάρχουν και εκεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ ειλικρινά για την ερώτησή σας. 
Μετά από δεκατέσσερις µήνες στο Υπουργείο Μετανάστευσης

και Ασύλου είναι η πρώτη φορά που συζητάµε στην Αίθουσα ένα
πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, που είναι η νόµιµη µετανάστευση.
Και αυτή η Κυβέρνηση προτάσσει την νόµιµη µετανάστευση ως
τον σωστό δρόµο για ανθρώπους να ταξιδεύουν και να εργάζον-
ται, να δουλεύουν και να µένουν µόνιµα σε άλλες χώρες, όταν
πληρούν προϋποθέσεις. Η χώρα µας είναι ανοιχτή στη νόµιµη
µετανάστευση και είναι και η κατεύθυνση που θέλουµε και εµείς
το νέο σύµφωνο µετανάστευσης και ασύλου να πάρει. 

Πάµε στο συγκεκριµένο ερώτηµα. Αναγνωρίζετε φαντάζοµαι
ότι η πανδηµία του COVID-19 κατέδειξε µε έναν εµφατικό τρόπο
τις αδυναµίες του παλαιότερου συστήµατος χορήγησης και ανα-
νέωσης αδειών διαµονής, που ισχύει στη χώρα µας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Δεν θα αναφερθώ στην προηγούµενη κυβέρνηση,
είναι κάτι πιο διαχρονικό, για να είµαστε δίκαιοι. Για το σύνολο
των διαδικασιών απαιτείται η φυσική παρουσία ενδιαφεροµένων
ή πληρεξουσίων δικηγόρων στις αρµόδιες υπηρεσίες και η συγ-
κέντρωση µεγάλου όγκου έγχαρτων δικαιολογητικών. 

Αυτήν τη στιγµή, η ανανέωση αφορά εκατόν εξήντα τέσσερις
χιλιάδες αιτήσεις που έχουν λήξει. Φαντάζεστε αυτήν τη στιγµή
εκατόν εξήντα τέσσερις χιλιάδες άτοµα να πάνε ουρά στις απο-
κεντρωµένες διοικήσεις της χώρας µας; Αυτό θα ήταν απολύτως
µη εφικτό στη σηµερινή συγκυρία. 

Επίσης, αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει και ένα τεχνικό θέµα, το
οποίο δεν έχει διορθωθεί. Δηλαδή, είναι άλλη η υπηρεσία αυτή
που λαµβάνει τις αιτήσεις, οι αποκεντρωµένες διοικήσεις, και
άλλο το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου που έχει την ευ-
θύνη έκδοσης αυτών των αποφάσεων. Αυτό είναι θέµα της διοί-
κησης που πρέπει να επιλυθεί.

Πάντως, αίσθηµα ανασφάλειας δεν υπάρχει στους νόµιµους
µετανάστες στη χώρα µας, καθώς είναι ξεκάθαρη η νοµοθετική
κατεύθυνση της Κυβέρνησης να δώσει παρατάσεις και ανανεώ-
σεις αυτοµάτως εκεί που η φυσική διαδικασία δεν µπορεί να ακο-
λουθήσει. Και βέβαια, οι υπηρεσίες που έχουν θέµατα στελέ-
χωσης, θέµατα τεχνολογίας, πρέπει να αντιµετωπίσουν ένα µε-
γάλο συσσωρευµένο όγκο αιτήσεων. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς πήραµε την πρωτοβουλία και ανανεώ-
σαµε µε υπουργική απόφαση, η οποία δηµοσιεύθηκε στις 30
Μαρτίου του 2021, τις άδειες διαµονής που λήγουν, έληξαν ή θα
έληγαν τους επόµενους µήνες µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2021.
Από εκεί και πέρα, το µεγάλο στοίχηµα είναι η ψηφιοποίηση της
διαδικασίας, γιατί µε τις εκατόν εξήντα τέσσερις χιλιάδες αιτή-
σεις, συν αυτές που θα αρχίσουν να λήγουν το 2022, αντιλαµβά-
νεστε και πάλι ότι θα έχουµε το ίδιο πρόβληµα.

Ξεκινάµε, λοιπόν, και θα σας καταθέσω στα Πρακτικά την
υπουργική απόφαση µε ηµεροµηνία 31 Μαρτίου, σύµφωνα µε
την οποία πλέον υποβάλλονται ηλεκτρονικά οι αιτήσεις για χο-
ρήγηση άδειας διαµονής για εξαιρετικούς λόγους. Πρόκειται, δη-
λαδή. για την περίπτωση που αναφέρατε στην ερώτησή σας. 

Θα γίνεται, λοιπόν, ηλεκτρονικά η υποβολή και µάλιστα µε τα
νέα συστήµατα, τα οποία θα λειτουργήσουν µέχρι το τέλος του
έτους. Ο στόχος είναι όλες οι αιτήσεις για ανανέωση ή και για
έκδοση αδειών διαµονής να γίνεται ηλεκτρονικά και η αυτοπρό-

σωπη παρουσία να είναι περιορισµένη µόνο για τη λήψη βιοµε-
τρικών ή για περιπτώσεις όπου απαιτείται από τον νόµο ή από
τον έλεγχο περαιτέρω διευκρινίσεις. 

Θα πω ένα τελευταίο θέµα, για να µην υπερβώ το χρόνο. Στις
ανανεώσεις που δίνουµε υπάρχει µια καινοτοµία. Ο κάθε νόµιµος
µετανάστης έχει πλέον µόνος του τη δυνατότητα δηµιουργίας
ατοµικού ηλεκτρονικού λογαριασµού στην πλατφόρµα «Migra-
tion.gov.gr» και θα λάβει εξατοµικευµένη βεβαίωση παράτασης,
η οποία αποτελεί νόµιµο έγγραφο που του δίνει όλα τα δικαιώ-
µατα που θα είχε µε την ανανεωµένη κάρτα, και να ταξιδέψει και
να εργάζεται και να απευθύνεται στις αρχές. Άρα, έχουµε λύσει
µε την ψηφιακή τεχνολογία αυτήν την αβεβαιότητα που είπατε
στην ερώτησή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Παναγιώτης (Νότης) Μηταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτήν την απάντηση που δίνετε και θα κατα-

θέσετε και στα Πρακτικά καλό είναι να την πείτε και στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, για να µπορέσει να υπάρξει µια αρµονία και
µια ενότητα στην εφαρµογή του νόµου, διότι εσείς βγάλατε την
παράταση µετά από και τις δικές µας πιέσεις από την πρώτη
στιγµή, αλλά το Υπουργείο Εσωτερικών σε πολλές περιπτώσεις
και οι υπηρεσίες του δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα στους
νόµιµους µετανάστες. Γι’ αυτό ερχόµαστε και κάνουµε την ερώ-
τηση και το ξέρουν όλοι όσοι λειτουργούν στη δηµόσια διοίκηση
αυτού του κλάδου.

Άρα, κοιτάξτε πώς θα εναρµονίσετε τα συστήµατα και πώς θα
διασταυρώνονται τα στοιχεία. Υπάρχουν περιπτώσεις ανθρώπων
σε πρεσβείες που έµειναν εκεί και δεν µπορούσαν να ταξιδέψουν
λόγω αυτών των καταστάσεων. Υπάρχουν περιπτώσεις ανθρώ-
πων, οι οποίοι δεν µπορούσαν να πάρουν ένα επίδοµα ή να πάνε
στο νοσοκοµείο γι’ αυτόν τον λόγο. Δεν ερχόµαστε τυχαία στη
Βουλή να φέρουµε το θέµα. Υπάρχουν περιπτώσεις όπου άνθρω-
ποι δεν µπορούσαν να ανοίξουν µια µικροµεσαία επιχείρηση για
αυτόν τον λόγο, διότι είχαν πάρει την παράταση, αλλά δεν ανα-
γνωριζόταν από τις υπηρεσίες. 

Δείτε, λοιπόν, αυτά τα πολύ σοβαρά θέµατα, τα οποία αφο-
ρούν την αλυσίδα όσων βρίσκονται στη χώρα. 

Και, βέβαια, είπατε «εµείς δεν είπαµε ότι θα πρέπει να είναι αυ-
τοπρόσωπη παρουσία». Είναι, όµως, πρωτοφανής ανικανότητα
επί έναν χρόνο να µην λειτουργεί το σύστηµα. Μιλάτε για ψη-
φιακή επανάσταση και ψηφιακό µετασχηµατισµό και δεν µπο-
ρούν οι άνθρωποι εδώ και έναν χρόνο να καταθέσουν άδειες
διαµονής. Προφανώς και έχει µπλοκάρει το σύστηµα τώρα, αφού
δεν υπήρχε αυτή η δυνατότητα.

Βέβαια, µε την υπουργική απόφαση ξεκινάει η ηλεκτρονική κα-
τάθεση εξαιρετικών λόγων από 15 Απριλίου. Είστε προετοιµα-
σµένοι γι’ αυτό; Γιατί στην ιθαγένεια δεν ήσασταν. Εκτυλίσσονται
τραγικές καταστάσεις στις Διευθύνσεις Ιθαγένειας των νοµών.
Θα είναι λειτουργικό το σύστηµα ή θα δηµιουργεί εµπόδια; Είστε
σίγουροι ότι δεν θα µπλοκάρει από τον όγκο των αιτήσεων; Άλλα
λένε οι εργαζόµενοι εκεί, οι οποίοι προφανώς θέλουν ενίσχυση
και ζητούν και προσλήψεις. Έπρεπε να κάνουµε κι εµείς περισ-
σότερες προσλήψεις, για να τα λέµε όλα. 

Όταν λέτε στην υπουργική απόφαση ότι η βεβαίωση κατάθε-
σης, δηλαδή η λευκή βεβαίωση για αναβολή αποµάκρυνσης µπο-
ρεί να εκδίδεται ως και τρεις µήνες µετά έχετε συνειδητοποιήσει
ότι αφήνετε ανθρώπους απροστάτευτους για ένα τρίµηνο ή και
παραπάνω χωρίς αποδεικτικά σε περίπτωση ελέγχου από την
Αστυνοµία ή για την άσκηση βασικών δικαιωµάτων ή συναλλα-
γών; Μιλάµε για ανθρώπινες ζωές, δεν µιλάµε για αριθµούς και
υπουργικές αποφάσεις εδώ πέρα. Και πώς εφαρµόζεται στην
πράξη αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Χρειάζεται αναβάθµιση των υποδοµών, χρειάζεται συνεργασία
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µε τους δήµους κατά τόπους, χρειάζονται παρεµβάσεις και σε
τεχνολογικό επίπεδο. Χρειάζεται, όµως, και κάτι άλλο, κύριε
Υπουργέ και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Χρειάζεται να αντι-
ληφθούµε ότι πρέπει να πάµε κατά προτεραιότητα. Και επειδή
το είπατε αυτό, επειδή θα κουβεντιάσουµε και το σύµφωνο µε-
τανάστευσης και πώς ζητάτε εσείς νόµιµες διόδους και αν γίνεται
η χώρα αποθήκη ψυχών, όλα αυτά θα τα πούµε όταν έρθει η ώρα
και τα έχουµε πει, αλλά πρέπει να δούµε και αν θέλετε κοινωνίες
συµπερίληψης, συνοχής και ένταξης. Γιατί µε αυτές τις πολιτικές
µόνο το αντίθετο κάνετε. Υπάρχουν πολλαπλά οφέλη απ’ αυτές
τις πολιτικές και έχει αποδειχθεί και στην Ευρώπη. 

Άρα, λοιπόν, σας καλούµε άµεσα να λύσετε αυτά τα ζητήµατα
και τα πρακτικά και τα γραφειοκρατικά και τα διοικητικά, αλλά
και να σταµατήσετε υπό το κράτος ιδεοληψιών και υπό το κράτος
ικανοποίησης συγκεκριµένων ακροατηρίων να τορπιλίζετε νό-
µιµα δικαιώµατα ακόµα και αυτών που µένουν στη χώρα χρόνια
και να δηµιουργείτε πρόβληµα τόσο στην ελληνική κοινωνία και
την καθηµερινότητα της, αλλά και να προσβάλλετε την εικόνα
της χώρας µε αυτήν την κατάσταση. Δώστε άµεσα λύση και µην
τα παρουσιάζετε ότι όλα γίνονται καλώς, γιατί δεν γίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κύριε συνάδελφε, επαναλαµβάνω ότι η νόµιµη µετανά-
στευση µε κανόνες αποτελεί κάτι θετικό για τη χώρα και η
Κυβέρνηση πρόσφατα σ’ αυτήν την Αίθουσα νοµοθέτησε και την
ειδική διαδικασία για τη µετάκληση εργατών γης, µια απαίτηση
που υπήρχε από την ελληνική κοινωνία για να καλύψει ανάγκες
στην αγορά εργασίας.

Για θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών αντιλαµβάνεστε ότι
δεν µπορώ να σας απαντήσω εγώ, δεν έχω την απαραίτητη
γνώση. Φαντάζοµαι ότι θα απευθύνετε µια σχετική ερώτηση στο
Υπουργείο των Εσωτερικών.

Ως προς το θέµα της ψηφιακής πλατφόρµας, λειτουργεί εδώ
και πάρα πολλούς µήνες, ώστε να δίνει εξατοµικευµένους λογα-
ριασµούς, να µπορεί να υπάρχει δυνατότητα ραντεβού µε τις
αποκεντρωµένες διοικήσεις, µε τους περιορισµούς φυσικά που
υπάρχουν σε µία εποχή πανδηµίας. 

Είναι µεγάλη επανάσταση η αυτοµατοποιηµένη προσωπική
ανανέωση της άδειας παραµονής και έτσι αυτοί οι εκατόν εξήντα
τέσσερις χιλιάδες νόµιµοι µετανάστες που επηρεάζονται από την
πρόσφατη υπουργική απόφαση παράτασης θα µπορέσουν να εκ-
δώσουν µόνοι τους, χωρίς καµµία αναµονή και χωρίς κανένα κό-
στος, το ατοµικό πιστοποιητικό παράτασης, που αυτό, κύριε
συνάδελφε, πρέπει να τους δώσει όλα τα δικαιώµατα πρόσβασης
που θέσατε ως ερωτήµατα στη δευτερολογία σας. Είναι η πρό-
σβαση στην υγεία, είναι η πρόσβαση στο κράτος, είναι η πρό-
φαση σε υπηρεσίες, είναι η δυνατότητα να ταξιδέψεις.
Γνωρίζουµε από πάρα πολλές περιπτώσεις ότι δεν υπήρξε πρό-
βληµα σε ταξίδια νόµιµων µεταναστών, όταν χρησιµοποίησαν την
ταυτότητα της άδειας παραµονής που έχουν, τη ληγµένη, µε την
προσωποποιηµένη απόφαση παράτασης. 

Νοµίζω ότι η λύση στην αντιµετώπιση όλων αυτών των γραφει-
οκρατικών προβληµάτων είναι η λειτουργία της νέας ψηφιακής
πλατφόρµας για την αποδοχή πλέον αιτήσεων, η οποία εγκαινιά-
ζεται στις 15 Απριλίου. 

Όλα, λοιπόν, τα θέµατα του ψηφιακού µετασχηµατισµού της
νόµιµης µετανάστευσης, που συζητούνται εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, το 2021 γίνονται πράξη. Το µήνυµα, όµως, που θέλω να
στείλω είναι ότι σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει κανείς να έχει
ανασφάλεια από την καθυστέρηση της ανανέωσης αδειών πα-
ραµονής γι’ αυτούς που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις,
καθώς η πανδηµία αντιµετωπίζεται και µε παρατάσεις και µε νέα
τεχνολογία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 613/28-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Παρατεταµένη στρεβλή λειτουρ-

γία του Μητρώου Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων». 
Έχετε και ρίζες από τη Χίο, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Βεβαίως, και από τα Ψαρά. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Είµαστε πατριώτες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-

µίνη, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα έχετε, φαντάζοµαι,

υπ’ όψιν σας µία διεξοδική έρευνα που δηµοσιεύθηκε στο έγκυρο
blog «Insider.gr» και υπογράφεται από την κ. Ελίζα Τριανταφύλ-
λου. Επιγράφεται το ρεπορτάζ «Ουρανοκατέβατες ΜΚΟ και ορ-
γανώσεις-«φαντάσµατα» στο Μητρώο Μηταράκη». 

Πραγµατικά, εδώ διαπιστώνουµε ότι τελικά όλος αυτός ο θό-
ρυβος, τον οποίον κάνατε µε τα µητρώα ΜΚΟ, ότι θα πρέπει να
είναι πιστοποιηµένες και ότι θα πρέπει να είναι αξιόπιστες, τελικά
ήταν ποµφόλυγες και φτάνετε ουσιαστικά εσείς να δίνετε χρή-
µατα σε ΜΚΟ, οι οποίες δεν είναι εγγεγραµµένες σ’ αυτό το φο-
βερό µητρώο. Είχατε πει τότε ότι θα βάλετε τάξη στο ξέφραγο
αµπέλι. 

Η πρώτη µας κρούση έγινε µε την περίφηµη «HopeLand».
Τώρα το ρεπορτάζ βγάζει και άλλες, βγάζει τη ΜΚΟ «Δράσεις
κοινωνικής αλληλεγγύης». Ας δούµε λίγο τις ηµεροµηνίες. Οι κύ-
ριοι αυτοί είναι τελείως άσχετοι µε οτιδήποτε αφορά σε πρόσφυ-
γες, άσυλο, ασυνόδευτους ανηλίκους, τα πάντα. Στις αρχές
Αυγούστου έκαναν αίτηση να µπουν στο µητρώο µε αυτό το βιο-
γραφικό. Στις 29 Σεπτεµβρίου κάνουν αίτηση συµµετοχής στην
«ΕΣΤΙΑ» και µόλις στις 25 Νοεµβρίου του 2021 κάνουν τις προ-
σθήκες για µετανάστες κ.λπ. στο καταστατικό τους. Ως πιστο-
ποιητικό ISO που απαιτείται, προσκόµισαν παροχή υπηρεσιών
εξωραϊστικού σωµατείου και υπηρεσίες οργάνωσης πολιτιστικών
και επιστηµονικών εκδηλώσεων. Αυτά τα επισηµαίνει στο πρα-
κτικό της η υπηρεσιακή επιτροπή, δηλαδή ότι δεν έχουν δει δρά-
σεις και απολογισµό έργου δύο ετών, ότι δεν έχουν υλοποιήσει
τίποτα και ότι δεν υπάρχει αποδοτικότητα δράσεων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Γιατί αυτοί ενεγράφησαν στο µητρώο τελικά; Γιατί παίρνουν
λεφτά αυτοί οι άνθρωποι, ενώ στερούνται παντελώς της διετούς
εµπειρίας που απαιτείται, και µε βάση αυτόν τον όρο αποκλείσατε
έγκυρες µη κυβερνητικές οργανώσεις από τη χρηµατοδότηση; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι ότι έχετε µια

ιδιαίτερη ευαισθησία στο θέµα των ΜΚΟ και είναι απόλυτα σε-
βαστό. Είναι βασικό θέµα του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Και
φαντάζοµαι ότι είναι ένας χώρος που τον γνωρίζετε, ίσως και κα-
λύτερα από µένα, λόγω των πολλών ετών στα οποία είχατε ασχο-
ληθεί στον Δήµο Αθηναίων σε µια πολύ δύσκολη εποχή για το
µεταναστευτικό. 

Να ξεκαθαρίσω κάτι. Ο στόχος του µητρώου στελεχών ήταν
πράγµατι να µπει µια τάξη σε ένα θολό τοπίο και προηγούµενη
πρωτοβουλία είχε κάνει και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε τον Προ-
εδρεύοντα σήµερα, ο οποίος γνωρίζει πολύ καλά τις προσπά-
θειες που είχαν γίνει. Στόχος ήταν να πιστοποιήσουµε οργα-
νώσεις και να πιστοποιήσουµε και φυσικά πρόσωπα τα οποία λει-
τουργούν στο πεδίο. 

Είναι ένα θέµα που τους τελευταίους µήνες υπήρξε µια ιδιαί-
τερη ευαισθησία της ελληνικής κοινωνίας να έχουµε µια καλή ει-
κόνα για το ποιοι είναι αυτοί στους οποίους δίνεται η δυνατότητα
να προσεγγίσουν ευάλωτους πληθυσµούς, όπως είναι οι πρό-
σφυγες. Και νοµίζω, αν θέλετε, είναι και µια αφορµή για πολλές
οργανώσεις που υπήρχαν για χρόνια -ακολουθώντας κανόνες πι-
στοποίησης ποιότητας, παραδείγµατος χάριν, που είναι ένα διε-
θνές πιστοποιητικό, δεν είναι κάτι ελληνικό- να οργανωθούν
καλύτερα. 

Βέβαια, το Μητρώο ΜΚΟ, το οποίο δηµιουργήθηκε το 2002 σε
µια εποχή που έτρεχαν προγράµµατα, όπως έτρεχε το πρό-
γραµµα «ΕΣΤΙΑ», σε καµµία περίπτωση δεν µπορούσε να ήταν
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εργαλείο παρέµβασης, ούτε θα επιτρεπόταν να ήταν, σε προ-
σκλήσεις της διαχειριστικής αρχής. Δεν είναι ένα εργαλείο στρέ-
βλωσης του ανταγωνισµού βάζοντας ανυπέρβλητα εµπόδια,
ειδικά σε ΜΚΟ που είναι ήδη στο µητρώο και ήθελαν να συνεχί-
σουν στο πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ». Καµµία δεν εµποδίστηκε από την
εγγραφή της στο Μητρώο ΜΚΟ. Αν γινόταν κάτι τέτοιο, θα είχε
αποστολή τον αποκλεισµό νέων εταίρων και νέων παροχών. 

Δεν είναι συντεχνία οι ΜΚΟ. Δεν είναι ένας χώρος η «Κοινωνία
των Πολιτών» που έχουν δικαίωµα πρόσβασης µόνο αυτοί που
το σκέφτηκαν πριν πολλά χρόνια και σήµερα δεν έχουν το νόµιµο
δικαίωµα του συνεταιρίζεσθαι οι νέοι πάροχοι. Και γι’ αυτό είχαµε
λάβει και µια σχετική επιστολή θέλω να σας πω από τους ειδι-
κούς εισηγητές ανθρωπίνων δικαιωµάτων των Ηνωµένων Εθνών,
οι οποίοι είπαν «σε καµµία περίπτωση δεν µπορείτε να περιορί-
σετε το δικαίωµα δηµιουργίας νέων οργανώσεων µε τεχνητούς
κανόνες». 

Ως προς το θέµα του προγράµµατος «ΕΣΤΙΑ», θέλω να σας θυ-
µίσω το εξής. Η Κυβέρνηση παρέλαβε το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» το
2020 από την Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ. Εκείνη τη στιγµή εµείς
επιλέξαµε και είχαµε δεχτεί ερωτήσεις και από τον ΣΥΡΙΖΑ -είναι
εδώ ο κ. Ψυχογιός, θα το θυµάται καλά- γιατί, πρώτον, µειώσαµε
τις τιµές µονάδος και δεύτερον βάλαµε -κατά τις ΜΚΟ- σκληρούς
κανόνες ως προς την υποχρέωσή τους να εκκενώνουν τα διαµε-
ρίσµατα απ’ αυτούς πλέον που δεν ήταν δικαιούχοι. Ως αποτέ-
λεσµα αυτών των νέων όρων υπήρξε ένα κλίµα το καλοκαίρι του
2020 ότι πολλοί πάροχοι θα αποχωρήσουν. Και πράγµατι, κάποιοι
πάροχοι αποχώρησαν -γνωστοί πάροχοι- οι οποίοι δεν άντεχαν,
δεν ήθελαν να αντιµετωπίσουν τις νέες τιµές. 

Ανοίξαµε, λοιπόν, την πρόσκληση, όχι µόνο σε ΜΚΟ. Την ανοί-
ξαµε και στον ιδιωτικό τοµέα. Μπορούσαν να µπουν ιδιωτικές
εταιρείες οι οποίες δεν θα είχαν κανόνα εγγραφής σε µητρώο,
στη συγκεκριµένη τιµή που δίναµε, µε την ποιότητα που απαι-
τούσε η υπουργική απόφαση και στα διαµερίσµατα και στις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες. Και θέλω να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι
δεχθήκαµε όλες τις αιτήσεις που υποβλήθησαν. Δεν κόπηκε κα-
νείς από το «ΕΣΤΙΑ». 

Άρα, σε καµµία περίπτωση σ’ αυτούς τους είκοσι πέντε παρό-
χους που είναι τώρα, που µας δίνουν είκοσι πέντε χιλιάδες κρε-
βάτια ανθρώπων οι οποίοι δεν κοιµούνται σε δοµές, αλλά
κοιµούνται σε αξιοπρεπείς συνθήκες, δεν έγινε καµµία µα καµµία
επιλογή. Και γι’ αυτό, αν θέλετε, χαλαρώσαµε κάποια στιγµή τον
κανόνα ότι µπορούσες να µπεις χωρίς να έχεις γραφτεί, για να
µην αποκλείσουµε κάποιον, γιατί µετά που σου έλεγε ότι κάνουµε
συντεχνία. Σταθερή τιµή, ανοιχτή για όλους. Όσοι είχαν και ήθε-
λαν µπήκαν. Κανείς δεν κόπηκε. 

Κατά συνέπεια, η ουσία των πραγµάτων είναι ότι το µητρώο
λειτουργεί γι’ αυτό πρέπει να λειτουργήσει, αλλά όχι για να απο-
κλείσει και να δηµιουργήσει συντεχνία. Γιατί αν δηµιουργούσαµε
συντεχνία, θα έπρεπε να αυξήσουµε τις τιµές και θα έπρεπε να
πληρώσουµε περισσότερα λεφτά σε αυτούς που ήταν ήδη στο
πρόγραµµα για τα ίδια κρεβάτια. Και δεν το κάναµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Καµίνη, έχετε τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν περίµενα ότι θα έρ-
θετε εδώ ουσιαστικά χωρίς κανένα επιχείρηµα.

Ποιος µίλησε για συντεχνία εδώ πέρα; Εδώ ετέθη το ζήτηµα -
από εσάς πρώτα- ότι θα πρέπει όποιοι συµµετέχουν στο έργο
των ΜΚΟ να αποδεικνύουν αξιοπιστία, εµπειρία, αποτελεσµατι-
κότητα κ.λπ.. Δεν σας είπαµε εµείς να πάρετε αυτούς και να µην
πάρετε εκείνους. Σας είπαµε ότι αφού ήσασταν διατεθειµένοι να
βάλετε τάξη, όπως λέγατε, να την τηρήσετε. Και τώρα µαθαί-
νουµε ότι αυτό το φοβερό µητρώο, το οποίο ετέθη ουσιαστικά
για να θέσει όρους αξιοπιστίας και προβλέπει ISO, προβλέπει εµ-
πειρίες, προβλέπει υπηρεσιακή επιτροπή που εισηγείται, προβλέ-
πει µετά τριµελή επιτροπή και µετά το γενικό γραµµατέα που
αποφασίζει, ουσιαστικά δεν χρησιµεύει σε τίποτα. 

Τι διαπιστώνουµε; Ότι τον όρο «εγγραφή» τον παρακάµπτετε.
Αυτό, ουσιαστικά, που κάνετε, είναι το εξής: Παίρνετε µία πρώτη
αίτηση και βλέπετε αν πληρούνται κάποιες στοιχειώδεις προϋπο-
θέσεις -αυτό το αποκαλείτε «πρώτη εγγραφή»- αρχίζετε και εκτα-
µιεύετε χρήµατα και τα δίνετε σε ΜΚΟ, οι οποίες δεν έχουν

εγγραφεί, αλλά απλώς έχουν περάσει από αυτή την πολύ χοντρή
κρησάρα της πρώτης ανεπίσηµης, ανύπαρκτης τυπικά, εγγρα-
φής και στην ουσία µετά, όταν παρέλθει το πλήρωµα του χρόνου,
τους εγγράφετε πλήρως αφού τους έχετε πληρώσει. 

Το ρεπορτάζ είναι αποκαλυπτικό. Στο θέµα των «Νέων Ηπεί-
ρου» το λέει ο ίδιος ο υπεύθυνος, ο Πρόεδρος. Λέει ότι ουσια-
στικά υπάρχει µία πρώτη φάση, η εγγραφή και µετά έρχεται η
δεύτερη φάση. 

Έτσι, το ότι υπάρχει αίτηση απλή ισοδυναµεί µε εγγραφή, το
οποίο σηµαίνει ότι η εξεταζόµενη ΜΚΟ φαίνεται να εκπληρώνει
όλα τα κριτήρια. Όµως, εγγραφή δεν υπάρχει. Προεξοφλείται
απλώς όχι µόνο η θετική αξιολόγηση της τριµελούς επιτροπής
που διορίζεται, αλλά και η απόφαση που µε διακριτική ευχέρεια
έρχεται µετά να λάβει ο Ειδικός Γραµµατέας Συντονισµού Συ-
ναρµόδιων Φορέων. Και εδώ λέµε ότι αυτή η συγκεκριµένη ΜΚΟ
πήρε πάνω από 2.000.000 ως δεύτερη χρηµατοδότηση, χωρίς,
ουσιαστικά, να πληρείται η βασική προϋπόθεση της εγγραφής
στο µητρώο. 

Ουδείς αναφέρεται σε συντεχνίες. Μην πάτε να τοποθετήσετε
τη συζήτηση σε άλλο επίπεδο. Τους αυστηρούς όρους υποτίθε-
ται ότι τους θέσατε για να παραπλανήσετε την κοινή γνώµη και
έρχεστε και πληρώνετε ανθρώπους οι οποίοι σας εµφανίζουν
ISO ότι διοργάνωναν πολιτιστικές εκδηλώσεις και δεξιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κύριε συνάδελφε, όταν κάποιος ανεβάζει τους τόνους, ση-
µαίνει ότι µάλλον πείστηκε από τα επιχειρήµατα της
πρωτολογίας και ψάχνει να κάνει δευτερολογία. Η πραγµατικό-
τητα είναι ότι το Μητρώο ΜΚΟ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Να µην υποτιµάτε τη νοηµοσύνη µας.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Το πρόγραµµα «EΣTIA», το οποίο λειτουργεί από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, θέτει συγκεκριµένους κανόνες για τα προϊόντα
που αγοράζει. Το πρόγραµµα EΣTIA δεν είναι ένα πρόγραµµα
επιχορήγησης ΜΚΟ. Είναι ένα πρόγραµµα αγοράς από το ελλη-
νικό δηµόσιο υπηρεσιών στέγασης, διερµηνείας και κοινωνικής
λειτουργίας. Η εφαρµογή των κανόνων που διέπουν την αγορά
των προϊόντων, είναι δεδοµένη, γιατί η Διαχειριστική Αρχή στην
πληρωµή όλων αυτών των προϊόντων εξασφαλίζει και επιβεβαι-
ώνει ότι τα προϊόντα που αγόρασε το δηµόσιο ανταποκρίνονται
στις προϋποθέσεις «στέγαση», «διερµηνεία», «κοινωνική λειτουρ-
γία» που θέτει η Διαχειριστική Αρχή. Άρα, όλες οι πληρωµές που
γίνονται από τη Διαχειριστική Αρχή γίνονται για την αγορά προ-
ϊόντων του προγράµµατος «EΣTIA», που ανταποκρίνονται στην
πρόσκληση.

Από εκεί και πέρα, στο Μητρώο ΜΚΟ έχουν εγγραφεί αυτή τη
στιγµή τριάντα τέσσερις οργανώσεις. Εκκρεµούν σε δεύτερο
γύρο εβδοµήντα µία οργανώσεις. Έχουµε είκοσι πέντε παρόχους
του «EΣTIA». Επιβεβαιώνω ότι από τους είκοσι πέντε οι δύο -ο
ένας είναι που αναφέρατε και µία άλλη οργάνωση η οποία λει-
τουργεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια- δεν έχουν ολοκληρώσει την
εγγραφή τους. Έγινε µία επιλογή από το Υπουργείο Μετανά-
στευσης και Ασύλου το καλοκαίρι του 2020 να δώσουµε προτε-
ραιότητα στο να υπάρχουν τα απαραίτητα κρεβάτια, ανταπο-
κρινόµενοι και σε αυτό που η αντιπολίτευση τότε έλεγε, να υπάρ-
ξει µια οµαλή µετάβαση, και δύο οργανώσεις δεν έχουν ολοκλη-
ρώσει την εγγραφή.

Αυτό δεν έχω πρόβληµα να το παραδεχτώ. Όµως, θέλω να το
υποστηρίξω ως πολιτική επιλογή, εξασφαλίζοντας το δηµόσιο
στην ποιότητα των προϊόντων που παρέλαβε γιατί αυτή είναι ανε-
ξάρτητη από την εγγραφή και να προτάξω την ανάγκη το πρό-
γραµµα να κάνει µια οµαλή µετάβαση -και την έκανε τελικά- µε
είκοσι πέντε παρόχους αυτήν τη στιγµή και να έχει είκοσι πέντε
χιλιάδες κρεβάτια. 

Οι οργανώσεις αυτές είναι στη διαδικασία ολοκλήρωσης
αυτής της εγγραφής. Η µία είναι αυτή που αναφέρατε εσείς. Μία
άλλη που έχετε αναφέρει στην ερώτησή σας, δεν έχει υποβάλλει
αίτηση να µπει σε κάποιο πρόγραµµα, άρα απλώς εκκρεµεί η εγ-
γραφή της για άλλους στόχους δικούς της.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μίλησαν τώρα δύο άν-
θρωποι που το πρόγραµµα «EΣTIA» το ξέρουν πάρα πολύ καλά.
Ο κ. Καµίνης το γνωρίζει ιδιαίτερα και σαν δήµαρχος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Εσείς πρώτα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει εµείς εξασφαλί-

σαµε, η Ύπατη Αρµοστεία και τώρα ο κ. Μηταράκης. Είναι πάρα
πολύ καλό που συνεχίζεται αυτό το πρόγραµµα.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 603/24-3-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Απόλυση µέσω µη ανανέωσης σύµβασης του συνδικα-
λιστή γιατρού Κώστα Καταραχιά».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, κ. Βασίλειος
Κοντοζαµάνης.

Ορίστε, κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η σπουδή την οποία δείξατε, έχει

καταστήσει ανεπίκαιρη την ερώτηση. Τα δύο ερωτήµατα που τί-
θενται, δηλαδή το αν θα παρατείνετε τη θητεία του συναδέλφου,
Κώστα Καταραχιά, και το εάν θα αποτρέψετε να υπάρξει µία από-
λυση συνδικαλιστή νοσοκοµειακού γιατρού στο ΕΣΥ, τα απαντή-
σατε διά της απολύσεως.

Στις 31-3 έληξε η τρίµηνη µετακίνηση –που ήταν εκδικητικού
χαρακτήρα αυτή η µετακίνηση- του εν λόγω νοσοκοµειακού για-
τρού στο νοσοκοµείο «Σωτηρία» από το νοσοκοµείο στο οποίο
υπηρετούσε στον «Άγιο Σάββα». Αντί να ανανεωθεί και να παρα-
ταθεί η σύµβασή όπως όλων των υπολοίπων χιλιάδων νοσοκο-
µειακών, επίκουρων γιατρών στο σύστηµα υγείας και όπως του
υπόλοιπου επικουρικού προσωπικού όπως έχετε νοµοθετήσει
εσείς µέχρι 31-10, κατ’ εξαίρεση ο κ. Καταραχιάς απολύθηκε από
το δηµόσιο σύστηµα υγείας στην αιχµή του τρίτου επιδηµικού
κύµατος χωρίς κανένα πρόσχηµα, χωρίς κανένα υπηρεσιακό
λόγο, χωρίς καµµία δικαιολογία. Η µόνη δικαιολογία είναι ο πο-
λιτικός ρεβανσισµός και η πολιτική διώξη.

Επειδή ο κ. Καταραχιάς ήταν Πρόεδρος του Σωµατείου Εργα-
ζοµένων του νοσοκοµείου «Άγιος Σάββας», επειδή πρωτοστα-
τούσε σε κινητοποιήσεις, επειδή αναδείκνυε προβλήµατα
στελέχωσης και λειτουργίας του συγκεκριµένου νοσοκοµείου,
επειδή είχε αντιδράσει σθεναρά στην προσπάθεια που έκανε η
διοίκηση του νοσοκοµείου να στοχοποιήσει εργαζόµενους ως
υπεύθυνους για τη διάδοση του κορωνοϊού σε νοσηλευόµενους
ασθενείς, επειδή, επειδή, επειδή, αποφασίσατε παρά τις ανακοι-
νώσεις συµπαράστασης, της οµοσπονδίας νοσοκοµειακών για-
τρών, της ΕΙΝΑΠ, του Ιατρικού Συλλόγου Αθήνας, στον οποίο
Προεδρεύει ο Περιφερειάρχης Αττικής, κ. Πατούλης, παρά το κί-
νηµα συµπαράστασης από συναδέλφους του σε όλη την Ελλάδα,
να προχωρήσετε σε αυτήν την εκδικητική απόλυση.

Και το θέµα είναι ότι δεν είναι αποµονωµένο γεγονός. Την ίδια
περίοδο αντίστοιχες κινήσεις εκφοβισµού και απειλών υπάρχουν
σε όποιον τολµά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας να εκµεταλλευτεί
την συνδικαλιστική του αρµοδιότητα και ιδιότητα για να µιλήσει
δηµόσια για τα κακώς κείµενα αυτήν την περίοδο.

Ο Θανάσης Σιούλης, ο Πρόεδρος των εργαζοµένων του
«ΑΧΕΠΑ» και Διευθυντής Μονάδας Τεχνητού Νεφρού, είναι άλλη
µια, επίσης χαρακτηριστική, περίπτωση. 

Για ανθρώπους µε πολυετή θητεία στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας οι διοικήσεις προσφεύγουν στους εισαγγελείς και εκκινεί
η πειθαρχική διαδικασία και καλούνται να καταθέσουν εγκαλού-
µενοι ότι δήθεν προκαλούν διασπορά ψευδών ειδήσεων και πα-
νικό στην κοινωνία. 

Νοµίζω –και το λέω χωρίς περιστροφές- ότι αυτός ο δρόµος
είναι ολισθηρός, είναι απαράδεκτος, είναι άθλιος. Δυναµιτίζει το
αναγκαίο κλίµα συναίνεσης και συστράτευσης που χρειάζεται
αυτή την περίοδο για να αντεπεξέλθουµε στη δυσκολία της κρί-
σης και της πανδηµίας. Προσβάλλει την αξιοπρέπεια, τα δικαιώ-
µατα και τη νοηµοσύνη –θα έλεγα- των εργαζοµένων στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Ξανθέ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Ξανθέ, έπρεπε µάλλον να καταθέσετε αυτή την ερώ-

τηση, για να αποδειχθεί ότι γνωρίζετε και αναγνωρίζετε την
πραγµατικότητα, γιατί στην ερώτησή σας, στο εισαγωγικό µέρος,
µιλάτε για χιλιάδες επικουρικούς που υπηρετούν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. 

Έστω και αργά, σας τιµά το γεγονός ότι παραδέχεστε αυτό
που λέµε συνεχώς εµείς ως Κυβέρνηση, ότι έχουµε ενισχύσει το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε περισσότερους από δέκα χιλιάδες επι-
κουρικούς γιατρούς, νοσηλευτές και λοιπό προσωπικό και µάλι-
στα βασιζόµενοι σε µία διαδικασία που εσείς ως κυβέρνηση
είχατε θεσµοθετήσει.

Να υπενθυµίσω ότι στην αρχή της πανδηµίας είχαµε µιλήσει
για δύο χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού προσωπικού και
έχουµε ξεπεράσει, αυτή τη στιγµή, τις δέκα χιλιάδες επικουρικό
προσωπικό που υπηρετεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Κύριε Ξανθέ, επιτρέψτε µου να πω και κάτι άλλο. Ο συνδικαλι-
σµός αποτελεί θεσµό στις σύγχρονες δηµοκρατίες. Και τι είναι
συνδικαλισµός; Η επιδίωξη προώθησης των δικαιωµάτων και
συµφερόντων των µελών του. Και βεβαίως θεωρείται αυτονόητος
σε κάθε δηµοκρατικά οργανωµένη κοινωνία, διότι προωθεί το
κοινό συµφέρον. 

Όµως, άλλο αυτό και άλλο η διατύπωση ψευδών δεδοµένων
και ψευδών γεγονότων. Γιατί αυτό δεν είναι συνδικαλισµός. Είναι
διασπορά fake news. Και οι συνδικαλιστές βεβαίως εργαζόµενοι
είναι και αυτοί –δεν πρέπει να το ξεχνάµε- και νοµίζω ότι εµείς
τουλάχιστον πολλές φορές, τις περισσότερες, είµαστε σε επαφή
και σε διάλογο µαζί τους. Δεν σηµαίνει ότι πάντα διαφωνούµε,
αλλά οφείλουµε να τους ακούµε και αυτό κάνουµε και ο δίαυλος
είναι πάντοτε ανοιχτός και καθαρός. Επιδιώκουµε το διάλογο και
είµαστε κάθετα αντίθετοι στις όποιες προσπάθειες φίµωσης του
συνδικαλιστικού κινήµατος, απ’ όπου και αν προέρχονται. 

Ο κ. Καταραχιάς επέλεξε και προσέφυγε στη δικαιοσύνη. Άλ-
λωστε, ζούµε σε κράτος δικαίου και ο καθένας έχει δικαίωµα να
προσφεύγει στη δικαιοσύνη, εφόσον πιστεύει ότι θίγονται τα δι-
καιώµατά του. Η προσωρινή διαταγή απορρίφθηκε, όπως απορ-
ρίφθηκε και προηγούµενο αίτηµά του σχετικά µε τη µετακίνησή
του. 

Και επειδή µιλάτε για διώξεις συνδικαλιστών, δυσκολεύοµαι
να αντιληφθώ το εξής: Ο κ. Καταραχιάς είναι ο µόνος συνδικαλι-
στής στην Ελλάδα; Τόσοι άλλοι συνδικαλιστές γιατί δεν διώχθη-
καν, όπως λέτε; Οπότε µην γενικεύετε και ας αφήσουµε τη
δικαιοσύνη να ασκήσει τη λειτουργία της. Και πιστεύω ότι θα
συµφωνήσετε και εσείς ότι στις αποφάσεις της δικαιοσύνης δεν
επιτρέπεται να παρέµβουµε και ούτε θα το κάνουµε ποτέ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Ξανθέ, έχετε τον

λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Πραγµατικά µένω άναυδος. Περίπου µας

λέτε ότι ο κ. Καταραχιάς έχει θέµατα µε τη δικαιοσύνη, εγκαλεί-
ται για κάτι ποινικό, ελέγχεται για κάτι και άρα θα αφήσετε τη δι-
καιοσύνη να κάνει τη δουλειά της; Είµαστε σοβαροί, κύριε
Υπουργέ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Αυτός προσέφυγε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Συνειδητοποιείτε τι συµβαίνει; Είναι η
πρώτη απόλυση συνδικαλιστή εργαζοµένου στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας από τη Μεταπολίτευση και µετά. Είναι ντροπή σας.
Είναι όνειδος για την πολιτική ηγεσία που δέχεται να γίνει αυτή
η πράξη.

Ζητάει την παράταση της θητείας του ο διευθυντής του Ακτι-
νοδιαγνωστικού του «Άγιος Σάββας». Ζητάει την παράταση της
θητείας του η διευθύντρια της Πολυδύναµης ΜΕΘ του «Σωτη-
ρία». Ζητάει την παράταση της θητείας του ο διευθυντής του
Ακτινοδιαγνωστικού του «Σωτηρία», όλοι µε τα καλύτερα λόγια
για τη συνδροµή του. Δουλεύει ο άνθρωπος και παρέχει εξειδι-
κευµένες υπηρεσίες πέντε χρόνια στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Παρατείνεται η θητεία όλων των άλλων συναδέλφων του και εξαι-
ρείται ο κ. Καταραχιάς; Και θέλετε τώρα να µας το παρουσιάσετε
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ως µια σύννοµη απόφαση;
Πραγµατικά δεν σας καίγεται καρφάκι για την αξιοπρέπεια των

ανθρώπων του συστήµατος υγείας. Καρφάκι δεν σας καίγεται.
Το µόνο που σας νοιάζει είναι να τελειώσει αυτή η πανδηµία, να
περάσει η µπόρα και να ξεµπερδεύετε µε τον κρατισµό στον
οποίον αναγκαστήκατε να διολισθήσετε τον τελευταίο ενάµιση
χρόνο, να στηρίζετε τα δηµόσια νοσοκοµεία τα οποία θέλατε να
τα ανοίξετε στην αγορά. Αυτό είναι η ουσία του θέµατος. 

Λοιπόν, ακούστε. Δεν υπάρχει κανένα πρόσχηµα. Δεν υπάρχει
κανένας λόγος. Φοβούµαι, είµαι σίγουρος γι’ αυτό δηλαδή, δεν
έχω τεκµήρια, αλλά πιστεύω ότι ούτε εσείς στην πραγµατικότητα
θέλατε να αναλάβετε το άγος µιας τέτοιας απόφασης. Δεν ξέρω
ποιος σας πιέζει, δεν ξέρω ποιος σας κάνει να αγνοείτε εισηγή-
σεις επιστηµονικών διευθυντών, συνδικαλιστικών οργάνων, τον
συνδικαλιστικό νόµο. Ποιος επιτέλους κυβερνά αυτό το Υπουρ-
γείο; Για να συνεννοηθούµε. 

Και αν νοµίζετε ότι θα προσπαθήσετε και θα καταφέρετε να
µετατρέψετε µια κρίση δηµόσιας υγείας σε κρίση δηµοκρατίας,
είστε βαθιά γελασµένοι. Δεν θα σας το επιτρέψουµε, όχι µόνο
εµείς, δεν θα το επιτρέψει η κοινωνία, ο δηµοκρατικός κόσµος.
Αντί αυτήν την περίοδο να δηµιουργείτε κλίµα συστράτευσης,
αναγνώρισης της προσπάθειας των εργαζοµένων στο σύστηµα
υγείας, προχωρείτε σε τέτοιου τύπου εκδικητικές και επιθετικές
κινήσεις; Είναι δυνατόν -υποτίθεται- να πασχίζετε να βρείτε για-
τρούς αυτήν την περίοδο και να µας λέτε ότι από όλους τους
υπηρετούντες στο σύστηµα υγείας ο κ. Καταραχιάς περισσεύει;
Έλεος δηλαδή. Έλεος πραγµατικά. 

Κλείνω µε αυτό και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Συγχωρήστε
µου την ένταση, αλλά πραγµατικά ξεπερνάει κάθε λογική αυτό. 

Και δεν είναι ο µόνος, σας το είπα. Είναι ο Θανάσης ο Σιούλης.
Έχει ασκηθεί επίσης έλεγχος διά του εισαγγελέα στην Πρόεδρο
των νοσοκοµειακών γιατρών της Θεσσαλονίκης, στη Δάφνη την
Κατσίµπα. Έχει ασκηθεί έλεγχος στην Πρόεδρο της Οµοσπονδίας
Νοσοκοµειακών Γιατρών, την Αφροδίτη Ρέτζιου. Έλεος δηλαδή.
Πού θα πάει αυτή η κατάσταση; Όποιος τολµά να αναδείξει προ-
βλήµατα στο σύστηµα υγείας θα επικρέµεται η απειλή της κατα-
στολής και της απόλυσης; Πραγµατικά µε ξεπερνάει.

Και να σας πω και κάτι τελειώνοντας; Αν νοµίζετε ότι έτσι θα
κυβερνάτε από εδώ και πέρα, η πτώση είναι ανεπίστρεπτη και θα
είναι και ηχηρή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ξανθέ, εκπλήσσοµαι κι εγώ πραγµατικά γιατί διαστρε-
βλώνετε αυτά που είπα. 

Είπα εγώ ότι έχει εκκρεµότητες µε τη δικαιοσύνη ο κ. Καταρα-
χιάς; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αυτό είπατε, να αφήσουµε τη δικαιοσύνη
να κάνει τη δουλειά της. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ο άνθρωπος προσέφυγε στη δικαιοσύνη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Προσέφυγε για να αµυνθεί στις παρανο-
µίες σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Κράτος δικαίου έχουµε. Κράτος δικαίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ και τους
δύο. Να µείνουµε στο θέµα της ερώτησης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Μπορεί ο καθένας να διεκδικήσει το δίκιο του και τα δι-
καιώµατά του. 

Άρα, τι λέτε; Να µην χρησιµοποιήσει το δικαίωµά του να προ-
σφύγει στη δικαιοσύνη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Να εφαρµόσετε τον νόµο λέµε. Ο νόµος
λέει ότι όλοι δικαιούνται µέχρι 31-11 να παραταθεί η θητεία τους.
Γιατί αυτός…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Διαβάστε τον νόµο. Δεν λέει αυτό ο νόµος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αυτό ακριβώς λέει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Δεν λέει αυτό. «Δύναται» λέει ο νόµος και τα νοσοκοµεία
είναι αυτά …

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Γιατί εξαιρείται ο Καταραχιάς;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Τα νοσοκοµεία είναι αυτά που αποφασίζουν για την πα-
ράταση των συµβάσεων που αφορούν. 

Επιτρέψτε µου να πω, ότι οι πρακτικές των ηµερών σας µε τις
αποβάσεις «εντέλλεσθε» προς τις διοικήσεις των νοσοκοµείων
έχουν παρέλθει ανεπιστρεπτί, κύριε Ξανθέ. Τα νοσοκοµεία έχουν
αυτοδιοίκητο και σε καµµία περίπτωση δεν θα παρέµβουµε σε
αυτό. Γνωρίζουµε τις ανάγκες που έχουµε και ανάλογα µε τα αι-
τήµατα που υποβάλλουν τα ικανοποιούµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Περισσεύει ο κ. Καταραχιάς, κύριε
Υπουργέ; Δεν χρειάζεται; Οι διευθυντές λένε ότι χρειάζεται. Γιατί
δεν παρατείνετε τη θητεία του, όπως σε όλους τους άλλους επι-
κουρικούς γιατρούς της χώρας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Ξανθέ, σας παρα-
καλώ, µη διακόπτετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Κύριε Ξανθέ, απάντησα. Σε καµµία περίπτωση, δεν
υπάρχει απόλυση. Έχουµε λύση της σύµβασης. Προσπαθείτε να
παρουσιάσετε τα πράγµατα, µεγαλοποιώντας τα και να κερδί-
σετε εντυπώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 606/26-3-2021

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Πορεία εµβολιασµού των κατοίκων της Αµµου-
λιανής Χαλκιδικής».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός, ο κ. Κοντοζαµάνης. 
Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, η Χαλκιδική από τον πε-

ρασµένο Αύγουστο βρίσκεται σε ένα διαρκές lockdown. Αποτέλε-
σµα αυτού, εκτός από την ψυχική κόπωση των πολιτών, ήταν να
πληγούν σηµαντικά τοµείς της οικονοµίας, όπως είναι φυσικό, µε
κύρια δραστηριότητα τον κορυφαίο τοµέα, τον τουρισµό, επηρε-
άζοντας σηµαντικά την οικονοµία των πολιτών, αλλά και το ΑΕΠ
της τελευταίας περιόδου για τον νοµό. Ταυτόχρονα, δηµιουργή-
θηκαν και κάποια προβλήµατα στα εµβολιαστικά κέντρα της Χαλ-
κιδικής, καθώς πολίτες µεγάλης ηλικίας αναγκάστηκαν να
διανύσουν µεγάλες αποστάσεις από τον τόπο µόνιµης κατοικίας
τους. Χαρακτηριστικά θα αναφέρω ότι χρειάστηκαν να διανύσουν
κάποιοι µέχρι και διακόσια χιλιόµετρα, για να φτάσουν στα εµβο-
λιαστικά κέντρα και στα κέντρα υγείας. Παρ’ όλα αυτά, οφείλω να
οµολογήσω ότι το τελευταίο διάστηµα έχουν γίνει βήµατα, ώστε
να αποκατασταθεί αυτή η κατάσταση στα εµβολιαστικά κέντρα.

Έτσι, λοιπόν, αυτή τη στιγµή απασχολεί τη Χαλκιδική η πορεία
των εµβολιασµών, το πού βρίσκονται αυτή τη στιγµή οι εµβολια-
σµοί, καθώς θα εισέλθει ένας µεγάλος όγκος τουριστών και µε-
τακλητών εργατών γης από τις βαλκανικές χώρες. 

Σηµαντικό ζήτηµα, επίσης, είναι και τα COVID-free νησιά. Και
εδώ βρισκόµαστε στο νούµερο ένα νησί αυτή τη στιγµή στη κεν-
τρική Μακεδονία, την Αµµουλιανή. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το πρό-
γραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» του Υπουργείου Υγείας, η Αµµουλιανή
βρίσκεται στην τέταρτη φάση του εµβολιασµού των νησιών και
όπως πληροφορούµαστε µε αίτηµα του Δήµου Αριστοτέλη της
τοπικής κοινότητας και των φορέων του νησιού, έχουν ξεκινήσει
οι δηλώσεις των πολιτών, προκειµένου να εµβολιαστούν κατά
του κορωνοϊού.

Παρ’ όλα αυτά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρω-
τήσω το εξής: Ποια είναι η πορεία του εµβολιασµού κατά του κο-
ρωνοϊού σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας Χαλκιδικής; Τι
προγραµµατισµός υπάρχει από εδώ και πέρα, εν όψει της τουρι-
στικής περιόδου; Μπορείτε να µας δώσετε συγκεκριµένες ηµε-
ροµηνίες, σε ό,τι αφορά τις δύο φάσεις που θα γίνουν οι
εµβολιασµοί στους κατοίκους της Αµµουλιανής;

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πάνα, µέχρι σήµερα, µε τα δεδοµένα εµβολιασµού στις
2 Απριλίου, στο πλαίσιο της επιχείρησης εµβολιασµού «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΑ» έχουν εµβολιαστεί ένα εκατοµµύριο επτακόσιες εβδοµήντα
επτά χιλιάδες πεντακόσιοι δύο συµπολίτες µας και ένα εκατοµ-
µύριο εκατόν τριάντα πέντε πεντακόσιοι ενενήντα τρεις συµπο-
λίτες µας µε την πρώτη δόση του εµβολίου.

Το ποσοστό εµβολιαστικής κάλυψης του πληθυσµού ανέρχε-
ται στο 16,93%. Στη Χαλκιδική, µέχρι σήµερα, έχουν εµβολιαστεί
δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιοι ενενήντα συµπολίτες µας, δέκα
χιλιάδες εκατόν έντεκα µε την πρώτη δόση και πέντε χιλιάδες τε-
τρακόσιοι εβδοµήντα εννιά και µε τις δύο δόσεις του εµβολίου.

Το ποσοστό εµβολιαστικής κάλυψης του πληθυσµού στη Χαλ-
κιδική ανέρχεται σε 14,72%. Το σύνολο των υγειονοµικών δοµών
του ΕΣΥ του Νοµού Χαλκιδικής έχει ενταχθεί στο εµβολιαστικό
πρόγραµµα και ήδη λειτουργούν έντεκα εµβολιαστικές γραµµές
σε έξι εµβολιαστικά κέντρα, µε ηµερήσια δυναµικότητα επτακο-
σίων σαράντα τεσσάρων εµβολιασµών την ηµέρα.

Ο εµβολιασµός των κατοίκων της Χαλκιδικής εξελίσσεται οµαλά
και σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό µας. Στις 2 Απριλίου 2021
υπήρχαν τριάντα τρεις χιλιάδες επτακόσια πενήντα έξι επιβεβαι-
ωµένα ραντεβού εµβολιασµού για το χρονικό διάστηµα µέχρι και
τις 5 Ιουνίου, τα οποία και αναµένεται να αυξηθούν τις επόµενες
ηµέρες. Κατά συνέπεια, το ποσοστό εµβολιαστικής κάλυψης της
Χαλκιδικής θα έχει υπερβεί σύντοµα το 46,5% του πληθυσµού.

Σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραµµα εµβολιασµού των κατοίκων
της Αµµουλιανής, ακολουθώντας το πρόγραµµα εµβολιασµού
των νησιών κάτω των χιλίων κατοίκων, η 4η Υγειονοµική Περιφέ-
ρεια, στην οποία υπάγεται η νήσος, έχει στείλει στον Δήµο Αρι-
στοτέλη, όπου ανήκει η Αµµουλιανή, σχετική οδηγία και ήδη
συγκεντρώνονται τα στοιχεία των κατοίκων που επιθυµούν τον
εµβολιασµό τους. Και στόχος µας είναι να ξεκινήσουν οι εµβο-
λιασµοί τις επόµενες ηµέρες.

Το δεύτερο τρίµηνο του έτους -το έχουµε επαναλάβει- θα
υπάρχει µεγάλη διαθεσιµότητα εµβολίων. Υπολογίζουµε να πα-
ραλάβουµε περισσότερες από πέντε εκατοµµύρια οκτακόσιες χι-
λιάδες δόσεις εµβολίων και οι εµβολιαστικές γραµµές που
απαιτούνται για τον εµβολιασµό των πολιτών αναπροσαρµόζον-
ται αυξητικά µε βάση τη διαθεσιµότητα των εµβολίων και τα επι-
βεβαιωµένα ραντεβού.

Εποµένως, σε κάθε περίπτωση ελπίζουµε ότι όπως εξελίσσεται
ο προγραµµατισµός, ο πληθυσµός της Αµµουλιανής θα είναι εµ-
βολιασµένος και θα µπορέσει, βεβαίως, µαζί µε τις υπόλοιπες πε-
ριοχές της Ελλάδος να επιστρέψει σιγά-σιγά στην κανονικότητα
και να µπορέσουµε να ξεκινήσουµε και την τουριστική περίοδο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Πάνα,

έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι ιδιαίτερα σηµαν-

τικό ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µια ροή εµβολίων και µπορεί να
γίνει ό,τι καλύτερο και στη Χαλκιδική, που ξέρετε ότι είναι ένας
κατ’ εξοχήν τουριστικός προορισµός.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό που έχουµε ένα σχετικό χρονο-
διάγραµµα και ξέρουµε το τι θα γίνει συγκεκριµένα και στην Αµ-
µουλιανή.

Εγώ θα ήθελα να προσθέσω ότι για µας είναι «COVID-free» όλη
η Χαλκιδική τουριστικά και µπορεί κάθε επισκέπτης να έρθει,
αλλά θεωρώ ότι πρέπει να ενισχύσουµε ιδιαίτερα τις µεγάλες ηλι-
κίες και τις ευπαθείς οµάδες, να τις βάλουµε σε προτεραιότητα,
προκειµένου να αντιµετωπίσουµε καταστάσεις οι οποίες µπορεί
να είναι δύσκολες.

Παράλληλα, πρέπει να δηµιουργηθούν δίκτυα ενηµέρωσης και
επικοινωνίας µε τους δήµους και µε την τοπική κοινωνία, να ενι-
σχυθούν οι δοµές υγείας της Χαλκιδικής και να συνταχθεί ένα
ιδιαίτερο πλάνο τρόπου υποδοχής τουριστών εισερχόµενων και
εγχώριων. Και είναι κοµβικό ιδιαίτερα το σκέλος της ασφάλειας.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, καθώς βρισκόµα-
στε µπροστά στο Ταµείο Ανάκαµψης, στο νέο ΕΣΠΑ, να σας προ-

σκαλέσω και στη Χαλκιδική και να σας ζητήσω να αναπρο- σαρ-
µόσουµε ξανά τις υπηρεσίες και τις δοµές υγείας της Χαλκιδικής,
καθώς θεωρώ ότι χρειάζονται ενίσχυση και σε διοικητικό προσω-
πικό, αλλά κυρίως σε µια περιοχή µε ιδιαίτερες µορφολογικές
συνθήκες θα πρέπει να ξαναδούµε το οργανόγραµµα της Χαλκι-
δικής. Και είναι πολύ σηµαντικό µέσα από τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία τα οποία έρχονται και µέσα από αυτή την κρίση που
πρέπει να µας κάνει πιο υπεύθυνους και να δούµε παραπέρα και
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως είπα και πιο πριν και του
Ταµείου ΕΣΠΑ να ενισχύσουµε αυτές τις δοµές για ιδιαίτερες πε-
ριοχές, όπως αυτή της Χαλκιδικής.

Σας προσκαλώ, λοιπόν, να έρθετε, να καταρτίσουµε ένα επι-
χειρησιακό, στρατηγικό σχέδιο που θα αφορά τη Χαλκιδική µε
σύµπραξη όλων των φορέων, για να δούµε πλέον την επόµενη
µέρα, όχι µόνο του νοµού, αλλά και ολόκληρης της κεντρικής
Μακεδονίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πάνα, το έχουµε επανειληµµένως πει -έχει καταστεί

σαφές- ότι στόχος µας είναι να εµβολιαστεί το σύνολο του πλη-
θυσµού της χώρας. Έχουµε εξασφαλίσει, έχουµε διασφαλίσει δό-
σεις περισσότερες από τον πληθυσµό, οπότε πιστεύουµε ότι -και
αυτό φαίνεται και από την πραγµατικότητα- όσο περνάει ο καιρός
όλο και περισσότεροι συµπολίτες µας θα προσέρχονται προς εµ-
βολιασµό.

Και βεβαίως, υπάρχει συγκεκριµένο πλάνο εµβολιασµού στα
νησιά και ειδικότερα στα µικρότερα νησιά. Θέλουµε όχι µόνο τα
νησιά, αλλά και η υπόλοιπη Ελλάδα να είναι εµβολιασµένη, προ-
κειµένου το καλοκαίρι -στις αρχές του καλοκαιριού- να έχουµε χτί-
σει το απαραίτητο τείχος ανοσίας, έτσι ώστε να υποδεχτούµε την
τουριστική περίοδο.

Επίσης, όσον αφορά αυτό που είπατε για τον επιχειρησιακό
σχεδιασµό του πληθυσµού, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι πρέπει
να προστατεύσουµε τις µεγαλύτερες ηλικίες και βεβαίως τις ευ-
παθείς οµάδες και αυτός είναι ο προγραµµατισµός ο οποίος έχει
γίνει από την Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών. Ξεκινήσαµε µε την
εµβολιαστική κάλυψη των ηλικιωµένων και πέρα από το άνοιγµα
σε µικρότερες ηλικίες, έχουµε ήδη ξεκινήσει τους εµβολιασµούς
σε συγκεκριµένες ευπαθείς οµάδες. Προϊόντος του χρόνου, ο εµ-
βολιασµός αυτός θα προχωρήσει και στις υπόλοιπες πληθυσµια-
κές οµάδες, αλλά και στο σύνολο του πληθυσµού. 

Σε κάθε περίπτωση, πιστεύω ότι το πρόγραµµα εµβολιασµού
του πληθυσµού εξελίσσεται οµαλά και θα µας δώσει τη δυνατό-
τητα, εφόσον έχουµε στη διάθεσή µας τις παραδόσεις των εµβο-
λίων που έχουν προγραµµατιστεί, να µπορέσουµε πραγµατικά να
επανεκκινήσουµε την οικονοµία µας, να επιστρέψουµε σε κανονι-
κούς ρυθµούς και η χώρα µας από εδώ και πέρα, το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα, ξεπερνώντας και το τρίτο αυτό κύµα της πανδηµίας
να είναι σε θέση να υποδεχτεί το καλοκαίρι σε ασφαλή πλέον
νερά.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Θα πρότεινα, κύριε Υπουργέ, να πυκνώσουν και τα δροµολόγια

του τοπικού καραβιού στην Αµµουλιανή. Τώρα γίνονται δύο, τρία. 
Και τώρα προχωράµε στην όγδοη µε αριθµό 614/29-3-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης η ενί-
σχυση λειτουργίας Γενικού Νοσοκοµείου Λιβαδειάς – Γενικού
Νοσοκοµείου Θήβας». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Βασίλειος
Κοντοζαµάνης. 

Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε την κατάσταση που υπάρχει στο

τρίτο κύµα της πανδηµίας, τα προβλήµατα που ανακύπτουν και τον
φόρτο του Υπουργείου σε σχέση µε τα γενικότερα περιστατικά.
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Όσον αφορά τώρα στο τοπικό επίπεδο και την υφιστάµενη κα-
τάσταση στα Νοσοκοµεία Θήβας και Λειβαδιάς, αποδεικνύεται
ότι εν µέσω πανδηµίας υστερούν κατά πολύ σε σχέση µε τις
ανάγκες των πολιτών της περιοχής. Παραµένουν οι σοβαρές ελ-
λείψεις και τα κενά σε ιατρικό προσωπικό, που καθιστούν δύ-
σκολη έως και αδύνατη την εξυπηρέτηση του πληθυσµού της
Βοιωτίας µε περίπου εκατόν είκοσι και πλέον χιλιάδες κατοίκους
και µε πολλούς εργαζόµενους και από την Αττική και από άλλους
όµορους νοµούς. Γνωρίζετε ότι εκεί υπάρχει και η Βιοµηχανική
Περιοχή Νεόφυτων και η µεγαλύτερη Βιοµηχανική Ζώνη που
υπάρχει στη χώρα. 

Στο Νοσοκοµείο της Λιβαδειάς αποτελεί µείζον ζήτηµα η απο-
δυνάµωση τµηµάτων, καθώς καταγράφονται ελλείψεις σε καρ-
διολόγους -είναι δύο οι θέσεις-, ακτινολόγους -δύο θέσεις-,
αναισθησιολόγους -µία θέση- και ουρολόγους, επίσης µία θέση.

Ταυτόχρονα, στο Νοσοκοµείο της Θήβας υπάρχουν ελλείψεις
ιατρικού προσωπικού, κάτι που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, αφού
κατά καιρούς έχετε δεχθεί εκπροσώπους και διαµαρτυρίες και
αγωνίες και αιτήµατα. Υπάρχει µεγάλο ζήτηµα σε αναισθησιολό-
γους, πνευµονολόγους και λοιµωξιολόγους, γεγονός που καθι-
στά επισφαλή τη λειτουργία του αυτή τη δύσκολη στιγµή. 

Η πληρότητα, κύριε Υπουργέ, τόσο των κλινών covid-19 όσο
και των ΜΕΘ COVID-19 των νοσοκοµείων αναφοράς στην 5η

ΥΠΕ, όπως και στην Αττική, αγγίζει καθηµερινά και σε κάθε πε-
ρίπτωση σχεδόν το 100%, καθιστώντας µονόδροµο την παρα-
µονή των ασθενών σε αυτά τα νοσοκοµεία του νοµού µας, παρά
το γεγονός ότι δεν είναι πλήρως στελεχωµένα.

Τα Νοσοκοµεία Θήβας και Λιβαδειάς είναι δοµές υγείας ύψι-
στης σπουδαιότητας για τον νοµό, διαθέτουν εξειδικευµένα τµή-
µατα, ενώ ταυτόχρονα έχουν αναλάβει το βάρος περιστατικών
COVID-19 και είναι αναγκαία και η στήριξη και η ενδυνάµωση και
η στελέχωσή τους.

Έναν χρόνο µετά την πανδηµία, κύριε Υπουργέ, δεν λειτουργεί
ούτε µία κλίνη ΜΕΘ. Λόγω της υφιστάµενης κατάστασης, ο χα-
ρακτηρισµός των νοσοκοµείων ως «Μονάδες Νοσηλείας Ήπιων
Χαρακτηριστικών» δεν αποκλείει στην πράξη το ενδεχόµενο είτε
να εισέλθουν στα νοσοκοµεία ήδη επιβαρυµένα περιστατικά, είτε
να επιβαρυνθεί η κατάσταση των ήδη νοσηλευοµένων και να κρι-
θεί αναγκαία η διασωλήνωση των ασθενών και η άµεση διακο-
µιδή τους σε άλλη νοσηλευτική µονάδα µε κλινική ΜΕΘ. Τα
προβλήµατα υποστελέχωσης θέτουν σε κίνδυνο την επαρκή και
ποιοτική φροντίδα των ασθενών που παρακολουθούνται συστη-
µατικά ή προσέρχονται σε εφηµερία.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: υπάρχει, κατά την άποψή σας,
επάρκεια σε προσωπικό στα νοσοκοµεία για συνολική αντιµετώ-
πιση των περιστατικών COVID και ιδιαίτερα των περιστατικών
που χρήζουν ανάγκης εισαγωγής σε ΜΕΘ, δεδοµένου ότι υπάρ-
χουν ήδη τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό όλων των κατηγο-
ριών, ενώ οι ειδικοί γιατροί, όπως πνευµονολόγοι και
αναισθησιολόγοι, είναι ελάχιστοι; Πώς σκοπεύετε να καλύψετε
τα κενά που υπάρχουν αντιµετωπίζοντας αυτή την κατάσταση;

Τέλος, κύριε Υπουργέ, είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης
η λειτουργία κλινών ΜΕΘ στα νοσοκοµεία της Περιφερειακής
Ενότητας Βοιωτίας; Και αν ναι, υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραµµα;
Πώς θα αντιµετωπιστούν µε επάρκεια τα µη COVID-19 περιστα-
τικά, ώστε να µην τεθεί σε κίνδυνο η υγεία και η ίδια η ζωή των
πολιτών και να αποφευχθεί η οικονοµική τους επιβάρυνση;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, η Βοιωτία διαθέτει δύο γενικά νοσοκοµεία,

το Νοσοκοµείο Λιβαδειάς και ένα ακόµα στη Θήβα. Γνωρίζουµε
όλοι ότι υπήρχαν και υπάρχουν ελλείψεις στο σύστηµα υγείας
και το τελευταίο χρονικό διάστηµα, κυρίως το τελευταίο έτος,
λόγω της πανδηµίας έχει δοθεί µεγάλος αγώνας κι έχουν κατα-
βληθεί τεράστιες προσπάθειες έτσι ώστε να καλυφθούν κενά και
ελλείψεις του παρελθόντος και σε πολύ µεγάλο βαθµό το έχουµε
καταφέρει. Το έχουµε δει πάρα πολλές φορές.

Από την αρχή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας,

έχουµε προκηρύξει δύο χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα τέσσε-
ρις θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού. Χίλιοι τετρακόσιοι πε-
νήντα και πλέον ήδη υπηρετούν. Μία προκήρυξη που βγήκε πριν
έναν µήνα περίπου εννιακοσίων σαράντα και πλέον θέσεων βρί-
σκεται σε εξέλιξη. Είπα σε προηγούµενη ερώτηση προς εµένα,
ότι αναφορικά µε το επικουρικό προσωπικό ο αρχικός σχεδια-
σµός ήταν για δύο χιλιάδες άτοµα και έχουν ξεπεράσει τις δέκα
χιλιάδες άτοµα. Και, βεβαίως, υπάρχουν και οι προκηρύξεις λοι-
πού προσωπικού µέσω ΑΣΕΠ που είτε ολοκληρώθηκαν, είτε τρέ-
χουν. Προσπαθούµε, λοιπόν, κάνοντας συγκεκριµένες ενέργειες,
όπως στην περίπτωση της προκήρυξης λοιπού προσωπικού του
ΑΣΕΠ 2Κ που καταφέραµε και έχουµε τραβήξει και είναι σε δια-
δικασία τοποθέτησης στα νοσοκοµεία πεντακόσιες ενενήντα θέ-
σεις νοσηλευτικού προσωπικού, οι οποίες πραγµατικά θα
δώσουν ανάσα στα νοσοκοµεία µας.

Οι δύο νοσοκοµειακές µονάδες καλύπτουν συγκεκριµένες
ανάγκες των πολιτών της Βοιωτίας σε συγκεκριµένες ειδικότη-
τες. Υπάρχει και Μονάδα Τεχνητού Νεφρού. Γνωρίζετε κι εσείς
ότι στο Νοσοκοµείο Λιβαδειάς υπηρετούν πενήντα γιατροί δια-
φόρων ειδικοτήτων και στο ίδιο νοσοκοµείο επίσης λειτουργεί
κλινική για την αποκλειστική νοσηλεία ασθενών COVID δύναµης
τριάντα πέντε κλινών.

Αντίστοιχα, στο Νοσοκοµείο της Θήβας υπηρετούν τριάντα
πέντε γιατροί διαφόρων ειδικοτήτων. Και εκεί λειτουργεί κλινική
διαχείρισης περιστατικών COVID δύναµης είκοσι τεσσάρων κλι-
νών.

Και τα δύο αυτά νοσοκοµεία έχουν ενισχυθεί µε λοιπό επικου-
ρικό προσωπικό σαράντα πέντε ατόµων, εκ των οποίων τα δε-
καοκτώ νοσηλευτικό προσωπικό για το Νοσοκοµείο της Θήβας
και εξήντα ενός ατόµων, εκ των οποίων δεκαοκτώ άτοµα νοση-
λευτικό προσωπικό για το Νοσοκοµείο Λιβαδειάς.

Και στα δύο νοσοκοµεία, οι κλινικές COVID λειτουργούν για τη
νοσηλεία ύποπτων και επιβεβαιωµένων κρουσµάτων κορωνοϊού.
Αν κρίνει κάποιος από τους γιατρούς της κλινικής ότι τα περιστα-
τικά αυτά χρήζουν εντατικής νοσηλείας, τότε διακοµίζονται σε κον-
τινά νοσοκοµεία είτε στην Αττική, είτε στο Γενικό Νοσοκοµείο
Λαµίας. Αν, επίσης, καταστεί αναγκαία η διασωλήνωση ασθενούς,
υπάρχουν αναισθησιολόγοι στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών
που διασωληνώνουν τα περιστατικά και µπορούν και τα υποστη-
ρίζουν µέχρι την εισαγωγή τους στη µονάδα εντατικής θεραπείας.

Θα απαντήσω καταφατικά στην ερώτησή σας εάν χρειάζεται
κι αν προτιθέµεθα να δηµιουργήσουµε µονάδες εντατικής θερα-
πείας ή µονάδες αυξηµένης φροντίδας σ’ αυτά τα νοσοκοµειακά
συγκροτήµατα. Βεβαίως χρειάζεται και είναι στον σχεδιασµό µας
η περαιτέρω ανάπτυξη µονάδων εντατικής θεραπείας για δύο λό-
γους: Πρώτον, θα εξυπηρετηθούν πιο εύκολα οι κάτοικοι της πε-
ριοχής και, δεύτερον, τα νοσοκοµεία αυτά έχοντας τέτοιες δοµές
θα µπορούν να υποστηρίξουν σε περίπτωση κάποιας κρίσης,
όπως αυτή της πανδηµίας, την Αθήνα ή την ευρύτερη περιοχή,
όπως γίνεται και µε το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας.

Εποµένως, είναι µία ανάγκη που οφείλουµε να ικανοποιήσουµε
και θα το κάνουµε. Επιτρέψτε µου να τονίσω για µία ακόµη φορά
ότι όποτε ζητήθηκε ενίσχυση σε προσωπικό στα δύο αυτά νοσο-
κοµεία, αυτή η ενίσχυση δόθηκε χωρίς δεύτερες σκέψεις. Η ενί-
σχυση δεν αφορά µόνο επικουρικό προσωπικό, αλλά και µόνιµο
προσωπικό.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το 2020 διορίστη-
καν συνολικά δέκα νέοι γιατροί στα δύο αυτά νοσοκοµεία, έξι
στη Λειβαδιά και τέσσερις στη Θήβα και µε την προκήρυξη που
σας είπα πριν λίγο καιρό προκηρύχθηκαν ακόµα δέκα θέσεις µό-
νιµες θέσεις γιατρών ΕΣΥ, έξι για το Νοσοκοµείο της Λειβαδιάς
και τέσσερις για τη Θήβα. Άρα είναι σαφές ότι η προσπάθειά µας
για την ενίσχυση του ΕΣΥ δεν σταµατά και στόχος µας είναι το
ΕΣΥ εν καιρώ πανδηµίας να βγει ενισχυµένο, έτσι ώστε και µετά
την κρίση αυτής της πανδηµίας τα νοσοκοµεία αυτά, όπως και
τα νοσοκοµεία της υπόλοιπης Ελλάδας, να µπορέσουν να προ-
σφέρουν απρόσκοπτα υπηρεσίες υγείας και να ανταποκρίνονται
στις ανάγκες των συµπολιτών µας. 

Έχουµε ξεκάθαρη πολιτική βούληση, πρακτική και σχέδιο που
εφαρµόζεται στην πράξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μουλκιώτη, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι πρέπει όλοι να συµβάλουµε ώστε

µετά την πανδηµία να βγούµε ενισχυµένοι συνολικά. Δεν θα δια-
φωνήσω στο γενικότερο θέµα που αναφέρετε, πλην του ότι τα
περιστατικά COVID εντός της Βοιωτίας αντιµετωπίζονται στα Νο-
σοκοµεία Θήβας και Λειβαδιάς και αν χρήζουν περαιτέρω φρον-
τίδας δεν πάνε στην Αθήνα, στην Αττική. Είναι εντολή από την 5η

ΥΠΕ. Αντιµετωπίζονται εντός της 5ης ΥΠΕ. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά το σχετικό έγγραφο. Είναι απαγορευτική η αντιµετώ-
πιση για την Αττική. Καµµία µεταφορά. Εντός της 5ης ΥΠΕ. Έτσι
λέει ο διοικητής της 5ης ΥΠΕ.

Όσον αφορά τα ειδικότερα ζητήµατα σε σχέση µε τη Λειβαδιά
και επειδή πρέπει να αντιµετωπίζουµε τα περιστατικά, να σας πω,
κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν τρία κρεβάτια ΜΑΦ. Κάθονται. Τα
βλέπεις και κάθονται. Υπάρχει έλλειψη ειδικευµένου προσωπικού
προκειµένου να µπορεί να στελεχωθεί το τµήµα και να δουλέψει.
Κάθονται τρία κρεβάτια ΜΑΦ.

Είναι εµβολιαστικό κέντρο πράγµατι και πάρα πολύ σηµαντικό.
Επιτελεί το νοσοκοµείο αποτελεσµατικά το έργο το οποίο έχει.
Έχει όµως ελλείψεις και δεν είναι τυχαία τα αιτήµατα του σωµα-
τείου των εργαζοµένων. Θα καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό
έγγραφο το οποίο µου έχει προσκοµίσει ο Σύλλογος Εργαζοµέ-
νων του Γενικού Νοσοκοµείου Λιβαδειάς. Να πω όµως ότι είναι
ανάγκη να υπάρχει ουσιαστική αντιµετώπιση των ελλείψεων και
για να µην έχουµε θέµατα και εκκρεµότητες για τους µη COVID
ασθενείς που έχουν ανάγκη θεραπείας. Χρειάζονται δύο καρδιο-
λόγοι, δύο ακτινολόγοι, ένας αναισθησιολόγος κι ένας ουρολό-
γος. Τα ζητούν αυτά, κύριε Υπουργέ. Σας το λέω επειδή είπατε
ότι ό,τι ζητάνε γίνεται. Αυτά τα αιτήµατα έχουν υποβληθεί και δεν
έχουν ικανοποιηθεί.

Όσον αφορά το Νοσοκοµείο της Θήβας γνωρίζετε ότι είναι σε
ακόµα δυσµενέστερη κατάσταση. Δίνουν αγώνα τα στελέχη, το
ιατρικό και το νοσηλευτικό προσωπικό, για να εξυπηρετούν τους
πολίτες. Όταν λέµε αγώνα, εννοούµε αγώνα. Να πω όµως και
κάτι άλλο. Δεν ξέρω αν το ξέρετε, κύριε Υπουργέ, αλλά το νοσο-
κοµείο έχει µείνει µε έναν αναισθησιολόγο; Ξέρετε ότι είναι σε
αναστολή λειτουργίας τα χειρουργεία για δεκαπέντε ηµέρες
αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, εν µέσω COVID; Έχει τέσσερα κρε-
βάτια ΜΕΘ, κύριε Υπουργέ. Είναι έτοιµα και υπάρχουν τέσσερις
θέσεις ιατρών ΜΕΘ, που δεν προκηρύσσονται. Κάθονται τα κρε-
βάτια και τα κοιτάµε! Εξοπλισµός πλήρης, «του κουτιού», αν µου
επιτραπεί η έκφραση, επί το λαϊκότερον. Είναι δεδοµένα πράγ-
µατα. Αυτά αναφέρουν. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι η αγωνία του Βουλευτή, είναι η αγω-
νία των γιατρών, είναι η αγωνία των νοσηλευτών, των σωµατείων
που δουλεύουν και των πολιτών βεβαίως. Γι’ αυτό σας το λέµε.
Εµείς αυτό εκφράζουµε, την αγωνία. Ειδικά στο Νοσοκοµείο της
Θήβας δεν γίνονται χειρουργεία. Τελείωσαν, πέρα από το θέµα
του παθολόγου, που το ξέρετε πολύ καλά. Οργανικές θέσεις και
δεν υπάρχουν γιατροί εκεί, είναι εκτός. Συνεχίζουν να είναι εκτός,
κύριε Υπουργέ. Είναι σε άλλο νοσοκοµείο. Έχει ανάγκη από πα-
θολόγους και δεν υπάρχουν. Εµβολιαστικό κέντρο πράγµατι
υπάρχει, όµως κανένας γιατρός δεν υπήρχε κατά την πανδηµία,
δεν υπήρξε πρόσληψη ή τοποθέτηση γιατρού.

Τι ζητάµε, λοιπόν, και ζητάει και το νοσηλευτικό προσωπικό και
το ιατρικό προσωπικό; Είναι άµεση ανάγκη και απευθύνουν -και
το αναφέρω- έκκληση: χρειάζονται δεκαπέντε νοσηλευτές. SOS!
Δεν βγαίνει. Δεν µπορούν να προχωρήσουν. Τα περιστατικά αυ-
ξάνονται, δεν µειώνονται, κύριε Πρόεδρε, και µάλιστα έχουµε
επανανοσήσεις και αυτό είναι το χειρότερο, ένα δυσµενές στοι-
χείο. Γίνεται έκκληση από τα στελέχη του Νοσοκοµείου της
Θήβας, το ιατρικό, το νοσηλευτικό προσωπικό και το σωµατείο,
ζητάνε όπλα προκειµένου να νικήσουν όποιο φαινόµενο υπάρχει.
Δίνουν αγώνα καθηµερινό. Πρέπει να τους βοηθήσουµε.

Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μουλκιώτη, νοµίζω ότι ο στόχος είναι κοινός. Δεν αµφι-
βάλλει κανείς. Όλοι επιδιώκουµε την ενίσχυση όλων των δοµών
του νοµού, αλλά και όλης της Ελλάδος, προκειµένου, ειδικά αυτή
την περίοδο, να ανταποκριθούµε στις αυξηµένες απαιτήσεις
λόγω της πανδηµίας.

Γνωρίζετε ότι υπάρχουν και ειδικότητες όπου όποια προκή-
ρυξη και να κάνουµε βγαίνει άγονη. Συγκεκριµένα, επειδή ανα-
φερθήκατε στην ειδικότητα ιατρού της αναισθησιολογίας, να σας
θυµίσω ότι όπου υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις επιδιώκουµε
να τις προκηρύξουµε και κατά προτεραιότητα να πληρώσουµε
αυτές τις θέσεις. Επίσης, έχουµε δώσει συγκεκριµένα κίνητρα,
έτσι ώστε σε αυτές τις ειδικότητες, όπως µε την αναισθησιολογία
για παράδειγµα, να υπάρχει εξαίρεση από την υποχρέωση εκ-
πλήρωσης υπηρεσίας υπαίθρου.

Αναφερθήκατε στο ότι τα περιστατικά από τη Θήβα και Λιβα-
δειά εξυπηρετούνται µόνο εντός της οικείας υγειονοµικής περι-
φέρειας. Αυτή τη στιγµή η χώρα µας δίνει µια τεράστια µάχη
κατά της πανδηµίας και το έχουµε τονίσει, το έχουµε καταστήσει
σαφές, το δείχνουµε στην πράξη ότι όλη η χώρα λειτουργεί ως
µια υγειονοµική περιφέρεια.

Εποµένως, σε περίπτωση που κάποιος συµπολίτης µας χρει-
αστεί µεγαλύτερη φροντίδα ή πρέπει να διακοµιστεί, σίγουρα δεν
κοιτάζουµε σε ποιο νοσοκοµείο είναι ή σε ποια υγειονοµική πε-
ριφέρεια. Θα διακοµισθεί εκεί που πρέπει να διακοµιστεί, εκεί
όπου υπάρχει η δυνατότητα να εξυπηρετηθεί.

Γνωρίζετε, επίσης, ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα υπάρχει
ιδιαίτερη πίεση στην Αττική και γι’ αυτό πιθανώς αρκετά περιστα-
τικά να µην έρχονται προς την Αθήνα, αλλά να διακοµίζονται σε
νοσοκοµεία της 5ης Υγειονοµικής Περιφέρειας ή σε άλλες περιο-
χές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της δέκατης τρίτης µε αριθµό

610/28-3-2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου, του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση µετατρέπει
το «Δροµοκαΐτειο» σε αποθήκη ψυχικά ασθενών µε κορωνοϊό».

Βεβαίως, φαντάζοµαι ότι συµπεριλαµβάνει και τους εργαζόµε-
νους ο κ. Αρσένης στο «Δροµοκαΐτειο», όχι ως ψυχικά ασθενείς.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υποχρεωτικά θα αναφερθώ και στην περί-

πτωση Καταραχιά. Ήµουν δυο φορές στο Υπουργείο σας, όταν
δεν δεχόσασταν κανέναν συνδικαλιστικό φορέα, για να πείτε τι;
Να δώσετε εξηγήσεις για ποιον λόγο τον απολύετε. Απολύετε
έναν γιατρό, επειδή ήταν Πρόεδρος Εργαζοµένων; Πείτε µας
γιατί. Τον απολύετε, επειδή διαµαρτυρήθηκε για την ΕΔΕ που
πήγε να επιβληθεί σε τρεις εργαζόµενους που κόλλησαν COVID;
Πείτε µας γιατί. Όταν απολύετε έναν ακτινολόγο στον «Άγιο
Σάββα» για να προσλάβετε ακτινολόγο που θα έρθει µετά τον Σε-
πτέµβρη; Απολύετε έναν γιατρό στη µεγαλύτερη ΜΕΘ της
χώρας, στο «Σωτηρία», χωρίς αντικατάσταση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ποιος το είπε αυτό;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αυτά κάνετε; Παρακινείστε πλέον
από ζωώδη ένστικτα για να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά συµφέροντα,
για να εξυπηρετήσετε την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, χωρίς αντι-
δράσεις. Αυτό κάνετε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Πάλι λέτε ανακρίβειες! Ντροπή!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ!
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Η ντροπή είναι µόνο, µα µόνο

δική σας στα µάτια όλης της κοινωνίας.
Πάµε, όµως, στο «Δροµοκαΐτειο», όπου κάνετε τα ίδια.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Να ανακαλέσει, κύριε Πρόεδρε!

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Να ανακαλέσετε την απόλυση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα µιλήσετε εσείς, κύριε

Υπουργέ!
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Στο «Δροµοκαΐτειο» µαζί µε το

«Δαφνί», που είναι τα νοσοκοµεία που κάνουν τις ψυχιατρικές
εφηµερίες της πρωτεύουσας, ζητούν οι εργαζόµενοι να σταµα-
τήσετε τις εφηµερίες, προκειµένου να γίνει ιχνηλάτηση στα
άτοµα που είναι ήδη στον χώρο.

Εσείς, αφού προχωρήσατε στη µετατροπή των µονάδων εγ-
καυµάτων, εµφραγµάτων, καρδιοχειρουργικών µονάδων σε
COVID, στη µετατροπή ολόκληρων νοσοκοµείων, όπως «Σισµα-
νόγλειο», «Ερυθρός Σταυρός» κ.ά. σε COVID, στην ουσία και το
«Αττικό», σειρά έχουν οι ψυχιατρικές κλινικές.

Η Ψυχογηριατρική Κλινική του νοσοκοµείου «Δροµοκαΐτειο»
µετατράπηκε σε κλινική COVID, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί οι
στοιχειώδεις προϋποθέσεις, χωρίς να υπάρχει το ειδικευµένο
προσωπικό, χωρίς να υπάρχουν µέσα, χωρίς να υπάρχουν υπο-
δοµές για ασθενείς κατά την πλειοψηφία τους άνω των εξήντα
πέντε, µε πολλά επιπλέον κείµενα νοσήµατα.

Μας λένε οι ειδικευόµενοι -ελπίζουµε να µην τους απολύσετε
και αυτούς για τις δηλώσεις τους- για ελλείψεις σε γιατρούς και
εξειδικευµένο προσωπικό και σε γνωστική επάρκεια. Μετατρέ-
ψατε ανεπίσηµα την ψυχογηριατρική σε κλινική COVID και δεν
έχετε εικοσιτετράωρη κάλυψη καν από παθολόγο ή γιατρό άλλης
ειδικότητας συναφούς µε τον κορωνοϊό. Οι παθολόγοι του νοσο-
κοµείου είναι τρεις, µε τον έναν να µην εφηµερεύει αποκλειστικά
στο νοσοκοµείο, η σύµβαση µιας γιατρού λήγει και δεν επαρκούν
για την κάλυψη καν των εφηµεριών. Τώρα τους βάζετε να κάνουν
και τους εµβολιασµούς, µειώνοντας το έργο που µπορούν να δώ-
σουν στην κλινική COVID. Δεν έχουν στολές, γυαλιά, ασπίδες,
µάσκες υψηλής αναπνευστικής προστασίας σε επαρκείς ποσό-
τητες. Η ψυχολόγος, η κ. Κουτσανέλλου -ελπίζουµε να µην την
απολύσετε και αυτήν- λέει ότι έχουν κλειδωθεί τµήµατα, έχουν
κλειδαµπαρώσει προσωπικό και ασθενείς χωρίς επισκεπτήριο,
χωρίς να µπορούν να βγουν έξω και αυτό δηµιουργεί εκρηκτική
κατάσταση στους ασθενείς.

Πραγµατικά περιµένω να µας απαντήσετε για όλα αυτά, αλλά
να µας πείτε και για τον Καταραχιά και γιατί τον απολύσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αρσένη, επειδή ο
κύριος Υπουργός ζήτησε να ανακαλέσετε, θα σας πρότεινα να
βρείτε για τη λέξη «ζωώδη» έναν πιο πολιτικό όρο και να το αλ-
λάξετε στα Πρακτικά. Διαφορετικά, εντάξει, είναι δικαίωµά σας
να πείτε ό,τι θέλετε και να µείνει έτσι.

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η εκδίκηση είναι
ένα ζωώδες ένστικτο και είναι εκδικητική η στάση της Κυβέρνη-
σης, οπότε δεν ανακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μάλιστα.
Οπότε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, θα σας απαντήσω κατ’ αρχάς στην ερώτηση

που κάνατε και όχι σε ό,τι θέλετε εσείς. Να είστε πιο προσεκτικός
µε τις λέξεις που χρησιµοποιείτε. Λυπάµαι που θα το πω, αλλά
οι περισσότερες από τις ερωτήσεις που κάνετε προς το Υπουρ-
γείο Υγείας βρίθουν ανακριβειών. Επιτέλους, ελάτε διαβασµένος
όταν κάνετε αυτές τις ερωτήσεις και έρχεστε και µας θέτετε διά-
φορα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία του συ-
στήµατος υγείας. Προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις.
Άµα δεν το γνωρίζετε το θέµα, διαβάστε και ελάτε εδώ διαβα-
σµένος.

Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας, υπάρχουν τρεις κατηγορίες
νοσοκοµείων τις οποίες έχουµε εξαιρέσει ως προς την ανάπτυξη
κλινών αποκλειστικής χρήσης για ασθενείς µε κορωνοϊό: τα ογ-
κολογικά, τα παιδιατρικά και τα ψυχιατρικά.

Το «Δροµοκαΐτειο» είναι ψυχιατρικό. Τουλάχιστον ελπίζω αυτό
να το ξέρετε. Αυτό σηµαίνει ότι δεν αναπτύχθηκαν -ούτε πρόκει-
ται να αναπτυχθούν- κλίνες αποκλειστικής νοσηλείας ασθενών
µε κορωνοϊό, έτσι ώστε να φιλοξενούνται εξωτερικοί ασθενείς.
Αυτό βεβαίως δεν σηµαίνει ότι υπολείπεται σε προετοιµασία για

την αντιµετώπιση ενδεχόµενων κρουσµάτων σε σχέση µε άλλα
νοσοκοµεία. Η προµήθεια µέσων ατοµικής προστασίας για το
προσωπικό και τους ασθενείς εξελίσσεται σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα, εξασφαλίζοντας πλήρη επάρκεια, εξασφαλίζοντας ότι
το προσωπικό, οι ασθενείς και οι συνοδοί ή οι οικείοι, δηλαδή
όσοι προσέρχονται στο νοσοκοµείο, είναι προστατευµένοι στον
µέγιστο βαθµό. 

Διαγνωστικοί έλεγχοι ανίχνευσης του κορωνοϊού πραγµατο-
ποιούνται δύο φορές την εβδοµάδα. Επίσης ελέγχονται όλοι οι
ασθενείς που εισέρχονται στο νοσοκοµείο και έχουν διαµορφω-
θεί ειδικοί θάλαµοι για τη φιλοξενία των εσωτερικών ασθενών
που είτε είναι ύποπτα είτε επιβεβαιωµένα κρούσµατα.

Κύριε Αρσένη, δεν θα σας ακολουθήσουµε στην τακτική που
χρησιµοποιείτε, στους χαρακτηρισµούς που χρησιµοποιείτε,
στην προσπάθειά σας να δραµατοποιήσετε καταστάσεις.

Θα αναφερθώ σε γεγονότα. Έχουν ανιχνευθεί συνολικά εβδο-
µήντα ένα κρούσµατα, εκ των οποίων τα πενήντα επτά αφορούν
ασθενείς µε ήπια συµπτώµατα, οι οποίοι παραµένουν σε δοµή
του νοσοκοµείου. Τα πρώτα κρούσµατα παρουσιάστηκαν στο
ψυχογηριατρικό τµήµα, το οποίο διαµορφώθηκε άµεσα για τη νο-
σηλεία των ασθενών µε ήπια συµπτωµατολογία και στη συνέχεια
πραγµατοποιήθηκαν τεστ και µοριακοί έλεγχοι στο σύνολο των
νοσηλευόµενων και του προσωπικού. Αυτοί που παρουσίασαν
επιδείνωση διακοµίστηκαν άµεσα σε γενικά νοσοκοµεία που
έχουν οργανωµένες κλινικές COVID-19. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα και µπορεί να συµβεί εντός ή εκτός οποιουδήποτε νοσο-
κοµείου, τη στιγµή που η πανδηµία βρίσκεται σε έξαρση. Από την
πλευρά µας έχουµε πάρει όλα τα αναγκαία µέτρα που σας ανέ-
φερα. Δεν στεκόµαστε σε αυτά. Συνεχίζουµε µε πιο εντατικούς
ρυθµούς και κυρίως µε τον εµβολιασµό του πληθυσµού και του
υγειονοµικού προσωπικού οι οποίοι εµβολιάστηκαν σε πρώτη
φάση και σήµερα µπορούν να εµβολιαστούν αυτοί οι οποίοι
έχουν αλλάξει γνώµη. Προχωράµε σε περαιτέρω ενίσχυση των
δοµών σε προσωπικό. Στο «Δροµοκαΐτειο» να σας θυµίσω ότι σή-
µερα υπηρετούν εξήντα επικουρικοί.

Σας είπα στην αρχή ότι καλό θα ήταν να διαβάζετε πριν έρθετε
µε ερωτήσεις στη Βουλή. Θα αναφερθώ στην εξαίρεση του
«Δροµοκαΐτειου» από το πρόγραµµα εφηµέρευσης των νοσοκο-
µείων της Αττικής. Δεν υπάρχει κανένα απολύτως τέτοιο ενδεχό-
µενο. Το νοσοκοµείο θα συνεχίζει να εφηµερεύει κανονικά. Τα
περιστατικά κορωνοϊού ανέρχονται σχεδόν στα µισά από το σύ-
νολο των ασθενών που προσέρχονται στην εφηµερία των νοσο-
κοµείων. Όµως το ΕΣΥ είναι εδώ και για τους υπόλοιπους
ασθενείς στους οποίους οφείλουµε να παρέχουµε ισότιµα υπη-
ρεσίες υγείας. Αυτό κάνουµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε
αντιµετωπίζοντας προκλήσεις και δυσκολίες, όπως αυτή την παν-
δηµία. 

Να είστε σίγουρος ότι από την κρίση αυτή το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας θα βγει πιο δυνατό και πιο ισχυρό. Σας διαβεβαιώνω για
µία ακόµη φορά ότι έχουµε λάβει µέριµνα. Παίρνουµε τα απα-
ραίτητα µέτρα έτσι ώστε για οποιονδήποτε συµπολίτη µας νοση-
λεύεται στις υγειονοµικές δοµές του συστήµατος υγείας, η
παροχή υπηρεσιών να είναι η µέγιστη δυνατή, να είναι ασφαλής
και να είναι ποιοτική. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Επειδή έχουµε ένα πρό-

βληµα µε τους πίνακες, το οποίο θα λύσουµε τώρα, σας παρα-
καλώ πολύ να παρακολουθείτε τον χρόνο και να τον τηρείτε.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εσείς δεν είστε

αδιάβαστος. Είστε αδιάφορος. Είστε µια αδιάφορη Κυβέρνηση
απέναντι στην υγειονοµική κρίση. Λέτε ότι εµείς είµαστε οι αδιά-
βαστοι. Εµείς, που σας διαβάζουµε τις ανακοινώσεις της ΟΕΝΓΕ,
των ειδικευόµενων γιατρών στο «Δροµοκαΐτειο», της ψυχολόγου
που επώνυµα και δηµόσια τα κατήγγειλε αυτά και της ΠΟΕΔΗΝ.
Όλοι στον χώρο της υγείας είναι αδιάβαστοι. Μόνο εσείς, που
έχετε εγκαταλείψει το δηµόσιο σύστηµα υγείας, διαβάζετε. 

Αφού διαβάζετε, λοιπόν, απαντήστε µας. Στην ψυχογηριατρική
κλινική του «Δροµοκαΐτειου», που έχει µετατραπεί στην πράξη σε
κλινική COVID, υπάρχει εικοσιτετράωρη κάλυψη µε ειδικευµένο
παθολόγο ή γιατρό συναφούς ειδικότητας; Υπάρχει εικοσιτετρά-
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ωρη λειτουργία µικροβιολογικού και ακτινολογικού εργαστηρίου,
όπως θα έπρεπε; Υπάρχει δυνατότητα στο «Δροµοκαΐτειο» για
µοριακό έλεγχο επί συνόλου των εισαγωγών έναν χρόνο µετά
την έναρξη της πανδηµίας; Υπάρχουν επαρκείς στολές, γυαλιά,
ασπίδες και µάσκες; Όλοι οι γιατροί όλες οι οµοσπονδίες εργα-
ζοµένων και γιατρών στα δηµόσια νοσοκοµεία καταγγέλλουν ότι
δεν υπάρχουν. Για πείτε µας εσείς τη δική σας ανάγνωση της
πραγµατικότητας. Θα µείνετε για ακόµη µια φορά µόνοι σας στη
δική σας ανάγνωση. 

Έχετε πλάσει µια εικονική πραγµατικότητα για την υγεία. Κι
εσείς ξέρετε ότι δεν ισχύει, αλλά σας βολεύει γιατί το βασικό σας
σχέδιο είναι να τελειώνουµε µε την επιδηµία και την υποχρέωση
να στηριζόµαστε στο δηµόσιο σύστηµα υγείας για να προχωρή-
σετε στην ιδιωτικοποίηση. 

Η επιδηµία αυτή δεν είναι στόχος, δεν σας βάζει να κινηθείτε
για την ενίσχυση δηµόσιου συστήµατος υγείας και την προστα-
σία ζωών. Σας βάζει να κάνετε µικρές διαχειριστικές κινήσεις,
αδιαφορώντας πραγµατικά για την επίπτωση στην υγεία, προκει-
µένου την επόµενη µέρα να είστε έτοιµοι να το ιδιωτικοποιήσετε.
Αυτά βλέπουµε στα νοσοκοµεία. 

Μας λέτε εδώ ότι σας ενδιαφέρουν τα άλλα νοσήµατα, όταν
έχετε µετατρέψει µονάδες εγκαυµάτων, εµφραγµάτων, καρδιο-
χειρουργικών µονάδων σε µονάδες COVID-19, ενώ έχουµε στοι-
χεία που µας λένε ότι το 2020 σε σχέση µε το 2019 είχαµε έξι
χιλιάδες περισσότερους θανάτους από νοσήµατα εκτός COVID.
Αυτή είναι η πολιτική σας. 

Σας καλούµε να αλλάξετε πορεία. Αδιαφορούµε αν πολιτικά δια-
φωνούµε µαζί σας ριζικά. Αυτήν τη στιγµή έχουµε µια µεγάλη υγει-
ονοµική κρίση και θα έπρεπε να µπορούµε να συµφωνούµε σε
αυτήν την Αίθουσα ότι µία µέρα καραντίνας µάς κοστίζει όσο θα
ήταν η κατασκευή χιλίων ΜΕΘ. Και δεν τις κάνατε! Θα µπορού-
σατε να είχατε προσλάβει όλους τους απαραίτητους γιατρούς και
εσείς απολύετε τον Καταραχιά από τις ΜΕΘ στο «Σωτηρία».

Αλλάξτε πορεία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αρσένη, τι να πρωτοαπαντήσει κανείς. Μας λέτε ότι χρη-

σιµοποιούµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας αναγκαστικά, για να µπο-
ρέσουµε να το ιδιωτικοποιήσουµε µετά την πανδηµία. Δηλαδή
έλεος! Το ενισχύσαµε και σε λίγο θα µας πείτε ότι δεν φτιάξαµε
καµµία ΜΕΘ, όταν τις έχουµε υπερδιπλασιάσει. Μας λέτε ότι δεν
έχουµε κάνει καµµία πρόσληψη, όταν έχουµε ξεπεράσει τις δέκα
χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού προσωπικού. Δείτε τα νούµερα,
διαβάστε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» τις αποφάσεις µας, πηγαίντε µια βόλτα
στα νοσοκοµεία. Μας λέτε για τα µέσα ατοµικής προστασίας. Πη-
γαίντε στο «Δροµοκαΐτειο» για να δείτε αν υπάρχουν ή όχι.

Είδατε στο εξωτερικό κατά το πρώτο κύµα της πανδηµίας τι
µέσα ατοµικής προστασίας χρησιµοποιούσαν άλλες χώρες, πιο
πλούσια κράτη, πιο εξελιγµένα, πιο προηγµένα συστήµατα
υγείας; Δεν έλειψε, ούτε λείπει, ούτε πρόκειται να λείψει µέσο
ατοµικής προστασίας από κανέναν υγειονοµικό στη χώρα µας.
Έχουµε φροντίσει να προστατεύσουµε αυτούς που παρέχουν
υπηρεσίες υγείας, γιατί αυτούς πρέπει να προστατέψουµε
πρώτα, ώστε να συνεχίσουν απρόσκοπτα. Έχουµε από τα χαµη-
λότερα ποσοστά νόσησης του υγειονοµικού προσωπικού στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και κάνουµε οτιδήποτε είναι εφικτό, προ-
κειµένου καθηµερινά να ενισχύουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Είδατε πρόσφατα σε δηµοσίευση πώς βλέπει ο κόσµος το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, πόσο το εµπιστεύεται, πόσο ανέβηκε
στη συνείδηση του ελληνικού λαού το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
το δηµόσιο. Εσείς πιστεύετε δηλαδή ότι τα κάναµε όλα αυτά γιατί
θέλαµε ο κόσµος να αποκτήσει εµπιστοσύνη στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ώστε να το ιδιωτικοποιήσουµε; Πραγµατικά λυπάµαι.

Μπερδεύετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τις συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Το έχουµε πει πολλές φορές, είναι
χρηµατοδοτικά εργαλεία. Μας εγκαλείτε όταν δεν χρησιµοποι-
ούµε τον ιδιωτικό τοµέα και όταν τον χρησιµοποιούµε, µας λέτε
«γιατί τον χρησιµοποιήσατε ή δεν τον επιτάξατε από την αρχή».
Αποφασίστε επιτέλους τι θέλετε να κάνετε.

Μια τελευταία παρατήρηση σε ό,τι αφορά αυτά που είπατε για
το «Δροµοκαΐτειο». Τα µικροβιολογικά και τα εργαστηριακά στην
περίπτωση του επείγοντος καλύπτονται από το «Δαφνί». Βε-
βαίως, υπάρχει κάλυψη το βράδυ από ειδικευµένο παθολόγο στο
νοσοκοµείο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα συζητηθεί η δέκατη

ένατη µε αριθµό 617/29-3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κλέωνα Γρηγοριάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σχέδιο
µαζικών τεστ αυτοδιάγνωσης για την πρόληψη του κορωνοϊού».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Κοντοζα-
µάνης.

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Κοντοζαµάνη, κατ’ αρχάς σας

ευχαριστώ, όπως πάντα, που είστε εδώ ο ίδιος για να απαντήσετε
στην ερώτησή µου.

Ήθελα να σας ρωτήσω γιατί, κύριε Υπουργέ, µπήκατε στον
κόπο να τριπλασιάσετε τις εντατικές. Σας άκουσα να το λέτε πριν
από λίγο και δεν καταλαβαίνω γιατί. Σας θυµίζω δήλωση του
Υπουργού Επικρατείας, του κ. Γεραπετρίτη, στις αρχές του φθι-
νοπώρου που έλεγε ότι εάν είχαµε περισσότερες εντατικές, θα
πέθαιναν περισσότεροι άνθρωποι. Ή υπάρχει τρικυµία εν κρανίω
ή υπάρχει απόλυτη διχογνωµία στα κυβερνητικά στελέχη, γιατί
εσείς φαίνεται να πιστεύετε ότι δεν αυξάνουν τους νεκρούς οι
περισσότερες εντατικές, σε αντίθεση µε τον κ. Γεραπετρίτη.

Για να σοβαρευτούµε, κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, εδώ µε τα self-
tests στην ερώτησή µου τη σηµερινή έχουµε –νοµίζω- την επι-
τοµή αυτού για το οποίο κατηγορείστε από όλη σχεδόν την
κοινωνία, δηλαδή ότι µεταβιβάζετε συστηµατικά τις ευθύνες σας
ως λειτουργοί του κράτους και ως υπεύθυνη Κυβέρνηση στους
πολίτες και θα συµπεριλάµβανα και τους φαρµακοποιούς. Ακού-
στε το και πείτε µου πώς σας φαίνεται. 

Σύµφωνα µε όλο τον σχεδιασµό σας, οι πολίτες καλούνται από
τις αρχές του Απριλίου, του µήνα που «τρέχει», να προµηθεύον-
ται δωρεάν από το φαρµακείο µόνοι τους δύο τεστ εβδοµαδι-
αίως. Τα τεστ αυτά θα τα κάνουν µόνοι τους, όπως µόνοι τους
θα εξάγουν το ιατρικό συµπέρασµα εάν είναι ή δεν είναι µολυ-
σµένοι και µόνοι τους θα ενηµερώνουν τις αρµόδιες υπηρεσίες
σε περίπτωση που το αποτέλεσµα είναι θετικό, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται, δηλαδή να χάσουν µεροκάµατα, ενώ είναι ήδη πιεσµέ-
νοι µετά από δέκα χρόνια κρίσης, κ.ο.κ..

Μάλιστα, για τη διαδικασία, κύριε Κοντοζαµάνη, επιστρατεύ-
τηκε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Και θέλω πραγµα-
τικά να σας ρωτήσω τι σχέση µπορεί να έχει το έρηµο το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη µε τα self-tests. Γιατί; Όλα
πρέπει να τα κάνει ο κ. Χρυσοχοΐδης σ’ αυτήν τη χώρα;

Κύριε Υπουργέ, σας ρωτάω ευθέως, για να µην ξεπερνώ και
εγώ τον χρόνο που έχουµε εδώ. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µας
καταρρέει. Είναι δήλωση κυβερνητική ότι χθες εξήντα άνθρωποι
περίµεναν διασωληνωµένοι να πεθάνει κάποιος για να πάρουν
θέση σε µια ΜΕΘ. Το ξέρετε καλύτερα από εµένα. Είναι επίσηµη
δήλωση του κράτους αυτή, χθεσινή. Ενώ, λοιπόν, καταρρέει το
σύστηµα και δεν υπάρχουν σε επάρκεια ΜΕΘ και ιατρικό προ-
σωπικό, θα συνεχίσετε σαν Κυβέρνηση να µετακυλίετε τις ευθύ-
νες και την υποχρέωση παροχής περίθαλψης και ιατρικής
φροντίδας για όλους τους πολίτες στους ίδιους τους πολίτες και
µάλιστα µε µεθόδους που η εγκυρότητά τους αµφισβητείται από
τους ειδικούς λόγω της αξιοπιστίας τους, αλλά και του γεγονό-
τος ότι η χρήση τους θα γίνεται από µη εξειδικευµένο προσω-
πικό, δηλαδή από τους ίδιους τους πολίτες; 

Δεύτερον, η Κυβέρνησή σας θα συνεχίσει την πολιτική των φω-
τογραφικών διαγωνισµών, όπως γίνεται µε τα 10 εκατοµµύρια
που θα δώσετε για τα self-tests, προς χάριν «ηµετέρων», αντί να
επενδύσει στην άµεση δηµιουργία δικτύου κέντρων για µαζικά
τεστ σε όλη την Ελλάδα, µε σκοπό την ενεργητική αντιµετώπιση
του ιού µε στοχευµένα και όχι οριζόντια µέτρα καθολικών απα-
γορεύσεων και lockdowns;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Γρηγοριάδη, θα µπω κατευθείαν στην ουσία των ερωτή-
σεών σας και θα απαντήσω. Οµιλείτε για µετάθεση ευθυνών από
το κράτος σε πολίτες. Τι συµπέρασµα είναι αυτό και από πού πη-
γάζει; 

Στη στρατηγική διεξαγωγής διαγνωστικών ελέγχων, που είναι
οι µοριακοί έλεγχοι και τα ταχέα τεστ αντιγόνου, προσθέτουµε
τα αυτοδιαγνωστικά τεστ. Δεν ανακαλύπτουµε τον τροχό. Αυτό
έχει ήδη ξεκινήσει στο εξωτερικό. Διαβάστε. Σήµερα το διάβασα
στο BBC. Στην Αγγλία ξεκινάνε στις 9 Απριλίου δύο τεστ την
εβδοµάδα στον πληθυσµό αυτοδιαγνωστικά, προκειµένου κάθε
πολίτης να µπορεί να το κάνει µόνος του και αυτήν την έννοια
έχει αυτοδιαγνωστικό, είναι κάτι επιπλέον.

Μελέτη στην Αµερική από το πανεπιστήµιο του Γέιλ έδειξε ότι
αν είχε όλος ο πληθυσµός αυτοδιαγνωστικά τεστ, θα είχαν γλι-
τώσει δύο εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες µολύνσεις και δε-
καπέντε χιλιάδες επτακόσιους θανάτους. 

Άρα, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι δεν ανακαλύπτουµε τον
τροχό. Πρωτοπορούµε κιόλας, γιατί είµαστε από τις πρώτες
χώρες που σε ευρεία κλίµακα στο σύνολο του πληθυσµού προ-
χωρούµε στην υλοποίηση αυτής της στρατηγικής που επαναλαµ-
βάνω ότι είναι συµπληρωµατική, στα τεστ τα οποία διεξάγουµε
µέχρι σήµερα και τα οποία ξεπερνάνε τα πενήντα χιλιάδες τεστ
ηµερησίως. Έχουµε φτάσει και τις εξήντα χιλιάδες και συνεχώς
αυξάνονται. 

Σκοπός µας είναι η πρόληψη και ο εντοπισµός των ασυµπτω-
µατικών φορέων του ιού και των µεταλλάξεών του, διότι γνωρί-
ζουµε τη σφοδρότητα που έχει αυτό το κύµα λόγω της
βρετανικής µετάλλαξης. Κοιτάµε µπροστά, δεν περιµένουµε. Δεν
µένουµε αδρανείς και προνοούµε χαράσσοντας αυτήν τη στρα-
τηγική, έτσι ώστε όσο το δυνατόν συντοµότερα να εξέλθουµε νι-
κητές από αυτήν την πανδηµία. 

Θεωρώ ότι απάντησα και στο ερώτηµά σας ότι είναι µία αµφι-
σβητούµενη πρακτική. Είναι µία πρακτική που έχει ξεκινήσει και
ακολουθείται σε όλα τα κράτη του κόσµου. 

Μιλήσατε για φωτογραφικό διαγωνισµό και γιατί έκανε τον δια-
γωνισµό µία δηµόσια αρµόδια αρχή. Η Γενική Γραµµατεία Πολι-
τικής Προστασίας είναι δηµόσια αρµόδια αρχή, µπορεί να κάνει
διαγωνισµούς και βεβαίως λόγω του κατεπείγοντος έγινε από την
Πολιτική Προστασία, τηρώντας όλες τις προϋποθέσεις. Μάλιστα,
έχουµε και απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η οποία αναφέ-
ρεται στις συµβάσεις και στην κατακύρωση του διαγωνισµού. 

Αν νοµίζετε ότι κάποιος έχει ευνοηθεί από τη διαδικασία, πείτε
το. Διότι είδαµε και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να µας κατη-
γορεί επίσης για φωτογραφικό διαγωνισµό, ότι ευνοεί µία εται-
ρεία. Τριάντα µία εταιρείες υπέβαλαν προσφορές, τελικά σε
πέντε κατοχυρώθηκε ο διαγωνισµός και καµµία από τις εταιρείες
που υπέβαλαν δεν ήταν αυτή η εταιρεία για την οποία µίλησε ξε-
κάθαρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Φανταστείτε, δηλαδή, πόσο
φωτογραφικός ήταν. Ούτε µία ούτε δύο, αλλά τριάντα µία εται-
ρείες συµµετείχαν στον διαγωνισµό. 

Φοβάµαι ότι προσπαθείτε να ξεπεράσετε τον ΣΥΡΙΖΑ, που
έτρεξε να κατακυρώσει τον διαγωνισµό σε συγκεκριµένη πολυε-
θνική εταιρεία και να µας κατηγορήσει για κάτι που δεν συνέβη
ποτέ. 

Κύριε Γρηγοριάδη, επίσης στην ερώτησή σας λέτε ότι το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας καταρρέει. Το προσωπικό στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας τον τελευταίο χρόνο δίνει µάχη προκειµένου να
σταθεί όρθιο το σύστηµα υγείας και να ανταποκριθεί στις ανάγ-
κες των συµπολιτών µας. Είµαι σίγουρος πως δεν έχετε ιδέα τι
θα συνέβαινε εάν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας κατέρρεε. Και θα το
επαναλάβω. Το είδαµε σε άλλες χώρες να συµβαίνει, είδαµε τι
θα πει κατάρρευση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κοντοζαµάνη, πα-
ρακαλώ τα υπόλοιπα να τα πείτε στη δευτερολογία σας, γιατί
έχουµε φτάσει στα πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Είπαµε ότι πιέζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είναι στα όριά
του, αλλά στέκεται όρθιο και συνεχίζει να παρέχει υπηρεσίες

υγείας. Δίνουµε τη µάχη ξεπερνώντας όλα τα εµπόδια. Ξέρουµε
ότι οι πόροι µας δεν είναι ανεξάντλητοι και έχουµε υπερβάλει
εαυτόν όλοι και κυρίως οι εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Έχουµε όρια στις κλίνες που διαθέτουµε για τη νοσηλεία
και κάθε µέρα αυξάνουµε τη διαθεσιµότητα στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, που σηµαίνει ότι δουλεύουµε µε σχέδιο και µεθοδικότητα
για να µπορέσουµε µε τους πόρους τους οποίους διαθέτουµε να
αντεπεξέλθουµε. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι οι πόροι δεν είναι ανεξάντλητοι. Όταν
φτιάχνεις ένα κτήριο, δεν το κατασκευάζεις προκειµένου να αν-
τέξει σεισµό δεκαπέντε ρίχτερ. Δεν υπάρχει σύστηµα υγείας που
µπορεί να αντέξει πανδηµία. Όµως, εµείς τα έχουµε καταφέρει
και θα τα καταφέρουµε µέχρι το τέλος. Να είστε σίγουρος ότι θα
βγούµε νικητές απ’ αυτήν την περιπέτεια. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κοντοζαµάνη, το γεγονός ότι έχει καταρρεύσει το

Εθνικό Σύστηµα Υγείας µας προκύπτει και µόνο από το γεγονός
ότι εδώ και τρεις-τέσσερις εβδοµάδες όλοι οι γιατροί που είναι
σε COVID νοσοκοµεία δηλώνουν ευθαρσώς ότι κάνουν επιλογή
ανάµεσα σε αυτόν που θα έχει περισσότερες πιθανότητες να επι-
βιώσει και αυτόν που έχει λιγότερες πιθανότητες να επιβιώσει.
Αν στα αυτιά του αρµόδιου Υπουργού δεν ακούγεται αυτό σαν
κατάρρευση, αναρωτιέται κανείς τι θα ήταν η κατάρρευση. 

Κύριε Κοντοζαµάνη, γνωρίζω από κοντά το πόσο έχετε κουρα-
στεί και εσείς και ο Υπουργός σας. Γνωρίζω ότι έχετε δώσει τον
καλύτερο εαυτό σας. Και δεν το λέω αυτό σαν δώρο σε εσάς
επειδή είµαστε σε δηµόσιο χώρο, το λέω γιατί είναι έτσι. 

Γνωρίζετε, όµως, κι εσείς, κύριε Κοντοζαµάνη, ότι µε τα µνη-
µόνια που έχουν υπογράψει η Κυβέρνησή σας και όλες οι µνη-
µονιακές κυβερνήσεις δεν σας επιτρέπεται να χρησιµοποιήσετε
χρήµατα που έχει η πατρίδα µας για την υγεία. Σας απαγορεύε-
ται να προσλάβετε µόνιµους γιατρούς εδώ και δέκα χρόνια, όχι
τώρα. Απαγορεύθηκε στο ΠΑΣΟΚ -µετά ΚΙΝΑΛ-, απαγορεύθηκε
στον ΣΥΡΙΖΑ, απαγορεύθηκε στον Σαµαρά και τώρα απαγορεύε-
ται και σε εσάς. 

Το γεγονός, όµως, ότι γίνεται επιλογή ανάµεσα στο αν εγώ θα
ζήσω και ο κ. Αρσένης θα πεθάνει, είναι αποτέλεσµα του γεγο-
νότος ότι εσείς δέχεστε να σας απαγορεύουν θεσµοί ή τροϊκανοί
ή όπως αλλιώς θέλετε να τους πείτε, το να ενισχύσετε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας.

Και τώρα θα µου επιτρέψετε να σας πω τα εξής, απαντώντας
σε αυτά που µου απαντήσατε. Πρώτον, από την Παρασκευή 19
Μαρτίου µαζί µε µας ενηµερώθηκαν και οι φαρµακοποιοί ότι θα
διατεθούν τα self-tests µέσω των φαρµακείων της χώρας. Μέχρι
τότε δεν το ξέραµε. Αυτό και µόνο, χωρίς κανένα πρόγραµµα,
κανένα πρωτόκολλο διαδικασιών και ασφαλείας, χωρίς πλατ-
φόρµα, χωρίς καταγραφή, χωρίς ιχνηλάτηση. Η Κυβέρνηση ου-
σιαστικά θυσιάζει την ίδια τη διαδικασία των τεστ για να κρύψει
φυσικά την ανυπαρξία πρωτοβάθµιας υγείας και την κατάσταση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Εµείς, σαν κοινοβουλευτική δύναµη, απαιτούµε να µάθουµε
περί τίνος πρόκειται. Θέλουµε να δηµοσιοποιηθούν άµεσα τα
στοιχεία αξιοπιστίας των συγκεκριµένων τεστ. Ξέρετε γιατί σας
το λέω; Γιατί παρά τις έρευνες του αµερικάνικου πανεπιστηµίου
τις οποίες επικαλεστήκατε, εγώ σας ενηµερώνω, αν δεν το ξέ-
ρετε και ψάξτε να το µάθετε, ότι δεν έχουν πάρει έγκριση τα self-
tests από τον Οργανισµό Φαρµάκου και Τροφίµων των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής. Δεν έχουν εγκριθεί γι’ αυτή τη χρήση.

Επίσης, ο Οργανισµός λέει ότι κάτω από πολύ συγκεκριµένες
συνθήκες, τις καλύτερες, τις ιδανικές, η αξιοπιστία τους δεν
υπερβαίνει το 60%. Ποιο το νόηµα της κίνησης αυτής, λοιπόν, αν
όχι επικοινωνιακός εντυπωσιασµός; 

Όµως, υπάρχει πιθανότητα να οδηγήσουµε την πανδηµία τε-
λικά σε έκρηξη αντί για αντί για ύφεση µε τον συνωστισµό στα
φαρµακεία και κυρίως µε τέσσερις από τους δέκα συµπολίτες
µας να έχουν ψευδή αποτελέσµατα. Στατιστικό είναι αυτό. Δεν
το λέω εγώ. Με ένα φωτογραφικό διαγωνισµό. Είπατε ποιος
έκανε τον διαγωνισµό και το άκουσα. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, κύριε Κοντοζαµάνη, δέκα εκατοµµύρια τεστ πρέπει να
γίνουν και είναι πολλά τα εκατοµµύρια του διαγωνισµού. Αυτά
θα έπρεπε να παραδοθούν εντός επτά ηµερών από την εξαγγε-
λία. Πόσο φερέγγυος µπορεί να είναι πουθενά στη γη, όχι στην
Ελλάδα, όχι από εσάς, ας τον κάναµε εµείς το ΜέΡΑ25; Σε επτά
µέρες ή σε δέκα µέρες πώς ο άλλος ήταν ενηµερωµένος να ξέρει
πόσα εκατοµµύρια; 

Θα τελειώσω γρήγορα, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα φάω τον χρόνο
σας. Με συγχωρείτε, αλλά πραγµατικά πρέπει να σας τα πω. 

Επίσης, ζητάτε από τους φαρµακοποιούς, κατά περίπτωση, να
βοηθήσουν αυτή τη διαδικασία. Ποια είναι τα πρωτόκολλα ασφα-
λείας, κύριε Κοντοζαµάνη, για τους πολίτες και τους φαρµακο-
ποιούς; Με ποια εκπαίδευση θα το πραγµατοποιήσουν αυτό οι
φαρµακοποιοί; Σε ποιον χώρο; Πώς θα γίνει έντεκα χιλιάδες φαρ-
µακεία να εξυπηρετήσουν τέσσερις φορές τον πληθυσµό της
χώρας µας σε έναν µόνο µήνα; Γιατί αυτό προβλέπουν τα self-
tests, ότι έντεκα χιλιάδες φαρµακεία θα εξυπηρετήσουν σαράντα
εκατοµµύρια Έλληνες µέσα σε έναν µήνα. Τι συνέπειες θα έχει
αυτός ο συνωστισµός στη διάδοση της νόσου; 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ζητάτε ως Κυβέρνηση από τους
φαρµακοποιούς να πραγµατοποιήσουν ιατρικές πράξεις χωρίς
τη συνεργασία της ιατρικής κοινότητας, χωρίς επιδηµιολογική
επιτήρηση, χωρίς ενηµέρωση, χωρίς εκπαίδευση, για να καταλή-
ξουµε να τα επιρρίψουµε όλα και πάλι στην ατοµική ευθύνη.
Ποια, όµως, είναι η σκοπιµότητα αυτού του εγχειρήµατος τη
στιγµή που υπάρχουν ήδη κλιµάκια του ΕΟΔΥ έτοιµα, µε οργά-
νωση, εκπαίδευση και καταρτισµένους υπαλλήλους για να κά-
νουν ακριβώς τέτοια δουλειά. 

Στην περίπτωση της κατ’ οίκον εξέτασης, ποιος θα εξασφαλί-
ζει, κύριε Κοντοζαµάνη, πως το τεστ θα πραγµατοποιηθεί σωστά,
πως δεν θα δοθεί ψευδές αποτέλεσµα λόγω λάθους στη διαδι-
κασία; Πού θα απορρίπτονται τα υλικά που θα περιέχουν πιθα-
νώς βιολογικό φορτίο COVID-19; Οι εργαζόµενοι στον τοµέα της
καθαριότητας δεν είναι άνθρωποι; Πώς προστατεύονται; 

Στη συνέχεια, όταν ο ίδιος ο πολίτης θα έχει την υποχρέωση
να καταχωρίσει το αποτέλεσµα του τεστ, ποιος πολίτης, κύριε
Κοντοζαµάνη, θα δηλώσει θετικός, µε αποτέλεσµα να χάσει πε-
ρισσότερα µεροκάµατα σε αυτή την οικονοµική εξαθλίωση που
έχει οδηγηθεί η χώρα µετά από τέσσερα ή πέντε µνηµόνια; 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γρηγοριάδη, θα σας παρακαλούσα κι εσάς και όσους

άλλους συναδέλφους στην Αίθουσα αυτή αναφέρονται σε επι-
λογές ασθενών προκειµένου να εισαχθούν σε µονάδα εντατικής
θεραπείας, να µην το κάνουν ξανά, γιατί δεν έχει συµβεί κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας στη χώρα µας, ούτε στο παρελθόν. Δεν
υπάρχει επιλογή ασθενών.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Την ανακοίνωση της Κυβέρνησης
διάβασα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Άλλο η αναµονή και άλλο η επιλογή, κύριε Γρηγοριάδη.
Κατ’ αρχάς, σε αυτά τα περιστατικά παρέχεται αναπνευστική
υποστήριξη και βεβαίως, εξυπηρετούνται σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα. 

Τώρα, επειδή αναφερθήκατε ξανά στα self-tests, νοµίζω πως
είναι ξεκάθαρο από αυτά που είπα, ότι πρόκειται για µία συµπλη-
ρωµατική δράση στη στρατηγική που έχουµε για τα τεστ. 

Επίσης, είναι ξεκάθαρο ότι τα τεστ αυτά δεν θα γίνονται στα
φαρµακεία. Είναι χαρακτηρισµένα από τις ευρωπαϊκές νοµοθε-
σίες ως αυτοδιαγνωστικά, οικιακά. Οι Αρµόδιες Ρυθµιστικές
Αρχές στην Ευρώπη, ακολουθώντας νόµους, τα εγκρίνουν, προ-
κειµένου να υπάρχει αυτοδιάγνωση. Άρα, ο καθένας µπορεί να
το κάνει σπίτι του και υπάρχουν συγκεκριµένες οδηγίες. Και δια-
φέρουν, αν θέλετε, αυτά τα τεστ από τα ταχέα τεστ ως προς
αυτό κυρίως το κοµµάτι, δηλαδή πώς ένας πολίτης µπορεί να αν-
τιληφθεί, να διαβάσει τις οδηγίες χρήσης, το πώς είναι γραµµέ-

νες οι οδηγίες χρήσης, πώς µπορεί να το κάνει µόνος του προ-
κειµένου κυρίως να πιάσουµε τους ασυµπτωµατικούς. Βεβαίως,
υπάρχουν και διαδικασίες για το πώς πρέπει να δηλώνεται αυτό
το τεστ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εγώ θα σας πω και κάτι άλλο. Εάν κάποιος δεν επιθυµεί να το
δηλώσει, τουλάχιστον θα αυτοπεριοριστεί. Και αυτό κέρδος είναι.
Υπάρχουν, όµως, οι διαδικασίες, υπάρχει το επιβεβαιωτικό τεστ
προκειµένου κάποιος να κατοχυρώσει τα δικαιώµατά του. Και δεν
ισχύει αυτό που λέτε, ότι κάποιος εργαζόµενος θα φοβηθεί να το
πει στον εργοδότη του για να µην χάσει τη δουλειά του. Είναι πλή-
ρως κατοχυρωµένα τα δικαιώµατα του εργαζόµενου και όλων
όσων κάνουν χρήση αυτών των τεστ και υπάρχουν διαδικασίες
προκειµένου να δηλώνονται. Και, βεβαίως, θέλουµε µε το όπλο
αυτό που έχουµε στη διάθεσή µας, να µπορέσουµε σταδιακά να
ανοίξουµε την οικονοµική δραστηριότητα στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Καλησπέρα σας. Καλή εβδοµάδα κι από εµένα.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 600/22-3-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ξενοφώντα (Φώντα) Μπαραλιάκου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αρχαιρεσίες Αθλητικών
Οµοσπονδιών».

Κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τις προηγούµενες ηµέρες διεξήχθησαν οι προ-

γραµµατισµένες αρχαιρεσίες στις περισσότερες αθλητικές οµο-
σπονδίες, όπου εφαρµόστηκε για πρώτη φορά το νέο θεσµικό
πλαίσιο που ψηφίστηκε από την παρούσα Κυβέρνηση µε τους
ν.4639/2019 και 4726/2020. Παρά τις δυσµενείς συνθήκες εξαι-
τίας της πανδηµίας η αθλητική µεταρρύθµιση εφαρµόστηκε και
µετουσιώθηκε σε πράξη. 

Παρ’ όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, υπήρξαν διάφορες αντιδρά-
σεις από διαφορετικές κατευθύνσεις για το γεγονός ότι οι εκλο-
γικές διαδικασίες πραγµατοποιήθηκαν σε µία συγκυρία η οποία
δεν ευνοεί τη µαζική συµµετοχή και δεν έδωσε τον απαιτούµενο
χρόνο στον αθλητικό κόσµο ώστε να προσαρµοστεί στα νέα δε-
δοµένα. Για πρώτη φορά εφαρµόστηκε το σύστηµα ηλεκτρονι-
κής ψηφοφορίας «ΖΕΥΣ» µε προσανατολισµό τη διαφάνεια και
τη θωράκιση των εκλογικών αποτελεσµάτων, ώστε να καθησυ-
χαστούν οι ανησυχίες των εκπροσώπων του αθλητικού κόσµου. 

Έχοντας πια εικόνα των εκλογικών αποτελεσµάτων, αλλά και
του τρόπου µε τον οποίο κύλησαν οι εκλογικές διαδικασίες µε
βάση το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, πώς αξιολο-
γείτε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των εκλογών βάσει του Μη-
τρώου Αθλητικών Σωµατείων; Επίσης, τηρήθηκαν όλες οι
απαιτούµενες προϋποθέσεις για την ασφαλή διεξαγωγή των
αποτελεσµάτων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μπαραλιάκο.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Ελευθέριος Αυγενάκης.
Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Σας παρακαλώ

πολύ να τα τηρήσετε. Η ερώτηση είναι σαφής.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

ικανοποίηση σας ενηµερώνω ότι ολοκληρώθηκαν µε απόλυτη
επιτυχία οι αρχαιρεσίες σε σαράντα δύο αθλητικές οµοσπονδίες
της χώρας µας µε διαφάνεια, µε τάξη, µε αδιάβλητες διαδικα-
σίες, µε τη συµµετοχή, για πρώτη φορά, των νόµιµων σωµατείων.
Θα µιλήσω για τα στοιχεία που, πραγµατικά, ενδιαφέρουν όσους
µας παρακολουθούν στη δευτερολογία µου. 

Είµαι, όµως, χαρούµενος γιατί η αθλητική µας µεταρρύθµιση
επέφερε σηµαντικές αλλαγές και στον τοµέα των αρχαιρεσιών.
Μία µεταρρύθµιση απολύτως αναγκαία για να απαλείψει στρε-
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βλώσεις και προβλήµατα του παρελθόντος.
Τι συνέβαινε αλήθεια στο παρελθόν; Το θεσµικό πλαίσιο που

προϋπήρχε είχε απίστευτες παθογένειες και άφηνε παράθυρα
και απίστευτες παρατυπίες µε αποτέλεσµα να επικρατούν φαι-
νόµενα αναρχίας και αδιαφάνειας σε αρκετές οµοσπονδίες. Τι
εννοώ; Δεν υπήρχαν πουθενά εκλογικές καταστάσεις ή κοινώς
µητρώο, ούτε κατάλογος, µία βάση δεδοµένων, κάτι δηλαδή που
να περιλαµβάνει τα νόµιµα αθλητικά σωµατεία που θα είχαν δι-
καίωµα ψήφου, µε αποτέλεσµα να συµµετέχουν στις εκλογικές
διαδικασίες σωµατεία-σφραγίδες ή σωµατεία που δεν κάλυπταν
καν τις απαιτήσεις του νόµου. 

Δεν υπήρχε υποχρέωση δηµοσίευσης των εκλογικών καταλό-
γων µε αποτέλεσµα οι εκλογικοί κατάλογοι κάποιες φορές δεν
δηµοσιεύονταν για να υπάρχει η αυτονόητη διαφάνεια. Υπήρχαν
και περιπτώσεις που δηµοσιεύονταν οι εκλογικοί κατάλογοι αλλά
µόλις µερικά λεπτά πριν την διεξαγωγή των εκλογών, δίχως να
υπάρχει φυσικά κανένα δικαίωµα και καµµία δυνατότητα πραγ-
µατικού ελέγχου. Σε κάθε περίπτωση δεν υπήρχε κανένας απο-
λύτως έλεγχος για το αν οι φορείς που συµµετείχαν στις εκλογές
πληρούσαν τις νόµιµες προϋποθέσεις.

Υπήρχε η δυνατότητα συµµετοχής διά πληρεξουσίου στις γε-
νικές συνελεύσεις των φορέων. Καλά ακούσατε, ψήφος µε πλη-
ρεξούσιο! Οποιοδήποτε µέλος του σωµατείου, νέο µέλος,
πληρεξούσιο, µη µέλος µπορούσε να ψηφίσει εκπροσωπώντας
το σωµατείο ή ένα πρόσωπο να εκπροσωπεί δεκάδες σωµατεία
της οµοσπονδίας. Απίστευτα πράγµατα και όµως αληθινά, πεδίο
λαµπρό για αδιαφάνεια αλλά και για αναρχία.

Τα αποτελέσµατα; Γνωστά! Εσαεί διοικήσεις, καταγγελίες για
κακοδιαχείριση, καταγγελίες από αθλητές για συµπεριφορές
που ουδεµία σχέση έχουν µε τις αρχές του αθλητισµού. Τι
έχουµε κάνει αλήθεια εµείς; Δεσµευτήκαµε να βάλουµε τέλος σε
αυτήν την άναρχη κατάσταση, να βάλουµε τέλος στις παθογέ-
νειες που ταλανίζουν τον αθλητισµό. Δεν διστάσαµε, κύριε συ-
νάδελφε, να γίνουµε δυσάρεστοι και σε κάποιους συναδέλφους
του κόµµατός µας µάλιστα, να πάµε κόντρα σε κεκτηµένα δεκαε-
τιών.

Όταν ξεκινήσαµε την αθλητική µεταρρύθµιση στον ν.4639/2019
όπου θέσαµε όρια στις ηλικίες και στις θητείες, δεχτήκαµε εντο-
νότατη κριτική και πολλές πιέσεις από κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης. Ο Πρωθυπουργός, όµως, έκλεισε τα αυτιά του και δεν
αφέθηκε στις διάφορες πιέσεις και έδωσε µια σαφή εντολή και
στήριξη να τολµήσουµε την αθλητική µεταρρύθµιση, την οποία
συνεχίζουµε.

Αυτούς τους είκοσι µήνες, αγαπητέ κύριε Μπαραλιάκο, κατα-
φέραµε πολλά. Σπάσαµε κατεστηµένα, δώσαµε φωνή στους
αθλητές, και στηρίζουµε το υγιές κοµµάτι της αθλητικής µας οι-
κογένειας. Τι έχουµε καταφέρει; Βάλαµε όρια στις θητείες και
στις ηλικίες των νέων διοικητικών συµβουλίων των οµοσπονδιών.
Το ίδιο πρόσωπο µπορεί να εκλεγεί τρεις φορές Πρόεδρος αθλη-
τικής οµοσπονδίας. Και επιπλέον εφόσον έχει διατελέσει δύο συ-
νεχόµενες φορές σε οποιαδήποτε άλλη θέση εκτελεστικής
οµοσπονδίας µπορεί να εκλεγεί αν έχουν µεσολαβήσει δύο χρό-
νια από την τελευταία του θητεία. 

Ορίσαµε το εβδοµηκοστό έτος ως ανώτατο όριο ηλικίας για
την εκλογή σε οποιαδήποτε θέση του διοικητικού συµβουλίου
αθλητικής οµοσπονδίας. Το αποτέλεσµα; Τέλος στις εσαεί διοι-
κήσεις και φυσικά υπήρξε και η απαιτούµενη ανανέωση. 

Ενισχύουµε τη διαφάνεια, τη δηµοκρατικότητα και τη συµµε-
τοχή. Δηµιουργήσαµε το µητρώο. Μόνο τα νόµιµα και ενεργά
αθλητικά σωµατεία έχουν δικαίωµα συµµετοχής στις εκλογές. Οι
εκλογικοί κατάλογοι αποστέλλονται στην Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού για έλεγχο, δηµοσιεύονται. Υπάρχει νοικοκύρεµα
παντού και διαφάνεια.

Ο εκλογικός κατάλογος περιλαµβάνει µόνο σωµατεία που είναι
ενεργά, νόµιµα και έχουν ειδική αθλητική αναγνώριση και έχουν
εγγραφεί στο Μητρώο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού,
εξαλείφοντας πλέον µια κι έξω τα σωµατεία-σφραγίδες. Απαγο-
ρεύεται ρητά η δια πληρεξουσίου συµµετοχή στις αρχαιρεσίες
των αθλητικών φορέων. Δικαίωµα συµµετοχής έχει κάθε τακτικό
µέλος του διοικητικού συµβουλίου και φυσικά διασφαλίσαµε το
αδιάβλητο των διαδικασιών, των αρχαιρεσιών µε τριµελή εφο-

ρευτική επιτροπή όπου προΐσταται δικηγόρος. Και βέβαια οι
εκλογές των οµοσπονδιών διεξάγονται πλέον µε ενιαίο ψηφοδέλ-
τιο που απαρτίζεται από δύο επιµέρους τµήµατα. Το πρώτο
τµήµα είναι οι υποψήφιοι πρόεδροι και οι υποψήφιοι στη διοί-
κηση.

Άκουσα πάρα πολλά ότι χάσαµε, χάνουµε, κερδίζουν. Ένα έχω
να πω. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης όλη την προηγούµενη πε-
ρίοδο και κυρίως τον Νοέµβρη του 2019 που περάσαµε την
πρώτη µας διάταξη, την αρχή της αθλητικής µεταρρύθµισης, µας
έλεγαν ότι οι διατάξεις αυτές µε τα όρια θητειών και όρια ηλικίας
είναι αντισυνταγµατικές και θα καταπέσει στα δικαστήρια.

Τελικά, κανένας δεν προσέφυγε. Απεναντίας, µε αυτές τις δια-
τάξεις έγιναν εκλογές, είχαµε νέες διοικήσεις, είχαµε απίστευτη
ανανέωση, για την οποία θα σας µιλήσω στη δευτερολογία µου,
και καγχάζουν ότι κέρδισαν. Μα, µε έναν αντισυνταγµατικό νόµο;
Τελικά, ποιον κοροϊδεύουν; Και αν αυτοί κέρδισαν, αλλά όλοι οι
παλιοί και για δέκα, είκοσι, τριάντα, σαράντα και πενήντα χρόνια
ευρισκόµενοι στις διοικήσεις αποχώρησαν, αλλά εµείς παραµέ-
νουµε εδώ σταθεροί να συνεχίσουµε την αθλητική µας µεταρ-
ρύθµιση, ποιος έχασε και ποιος κέρδισε τελικά; 

Είναι καλό, λοιπόν, να δούµε συνολικά την εικόνα του αθλητι-
κού οικοδοµήµατος και είµαι βέβαιος ότι ο κάθε σοβαρός και όλο
το υγιές κοµµάτι της αθλητικής οικογένειας έχει βγάλει τα συµ-
περάσµατά του. Συνεχίζουµε ακάθεκτοι στην αθλητική µεταρ-
ρύθµιση που έχουµε θεµελιώσει ως Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Ο κ. Μπαραλιάκος έχει το λόγο για τη δευτερολογία του για
τρία λεπτά. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να επιµείνω λίγο περισσότερο
στο συγκεκριµένο θέµα της διαφάνειας και του τρόπου διεξαγω-
γής των εκλογικών αποτελεσµάτων στις αθλητικές οµοσπονδίες.
Αν και το τελευταίο διάστηµα έχει αναπτυχθεί µια σχετική παρα-
φιλολογία για τη δηµιουργία εντυπώσεων σε διάφορα ενηµερω-
τικά sites, για τον τρόπο µε τον οποίο έλαβαν χώρα οι εκλογικές
διαδικασίες, είναι πρόδηλο ότι τα αποτελέσµατα των εκλογών
στις οµοσπονδίες καταδεικνύουν το ακριβώς αντίθετο. 

Συνεπώς, προκύπτει το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, και σε συνέ-
χεια της αρχικής ερώτησης πώς ακριβώς διασφαλίστηκε το αδιά-
βλητο των αποτελεσµάτων µέσω της ηλεκτρονικής διαδικασίας,
τι κατέδειξε η «ακτινογραφία» των µέχρι τώρα αποτελεσµάτων
και αν υπάρχουν στοιχεία που να τεκµηριώνουν την πολυπόθητη
ανανέωση που επιδιώξαµε όλοι µαζί µε την αλλαγή του νοµοθε-
τικού πλαισίου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μπαραλιάκο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ θερµότατα για τα ερωτήµατά σας,
διότι καταδεικνύουν το πραγµατικό σας ενδιαφέρον για τον
αθλητισµό, κάτι το οποίο είναι γνωστό φυσικά τόσο στο νοµό σας
όσο και ευρύτερα στην Ολοµέλεια και στους συναδέλφους σας,
µε τους οποίους συνεργαζόµαστε στενά. 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, καταφέραµε να διεξαχθούν απρό-
σκοπτα οι εκλογές των οµοσπονδιών. Η τρέχουσα συγκυρία µε
τα µέτρα πρόληψης διασποράς του κορωνοϊού, τα οποία δεν επι-
τρέπουν τη συγκέντρωση πολλών προσώπων στον ίδιο χώρο,
µας έδωσε την πιο κατάλληλη ευκαιρία, την καλύτερη πάσα -
όπως θα έλεγα µε όρους ποδοσφαιρικούς, αθλητικούς- να θε-
σπίσουµε τη δυνατότητα εισαγωγής των νέων τεχνολογιών και
στην εσωτερική λειτουργία των αθλητικών φορέων. 

Θέσαµε πάλι αυστηρά κριτήρια. Διασφαλίσαµε µε διαφανείς
διαδικασίες, µε τάξη και νοικοκυροσύνη και πρωτίστως µε δια-
σφάλιση του αδιάβλητου, τη µυστικότητα και την ακεραιότητα
των ψηφοφοριών, µε αποτέλεσµα τον πυρήνα της δηµοκρατικής
λειτουργίας. 

Και γι’ αυτό ακούσαµε κριτική πάλι, σε αυτή εδώ την Αίθουσα,
όταν φέραµε την τροπολογία για την εναλλακτική που δώσαµε
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για την ηλεκτρονική ψηφοφορία µε τη χρήση του ειδικού πληρο-
φοριακού συστήµατος ΖΕΥΣ και ακούσαµε –το τι ακούσαµε!-
µέχρι ότι είχαµε server στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, για
να παρεµβαίνουµε στα αποτελέσµατα!

Όµως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, η µεγαλύτερη απάντηση σε
όλες αυτές τις κριτικές ήταν οι ίδιες οι εκλογικές διαδικασίες.
Σαράντα δύο αθλητικές οµοσπονδίες ολοκλήρωσαν µε απόλυτη
επιτυχία, µε δηµοκρατικότατες και κυρίως αδιάβλητες διαδικα-
σίες τις αρχαιρεσίες τους. Οι εκλογικές διαδικασίες ολοκληρώ-
θηκαν µε απόλυτη τάξη. 

Αποµένει να διεξαχθούν ως την 31η Μαΐου 2021 οι αρχαιρεσίες
και στις υπόλοιπες οµοσπονδίες, δηλαδή –πιο συγκεκριµένα- στο
µπάσκετ, στην πυγµαχία, στο καράτε, στην ΟΜΑΕ και στη σωµα-
τική διάπλαση, οι οποίες έχουν προσωρινές διοικήσεις µε από-
φαση του δικαστηρίου, εκτός τη σωµατική διάπλαση, η οποία
είναι νεοσυσταθείσα και έχει απλώς έναν χρόνο λειτουργίας.

Η αθλητική µας µεταρρύθµιση και οι τοµές της µε το ν.4639
και το ν.4726 απέδωσαν ήδη καρπούς. Διαµόρφωσαν ήδη ένα
άλλο φωτεινό και ανανεωµένο περιβάλλον. Οι νέες διοικήσεις θα
αποτελέσουν το καθαρό οξυγόνο στον οργανισµό των αθλητικών
οµοσπονδιών.

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός µε το Μητρώο Αθλητικών Σω-
µατείων και την κάλπη ΖΕΥΣ, η θέσπιση ορίων ηλικίας και η
εκλογή στα νέα αθλητικά συµβούλια πολλών, µα πάρα πολλών
αθλητών και παγκόσµιων πρωταθλητών δίνει µια άλλη νότα, µια
άλλη αισιοδοξία για όλη την αθλητική οικογένεια.

Έχουµε σηµαντικότατη ανανέωση στη συντριπτική πλειοψηφία
των νέων διοικήσεων και βέβαια –τα ανέφερα την προηγούµενη
Πέµπτη στην Ολοµέλεια, τα επαναλαµβάνω και σήµερα- θα συ-
νεργαστούµε στενά και εποικοδοµητικά µε όλες τις νέες διοική-
σεις για την περαιτέρω ανάπτυξη του αθλήµατός τους. 

Με την ευκαιρία αυτή θέλω να σας δώσω και ορισµένα ποσο-
τικά στοιχεία για τις εκλογές των οµοσπονδιών, ξεκινώντας από
τις ολυµπιακές οµοσπονδίες. Στις αρχαιρεσίες των είκοσι τεσσά-
ρων ολυµπιακών αθλητικών οµοσπονδιών η συµµετοχή έφτασε
στο 98%. Ψήφισαν χίλια οκτακόσια είκοσι δύο ερασιτεχνικά σω-
µατεία από τα χίλια οκτακόσια πενήντα εννιά που είχαν δικαίωµα
ως ενεργά και νόµιµα. Και βεβαίως, έχουµε επιπλέον περισσό-
τερα από πεντακόσια σωµατεία τα οποία θα µετάσχουν στις
εκλογές το επόµενο διάστηµα στην εκλογική διαδικασία της κα-
λαθοσφαίρισης. Στις είκοσι από τις είκοσι τέσσερις οµοσπονδίες,
στο 83% δηλαδή, έχουµε νέο πρόεδρο. 

Εδώ να αναφέρουµε και την ΕΠΟ, όπου ανέλαβε ο Θοδωρής
Ζαγοράκης και στην οποία δεν ψήφισαν τα σωµατεία, αλλά ψή-
φισαν οι ενώσεις. 

Στο 58% ανήλθε η ανανέωση των προσώπων µελών στις συν-
θέσεις των νέων διοικήσεων. Έχουµε δηλαδή εκατόν ογδόντα
οκτώ νέα µέλη έναντι εκατόν τριάντα οκτώ παλαιών µελών τα
οποία δεν συµµετείχαν σε προηγούµενες διοικήσεις. Στο 16%
ανήλθε η συµµετοχή των αθλητών ή αθλητριών. Έχουµε δηλαδή,
πιο συγκεκριµένα, πενήντα οκτώ ολυµπιονίκες και πρωταθλητές
παγκοσµίως ως µέλη στα νέα διοικητικά συµβούλια. 

Βεβαίως, αυτή η συµµετοχή θα αυξηθεί σηµαντικά, καθώς σε
αρκετά νέα διοικητικά συµβούλια δεν έχει ακόµη οριστεί και το
επιπλέον εκ του νόµου µέλος που πρέπει να είναι εκπρόσωπος
των ενεργών αθλητών. Στο 21% ανήλθε η συµµετοχή των γυναι-
κών. Συνολικά δηλαδή έχουµε εξήντα επτά κυρίες µέλη των νέων
διοικήσεων. Εκλέχθηκαν τρεις γυναίκες πρόεδροι έναντι µίας
που ήταν στην προηγούµενη περίοδο.

Ας δούµε, όµως, και τις µη ολυµπιακές οµοσπονδίες, των µη
ολυµπιακών αθληµάτων. Στις αρχαιρεσίες σε δεκαοκτώ µη ολυµ-
πιακές οµοσπονδίες είχαµε συµµετοχή 95%. Ψήφισαν τετρακό-
σια ογδόντα ένα ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία από τα
πεντακόσια οκτώ που είχαν δικαίωµα ψήφου ως ενεργά, νόµιµα
και εγγεγραµµένα στο µητρώο µας. Στις δώδεκα από τις δεκαο-
κτώ οµοσπονδίες, δηλαδή στο 68%, έχουµε νέο πρόεδρο. Στο
50% ανήλθε η ανανέωση των προσώπων µελών στις συνθέσεις
των νέων διοικήσεων. Έχουµε δηλαδή ογδόντα τέσσερα µέλη
έναντι ογδόντα τριών τα οποία µετείχαν στις απερχόµενες διοι-
κήσεις. Στο 5% ανήλθε η συµµετοχή των αθλητών και αθλητριών,
οκτώ πρωταθλητές ως µέλη στις νέες διοικήσεις και αυτό το πο-

σοστό πρόκειται να αυξηθεί διότι θα έχουµε τον ορισµό των
ενεργών αθλητών στις διοικήσεις τους, όπως ορίζει ο νόµος µας,
ενώ έχουµε 25% συµµετοχή των γυναικών στις νέες διοικήσεις.
Εκλέχθηκαν πέντε γυναίκες πρόεδροι έναντι µίας που ήταν την
προηγούµενη περίοδο. 

Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Η συνεχής προσπάθεια,
αλλά και η προσήλωση στην αθλητική µας πολιτική για διαφά-
νεια, δηµοκρατία και νοικοκύρεµα, αλλά και διεύρυνση και κα-
θαρό οξυγόνο, φέρνει αποτελέσµατα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τους δύο πίνακες µε τα αναλυτικά
στοιχεία τόσο για τις ολυµπιακές όσο και για τις µη ολυµπιακές
οµοσπονδίες που αποδεικνύουν µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο, κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, που βάλατε πλάτη στο
ξεκίνηµα και στην εξέλιξη αυτής της αθλητικής µεταρρύθµισης,
ότι άξιζε τον κόπο όλη αυτή η προσπάθεια. Ανανέωση παντού,
καθαρό οξυγόνο σε όλο τον ελληνικό αθλητισµό. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού

κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προ-
αναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Στη συνέχεια η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 616/29-3-2021επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα «Κίνδυνος τεράστιας ζηµίας του
ελληνικού δηµοσίου από τον χρόνο και τον τρόπο που γίνεται η
Αύξηση Μετοχικού Κεφαλαίου της Τράπεζας Πειραιώς», δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή.

Δεν συζητείται κατόπιν συνεννόησης η επίκαιρη ερώτηση µε
αριθµό 611/28-3-2021 δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτι-
κού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα «Το
ελαιόλαδο µετατρέπεται σε ανθυγιεινό προϊόν µέσα από τις
στρεβλώσεις του Nutri-Score». 

Πάµε στην πρώτη µε αριθµό 601/22-3-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού, µε θέµα «Αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατη-
γοριών ποδοσφαίρου».

Κύριε Μπουκώρο, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, καλη-
σπέρα και καλή εβδοµάδα.

Λέω, αφού έχουµε και πρόβληµα στους ηλεκτρονικούς πίνα-
κες, να το εκµεταλλευτούµε και να συζητήσουµε για ευχάριστα
πράγµατα, όπως είναι το ποδόσφαιρο. Να φύγουµε και λίγο, να
δραπετεύσουµε από την µαυρίλα που δηµιουργεί η πρωτοφανής
πανδηµία. 

Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα τη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση
εν όψει της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που πρόκειται να αναλά-
βετε και ήδη έχετε ανακοινώσει, µε την κατάθεση σχεδίου νόµου
για την αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγοριών ποδο-
σφαίρου. 

Οι δοµικές αδυναµίες του ελληνικού ποδοσφαίρου είναι γνω-
στές εδώ και δεκαετίες. Ήρθε η πανδηµία να καταφέρει ακόµη
ένα ισχυρό πλήγµα, µε διακοπή πρωταθληµάτων, ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες χωρίς φίλαθλο κοινό. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κα-
ταλληλότερη χρονική συγκυρία, για να αναλάβετε µια τέτοια
νοµοθετική πρωτοβουλία για την αναδιάρθρωση των κατηγοριών
ποδοσφαίρου.

Ως εκ τούτου και εν όψει της νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας,
έρχοµαι να σας ρωτήσω, εάν έχουν διευκρινιστεί τα ζητήµατα
του ύψους του µετοχικού κεφαλαίου, της εγγυητικής επιστολής
των ΠΑΕ και κυρίως της χρηµατοδότησης από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ»,
κύριε Υπουργέ, γιατί αντιλαµβάνοµαι πολύ καλά ότι πάτε σε συρ-
ρίκνωση των επαγγελµατιών και επαγγελµατικών κατηγοριών πο-
δοσφαίρου. Θα έχουµε πλέον τη Super League 1 και την Super
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League 2. Με παλαιούς όρους, θα πούµε ότι ουσιαστικά φεύγει
από τις επαγγελµατικές κατηγορίες η Γ’ Εθνική, όπως τη γνωρί-
ζουµε, και µένουν η Α’ και η Β’ Εθνική.

Εγώ καταλαβαίνω ότι κάνετε µία προσπάθεια εξυγίανσης, κυ-
ρίως οικονοµικής. Και αν αυτή επιτευχθεί, θα εξυγιανθεί και το
ποδόσφαιρο γενικότερα, θέλω να πιστεύω. Ως εκ τούτου, αυτά
τα ζητήµατα είναι κεφαλαιώδους σηµασίας, δηλαδή µετοχικό κε-
φάλαιο και εγγυητική χρηµατοδότηση.

Επίσης, εφόσον ξεκίνησαν και τα πρωταθλήµατα της Football
League, θα ήθελα να µας πείτε εάν έχετε καταλήξει στο πώς θα
προβιβαστούν και πόσες οµάδες θα είναι αυτές από τη Football
League στη Super League 2.

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, ο κ.

Ελευθέριος Αυγενάκης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μπουκώρο, είστε γνωστός λάτρης του ποδοσφαίρου,

ωστόσο θέσατε πάρα πολλά ερωτήµατα.
Θα µου επιτρέψετε να επικεντρωθώ στο πρώτο µέρος περι-

γράφοντας ποια είναι η κατάσταση σήµερα, πώς φτάσαµε εδώ
που φτάσαµε και στο δεύτερο µέρος θα προσπαθήσω να απαν-
τήσω σε µερικά από τα δεκάδες ερωτήµατα που θέσατε κατά την
πρωτολογία σας.

Χαίροµαι που µου δίδεται αυτή η δυνατότητα να απαντήσω
από το Βήµα της Βουλής και να αναπτύξω ένα ζήτηµα το οποίο
έχει προβληµατίσει και ταλαιπωρήσει -θα έλεγα- την ποδοσφαι-
ρική κοινότητα σε επαγγελµατικό, αλλά κυρίως σε ερασιτεχνικό
επίπεδο. 

Δυστυχώς, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, οι χειρισµοί που έχουν
γίνει από την προηγούµενη κυβέρνηση διακρίθηκαν και διακρί-
νονται ακόµη και σήµερα από τεράστια προχειρότητα. Πολύ πε-
ρισσότερο, χαίροµαι που µου απευθύνετε εσείς τη συγκεκριµένη
ερώτηση, διότι ξέρω ότι σας «τρώει» και σας απασχολεί όλο αυτό
που συµβαίνει στην ποδοσφαιρική κοινότητα, στο ποδοσφαιρικό
οικοδόµηµα.

Όλοι θυµόµαστε µε πόση ειλικρίνεια βγήκατε µπροστά την
ηµέρα της ψήφισης της τροπολογίας του προκατόχου µου και
καταδείξατε τις αδυναµίες της. Οπότε, είναι µια µεγάλη ευκαιρία
να δείτε τον σχεδιασµό και πόση προετοιµασία έχουµε κάνει
εµείς για τη ρύθµιση της αναδιάρθρωσης των επαγγελµατικών
κατηγοριών ποδοσφαίρου, σε αντίθεση µε την προηγούµενη Κυ-
βέρνηση.

Ας θυµηθούµε, όµως, εδώ τι είχε γίνει, τι ισχύει µέχρι σήµερα
και πώς φτάσαµε εδώ που φτάσαµε.

Ο προκάτοχός µου, ο κ. Βασιλειάδης, µε µία τροπολογία έθεσε
το πλαίσιο που ισχύει σήµερα στον χώρο των επαγγελµατικών κα-
τηγοριών. Συγκεκριµένα, µε την παράγραφο 1 του άρθρου 5 του
ν.4612/2019 υφίστανται τρεις επαγγελµατικές κατηγορίες από δύο
που υπήρχαν, η Super League 1, η Super League 2 και η Football
League, όπου συµµετέχουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών
ανωνύµων εταιρειών. Το πρωτάθληµα δε, της Γ’ Εθνικής κατηγο-
ρίας ανδρών, το οποίο διοργανώνεται από την Ελληνική Ποδο-
σφαιρική Οµοσπονδία, έχει ερασιτεχνικό χαρακτήρα και σε αυτό
συµµετέχουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών σωµατείων
αποτελούµενες από ερασιτέχνες ποδοσφαι- ριστές.

Ένα άλλο σηµείο που αξίζει να σταθεί κάποιος είναι το µετοχικό
κεφάλαιο. Με την παράγραφο 2 του άρθρου 5 για τις ΠΑΕ της
Super League 1 το µετοχικό κεφάλαιο δεν επιτρέπεται να είναι µι-
κρότερο των 500.000 ευρώ. Για τη Super League 2 δεν επιτρέπεται
να είναι µικρότερο των 100.000 ευρώ και για τη Football League
κάτω των 30.000 ευρώ, παρακαλώ!

Σε ό,τι αφορά τα τηλεοπτικά δικαιώµατα, προβλέπεται κεντρική
διαχείριση για τη Super League 2 και τη Football League, εν αντι-
θέσει µε ό,τι ισχύει στη Super League 1, άρθρο 7 του ν.4612.

Τι ήθελε, αλήθεια, να πετύχει µε αυτό ο κ. Βασιλειάδης; Όπως
είχε πει ο ίδιος σε αυτή εδώ την Αίθουσα, αναδιάρθρωση των νέων

κατηγοριών στο ποδόσφαιρο µε τη θέσπιση νέων κανόνων, για να
έχουµε βιώσιµες επαγγελµατικές ποδοσφαιρικές οµάδες, να µην
ξαναζήσουµε -είχε πει- τα φαινόµενα που ζήσαµε και να φεύγουν
στη µέση του πρωταθλήµατος δεκάδες οµάδες.

Τι πέτυχε ο κ. Βασιλειάδης, αλήθεια; Μια τρύπα στο νερό, κύριε
συνάδελφε, µια τρύπα στο νερό! Προβλέφθηκε για τη Football
League ένα µετοχικό κεφάλαιο της τάξης µόλις των 30.000 ευρώ,
ποσό που δεν ευνοούσε την αξιοπιστία των οµάδων που συµµε-
τείχαν. Δεν ξεχνάµε, επίσης, ότι αδικούσε πολλές οµάδες και κυ-
ρίως της Γ’ τότε Εθνικής, οι οποίες ξαναέπαιξαν µε την
αναδιάρθρωση στην Γ’ Κατηγορία, δηλαδή σαν να µην ανέβηκαν
ποτέ, σαν να µην είχαν δηλαδή καµία επιβράβευση, καµµία εξέ-
λιξη. Και κυρίως, ήταν µια αναδιάρθρωση απολύτως κρατικοδί-
αιτη, καθώς θα στηριζόταν αποκλειστικά στα χρήµατα του
ελληνικού δηµοσίου, της κρατικής τηλεόρασης και κυρίως ήταν
µη ρεαλιστική αναδιάρθρωση, καθώς τα ποσά που είχε υποσχεθεί,
που ποτέ δεν έδωσε, ήταν υπερβολικά ή ξεπερνούσαν τις πραγ-
µατικές δυνάµεις της ΕΡΤ.

Ο κ. Βασιλειάδης, κύριε Μπουκώρο, ήξερε καλά τα προβλήµατα
στο ποδόσφαιρο, προετοίµαζε αλλαγές επί µήνες και τελικά, τις
πέρασε µε τροπολογία και όχι µε νοµοσχέδιο και µε µεγάλες υπο-
σχέσεις λίγο πριν τις εκλογές, χωρίς διαβούλευση, χωρίς καν να
γίνει ακρόαση όλων των αρµοδίων φορέων. Απίστευτη προχειρό-
τητα, η οποία εφαρµόστηκε άµεσα, αφήνοντας πολλές οµάδες
στο κενό κυριολεκτικά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και προφανώς, η πανδηµία, η οποία έκανε την εµφάνισή της στα
µισά της πρώτης χρονιάς των νέων πρωταθληµάτων, κατέδειξε
ακόµη περισσότερο, κύριε Πρόεδρε –διότι και εσείς είστε λάτρης
του ποδοσφαίρου- τη σαθρότητα της ρύθµισης.

Στις 20 Αυγούστου η ΕΠΟ µε επιστολή της µας ζήτησε να εξε-
τάσουµε το ενδεχόµενο κατάργησης της Football League και τη
διεξαγωγή της Super League 2 σε δύο οµίλους των τριάντα τεσ-
σάρων οµάδων. Αναγνώρισε, δηλαδή, έστω και εκ των υστέρων -
πριν δεν είχε πει κουβέντα, βέβαια, έτσι;- την αποτυχία της
υπάρχουσας δοµής.

Από την πλευρά µας, δείξαµε απόλυτη διάθεση για µια συγκρο-
τηµένη επίλυση του ζητήµατος µε την ευθύνη όλων των αρµοδίων
φορέων. Συγκεκριµένα, ζητούσαµε για εβδοµάδες από τη διοργα-
νώτρια αρχή να πάρει θέση. Η έλλειψη πρωτοβουλίας, όµως, και
η αδράνεια και της ΕΠΟ και της Super League 2 και της Football
League οδήγησε οµάδες της Football League να κάνουν τηλεδιά-
σκεψη από µόνες τους και να αποφασίζουν συµβολικά να µας κα-
ταθέσουν τις σφραγίδες τους. Θα το θυµάστε.

Εµείς, όµως, µείναµε ακέραιοι στη θέση µας και συνεχίσαµε να
κινούµαστε απολύτως θεσµικά. Ζητούσαµε τη θέση όλων των αρ-
µοδίων, προτού ξεκινήσουµε τη διαβούλευση, ώστε να καταλή-
ξουµε σε µια οµόφωνη λύση και κυρίως να εξασφαλίσουµε τον
αναγκαίο χρόνο, ώστε να εφαρµοστούν όλα αυτά που αποφασί-
σαµε και θα αναφέρω στη συνέχεια, όχι δηλαδή αιφνιδιασµούς και
εφαρµογές χωρίς χρόνο προετοιµασίας όλων των αποφάσεων.

Συστήθηκε οµάδα εργασίας από την ΕΠΟ, Super League 2,
Football League και στελέχη του Υφυπουργείου, η οποία ξεκί-
νησε έγκαιρα τις συνεδριάσεις από τις αρχές Οκτωβρίου και µε
πολλή µεθοδικότητα κατέληξε στο περιεχόµενο του προσεχούς
νοµοσχεδίου που έρχεται σε µερικές εβδοµάδες στη Βουλή.

Κάναµε, δηλαδή, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ συνά-
δελφε, το αυτονόητο, βάλαµε όλους τους φορείς στο τραπέζι
ισότιµους συνοµιλητές, ώστε να έχουν όλοι γνώση για το τι απο-
φασίζεται, τι αποφασίζουµε, τι προτείνεται, πού καταλήγουµε και
κυρίως να έχουµε όλοι την ευθύνη των αποφάσεών µας και των
πράξεών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, καθώς και για τη µεθο-
δικότητά µας επιτρέψτε µου να σας αναλύσω στη δευτερολογία
µου, διότι είναι αποτέλεσµα και προϊόν συλλογικής δουλειάς. Και
κάτι ακόµα, θα γίνει έγκαιρα και όχι την τελευταία στιγµή. Το έχω
πει πολλές φορές, το επαναλαµβάνω και τώρα: Εµείς να ανεβο-
κατεβάζουµε οµάδες µε το ασανσέρ δεν θα το κάνουµε, δεν θα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2021 11225



το δείτε απ’ αυτή την Κυβέρνηση. Σοβαρότητα, υπευθυνότητα
και κυρίως συνέπεια στα όσα λέµε µε όσα κάνουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Μακάρι να τηρηθούν όλα!
Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και εσείς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω που επαναφέ-

ρατε στη µνήµη µας τη µεγάλη κοινοβουλευτική µάχη που είχαµε
δώσει ορισµένοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας για την πε-
ρίφηµη τροπολογία Βασιλειάδη.

Και πραγµατικά µε χαροποιεί το ότι δεν αφήνετε να πέσει τί-
ποτα κάτω, γιατί για να χτίσεις κάτι καινούργιο, πρέπει να γνωρί-
ζεις ποιο είναι το παλιό και ποια προβλήµατα αντιµετωπίζει. Και
εξ όσων αντιλαµβάνοµαι απ’ αυτά που είπατε, µάλλον αυτό επι-
χειρείτε να κάνετε.

Θα χαρώ, όµως, ακόµα περισσότερο, κύριε Υπουργέ, αν µου
δώσετε την ευκαιρία να δώσω µία ακόµη κοινοβουλευτική µάχη,
αυτή τη φορά υπέρ των διατάξεων που θα περιλαµβάνει το νο-
µοσχέδιο το οποίο προαναγγείλατε για λίγες εβδοµάδες αργό-
τερα.

Βεβαίως, γνωρίζετε ότι προέρχοµαι από έναν νοµό, από µια
περιοχή που πρωταγωνιστεί σε όλες τις κατηγορίες του επαγ-
γελµατικού ποδοσφαίρου. Ο Βόλος διαθέτει στη Super League
1 οµάδα, τον «Βόλο», που έχει βρει την πορεία του, αλλά διαθέτει
και δύο ιστορικές οµάδες, τον «Ολυµπιακό Βόλου» και τη «Νίκη
Βόλου», οι οποίες αγωνιούν για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
που σήµερα προαναγγείλατε.

Εγώ δεν έχω να προσθέσω νέα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ και
περιµένω µε αγωνία να απαντήσετε στα ερωτήµατα που έθεσα
στην πρωτολογία µου. Διότι, ξέρετε, στην Ελλάδα πολλές φορές
κερδίζει τη δηµοσιότητα η συζήτηση προ του νοµοσχεδίου και
προ της ψήφισης µε τις εκτιµήσεις, µε τις δηµοσιογραφικές πλη-
ροφορίες, µε τα δηµοσιεύµατα και µε τις δηλώσεις των παρα-
γόντων και εν τέλει οι ενδιαφερόµενοι αποκτούν ελάχιστη επαφή
µε το σώµα του νοµοσχεδίου, µε το «σπλάχνο» του νοµοσχεδίου,
όπως αυτό ψηφίζεται. 

Ως εκ τούτου, νοµίζω ότι σήµερα είναι µια καλή ευκαιρία να
µας πείτε πέντε πράγµατα και για το µετοχικό κεφάλαιο, κυρίως
για τη Super League 2 για την οποία και γίνεται η συζήτηση, για
τον τρόπο προαγωγής των οµάδων από τη Football League, που
τα πρωταθλήµατά τους ξεκίνησαν στη Super League, για τις εγ-
γυητικές επιστολές και κυρίως, κύριε Υπουργέ, για το αν έχουµε
οριστικές αποφάσεις για τη χρηµατοδότηση µέσω του «ΣΤΟΙΧΗ-
ΜΑΤΟΣ», γιατί η βιωσιµότητα είναι αυτή που µας ενδιαφέρει
όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ακόµα τριάντα δευτερόλεπτα,
για να σας θέσω ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε την εξυγίανση
των ΠΑΕ που θα πρωταγωνιστήσουν στις νέες κατηγορίες που
θα δηµιουργηθούν από το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ. 

Τις τελευταίες µέρες, η ιστορική οµάδα «Νίκη Βόλου», η οποία
εξυγιάνθηκε µε µια νέα διοίκηση τα τελευταία χρόνια -ήταν, δη-
λαδή, σε διαδικασία εκκαθάρισης που ξεκίνησε το 2015 και ολο-
κληρώθηκε στο ΓΕΜΗ το 2019- βρέθηκε αντιµέτωπη µε
προσφυγές ποδοσφαιριστών, κύριε Πρόεδρε, από το 2012, δη-
λαδή εννιά χρόνια νωρίτερα. Και οι διοικούντες στη «Νίκη Βόλου»
φοβούνται πολύ ότι θα βρεθούν µπροστά σε κύµα προσφυγών
από την εποχή εκείνη, δηλαδή πολύ πριν την εξυγίανση και την
αποπληρωµή των οφειλών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γνωρίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά είναι ζητήµατα που αγγίζουν
τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουρ-
γείου Εργασίας και πιστεύω ότι ουδείς σε αυτή την Αίθουσα θα
ήθελε να περιορίσει τα εργασιακά δικαιώµατα των ποδοσφαιρι-
στών. Όµως, ταυτόχρονα πιστεύω ακράδαντα ότι απαιτείται νο-
µοθετική ρύθµιση, ώστε αυτές οι προσφυγές, αυτές οι
απαιτήσεις να µην αναβιώνουν εσαεί. Σήµερα, όταν το ελληνικό
δηµόσιο οφείλει στον ιδιώτη και δεν πληρώσει, σε πέντε χρόνια

οι οφειλές παραγράφονται. Την ΠΑΕ, δηλαδή, που πασχίζει να
σταθεί οικονοµικά στα πόδια της µπορεί να την κυνηγάει ο καθέ-
νας όποτε θέλει, µετά από εννέα και δέκα χρόνια; 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει πολύ έντονος προβληµατισµός στον
Βόλο γι’ αυτό το θέµα. Ξέρω ότι δεν αποτελεί δική σας αποκλει-
στική αρµοδιότητα, αλλά θα ζητούσα από εσάς που φέρνετε ένα
νοµοσχέδιο για να εξυγιάνετε τις ΠΑΕ που θα πρωταγωνιστή-
σουν τις επόµενες δεκαετίες, να κάνετε τις αναγκαίες επαφές µε
τους αρµόδιους συναδέλφους σας Υπουργούς. 

Σας ευχαριστώ και αναµένω την απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μπουκώρο. Όµως, σ’ αυτή τη θέση δεν είναι µόνο
η «Νίκη Βόλου», αλλά και πολλά άλλα σωµατεία. 

Παρακαλώ πολύ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ξεκινήστε από το τε-
λευταίο που ενδιαφέρει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άρα, χρειάζεται νοµοθετική ρύθ-
µιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε απόλυτο δίκιο,
είναι έτσι ακριβώς. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Έτυχα στους πιο ποδοσφαιρικούς συναδέλφους
εδώ αυτή την ώρα, οπότε, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ χρόνο
σαν να απαντώ σε δύο Βουλευτές και όχι σε έναν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν είναι για το ποδό-
σφαιρο…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σε τρεις Βουλευτές, λοιπόν, γιατί είναι και η κ.
Μακρή. 

Αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, όπως σε όλα τα ζητήµατα, έτσι και στο
θέµα της αναδιάρθρωσης δουλεύουµε µεθοδικά, αλλά κυρίως
µε σχέδιο και µε άριστη συνεργασία µε όλους τους αρµόδιους
φορείς και χωρίς εκπλήξεις, χωρίς αιφνιδιασµούς και χωρίς κου-
τοπονηρίστικες µεθόδους που χρησιµοποίησε ο προκάτοχός
µου. 

Και εξηγούµαι. Με τις προτεινόµενες τροποποιήσεις επέρχεται
µια θεσµική και ουσιαστική αλλαγή, η οποία είναι επιβεβληµένη
στις νέες οικονοµικές συνθήκες της χώρας µας στην εποχή της
κρίσης. 

Το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο, κύριε Μπουκώρο, συρρικνώ-
νεται υποχρεωτικά, ώστε να γίνει αφ’ ενός βιώσιµο και αφ’ ετέ-
ρου ποιοτικότερο και ανταγωνιστικό σε διοργανώσεις. Για τον
λόγο αυτό, καταργείται η Β’ Εθνική Κατηγορία Ανδρών Football
League και συγχωνεύεται µε την Α2’ Εθνική Κατηγορία Ανδρών
Super League 2.

Με το σχέδιο νόµου καθορίζονται δύο κατηγορίες επαγγελµα-
τικού ποδοσφαίρου µε ισχύ από την αγωνιστική περίοδο 2021-
2022. Οι δύο κατηγορίες είναι η Α1’ Εθνική Κατηγορία Ανδρών
Super League 1 και η Α2’ Εθνική Κατηγορία Ανδρών Super
League 2. 

Τα κριτήρια της αναδιάρθρωσης είναι, πρώτον, το µετοχικό κε-
φάλαιο, δηλαδή το αυτονόητο. Εξορθολογίζεται το κατώτερο
όριο του ελάχιστου µετοχικού κεφαλαίου των ΠΑΕ που µετέχουν
στο πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών Super
League 2. Δεν επιτρέπεται να είναι κατώτερο των 250.000 ευρώ,
ώστε να εξασφαλίζεται η βιωσιµότητα και η ευρωστία των οµά-
δων που συµµετέχουν στο οικείο πρωτάθληµα.

Δεύτερον, αναφορικά µε την εγγυητική επιστολή για τις ΠΑΕ
που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα ποδοσφαίρου
στην Α1 Εθνική Κατηγορία το ποσό της εγγυητικής επιστολής
ορίζεται κατ’ ελάχιστον στο όριο των 150.000 ευρώ. 

Για τις ΠΑΕ που συµµετέχουν στο Επαγγελµατικό Πρωτά-
θληµα Ποδοσφαίρου της Α2 Εθνικής Κατηγορίας, δηλαδή Super
League 2, το ποσό της εγγυητικής επιστολής ορίζεται κατ’ ελά-
χιστον σε 100.000 ευρώ. 

Όσο για τους Έλληνες ποδοσφαιριστές, ορίζεται ότι για τις
οµάδες που συµµετέχουν στο Επαγγελµατικό Πρωτάθληµα της
Super League 2, τουλάχιστον το ήµισυ των δηλωθέντων σε κάθε
φύλλο αγώνα ποδοσφαιριστών καθ’ όλη τη διάρκεια του πρωτα-
θλήµατος πρέπει να πληροί τις προϋποθέσεις συµµετοχής σε ελ-
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ληνική εθνική κατηγορία οποιασδήποτε ηλικιακής κατηγορίας.
Έτσι, εξασφαλίζεται και η στελέχωση των εθνικών οµάδων από
ενεργούς και µάχιµους ποδοσφαιριστές. Εποµένως, αυξάνουµε
την αξιοπιστία του προϊόντος, αλλά και δίνουµε µεγαλύτερα και
ισχυρότερα εφόδια βιωσιµότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Η βιωσιµότητα του επαγγελµατικού και ερασιτεχνικού αθλητι-
σµού, αγαπητέ συνάδελφε, είναι πρωταρχικό µας µέληµα και το
αποδεικνύουµε µε το έργο µας καθηµερινά.

Να υπενθυµίσω, επίσης, τον νέο τρόπο φορολογίας επί των
κερδών των τυχερών παιγνίων που µε ρωτήσατε νωρίτερα. Πο-
σοστό από τα έσοδα της φορολογίας θα πηγαίνει στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού για τη χρηµατοδότηση των αθλητικών
οµάδων. Είναι ένα πάγιο αίτηµα και εµείς, αυτή η Κυβέρνηση, το
κάνουµε πράξη. 

Με την ΚΥΑ που δηµοσιεύτηκε στις 19-3-2021 ορίστηκαν οι δι-
καιούχοι µε ποσοστά και, φυσικά, µε ξεκάθαρες και γνωστές από
τώρα τις προϋποθέσεις. Έτσι, σύµφωνα µε την ΚΥΑ, η Α2 Επαγ-
γελµατική Κατηγορία θα λαµβάνει ποσοστό επί των κερδών των
παικτών 15% εκ του 50% που θα µοιράζονται ο επαγγελµατικός
αθλητισµός και ο ερασιτεχνικός αθλητισµός, έως του ποσού των
7,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Το ποσό θα κατανέµεται ισόποσα σε
όλες τις συµµετέχουσες στην κατηγορία οµάδες. Η καταβολή θα
γίνεται δύο φορές κατ’ έτος, έως τις 15 Ιανουαρίου η πρώτη και
έως τις 15 Ιουλίου η δεύτερη. 

Όµως, κύριε συνάδελφε, δεν µείναµε εκεί. Φέτος, λόγω των
έκτακτων συνθηκών της πανδηµίας δώσαµε ήδη πριν µερικές
ηµέρες στη Super League 2 ως προκαταβολή ποσό ύψους
3.000.000 ευρώ έναντι µελλοντικών διανεµόµενων καταβολών
που αντιστοιχούν στη συγκεκριµένη κατηγορία, όπως περιέ-
γραψα νωρίτερα. Το ποσό αυτό πραγµατικά έδωσε ανάσα κατά
κοινή οµολογία. 

Φυσικά, δεν µείναµε µόνο στο ποδόσφαιρο, αλλά πήγαµε και
στα υπόλοιπα αθλήµατα. Επιπλέον, θα ακολουθήσει και ο ερασι-
τεχνικός αθλητισµός. Από το ποσό που λαµβάνουν οι οµάδες,
υποχρεωτικά θα καταβάλλουν το 50% και θα το χρησιµοποιούν
για τον εκσυγχρονισµό, τη βελτίωση και τη συντήρηση των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων που χρησιµοποιούν, αλλά και για την ανά-
δειξη φυτωρίων. 

Με άλλα λόγια, πειθαρχούµε και στο πνεύµα της ολιστικής µε-
λέτης FIFA-UEFA, που τονίζει τη σηµασία ενίσχυσης του ερασιτε-
χνικού αθλητισµού, αλλά και των υποδοµών, εκεί δηλαδή, αγαπητέ
συνάδελφε, που στηρίζεται όλο το αθλητικό οικοδόµηµα.

Εάν θέλετε, να συγκρατήσετε και ένα άλλο ποσό, παρακαλώ,
για να δείτε την έµφαση που δίνει η Κυβέρνηση στον τοµέα των
υποδοµών. Θα σας πω ότι περίπου 15 εκατοµµύρια ευρώ καλύ-
πτονται από το νέο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» για τη δηµι-
ουργία ή την αναβάθµιση αθλητικών εγκαταστάσεων σε όλη τη
χώρα. Μετά από τη δική µας παροχή σύµφωνης γνώµης, το
Υπουργείο Εσωτερικών, µε σχετική επιτροπή, προχωρεί στην αξιο-
λόγηση των αιτηµάτων και ήδη έχουµε εντάξεις και επίσηµες ανα-
κοινώσεις αθλητικών έργων σε δεκάδες δήµους της χώρας µας.

Ο αθλητισµός στο προσκήνιο, κύριε συνάδελφε! Είναι µία φι-
λοσοφία που υπηρετούµε µε πίστη προς όφελος όλης της αθλη-
τικής οικογένειας. Νοµίζω πως πάνω στο ζήτηµα που εύστοχα
φέρατε στη Βουλή –και σας ευχαριστώ θερµά γι’ αυτό- διακρί-
νετε τη διαφορά της νοοτροπίας που έχει αυτή η Κυβέρνηση
έναντι της παλαιότερης. 

Είµαι βέβαιος ότι θα έχουµε την ευκαιρία να πούµε και πολλά
περισσότερα στο νοµοσχέδιο που θα έρθει τις επόµενες εβδο-
µάδες εδώ στην Ολοµέλεια. Μιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που δεν
περιλαµβάνει µονάχα την αναδιάρθρωση, αλλά και άλλα σηµαν-
τικά ζητήµατα. Με αυτά που θα συζητήσουµε και θα ψηφίσουµε
-πρώτα ο Θεός- η πολιτεία θα έχει καλύψει το 100% -και πλέον-
των υποχρεώσεών της απέναντι στην ολιστική µελέτη.

Μένει να κάνουν το ίδιο και οι διεθνείς ποδοσφαιρικοί οργανι-
σµοί -FIFA, UEFA- αλλά και η νέα διοίκηση της ποδοσφαιρικής
οµοσπονδίας της χώρας µας. Εµείς συνεπέστατοι βαδίζουµε
στον δρόµο που υποδεικνύει σωστά η ολιστική µελέτη. 

Τέλος, για τη Νίκη Βόλου, µιας και το αναφέρατε, όντως δεν

είναι θέµα του Υπουργείου Αθλητισµού. Κάποιοι έχουν την εντύ-
πωση ότι για όλα το Υπουργείο Αθλητισµού έχει λόγο. Λόγο µπο-
ρεί να έχουµε, αλλά δεν είναι δικό µας θέµα. Άρα, ναι, θα
ασχοληθούµε διότι δεν αφορά µόνο τη δική σας οµάδα, αλλά
αφορά και άλλες οµάδες όπως είπε ο Πρόεδρος, αρκετές άλλες
οµάδες και όχι µόνο ποδοσφαιρικές. Κυρίως ποδοσφαιρικές,
αλλά και όχι µόνο ποδοσφαιρικές. Είναι ένα ζήτηµα που έχει να
κάνει µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Παρ’ όλα αυτά, επειδή κα-
τανοούµε το πρόβληµα και µε απόλυτη ισορροπία και σεβασµό
στις επιδιώξεις και στις διεκδικήσεις παικτών, αθλητών, αθλη-
τριών µε τα σωµατεία τους, θα κοιτάξουµε να βρεθεί µια χρυσή
τοµή. 

Προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να κάνουµε ένα restart. Βέβαια,
η απόλυτη αναρχία, που για χρόνια υπήρχε στο αθλητικό οικο-
δόµηµα, εκ των πραγµάτων προκάλεσε πολλά συσσωρευµένα
προβλήµατα τα οποία καλούµαστε να διαχειριστούµε µε σοβα-
ρότητα, επαναλαµβάνω, και χωρίς καµµία διάθεση να αποφύ-
γουµε την επίλυσή τους ή τη συζήτησή τους. Ξέρουµε ότι κάποια
έχουν και κόστος. Όµως, δεν είµαστε εδώ, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, για να τα περιγράφουµε και να οραµατιζόµαστε. Είµαστε
εδώ, για να κρινόµαστε εκ του αποτελέσµατος.

Σήµερα σας περιέγραψα, αγαπητέ συνάδελφε, θεσµικές πα-
ρεµβάσεις και κυρίως οικονοµικά στοιχεία που καταλήγουν σε
νούµερα. Τέτοια νούµερα ποτέ µέχρι σήµερα δεν είχε λάβει η κα-
τηγορία για την οποία ενδιαφέρεστε και µε ρωτήσατε σήµερα.
Είναι νούµερα που δεν έχουν καµµία σχέση µε τις µεγάλες υπο-
σχέσεις που είχαν δώσει οι προκάτοχοί µας, που όµως ποτέ δεν
υλοποιήθηκαν. 

Σήµερα µιλάµε για έναν νέο τρόπο ενίσχυσης όλου του αθλη-
τικού οικοδοµήµατος, µε απόλυτη ισονοµία επαγγελµατικού και
ερασιτεχνικού αθλητισµού, µε έσοδα που προκύπτουν µε το νέο
τρόπο φορολόγησης και όχι χρήµατα από την ΕΡΤ, ούτε χρή-
µατα από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά από ένα νέο, σωστό
τρόπο φορολόγησης, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Και οφείλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ σε όλη την πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και κυρίως στον κ.
Βεσυρόπουλο, στον κ. Σκυλακάκη, στον κ. Χρήστο Σταϊκούρα,
που δουλέψαµε και καταφέραµε πλέον να έχουµε αυτό το προ-
ϊόν, αυτό το αποτέλεσµα προς όφελος της µεγάλης αθλητικής
οικογένειας της χώρας µας. 

Αυτή είναι η διαφορά µας. Εµείς µιλάµε λιγότερο, αλλά κυρίως
παράγουµε αποτελέσµατα, τα οποία είναι ορατά στο σύνολο της
αθλητικής οικογένειας.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Για την άνοδο στη «Super League

2» έχετε κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Μπουκώρο, επειδή απορήσατε για τη Νίκη Βόλου, να

σας πω ότι ο πεθερός µου ήταν δύο χρόνια προπονητής εκεί µε
επιτυχία, ο «τεράστιος» Χρήστος Τερζανίδης!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μπράβο, στη δεκαετία 1990-2000!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έτσι µπράβο!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συζητείται κατόπιν συνεν-

νόησης η τρίτη, µε αριθµό 3929/5-2-2021 ερώτηση του κύκλου
των αναφορών–ερωτήσεων, της Βουλευτού Β1’ Βορείου Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Μαρίας - Ελίζας
(Μαριλίζας) Ξενογιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν δίνει
λύση στο πρόβληµα των εργαζοµένων στην καθαριότητα των φο-
ρέων του δηµοσίου».

Για τον ίδιο λόγο δεν συζητείται και η έκτη, µε αριθµό 607/26-
3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας της Νέας Δηµοκρατίας Περικλή Μαντά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σύγκρουση συµ-
φερόντων γύρω από την Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευ-
σης (ΠΟΠ) ελιά Καλαµάτας».

Προχωρούµε στη συζήτηση της έκτης, µε αριθµό 602/3-3-2021
επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Σκανδαλώδης
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η παραχώρηση στην εταιρεία «CISCO» προσωπικών δεδοµένων
ενάµισι εκατοµµύριου µαθητών, µαθητριών και εκπαιδευτικών».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Καλησπέρα σας, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι που σας βλέπω προσωπικά, αλλά
ξέρετε αυτό το θέµα είναι τόσο ξεκάθαρα θέµα της κ. Κεραµέως,
που είναι προφανές για όλους ότι αυτήν τη στιγµή κρύβεται µε
το να µην έρθει η ίδια να απαντήσει στην ερώτηση για τη
«CISCΟ», για ένα θέµα που αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα
σκάνδαλα της υπουργίας της.

Ήρθε εδώ πέρα η κ. Κεραµέως τόσες φορές σε αυτή την Αί-
θουσα για να µας πει ψέµατα, ότι έχουµε µια δωρεά από τη
«CISCO» στο ελληνικό δηµόσιο. Ήρθε η κ. Κεραµέως να µας πει
ότι δεν µπορεί να δηµοσιοποιήσει αυτή τη σύµβαση, παρ’ όλο που
οι νόµοι και αυτής της δικής σας Κυβέρνησης την υποχρέωναν και
επεσήµαναν ότι είναι σε παράβαση καθήκοντος να µη δηµοσιεύον-
ται αυτές οι συµβάσεις. Και όταν δηµοσιεύθηκε, τι ανακαλύψαµε;
Ότι η δωρεά, κατά την κ. Κεραµέως, κόστιζε 2 εκατοµµύρια. Η
δωρεά, για την κ. Κεραµέως, κόστιζε το µεγαλύτερο πόρο αυτή
τη στιγµή παγκοσµίως, τα δεδοµένα των πολιτών, δεδοµένα ενά-
µισι εκατοµµυρίου µαθητών και εκπαιδευτικών, δεδοµένα στα
οποία και µε βάση το GDPR και όσα ξέρει όλος ο κόσµος, δεν
έχεις δικαίωµα να έχεις πρόσβαση χωρίς τη συναίνεση των ίδιων
των πολιτών. Και τα έδωσε µε µια µονοκονδυλιά η κ. Κεραµέως.

Πραγµατικά, θα έπρεπε να ήταν αυτοπροσώπως εδώ πέρα, να
µας απαντήσει τι εννοούσε, όταν έλεγε «δωρεά», ποια ήταν αυτή
η δωρεά που κόστισε 2 εκατοµµύρια, να µας απαντούσε η κ. Κε-
ραµέως, που αυτή τη στιγµή κρύβεται, για ποιον λόγο έδωσε τα
προσωπικά δεδοµένα των πολιτών.

Θα διαβάσω τη σύµβαση πλέον που έχουµε στα χέρια µας: «Η
«CISCO» όχι µόνο µπορεί να χρησιµοποιεί τα προσωποποιηµένα
δεδοµένα τηλεµετρίας κ.λπ. για τους δικούς της επιχειρηµατι-
κούς σκοπούς, χωρίς απόδοση αποζηµίωσης στον πελάτη, αλλά
επίσης µπορεί να χρησιµοποιεί και δεν υποχρεούται να κατα-
στρέψει ή να επιστρέψει προστατευµένα διαχείρισης που απο-
τελούν δεδοµένα διαχείρισης, δεδοµένα τηλεµετρίας, δεδοµένα
παραµυθιού ή δεδοµένα υποστήριξης, που θα συνεχίσει να επι-
τρέπεται να χρησιµοποιεί και αν αποκαλύπτει τα εν λόγω δεδο-
µένα διαχείρισης, δεδοµένα τηλεµετρίας κ.λπ., θα µπορεί και
µετά τη λήξη ή καταγγελία της συγκεκριµένης Σύµβασης να τα
χρησιµοποιεί για πάντα, για ό,τι σκοπό θέλει η ίδια».

Αυτά τα δεδοµένα µάς λένε οι ειδικοί ότι µπορούν να φτάσουν
να προσωποποιηθούν. Μας το λέει η κ. Αλεξάνδρα Γιαννοπού-
λου, καθηγήτρια Δικαίου της Πληροφορίας στο Πανεπιστήµιο
του Άµστερνταµ, ότι µπορούν µε την κατάλληλη επεξεργασία να
φτάσουν να συνιστούν άµεσα προσωπικά δεδοµένα και να πα-
ραβιάζεται το θεµελιώδες δικαίωµα της ιδιωτικότητας.

Αυτά ήταν τα δωρεάν δεδοµένα που έδωσε η κ. Κεραµέως. Το
µόνο δωρεάν ήταν αυτά που έθεσε τζάµπα στην εταιρεία. Η σύµ-
βαση αυτή δεν ήταν καθόλου δωρεάν και αποτελεί ένα απόλυτο
σκάνδαλο.

Λυπάµαι, κυρία Μακρή, που καλείστε εσείς να απαντήσετε όλα
αυτά. Έπρεπε να ήταν εδώ πέρα η Υπουργός που κρύβεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζωή (Ζέττα) Μάκρη.

Κυρία Μακρή, καλησπέρα σας! Καλή εβδοµάδα! Έχετε τρία
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Επίσης, κύριε Πρόεδρε, καλή εβδοµάδα!

Κύριε Αρσένη, αντίθετα, εγώ λυπάµαι πάρα πολύ που ακούω
εσάς να µην αναγνωρίζετε τη δυνατότητα που έχει το Υπουργείο
µας κατά τον Κανονισµό της Βουλής να εκπροσωπείται είτε από
την Υπουργό είτε από Υφυπουργούς. Μου κάνει εξαιρετική έκ-
πληξη, επειδή σας βλέπω συχνά σε αυτή την Αίθουσα. Μάλιστα,
αυτή την εβδοµάδα θα σας δω και δεύτερη φορά, εξ όσων γνω-
ρίζω, την Παρασκευή. Νόµιζα ότι τον Κανονισµό τον γνωρίζετε
πολύ καλά.

Θα ήθελα ως προς το ύφος σας -και θα µου επιτρέψετε, ως
πολύ µεγαλύτερή σας, να σας συµβουλέψω- να µη χρησιµοποι-
είτε λέξεις οι οποίες προσβάλλουν και τον κοινοβουλευτισµό. Δεν
λέει ψέµατα η κ. Κεραµέως. Η κ. Κεραµέως ό,τι έχει υποστηρίξει
στην Αίθουσα αυτή και εκτός της Αιθούσης, στον δηµόσιο λόγο
της, τα αποδεικνύει µε στοιχεία.

Είπατε πως κρύβεται. Θα σας ενηµερώσω -γιατί, προφανώς,
δεν το ξέρετε, διαφορετικά, θα θέλετε εσείς ψέµατα- ότι δεν
έχουν περάσει ούτε δεκαπέντε µέρες από την ηµέρα που ήταν
εδώ, στη Βουλή και απάντησε επί ώρα σε ανάλογη ερώτηση.

Άρα, λοιπόν, αν δεν το γνωρίζετε, θα ήθελα, αφού σας ενηµε-
ρώνω, να ανακαλέσετε στη δευτερολογία σας. Ούτε ψέµατα λέει
ούτε κρύβεται.

Kαι θα σας πω και κάτι άλλο για τη δική σας ενηµέρωση πια.
Θα σας πω verbatim εκείνα που θα σας έλεγε και η ίδια αν ήταν
εδώ. Στο Υπουργείο έχουµε ενιαία φωνή, τα επιχειρήµατα είναι
ίδια, τα στοιχεία είναι ίδια και τα έγγραφα επίσης είναι ίδια. Καλό
θα είναι -και ακούστε το αυτό ως συµβουλή- να είστε λίγο πιο
προσεκτικός και στην οξύτητα αλλά και στις εκφράσεις που χρη-
σιµοποιείτε.

Σας διευκρινίζω, λοιπόν, ότι δεν πραγµατοποιείται καταγραφή,
ούτε αποθήκευση του ηλεκτρονικά µεταδιδόµενου µαθήµατος. Ο
ήχος ή και η εικόνα µεταδίδονται σε πραγµατικό χρόνο. Η Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων µε τη γνωµοδότηση της µε
αριθµό 4 του 2020 έκρινε ότι η σύγχρονη εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση είναι απολύτως συµβατή µε τη βασική αποστολή του κρά-
τους για παροχή εκπαίδευσης και δεν αντίκειται στη νοµοθεσία
περί προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Έκρινε ακόµη ότι είναι
πρόσφορο µέτρο για τη διατήρηση της σχέσης εκπαιδευτικού και
µαθητή και αναγκαίο µέτρο εν µέσω υγειονοµικής κρίσης.

Το Υπουργείο µας ακολούθησε και εκπόνησε τη µελέτη έκθεση
αντικτύπου για τα προσωπικά δεδοµένα συµµορφωµένο προς τις
συστάσεις της ως άνω αρχής. Επιπλέον, φρόντισε ούτως ώστε
να µην ισχύσει απλά το γενικό πλαίσιο προστασίας προσωπικών
δεδοµένων της εταιρείας που ισχύει για όλους τους χρήστες,
αλλά ένα ενισχυµένο ειδικό πλαίσιο. Παράλληλα η σύµβαση δω-
ρεάς στο άρθρο 2 απαγορεύει ρητά την εµπορική εκµετάλλευση
προσωπικών δεδοµένων. Συγκεκριµένα δεν επιτρέπεται να προ-
βεί σε οποιαδήποτε χρήση των προσωπικών δεδοµένων που θα
διατεθούν για την υλοποίηση της παρούσας σύµβασης που να
εκφεύγει του σκοπού της -δηλαδή της τηλεκπαίδευσης- και οφεί-
λει να µην κάνει χρήση των προσωπικών δεδοµένων που θα δια-
τεθούν, παραδείγµατος χάριν διευθύνσεις ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου, για προωθητικές ή άλλες εµπορικές ενέργειες.

Ας έρθουµε τώρα στα µεταδεδοµένα. Τι είναι; Θα σας ανα-
φέρω ενδεικτικά κάποια: Τύπος και έκδοση λειτουργικού συστή-
µατος, έκδοση πλατφόρµας, ανάλυση οθόνης, επιδόσεις
πλατφόρµας, διαχείριση προβληµάτων, λοιπές διαγνωστικές
πληροφορίες σχετικά µε την πλατφόρµα. Κανένα µα κανένα προ-
σωπικό δεδοµένο! Κανένα από τα µεταδεδοµένα αυτά δεν ταυ-
τοποιεί το φυσικό πρόσωπο.

Περνάω τώρα στη δεύτερη ερώτησή σας που αφορά στη
δωρεά. Αµφισβητείτε τον δωρεάν χαρακτήρα της σύµβασης. Αν,
όµως, την είχατε διαβάσει, κύριε Αρσένη, θα γνωρίζετε πως από
τον Μάρτιο του 2020 έως και τον Ιανουάριο του 2021 η τηλεκπαί-
δευση σε όλα τα σχολεία της χώρας υλοποιούνταν εντελώς δω-
ρεάν, όπως και ο ίδιος ο τίτλος, αλλά και το άρθρο 1 της
σύµβασης, απερίφραστα προβλέπει δωρεάν παραχώρηση της
πλατφόρµας τηλεδιασκέψεων «Webex». Όταν η δωρεά έληξε στις
αρχές του έτους, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, αποφασίσαµε να αξιοποιήσουµε υφιστάµενες ανε-
νεργές άδειες χωρίς επιπλέον επιβάρυνση του δηµοσίου για κάθε
χρήση τηλεδιάσκεψης, συνεδριάσεων, τηλεεκπαίδευσης µέσω του
έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ». Η επιµέρους συµβάσεις της συµφωνίας πλαί-
σιο 1453 του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ», οι οποίες εξασφαλίζουν µεταξύ
άλλων άδειες τηλεδιασκέψεων για το δηµόσιο και περιλαµβάνουν
και πληθώρα προϊόντων της εταιρείας «CISCO» υπεγράφησαν
στις 4 και 5 Ιουλίου του 2019 λίγες µέρες πριν τις εκλογές επί κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Το πλαίσιο του «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ» προβλέπει τις
άδειες τηλεδιασκέψεις ύψους 2.156.000 ευρώ. Συνεπώς το ελλη-
νικό δηµόσιο θα πληρώσει 14 ευρώ για καθέναν από τους εκατόν
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πενήντα τέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικούς τον χρόνο για να µπο-
ρούν να κάνουν τηλεκπαίδευση µε τους µαθητές τους, να συνε-
δριάζουν µέσω τηλεδιάσκεψης, να επιµορφώνονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μακρή.
Κύριε Αρσένη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, και πάλι να επαναλάβω ότι λυπάµαι που

χρειάζεται να συζητάµε αυτήν την ερώτηση εδώ πέρα. Θα
έπρεπε να ήταν η Υπουργός εδώ πέρα. Η Υπουργός δεν απάν-
τησε αναλυτικά στις ερωτήσεις, που θέτουµε, για τον πολύ απλό
λόγο ότι έδωσε εκείνη τη φορά στη δηµοσιότητα τη σύµβαση.
Οπότε τώρα είναι η ώρα για να απαντήσει σε αυτές τις ερωτήσεις
και τώρα είναι που κρύβεται και δεν είναι σε αυτήν την Αίθουσα.

Θα επαναλάβω και θα µπω σε µεγαλύτερο βάθος. Καταρχήν
οι παρατυπίες είναι αναρίθµητες. Πρώτον, δεν δηµοσιοποιήθηκε
ποτέ αυτή η βάση. Αυτό το ανέφερα. Παραβιάζετε και τον
ν.3861/2010, αλλά και τον δικό σας, τον ν.4727/2020.

Στη συνέχεια, όµως, έχουµε και στο ίδιο έγγραφο της σύµβα-
σης παρατυπίες. Η πρώτη σύµβαση «CISCO» - Κεραµέως εκατόν
εβδοµήντα δύο σελίδων δεν θυµίζει σε τίποτα µια επίσηµη σύµ-
βαση στην οποία να έχει εµπλακεί και να έχει υπογράψει το ελ-
ληνικό δηµόσιο.

Δεν υπάρχει αριθµός πρωτοκόλλου. Μόνο γραφείο Υπουργού.
Δεν υπάρχει ένδειξη ότι η σύµβαση αφορά την Ελληνική Δηµο-
κρατία. Δεν υπάρχει ψηφιακή υπογραφή. Δεν έχει διαβιβαστεί σε
καµµία άλλη υπηρεσία. Μοιάζει µε ιδιωτικό συµφωνητικό παρά
µε δηµόσιο έγγραφο. Στη συνέχεια -για να καταλάβετε τον λόγο
για τον οποίον λείπει η κ. Κεραµέως από τη συζήτηση- παραβιά-
ζετε το GDPR. Όχι µόνο δεν έχει ζητηθεί και δεν έχει δοθεί άδεια
των γονέων, αλλά παραχωρούνται τα δεδοµένα χωρίς τη δικιά
τους άδεια. 

Επίσης, αναφερθήκατε στο ότι δεν δίνονται τα email κ.λπ.. Αυτό
που ενδιαφέρει τις εταιρείες αυτές δεν είναι τα ΑΜΚΑ, τα email ή
ακόµα και το οπτικοακουστικό υλικό. Αυτά δεν τους ενδιαφέρουν
και γι’ αυτό δεν συµπεριλαµβάνονται στη σύµβαση. Αυτά που τους
ενδιαφέρουν είναι πιο πολύ η ψηφιακή διεύθυνση κατοικίας, ψη-
φιακά αποτυπώµατα συσκευών. Αυτά αποτελούν την πρώτη ύλη.
Κι αυτά δίδονται. Από τη στατιστική επεξεργασία προκύπτουν δε-
δοµένα τεράστιας εµπορικής σηµασίας. Γι’ αυτό και αυτή η δω-
ρεάν, κατά τα άλλα, σύµβαση για το ελληνικό δηµόσιο -τώρα
πλέον υπάρχει επίσηµη παραδοχή ότι γίνεται µε αντίτιµο- έχει ένα
κρυφό αντίτιµο: Τα προσωπικά δεδοµένα ενάµισι εκατοµµυρίου
πολιτών και κυρίως παιδιών, µαθητών που ξεκινάνε τώρα τη ζωή
τους και θα έχουν τα δεδοµένα τους οι εταιρείες για όλη τους τη
ζωή. Είναι αδιανόητο αυτό που έχει συµβεί. Σε οποιαδήποτε άλλη
χώρα δεν θα συζητούσαµε αν κρύβεται η κ. Κεραµέως αλλά αν
έχει παραιτηθεί. Θα ήταν αυτονόητο να έχει παραιτηθεί. 

Αυτή τη στιγµή το θέµα είναι τεράστιο. Αφορά κατευθείαν τον
Πρωθυπουργό. Είναι το πρώτο, ξεκάθαρο, απροκάλυπτο σκάν-
δαλο της Κυβέρνησης. Πραγµατικά µόνο παραίτηση, συγγνώµη
και βέβαια κατάργηση αυτής της απαράδεκτης σύµβασης και
υποχρέωσης της εταιρείας να επιστρέψει τα προσωπικά δεδο-
µένα µπορούν να δώσουν µια κάποια λύση σ’ αυτό το δράµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα παρακαλέσω, κύριε συνάδελφε, να µην επιµένετε στο ότι

κρύβεται η κ. Κεραµέως και δεν έρχεται στη Βουλή. Αυτό δείχνει
ασυγχώρητη άγνοια του κοινοβουλευτικού διαλόγου. Μην επιµέ-
νετε. Και µην επιµένετε και στο ότι κρύβεται, η κ. Κεραµέως. Σας
το είπα. Προφανώς δεν το ακούσατε. Κάνουµε, φαίνεται, παράλ-
ληλους µονολόγους. Επιµένετε σε αυτά που είχατε προετοιµάσει
πριν µπείτε στην Αίθουσα. Ήταν εδώ και απάντησε εξαντλητικά
στο θέµα της «CISCO». Kι αν είχατε γνήσιο και ειλικρινές ενδια-
φέρον, οφείλατε να έχετε ενηµερωθεί. Tα Πρακτικά είναι στη διά-
θεση οιουδήποτε. Δεν θα σχολιάσω βέβαια τα περί παραιτήσεως

και σκανδάλου. Όλα αυτά είναι πολιτικές φαιδρότητες.
Χαρακτηρίσατε σκανδαλώδη την παραχώρηση στην εταιρεία

«CISCO» προσωπικών δεδοµένων ενάµισι εκατοµµυρίου µαθητών,
µαθητριών και εκπαιδευτικών. Δεν καταλαβαίνω για ποια παραχώ-
ρηση µιλάµε. Τα προσωπικά δεδοµένα όλης της εκπαιδευτικής
κοινότητας προστατεύονται καθώς φροντίσαµε ώστε να µην ισχύ-
σει µόνο το γενικό πλαίσιο προστασίας προσωπικών δεδοµένων
της εταιρείας που ισχύει για όλους τους χρήστες, αλλά επιπλέον
να ισχύσει το ειδικό ενισχυµένο πλαίσιο. Να µην απαιτείται καµµία
δηµιουργία λογαριασµού από τους µαθητές οι οποίοι συνδέονται
µε τον σύνδεσµο που στέλνει ο εκπαιδευτικός τους. Η σύνδεση
των εκπαιδευτικών να γίνεται µέσα από ειδική πλατφόρµα του
Υπουργείου Παιδείας, δηλαδή, µέσω του Πανελλήνιου Σχολικού
Δικτύου και όχι µέσω της Webex. Nα υπάρχουν ειδικές ρήτρες που
απαγορεύουν οποιαδήποτε χρήση οποιωνδήποτε προσωπικών δε-
δοµένων για οποιονδήποτε σκοπό άλλο από τη λειτουργία της τη-
λεκπαίδευσης. Επιπλέον, πετύχαµε την παραµετροποιηµένη
λειτουργία της πλατφόρµας. Ενδεικτικά να αναφέρω: απενεργο-
ποιηµένη λειτουργία βιντεοσκόπησης και αποθήκευσης. 

Επί όλων αυτών -σας το είπα και στην πρωτολογία- εκδόθηκε
η γνωµοδότηση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα µε αριθµό 4 του 2020, που έκρινε την τηλεκπαίδευση
ως απολύτως συµβατή µε τη βασική αποστολή του κράτους για
παροχή εκπαίδευσης που δεν αντίκειται στη νοµοθεσία για την
προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.

Αναφερθήκατε επίσης, στην καθυστέρηση δηµοσιοποίησης
της σύµβασης. Η σύµβαση της δωρεάς, όπως και ο ίδιος ο τίτλος
της µνηµονεύει: Δεν συνεπαγόταν ούτε ένα ευρώ οικονοµική επι-
βάρυνση για το δηµόσιο και συνεπώς, δεν προβλέπεται ανάρ-
τηση στο ηλεκτρονικό σύστηµα ΚΗΜΔΗΣ. Παρόλα αυτά, το
Υπουργείο Παιδείας είχε θέσει τη σύµβαση δωρεάς στη διάθεση
των εκπροσώπων της Αντιπολίτευσης. Ξέρετε πόσοι προσήλθαν
να την δουν; Κανένας, ούτε και εσείς, κύριε Αρσένη εκφράσετε
ενδιαφέρον για τη σύµβαση που σήµερα κατηγορείτε.

Επιπλέον, είχε υποβληθεί στην αρχή προστασίας δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, η οποία και τη µελέτησε αναλυτικά προ-
τού βγάλει τη διοικητική της απόφαση το Σεπτέµβριο του 2020.
Τον Ιανουάριο του 2021 η δωρεά έληξε. Η τηλεκπαίδευση εντάχ-
θηκε στο πρόγραµµα υφιστάµενων αδειών του ΣΥΖΕΥΞΗ ΙΙ,
χωρίς επιπλέον επιβάρυνση του δηµοσίου και οι σχετικές συµ-
βάσεις αναρτήθηκαν αµέσως στο ΚΗΜΔΗΣ. 

Το ελεγκτικό συνέδριο µε την υπ’ αριθµό 921 πράξη έκρινε ότι
δεν µεταβάλλονται οι ουσιώδεις όροι της αρχικής συµβάσεως
και ότι υπάρχουν αντικειµενικοί λόγοι για την υποστήριξη της τη-
λεδιάσκεψης και των τηλεµαθηµάτων στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα, οι οποίοι υπαγορεύτηκαν για την κάλυψη των αναγκών
κατά τη διάρκεια της ισχύος των περιοριστικών µέτρων που επέ-
βαλε η πανδηµία του COVID-19. Μόλις οι συµβάσεις εγκρίθηκαν
από το Ελεγκτικό Συνέδριο αναρτήθηκαν από το Υπουργείο Παι-
δείας οι σχετικές εγκριτικές πράξεις, αλλά και το ενισχυµένο
προστατευτικό πλαίσιο προσωπικών δεδοµένων, το οποίο το
Υπουργείο διεκδίκησε και πέτυχε από την εν λόγω εταιρεία.
Μόλις ξεκίνησε η πανδηµία και τα σχολεία έκλεισαν, το Υπουρ-
γείο έδρασε τάχιστα, ώστε τα παιδιά µας να µην µείνουν απο-
κοµµένα από την εκπαιδευτική διαδικασία. Προχωρήσαµε στην
τηλεκπαίδευση όπου µαθητές και εκπαιδευτικοί αγκάλιασαν και
συνεχίστηκε απρόσκοπτα το µάθηµα. 

Αγωνιζόµαστε για να βρεθούν τα παιδιά ξανά στο φυσικό τους
περιβάλλον, που δεν είναι άλλο από τις τάξεις και τα θρανία
τους. Αγωνιστήκαµε µε επιτυχία να µην αποκοπούν από την εκ-
παιδευτική διαδικασία κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Σχεδόν
µόνοι σε όλη την Ευρώπη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Προχωράµε στην τελευταία ερώτηση. Θα συζητηθεί η δέκατη

τέταρτη µε αριθµό 623/29-3-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Λασιθίου του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Έναρξη λειτουργίας νέων τµηµάτων
του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου».
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Κύριε Θραψανιώτη, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω να δείξετε την ίδια ανοχή που δείξατε στους προλα-

λήσαντες που µίλαγαν για τον αθλητισµό. Το ένα σκέλος της
ερώτησης ακριβώς αφορά τον αθλητισµό.

Κύριε Υπουργέ, συµµετάσχετε σε µία τηλεοπτική διαβούλευση
στον Νοµό Λασιθίου µε παράγοντες και φορείς, που αφορούσε
την τύχη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στον Νοµό Λασιθίου.
Θέλω να επισηµάνω ότι η ισόρροπη και ισότιµη ανάπτυξη απο-
τελούσε πάντα ζητούµενο για τους κατοίκους του Νοµού Λασι-
θίου είτε αυτό αφορούσε υποδοµές, όπως παραδείγµατος χάριν
το βόρειο οδικό άξονα, είτε στο προκείµενο την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Η υστέρηση του νοµού αντανακλάται και στη δηµο-
γραφική εξέλιξη σε επίπεδο Κρήτης. Την περίοδο 1981-2001
έχουµε µία µεσοσταθµική αύξηση σε επίπεδο Κρήτης 19,71%,
ξεκινώντας από τα Χανιά 19,49%, το Ρέθυµνο 30,82%, το Ηρά-
κλειο µε 20,06% και το Λασίθι µε 8,94%, δηλαδή τον µισό του
µέσου όρου ανάπτυξης της Κρήτης. 

Πώς αντιµετώπιζε όµως ανέκαθεν η πολιτεία τα αιτήµατα του
Νοµού Λασιθίου; Πότε, ό,τι ήταν στου «διαόλου µάνα» όταν αφο-
ρούσε να χωροθετηθούν εργοστάσια, πότε όταν καταργούσαν
τµήµατα και ΤΕΙ, ποτέ όταν έφευγαν τµήµατα από το Λασίθι, από
τον Άγιο Νικόλαο συγκεκριµένα, και πήγαιναν στο Ηράκλειο.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στα πλαίσια του διαλόγου των περι-
φερειακών αναπτυξιακών συνεδρίων το 2017 στο Ηράκλειο
έθεσε στη συζήτηση το θέµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης για
το Λασίθι. Με σύµφωνη γνώµη του πανεπιστηµίου, το Ελληνικό
Μεσογειακό Πανεπιστήµιο που ιδρύθηκε, καλύπτει και τους τέσ-
σερις νοµούς της Κρήτης µε αποτέλεσµα να χωροθετηθούν δύο
νέα τµήµατα στο Λασίθι, το Τµήµα Φυσικοθεραπείας στην Ιερά-
πετρα και Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού στον Άγιο Νικόλαο.
Δηµιουργήθηκε επίσης, ένα ερευνητικό ινστιτούτο, το Ερευνη-
τικό Ινστιτούτο Οικονοµικής Ανάλυσης και Τουρισµού στον Άγιο
Νικόλαο. 

Περιττό να πω ότι σύσσωµη η τοπική κοινωνία χαιρέτισε αυτήν
την απόφαση, που σε συνδυασµό µε το Κέντρο Φυσικής Ιατρικής
και Αποκατάστασης στη Νεάπολη, του Υπουργείου Υγείας, που
βρίσκεται σε εξέλιξη, δηµιουργούνται ένα σύνολο σχολών που
ως κύριο στόχο είχαν την προαγωγή της βελτίωσης της ποιότη-
τας ζωής του ανθρώπου και της υγείας του. 

Με την ανάληψη της διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία
το πρώτο πράγµα που έγινε ήταν η απόφαση για αναστολή των
δύο νεοϊδρυθέντων Τµηµάτων Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού
και Φυσικοθεραπείας. Μάλιστα, ο κ. Γεραπετρίτης δήλωσε µε
έπαρση ότι ήταν επιτυχία που καταργήθηκαν αυτά τα τµήµατα. 

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι αν προτίθεστε πράγµατι να
λειτουργήσουν τα πανεπιστηµιακά τµήµατα στο Λασίθι και αν προ-
τίθεστε να αναστείλετε για δύο χρόνια ή τουλάχιστον για φέτος
οπωσδήποτε την εφαρµογή της ελάχιστης βάσης εισαγωγής,
ώστε να προετοιµαστούν κατάλληλα οι µελλοντικοί υποψήφιοι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Θραψανιώτη.
Θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των, ο κ. Ευάγγελος Συρίγος.
Ορίστε, κύριε Συρίγο, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία

σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτησή σας.

Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση κατ’ αρχάς. Στην επίκαιρη
ερώτηση αναφέρεστε σε µια ερώτηση που είχατε καταθέσει στις
10-4-2020, η οποία λέτε ότι δεν έχει απαντηθεί. Επειδή το έψαξα
λίγο το θέµα βρήκα ότι έχει απαντηθεί στις 24-4-2020 και κατα-
θέτω για τα Πρακτικά την απάντηση, η οποία είχε δοθεί τότε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα απάντηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τώρα επί της ουσίας στα πολύ σηµαντικά στα οποία αναφερ-
θήκατε. Το Τµήµα Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού
και το Τµήµα Φυσικοθεραπείας του Ελληνικού Μεσογειακού Πα-
νεπιστηµίου ιδρύθηκαν µε το άρθρο 25 του ν.4610/2019. Στον
ίδιο νόµο στο άρθρο 25 στην παράγραφο 2 προβλεπόταν ότι η
έναρξη λειτουργίας των συγκεκριµένων τµηµάτων καθορίζεται
µε αιτιολογηµένη απόφαση της συγκλήτου ή του αρµοδίου ακα-
δηµαϊκού οργάνου ύστερα από συνεκτίµηση των υλικοτεχνικών
υποδοµών και του εκπαιδευτικού προσωπικού και υπήρχε ένα
χρονικό περιθώριο, το οποίο έδινε τη δυνατότητα σε κάθε τµήµα
αντιστοίχως για να το κάνει.

Με τον ν.4653/2020 της παρούσης Κυβερνήσεως µε το άρθρο
33 ανεστάλη η έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας των
τριάντα επτά τµηµάτων µεταξύ των οποίων και των ανωτέρω δύο
τµηµάτων του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου. Η ρύθ-
µιση αυτή κρίθηκε επιβεβληµένη, διότι σύµφωνα και µε τα όσα
ορίζονται στην αιτιολογική έκθεση του ως άνω νόµου για τα τµή-
µατα αυτά δεν είχε τηρηθεί η διαδικασία η προβλεπόµενη από
το νόµο και δη από το ν.4485/2017. Δηλαδή υπάρχει µια συγκε-
κριµένη διαδικασία γνωµοδοτήσεως και από την ΑΔΙΠ, η οποία
επιτρέπει την αξιολόγηση των νέων τµηµάτων. Η ΑΔΙΠ έχει αντι-
κατασταθεί τώρα από τη νέα αρχή την Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης, την ΕΘΑΑΕ και υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια,
καθώς και µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας στο πλαίσιο
ενός ευρύτερου στρατηγικού σχεδιασµού που οφείλει να έχει το
πανεπιστήµιο.

Στην προκειµένη περίπτωση έχει ήδη επισηµανθεί µε ένα υπη-
ρεσιακό σηµείωµα του προκατόχου µου προς τον Πρόεδρο της
ΕΘΑΑΕ ότι η αρχή δύναται να προχωρήσει στην αξιολόγηση των
προγραµµάτων των συγκεκριµένων τριάντα επτά τµηµάτων. Παρ’
όλα αυτά -και αυτό είναι το κρίσιµο σηµείο- µέχρι σήµερα δεν
έχει περιέλθει στις υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας αίτηµα
του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου προκειµένου να
αξιολογηθεί το Τµήµα Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητι-
σµού και το Τµήµα Φυσικοθεραπείας, τα οποία τελούν µέχρι σή-
µερα σε αναστολή της εκπαιδευτικής τους λειτουργίας. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου µε τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο έχει

ολοκληρωµένη µελέτη, την οποία έχει υποβάλει στο Υπουργείο
και επανέρχεται κατά δήλωση του πρύτανη, διότι ζητήθηκαν νέες
µελέτες, αλλάζοντας την αρχική πρόταση. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι σε συνάντηση που είχαµε
κάνει µε τον προκάτοχό σας τον Ιανουάριο του 2020 δήλωσε, πα-
ρόντος και του Υπουργού Ναυτιλίας κ. Πλακιωτάκη, του αντιπε-
ριφερειάρχη και των δηµάρχων, ότι η αξιολόγηση θα γίνει µόλις
οριστεί ο Πρόεδρος της ΕΘΑΑΕ, ο κ. Μήτκας και συγκροτηθεί η
επιτροπή. Έχει συγκροτηθεί η επιτροπή, έχει επιλεγεί ο Πρό-
εδρος της ΕΘΑΑΕ, αλλά στην πορεία άλλαξαν τα δεδοµένα και
άλλαξαν και οι προτάσεις για την αξιολόγηση. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, αυτά –συγγνώµη, θα το πω-
είναι προφάσεις. Όταν το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο
είχε έτοιµη πρόταση, όταν, όπως γνωρίζετε, σας έχει αποσταλεί
και δήλωση ότι δεν κινδυνεύουν τα υπόλοιπα τµήµατα φυσικής
αγωγής από τη λειτουργία του Τµήµατος Φυσικής Αγωγής και
Αθλητισµού στο Λασίθι, όταν υπάρχουν υποδοµές οι οποίες είναι
σύγχρονες εγκαταστάσεις, όταν υπάρχει η οµόθυµη απαίτηση
των κατοίκων του Νοµού Λασιθίου για τη λειτουργία, αλλά και
των φορέων της περιοχής, των αθλητικών ενώσεων, νοµίζω ότι
είναι δικαιολογίες, οι οποίες δεν στέκουν. 

Πέρα από αυτό, κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να βάλω και ένα
άλλο ζήτηµα, που έχει να κάνει µε την ελάχιστη βάση της εισα-
γωγής. Λέτε ότι ο στόχος είναι να αναβαθµίσετε τα πανεπιστήµια.
Αλήθεια, µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής, µε την εξίσωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων κολλεγίων και πανεπιστηµιακών
τµηµάτων, όταν ένας υποψήφιος δώσει λευκή κόλλα µπορεί να
γραφτεί στο κολλέγιο χωρίς τον βαθµό; Φυσικά και µπορεί. Μπο-
ρεί να τελειώσει; Φυσικά και µπορεί να τελειώσει, αφού πληρώ-
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νει. Από εκεί και πέρα, όταν εγώ δίνω λευκή κόλλα και γράφοµαι
στο κολλέγιο και εσείς τελειώνετε ένα πανεπιστήµιο πενταετούς
φοίτησης, είναι λογικό ότι όταν βρεθεί µία θέση θα την πάρω εγώ
και όχι εσείς που πραγµατικά έχετε τελειώσει το πανεπιστήµιο. 

Θέλω να επισηµάνω και κάτι άλλο. Το καλύτερο κολλέγιο,
κύριε Υπουργέ, απέχει διακόσιες θέσεις από το τελευταίο πανε-
πιστήµιο σε κατάταξη πανεπιστηµίων. Άρα, λοιπόν, για ποια ανα-
βάθµιση της εκπαίδευσης µιλάµε; 

Εγώ θέλω να τελειώσω, επειδή καταλαβαίνω ότι ο χρόνος πιέ-
ζει, µε την πρόταση ότι θα πρέπει να αποφασίσετε, κύριε
Υπουργέ, να λειτουργήσει σε πρώτη φάση το Τµήµα Φυσικής
Αγωγής και Αθλητισµού, στο οποίο δεν υπάρχει αλληλοκάλυψη,
το οποίο καλύπτει ένα κενό. 

Θα σας δείξω και τον πίνακα µε το πώς έχουν κατανεµηθεί σή-
µερα τα Τµήµατα Φυσικής Αγωγής και αθλητισµού ανά την Ελ-
λάδα, µε την Κρήτη κάτω από την Πελοπόννησο να υπάρχει ένα
κενό. Και είναι το κενό αυτό το οποίο έρχεται να καλύψει η Σχολή
Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού. Ένα κενό που αντιπροσωπεύει
γύρω στους επτακόσιους πενήντα χιλιάδες κατοίκους µαζί µε τα
γύρω νησιά και την Κρήτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει κανένας λόγος να αρνείστε τη λει-
τουργία των δύο τµηµάτων, που πραγµατικά έχουν σχεδιαστεί
και έχουν χωροθετηθεί χωρίς να υπάρχει επικάλυψη µε άλλα τµή-
µατα. 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Το Τµήµα Διοικητικής Επιστή-
µης και Τεχνολογίας στον Άγιο Νικόλαο έχει να αντιπαρατεθεί µε
άλλα δύο τµήµατα οµοειδή στο Ηράκλειο. Επίσης, θέλω να επι-
σηµάνω ότι το Τµήµα Διοικητικής Επιστήµης και Τεχνολογίας
στον Άγιο Νικόλαο έχει καταταγεί, µε βάση την αξιολόγηση, ανά-
µεσα σε τριάντα τέσσερα περιφερειακά οµοειδή τµήµατα δεύ-
τερο στη σειρά, που σηµαίνει ότι έχει ποιότητα στις σπουδές και
τη διδασκαλία. Και µπορεί να έχει µικρή βάση εισαγωγής, όµως
δεν συνεκτιµάτε και τους άλλους παράγοντες, όπως είναι η από-
σταση από τον τόπο κατοικίας και η στέγη για την φιλοξενία των
φοιτητών, όπου όλα αυτά είχαν προγραµµατιστεί από την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ στη δηµιουργία σχολικής στέγης. Και απ’ όσο γνω-
ρίζετε, υπάρχει διαθέσιµος χώρος στον χώρο όπου στεγάζεται
αυτή τη στιγµή η Σχολή Διοίκησης και Τεχνολογίας στον Άγιο Νι-
κόλαο, δωρεά του δήµου στο πανεπιστήµιο, όπου µπορεί να ανα-
πτυχθούν και υποδοµές φιλοξενίας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω µε µία γενική παρατήρηση την

οποία σας είχα κάνει και κατά τη διάρκεια της συνοµιλίας που εί-
χαµε µε τους αιρετούς άρχοντες του Νοµού Λασιθίου και τις
πρυτανικές αρχές του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου
στην τηλεδιάσκεψη που είχαµε πριν µερικές ηµέρες. 

Πρέπει να αντιληφθούµε ότι η υπογεννητικότητα έχει µπει για
τα καλά µέσα στη ζωή µας και ότι δεν έχουµε το περιθώριο να
λέµε «δεν πειράζει, ας φτιάξουµε ένα ακόµη τµήµα, θα γεµίσει
µε φοιτητές», την ώρα που ο αριθµός των µαθητών έχει συρρι-
κνωθεί τόσο πολύ. Το έχω πει και άλλη φορά από αυτό το Βήµα.
Το 2000 είχαµε εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες υποψηφίους φοι-
τητές. Φέτος έχουµε περίπου εκατό χιλιάδες υποψήφιους φοι-
τητές. Προσέξτε, σε είκοσι ένα χρόνια είναι µείον εξήντα τρεις
χιλιάδες. Με βάση τα στοιχεία που έχουµε αυτή τη στιγµή από
τους εγγεγραµµένους στην αντίστοιχη τάξη του δηµοτικού υπο-

λογίζουµε ότι το 2028-2029 θα έχουµε περίπου ογδόντα τέσσε-
ρις χιλιάδες φοιτητές. Είναι, δηλαδή, ο µισός αριθµός από αυτόν
που ήταν πριν από τριάντα χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι
µπορεί να έχουµε εξαιρετικά τµήµατα, αλλά δεν έχουµε φοιτητές
οι οποίοι να τα γεµίζουν. 

Επιπλέον στο Τµήµα Διοικητικής Επιστήµης στο οποίο αναφερ-
θήκατε είχα θέσει και τότε ένα ερώτηµα και το θέτω και τώρα,
όσον αφορά το γιατί έχει τόσο µικρό αριθµό αποφοιτήσεων. Η
απάντηση είναι απλή. Το γνωσιακό τους επίπεδο δεν τους επι-
τρέπει να µπορέσουν να συνεχίσουν σε πανεπιστηµιακού επιπέ-
δου κατάρτιση. Είναι µια πραγµατικότητα. Όταν µπαίνεις µε
εξαιρετικά χαµηλή βάση δηµιουργείται αυτό το πρόβληµα. Γι’
αυτόν τον λόγο και εισήχθη αυτή η βάση. 

Τώρα, ως προς τα στρατηγικά σχέδια, να διευκρινίσω ότι έχω
µπροστά µου ένα έγγραφο από 30 Μαρτίου, δηλαδή πριν από
έξι µέρες, από το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, στο οποίο
αναφέρεται ρητώς ότι η σύγκλητος έχει αποφασίσει την εκπό-
νηση στρατηγικού σχεδίου και αναµένεται να εγκριθεί από τη
σύγκλητο του πανεπιστηµίου το αµέσως επόµενο χρονικό διά-
στηµα και αυτό θα λαµβάνει υπ’ όψιν τον προγραµµατισµό της
ΕΘΑΑΕ. Και καταλήγει: «Το πανεπιστήµιό µας ετοιµάζει εκ νέου
τους φακέλους των έξι Τµηµάτων…» -τα δύο δικά σας και τα
άλλα- «…ώστε να υποβάλει τους πλήρεις φακέλους στην ΕΘΑΑΕ
προς αξιολόγηση µέσα στο επόµενο διάστηµα». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων

κ. Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εποµένως, δεν υπάρχει πρόταση αυτή τη στιγµή του Ελληνι-
κού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου βάσει των κριτηρίων της
ΕΘΑΑΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελευταίο σηµείο και µ’ αυτό κλείνω και ζητάω την ανοχή σας
για σαράντα δευτερόλεπτα.

Η ΕΘΑΑΕ θεωρώ ότι λειτουργεί εξαιρετικά καλά, παρά το
µικρό χρονικό διάστηµα στο οποίο υπάρχει. Αυτό θεωρώ ότι
οφείλεται εν πολλοίς στη σοβαρότητα του Προέδρου και του Δι-
οικητικού Συµβουλίου της ΕΘΑΑΕ, οι οποίοι παρακολουθούν τα
πράγµατα και πάνε πάρα πολύ καλά. Απόδειξη ότι κατέθεσαν
πριν από λίγο καιρό τρεις προτάσεις από τα Τµήµατα Μηχανο-
λόγων Μηχανικών, Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών
Υπολογιστών της Σχολής Μηχανικών και από το Τµήµα Γεωπο-
νίας της Σχολής Γεωπονικών Επιστηµών του Ελληνικού Μεσογει-
ακού Πανεπιστηµίου. 

Η ΕΘΑΑΕ κατέθεσε χθες τη θετική της γνώµη για να υπαχθούν
σε ενιαίο και αδιάσπαστο τίτλο σπουδών µεταπτυχιακού επιπέ-
δου, το οποίο θα δούµε τις αµέσως επόµενες ηµέρες από το
Υπουργείο. Αυτό το αναφέρω ως παράδειγµα τού ότι η ΕΘΑΑΕ
λειτουργεί εξαιρετικά καλά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.21’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 7 Απριλίου 2021 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερω-
τήσεων.
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